
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8274
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Σαµαρά, σελ. 8251
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 21ο Δηµοτικό Σχολείο Καλλιθέας, το Δηµοτικό
Σχολείο «Jeanne d'Arc», το 2ο Γενικό Λύκειο Γλυκών Νερών,
το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κάτω Αχαΐας, το 8ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αγρινίου, το 3ο Γυµνάσιο Σπάρτης και το Γυµνάσιο Κα-
στορείου Λακωνίας, σελ. 8218, 8224, 8231, 8236, 8244, 8247,
8264, 8265

4. Ανακοινώνεται επιστολή του Πρωθυπουργού κ. Κυριά-
κου Μητσοτάκη, προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Κωνσταν-
τίνο Τασούλα µε θέµα: «Κυβερνητική µεταβολή», σελ. 8229 -
8230

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8213, 8214, 8218, 8227,
8229, 8232, 8247, 8248, 8251, 8253, 8256, 8266, 8267

6. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 8227, 8228

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 20 Ιανουαρίου 2020, σελ. 8211
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Αυστηροποίηση ποινών για τις παραβάσεις

στις «Λωρίδες  Έκτακτης Ανάγκης» (ΛΕΑ)», σελ. 8211
ii. µε θέµα: «Ανησυχία και ερωτήµατα σχετικά µε την πο-

ρεία των διαδικασιών της ανέγερσης του νέου δικαστικού µε-
γάρου στο Ηράκλειο», σελ. 8213

iii. µε θέµα: «Επιδείνωση της κακής κατάστασης συγκοινω-
νιών στην Πετρούπολη τους τελευταίους µήνες», σελ. 8214

iv. µε θέµα: «Παγώνουν οι διαδικασίες για δηµιουργία Εµ-
πορευµατικού Κέντρου στο πρώην Στρατόπεδο Γκόνου»,
σελ. 8216

β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Υποχρηµατοδότηση των υγειονοµικών αναγ-

κών της Εύβοιας», σελ. 8218
ii. µε θέµα: «Τη δραµατική έλλειψη προσωπικού του Γενι-

κού Νοσοκοµείου Λασιθίου µε έδρα τον  Άγιο Νικόλαο», σελ.
8219

iii. µε θέµα: «Γενικό Νοσοκοµείο Δυτικής  Αττικής «Αγία
Βαρβάρα»», σελ. 8221

iv. µε θέµα: « Ένταξη του Γενικού Νοσοκοµείου Θεσσαλο-
νίκης « Άγιος Παύλος» σε αναπτυξιακά προγράµµατα ή ΕΣΠΑ
ή στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ)», σελ. 8222

γ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Αστυνοµική αυθαιρεσία της οµάδας ΔΙΑΣ

έναντι θεραπευοµένων στο «18  Άνω»», σελ. 8224
ii. µε θέµα: «Δήλωση του Διοικητή του Αστυνοµικού Τµή-

µατος Εξαρχείων ότι υπάρχει άνωθεν εντολή οι αστυνοµικές
δυνάµεις να πατάξουν το πολιτικό έγκληµα, όχι το ποινικό»,
σελ. 8226

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Επέκταση του ΧΥΤΥ/ΧΥΤΑ Φυλής στη ζώνη Α προστα-
σίας του  Όρους Αιγάλεω», σελ. 8228

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων και Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κα-
τέθεσαν στις 16/1/2020 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση της
Οδηγίας 2017/1564/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 13ης Σεπτεµβρίου 2017, σχετικά µε ορι-
σµένες επιτρεπόµενες χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων
έργων και άλλων αντικειµένων προστασίας δυνάµει δικαιω-
µάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων
προς όφελος των τυφλών, των αµβλυώπων των ατόµων µε
άλλα προβλήµατα ανάγνωσης εντύπων και για την τροποποί-
ηση της Οδηγίας 2001/29/ΕΚ για την εναρµόνιση ορισµένων
πτυχών του δικαιώµατος του δηµιουργού και συγγενικών δι-
καιωµάτων στην κοινωνία της πληροφορίας», σελ. 8231

2. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος

Αλλαγής και οι Βουλευτές του κόµµατός της κατέθεσαν σή-
µερα, στις 17/1/2020, πρόταση νόµου µε τίτλο: «Επαναχορή-
γηση κανονικής δέκατης τρίτης σύνταξης», σελ. 8231

3. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας
και Θρησκευµάτων: «Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης,
Ειδικοί Λογαριασµοί Κονδυλίων  Έρευνας Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων, Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων
και άλλες διατάξεις», σελ. 8247

4. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Ρυθµίσεις για την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή  Ένωση», σελ. 8232 - 8269

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8225 - 8242
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8211 - 8225
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8242 - 8257
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8257 - 8274

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8227, 8229, 8232
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 8213, 8214
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 8227
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8213, 8214, 8218
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8247, 8248, 8251, 8255, 

8256
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8247, 8251, 8255, 8256
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 8266, 8267
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 8247, 8248
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8247

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 8228
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 8227

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8222, 8223, 8224
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 8218
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 8214, 8215, 8228
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 8213, 8214

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’
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ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 8226, 8227
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 8212, 8213, 8214, 8215, 
8216, 8217, 8218

ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 8221, 8222
ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ Β. , σελ. 8218, 8219, 8220, 8221, 

8222, 8223, 8224
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Δ. , σελ. 8228, 8229
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 8224, 8225, 8226, 8227
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 8216, 8217, 8218
ΠΙΠΙΛΗ Φ. , σελ. 8211, 8212
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 8224, 8225, 8226
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 8219, 8220, 8221

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 8251
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 8236
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 8244, 8247, 8249, 8261, 

8266
ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ Γ. , σελ. 8253, 8256
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 8242
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 8260
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 8239, 8266
ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ Κ. , σελ. 8257
ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ Χ. , 

σελ. 8232, 8265
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 8258
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 8263
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 8237
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 8247, 8251, 8252, 8255, 

8263
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 8241
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 8256
ΜΕΛΑΣ Ι. , σελ. 8260
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 8261
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 8264
ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , 

σελ. 8248
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 8247
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 8233, 8266
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 8247, 8258

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 8252
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 8219, 8223, 8224



Αθήνα, σήµερα στις 17 Ιανουαρίου 2020, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Δευτέρας 20 Ιανουαρίου 2020:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 362/13-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής µε θέµα: «Να πραγµατοποιηθεί η πλήρης εφαρµογή του
προγράµµατος του Μεταφορικού Ισοδύναµου για την Κρήτη».

2. Η µε αριθµό 374/14-1-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού µε
θέµα: «Αποκατάσταση του φρουρίου Ιτζεδίν και απόδοσή του
στην τοπική κοινωνία».

3. Η µε αριθµό 355/9-1-2020 επίκαιρη ερώτηση της Η’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτού Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας Σακοράφα προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων µε θέµα: «Αδικαιολόγητη παράλειψη διορισµού
επιτυχόντων Διαγωνισµού ΑΣΕΠ 3Π/2008».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 Κανονι-
σµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1457/23-10-2019 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Άνιση µετα-
χείριση εκπαιδευτικών, επιτυχόντων του γραπτού διαγωνισµού
του ΑΣΕΠ του 2008».

2. Η µε αριθµό 786/19-9-2019 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Να εφαρ-
µοστεί το προεδρικό διάταγµα 45 για τα επαγγελµατικά δικαιώ-
µατα των τµηµάτων επιστήµης και τεχνολογίας των υλικών, του
Πανεπιστηµίου Κρήτης και Πατρών».

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι µε έγγραφό του -ως
γίνεται πάντα- ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευ-
τικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα γίνουν έντεκα
ερωτήσεις. Μία µόνο επίκαιρη ερώτηση δεν θα γίνει. Πρόκειται
για την τέταρτη µε αριθµό 353/7-1-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Ελληνικής Λύσης και Βουλευτή Λάρισας κ. Κυριάκου Βελόπου-
λου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Λει-
τουργία παράνοµων ΜΚΟ στην Ελλάδα», η οποία δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού, του κ. Κου-
µουτσάκου, ο οποίος βρίσκεται στο εξωτερικό. 

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 359/13-1-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Αυστηροποίηση ποινών για τις
παραβάσεις στις Λωρίδες Έκτακτης Ανάγκης (ΛΕΑ)». 

Στην επίκαιρη ερώτηση της κ. Πιπιλή θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.

Κυρία Πιπιλή, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η πρόσφατη πολύ κακή εικόνα που δηµιουρ-

γήθηκε στο σύνολο της ελληνικής κοινωνίας την 30η Δεκεµβρίου
του 2019 στην περιοχή της Μαλακάσας ήταν και η αφορµή για
να προβώ στην επίκαιρη αυτή ερώτηση, µε δεδοµένο ότι πραγ-
µατικά η κοινή γνώµη εξοργίστηκε όχι µόνο από την όλη εικόνα,
από την µπαχαλοποίηση, εν πάση περιπτώσει, της κατάστασης
για ένα απόγευµα όπου είχε και ήπια χιονόπτωση, αλλά κυρίως
από την παραβατική, προκλητική και αντικοινωνική συµπεριφορά
πάρα πολλών οδηγών, οι οποίοι µάγκικα, µε νεοελληνική νοοτρο-
πία, κατέλαβαν τη Λωρίδα Έκτακτης Ανάγκης οπότε και η εικόνα
έγινε ακόµη χειρότερη.

Βέβαια η αντίδραση των δύο αρµόδιων Υπουργείων, οφείλω
να οµολογήσω, ήταν έστω και εκ των υστέρων άµεση. Ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης, ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, καθαίρεσε, κυ-
ριολεκτικά, τον υπεύθυνο Αστυνοµικό Διευθυντή της Τροχαίας
και εσείς αντιδράσατε ακαριαία και καλέσατε σε απολογία ή κά-
νατε έλεγχο για το τι ευθύνες είχε η παραχωρησιούχος εταιρεία
«Νέα Οδός».

Εν πάση περιπτώσει, εµένα το ενδιαφέρον µου, απηχώντας την
άποψή της κοινής γνώµης -δεν θέλω να πάρω πολύ χρόνο, θα τα
πω στη δευτερολογία µου- εκφράζεται µε το εξής ερώτηµα: Προ-
τίθεται το Υπουργείο να αυστηροποιήσει -εγώ προσθέτω «και
εξοντωτικά ακόµα»- τα διοικητικά, αλλά και τα ποινικά χρηµατικά
πρόστιµα στους προκλητικούς συµπολίτες µας που καταλαµβά-
νουν χωρίς λόγο, µόνο και µόνο επειδή είναι οι πιο έξυπνοι, τις
Λωρίδες Έκτακτης Ανάγκης;

Και κάτι ακόµα που προέκυψε και έχει να κάνει και µε την κλιµα-
τική αλλαγή που βιώνουµε, η οποία θα χειροτερέψει σίγουρα τις
ήπιες καιρικές συνθήκες και στην Ελλάδα. Με αφορµή αυτά που
συνέβησαν στη Μαλακάσα, θα συζητήσει το Υπουργείο να επιβάλει
και στην Ελλάδα, όπως σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, την υποχρε-
ωτική εφαρµογή στα οχήµατα των χειµερινών ελαστικών;

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Π’
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Πιπιλή, θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ερώτηση

που κάνετε, γιατί το θέµα είναι και επίκαιρο, αλλά και εξαιρετικά
σηµαντικό και απασχολεί -νοµίζω- ένα µεγάλο µέρος της ελληνι-
κής κοινωνίας.

Νοµίζω ότι όσοι κυκλοφορούµε στους µεγάλους αυτοκινητό-
δροµους γινόµαστε, δυστυχώς, πολύ συχνά µάρτυρες τέτοιων
φαινοµένων. Και θα σας εξοµολογηθώ ότι την ηµέρα που έγινε
το συµβάν που περιγράφετε στη Μαλακάσα και εµείς προσπα-
θούσαµε να χρησιµοποιήσουµε τη ΛΕΑ για να πάµε στο κέντρο
διαχείρισης για να δούµε τι γίνεται και δεν µπορούσαµε σε πολλά
σηµεία να περάσουµε. 

Εποµένως έχετε απόλυτο δίκιο ότι πρέπει να αυστηροποιηθεί
ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας. 

Εδώ, όµως, θέλω να κάνω µία µικρή παρένθεση. Θα µου επι-
τρέψετε να πω, ότι πολλές φορές στο παρελθόν ο Κώδικας Οδι-
κής Κυκλοφορίας έχει αυστηροποιηθεί. Εσείς είστε παλιά
Βουλευτής, έχετε εκλεγεί Βουλευτής αρκετές φορές και παρα-
κολουθείτε αυτά τα ζητήµατα και µε την ιδιότητα της δηµοσιο-
γράφου. Εγώ θυµάµαι κάθε φορά να γίνεται µία µεγάλη
επικοινωνιακή φιέστα, ότι κάνουµε τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφο-
ρίας πιο αυστηρό. Το ζήτηµα δεν είναι µόνο να γίνει πιο αυστη-
ρός, που πρέπει να γίνει για συγκεκριµένες παραβάσεις, όπως
αυτό που επισηµάνατε για τη ΛΕΑ. Μιλάµε για τη Λωρίδα Έκτα-
κτης Κυκλοφορίας, όπου µπορεί ακόµα και µία ζωή να χαθεί εάν
δεν µπορεί, παραδείγµατος χάριν, να περάσει ένα όχηµα είτε πυ-
ροσβεστικό είτε ασθενοφόρο από τη συγκεκριµένη λωρίδα.

Να σας ενηµερώσω -όπως πολύ σωστά είπατε- ότι υπάρχει
αυτήν τη στιγµή στον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας ο ν.4530/2018
και τιµωρείται µε επιτόπου αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας
και της άδειας οδήγησης για εξήντα ηµέρες µέρες από είκοσι
που ίσχυε. Το ζήτηµα, όµως, πάλι εδώ είναι ότι δεν εφαρµόζεται
ο νόµος. Για αυτό, βρισκόµαστε σε µία πολύ καλή συνεργασία
µε την Τροχαία και µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
διότι το πρόβληµα δεν είναι µόνο στους µεγάλους αυτοκινητό-
δροµους. Το πρόβληµα είναι και σε άλλους αυτοκινητόδροµους,
αλλά στο κέντρο της Αθήνας. Και στην Αττική Οδό βλέπουµε
αυτό το φαινόµενο. Και είναι ένας αυτοκινητόδροµος, ο οποίος
-θα συµφωνήσετε µαζί µου- επιτηρείται πολύ σοβαρά. 

Εποµένως, στόχος του Υπουργείου Μεταφορών για το 2020
είναι να κάτσουµε µε όλους τους φορείς και να κάνουµε µία ανα-
προσαρµογή του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας µε πρόστιµα
υψηλά για συγκεκριµένες παραβάσεις, αλλά όχι για όλες. Διότι
όταν βάζεις πολύ υψηλά πρόστιµα, είναι αποτρεπτικά. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, από όλα -και νοµίζω θα συµφωνήσετε
µαζί µου- είναι η εφαρµογή του νόµου. Προσφάτως είχαµε το πα-
ράδειγµα του αντικαπνιστικού νόµου µε υψηλά πρόστιµα, τα
οποία, όµως, εφαρµόστηκαν για πρώτη φορά. Εποµένως αυτό
το καλό παράδειγµα θα ακολουθήσουµε, να βάζουµε πρόστιµα
σε συγκεκριµένες παραβάσεις, όπως αυτή που αναφέρατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ µισό λεπτό. Τα υπόλοιπα θα τα
πω στη δευτερολογία µου. 

Επίσης, έχουµε έρθει σε επαφή µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, µε την ΕΤΕΠ, η οποία εδώ και αρκετό χρόνο συζη-
τούσε -και µε την προηγούµενη κυβέρνηση- να χρηµατοδοτήσει
ένα µεγάλο πακέτο οδικής ασφάλειας. Αυτό θεωρώ ότι θα βοη-
θήσει πολύ και στην εκπαίδευση των οδηγών και στο να αλλάξει
η νοοτροπία και να πάµε σε σχολεία για να µιλήσουµε στα παιδιά
για ζητήµατα οδικής ασφάλειας, αλλά και να κάνουµε καίριες πα-
ρεµβάσεις στα δευτερεύοντα οδικά δίκτυα, έτσι ώστε να µην
θρηνούµε θύµατα. Σας θυµίζω ότι η Ελλάδα βρίσκεται, δυστυ-
χώς, στην εικοστή δεύτερη θέση σε τροχαία ατυχήµατα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να
αλλάξουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύρια Πιπιλή, έχετε
τον λόγο. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συµφωνώ απόλυτα µαζί σας ότι το να έχεις

υψηλά πρόστιµα δεν οδηγεί στη µη παραβίαση κανόνων στην
οδική κυκλοφορία ή σε άλλα θέµατα.

Εδώ, όµως, θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι δυνατόν στο
Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως της 30-3-2018, επί εποχής
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, αυτό που πιστοποιείται στους οδηγούς που χρη-
σιµοποιούν µε οποιονδήποτε τρόπο τη Λωρίδα Έκτακτης Ανάγ-
κης, έστω και για ελάχιστο χρόνο, είναι η επιτόπου αφαίρεση των
στοιχείων κυκλοφορίας και άδειας οδήγησης για εξήντα ηµέρες
και δεν υπάρχει ούτε καν ο µπαµπούλας, εν πάση περιπτώσει,
της τσέπης του οποιουδήποτε Έλληνα να πληρώνει, ρε παιδί
µου, έστω και ένα πρόστιµο. Εγώ αυτό το βρήκα στο ΦΕΚ. Είναι
αδιανόητο. Πάντα ήξερα ότι στη ΛΕΑ ή στον ΚΟΚ υπήρχαν και
χρηµατικά πρόστιµα. Δεν ξέρω τι είχε συµβεί. Ήταν η κοινωνική
πολιτική, ας πούµε, του ΣΥΡΙΖΑ, που αποποινικοποίησε και την
ηχορύπανση, που ευτυχώς άλλαξε και έγινε ποινικό, πάλι, αδί-
κηµα και µπορούν και κάποιοι άνθρωποι να καταγγέλλουν στην
αστυνοµία και να κοιµούνται µετά µε την ησυχία τους;

Άρα συµφωνώ µαζί σας για τα υψηλά πρόστιµα, ειδικά για τη
ΛΕΑ, όµως, θα σας παρακαλούσα να είναι εξοντωτικά υψηλά,
γιατί είναι αποτροπή. Δεν είναι µόνο ο έλεγχος. Είναι και η απο-
τροπή. Να το βάλει καλά στο µυαλό του ο «Ελληνάρας» ότι αν
µπει στη ΛΕΑ, θα πληρώσει εξοντωτικό πρόστιµο.

Για τον αντικαπνιστικό νόµο έχετε δίκιο. Ήταν και τα δύο και ο
έλεγχος. Πέτυχε, όµως, από τότε που το εξοντωτικό πρόστιµο
µπήκε και στον πελάτη και κυρίως στον καταστηµατάρχη. Και πέ-
τυχε στο 99%, κύριε Καραµανλή, γιατί στο πίσω µέρος του µυα-
λού τους έχουν και τον φόβο.

Και θα ήθελα να µου απαντήσετε για τα ελαστικά, αν το σκέ-
φτεστε, γιατί συζητείται πάρα πολύ έντονα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Πιπιλή, είπα ότι το πρόβληµα εφαρµογής είναι το ένα

κοµµάτι. Και έχετε δίκιο. Δυστυχώς, ζούµε σε µία χώρα -θα συµ-
φωνήσετε µαζί µου- του νοµικού φορµαλισµού, όπου ψηφίζουµε
αυστηρές νοµοθετικές διατάξεις, οι οποίες, όµως, ποτέ δεν
εφαρµόζονται ή πολλές φορές δεν εφαρµόζονται. Το µεγάλο
στοίχηµα, λοιπόν, για την εκτελεστική εξουσία, για τα Υπουργεία,
είναι να κάνουν πράξη τους νόµους που ψηφίζονται. 

Νοµίζω ότι όλοι έχουµε γίνει µάρτυρες -εµείς που κυκλοφο-
ρούµε και ζούµε στην Αθήνα- ότι αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια ελ-
λιπής, για να το πω ευγενικά…

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ανύπαρκτη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Εγώ θα το πω ελλιπής. Υπάρχει, λοιπόν, εδώ
και χρόνια µια ελλιπής αστυνόµευση, ειδικά σε θέµατα παρκαρί-
σµατος, γιατί υπάρχει και µια πανσπερµία αρµοδιοτήτων. 

Όλα αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, θα κάτσουµε κάτω µε τους δή-
µους και µε το αρµόδιο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη να
δούµε πώς θα τα αντιµετωπίσουµε. Διότι η εικόνα της Αθήνας ή
και της Θεσσαλονίκης, των µεγάλων πόλεων της Ελλάδος, όπου
ο καθένας παρκάρει όπου θέλει, ο καθένας κάνει ό,τι θέλει και
κανένας δεν ελέγχεται, δεν έχει να κάνει µόνο µε την αυστηρο-
ποίηση του ΚΟΚ. Συµφωνώ για µερικά απαράδεκτα παραπτώ-
µατα όπως αυτό της ΛΕΑ. Και θα είµαστε όχι απλά αυστηροί,
αλλά θα παρακολουθούµε και την εφαρµογή του νόµου.

Για το θέµα των ελαστικών θα ήθελα να ενηµερώσω εσάς και
το Κοινοβούλιο, ότι είµαστε η µόνη, νοµίζω, χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση που ακόµα έχουµε το σύστηµα των αντιολισθητι-
κών αλυσίδων, των αλυσίδων, δηλαδή, για κακό καιρό. Αυτό
δηµιουργεί το εξής πρόβληµα, που νοµίζω ότι όλοι το αντιλαµ-
βανόµαστε: Όταν πάµε σε έναν αυτοκινητόδροµο και πρέπει να
βάλουµε αλυσίδες, πρέπει να σταµατήσουµε, να τις βάλουµε, να
τις βγάλουµε και πολλές φορές δεν µπορούµε να τις βάλουµε
και να τις βγάλουµε. Αυτός ήταν ένας από τους λόγους που εί-
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χαµε το πρόβληµα στη Μαλακάσα. 
Το ζήτηµα, λοιπόν, είναι ότι άλλες χώρες της Ευρώπης και

άλλες χώρες των βαλκανικών χωρών µε κατά κεφαλήν εισόδηµα
χαµηλότερο της Ελλάδος έχουν νοµοθετήσει τα χιονολάστιχα
για συγκεκριµένο διάστηµα. 

Εγώ, λοιπόν, είµαι ανοιχτός να συζητήσω µε τους αρµοδίους
φορείς αυτήν την πρόταση, αλλά έχω την εντύπωση ότι πολύ
σύντοµα εµείς θα πάρουµε πρωτοβουλία. Έχουµε έρθει σε
επαφή µε τα συναρµόδια Υπουργεία, για να γίνει µια γενική διά-
ταξη για την παρακώλυση της κυκλοφορίας στους µεγάλους αυ-
τοκινητόδροµους, έτσι ώστε να µην διαπιστώσουµε ξανά αυτά
τα φαινόµενα. Δηλαδή, όταν η Τροχαία θα λέει ότι ο δρόµος κλεί-
νει, ο δρόµος κλείνει. Όταν θα λέει η Τροχαία ότι δεν µπορείς να
πας στον συγκεκριµένο αυτοκινητόδροµο χωρίς όλα τα απαραί-
τητα εργαλεία και µέσα που πρέπει να έχει το όχηµά σου, θα
υπάρχει αυστηρότατο πρόστιµο. 

Κάποτε πρέπει να διαπιστώσουµε και να συνειδητοποιήσουµε
ότι τα ζητήµατα οδικής ασφάλειας πρέπει να τα φέρουµε στην
πρώτη γραµµή, διότι όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου,
θρηνούµε πάρα πολλά θύµατα, αδικαιολόγητα πολλά θύµατα.
Δυστυχώς, ως χώρα βρισκόµαστε στην εικοστή δεύτερη θέση σε
θανατηφόρα ατυχήµατα στην Ευρώπη και αυτό κάποτε πρέπει
να το αντιµετωπίσει η πολιτεία µε µία σοβαρότητα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε τώρα

στην πρώτη µε αριθµό 364/13-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Ανησυχία και ερωτήµατα
σχετικά µε την πορεία των διαδικασιών της ανέγερσης του νέου
δικαστικού µεγάρου στο Ηράκλειο».

Κύριε Βαρδάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε από τις ερωτήσεις που έχουν γίνει το

τελευταίο διάστηµα, ότι η ανέγερση του νέου δικαστικού µεγά-
ρου Ηρακλείου αποτελεί µεγάλη αναγκαιότητα για την πόλη του
Ηρακλείου -και όχι µόνο, για ολόκληρη την Κρήτη- λαµβάνοντας
ταυτόχρονα τη µορφή επείγουσας παρέµβασης, λόγω των κακών
υφιστάµενων υποδοµών στις υπόλοιπες λειτουργίες και κτιρια-
κές υποδοµές των δικαστηρίων. 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να πω δυο λόγια, κάνοντας µια
προσπάθεια, µπας και καταλάβουµε ότι η στείρα αντιπολιτευτική
τακτική δεν λύνει προβλήµατα, αλλά δηµιουργεί και εν τέλει είναι
εις βάρος της ελληνικής κοινωνίας. Τι θέλω να πω; Αναφέρει συ-
νάδελφος Βουλευτής, απευθυνόµενος στον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, κατά τη συζήτηση ερώτησης για το ίδιο θέµα πριν λίγες
µέρες, ότι χρειάστηκαν τρία χρόνια για να µεταφερθεί ο φάκελος
από µία υπηρεσία στην άλλη και αυτό το 2018. Αναφέρει, µάλι-
στα, ότι αυτή η αδράνεια -γι’ αυτό µιλάω για στείρα αντιπολιτευ-
τική τακτική- της προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, η οποία
σαφώς ήταν πολιτική αδράνεια, για τη δηµιουργία του δικαστικού
µεγάρου Ηρακλείου, πρέπει να τερµατιστεί.

Ποιοι τα λένε αυτά, κύριε Πρόεδρε; Αυτοί που για αρκετά χρό-
νια, κύριε Υπουργέ, ήταν η αιτία να καρκινοβατεί ένα πολύ ση-
µαντικό έργο για ολόκληρη την Κρήτη. Γιατί το λέω αυτό; Θέλω
να τεκµηριώνω αυτά που λέω. Την 1-8-2002 υπήρξε απόφαση του
τότε Υπουργού Δικαιοσύνης για την ανάθεση του έργου σε κα-
τασκευαστική εταιρεία. Στις 6-9-2006, τέσσερα χρόνια µετά, απο-
φασίζει η διυπουργική να εγκρίνει 100 εκατοµµύρια ευρώ για το
έργο µέσω ΣΔΙΤ. Στις 25-9-2014, οκτώ χρόνια µετά, ξανά από-
φαση του Υπουργού Δικαιοσύνης για ανέγερση σε συγκεκριµένο
απαλλοτριωθέν οικόπεδο, το οποίο, κύριε Υπουργέ, είχε απαλ-
λοτριωθεί από το 2003. Και όχι µόνο αυτό, αλλά το 2008 η Εφο-
ρεία Προϊστορικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων επισηµαίνει µε
έγγραφό της σειρά ενεργειών που απαιτούνται από την πλευρά
της, καθώς στο οικόπεδο που επρόκειτο να αναγερθεί το νέο δι-
καστικό µέγαρο, υπήρχαν ενδείξεις για αρχαιολογικά ευρήµατα.

Γιατί τα είπα, κύριε Πρόεδρε αυτά; Γιατί ερχόµαστε το 2017 -
και µέχρι το 2017 δεν είχε γίνει σχεδόν τίποτα- να ανασύρουµε
τον φάκελο από το Υπουργείο Υποδοµών, όπου ήταν πράγµατι.
Εµείς, κύριε Υπουργέ, και τότε κάναµε ερωτήσεις -και αυτό απο-

δεικνύεται από τις ερωτήσεις που είχαµε καταθέσει- και πιέζαµε
τους τότε Υπουργούς, τον Υπουργό Πολιτισµού, τον Υπουργό
Υποδοµών και τον Υπουργό Οικονοµικών. Εγώ προσωπικά, αν θέ-
λετε, είχα ζητήσει να ενηµερωθώ στις 6-12-2017, στις 19-12-
2017, µε σχετικές ερωτήσεις, αλλά και το 2018. Και, βέβαια,
επανήλθα στις 13-11-2019 -κι αυτό είναι ουσιαστικό- και στην
απάντηση που έλαβα από σας αποτυπώνεται η δουλειά που είχε
γίνει -και προφανώς και από το Υπουργείο Πολιτισµού- την προ-
ηγούµενη τετραετία, δηλαδή η σύναψη σύµβασης για τοπογρα-
φικές µελέτες, η σύµβαση για τη γεωτεχνική έρευνα και η µελέτη
για την ανέγερση του δικαστικού µεγάρου Ηρακλείου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Βαρδάκη, πα-
ρακαλώ συντοµεύετε. Δεν θα πούµε την ιστορία του θέµατος. Το
ερώτηµα είναι αν θα δοθούν ή δεν θα δοθούν λεφτά για να γίνει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι οι εργασίες
που έχουν γίνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, σύµφωνοι, αλλά
έχουµε νοµοσχέδιο µετά και δεν µπορούµε να δείξουµε ανοχή
σήµερα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Θα παραβλέψω, κύριε Υπουργέ -
εξάλλου τα ξέρετε- ποιες εργασίες είχαν προχωρήσει.

Επίσης, θέλω να σας πω ότι σε αντίστοιχη ερώτηση στον κ.
Τσιάρα, τον Υπουργό Δικαιοσύνης, ο κ. Τσιάρας απάντησε -το
λέω µονολεκτικά- ότι «βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο για την
ανέγερση ενός τέτοιου σοβαρού έργου».

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω, εάν ο κύριος
Υπουργός µας ανακοινώσει σήµερα, σύµφωνα µε τα λεγόµενα
του κ. Τσιάρα, ότι βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο και ότι θα µας
ανακοινώσει το χρονοδιάγραµµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτό, όµως, δεν ση-
µαίνει ότι εγώ κάνω συµψηφισµούς στις πρωτολογίες. Έγινε κα-
τανοητό το ερώτηµά σας.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ηράκλειο είναι αυτό τώρα. Τι
να κάνουµε; Αφήσαµε διπλό χρόνο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Βαρδάκη, να κάνω ένα γενικό σχόλιο και
να πω ότι δεν νοµίζω πως βοηθάµε όταν κάνουµε αντιπαραθέσεις
και πηγαίνουµε στο παρελθόν, ποιος έκανε τι και αν το έργο αυτό
είναι της µιας κυβέρνησης ή της άλλης.

Το ζήτηµα είναι το εξής: Καταλαβαίνετε ότι οι διαδικασίες, δυ-
στυχώς, στην Ελλάδα είναι αυτές που είναι. Αυτό είναι µια παθο-
γένεια, την οποία νοµίζω ότι κάποτε πρέπει να αντιµετωπίσουµε.
Όµως θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι τα πράγµατα δεν είναι
ακριβώς έτσι. 

Στην απάντηση που σας είχα δώσει τον Νοέµβριο, σας είχα
αναφέρει λεπτοµερώς τι ενέργειες έχουµε κάνει αναφορικά µε
την ανέγερση του δικαστικού µεγάρου στο Ηράκλειο και τι ερ-
γασίες θα γίνουν στο υπάρχον δικαστικό µέγαρο. Εσείς µας λέτε
ότι αυτές οι ενέργειες έγιναν επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα έρθω σε αντι-
παράθεση µαζί σας. Αλλά έγιναν. Λυπάµαι αλλά θα σας αποδείξω
ότι κάνετε λάθος. Και εξηγούµαι:

Πρώτον, η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, δηλαδή η Διεύθυνση Κτηριακών Υποδοµών, έχει
προχωρήσει σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την ωρί-
µανση του έργου, καθώς και την ένταξή του, κύριε Βαρδάκη, στο
ΣΔΙΤ που ήταν το ζητούµενο, όπως είχα αναπτύξει και στην απάν-
τησή µου τον Νοέµβριο. 

Δεύτερον, στις 5 Σεπτεµβρίου του 2019 υπογράφτηκε η σύµ-
βαση του χρηµατοοικονοµικού συµβούλου για την υποβοήθηση
της ΚΤΥΠ σε θέµατα που αφορούν τις ενέργειες αναφορικά µε
την προετοιµασία διεθνούς διαγωνισµού τόσο στο νέο δικαστικό
µέγαρο Ηρακλείου όσο και σε αυτό της Έδεσσας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τρίτον, στις 30 Σεπτεµβρίου του 2019 ολοκληρώθηκαν οι υπο-
στηρικτικές µελέτες για την ωρίµανση του έργου, καθώς και η
οριστική παραλαβή της µελέτης των τοπογραφικών για την ανέ-
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γερση του δικαστικού µεγάρου. 
Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο προς ενηµέρωσή

σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τέταρτον, στις 23 Οκτωβρίου του 2019 ολοκληρώθηκε η πα-
ροχή πρόσθετων στοιχείων και διευκρινίσεων στην Ειδική Γραµ-
µατεία ΣΔΙΤ, που είναι και το ζητούµενο, γιατί από εκεί, κύριε
Βαρδάκη, θα πάρουµε τα λεφτά, σε συνέχεια του εγγράφου που
είχε στείλει η προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Από την πλευρά µας, λοιπόν, δώσαµε τις διευκρινίσεις που
πρέπει και κινούµαστε µε πολύ µεγάλη ταχύτητα για να ολοκλη-
ρωθεί η εξέταση της υπόθεσης, ώστε να προωθηθεί στη διυ-
πουργική επιτροπή για τα ΣΔΙΤ και να υπογράψουµε και να
βρούµε τη χρηµατοδότηση για το έργο. 

Από τα παραπάνω, λοιπόν, νοµίζω ότι γίνεται σαφές, πως όχι
µόνο δεν αφήσαµε αυτό το εξάµηνο -όπως υπονοείτε στην ερώ-
τησή σας- το έργο στην τύχη του, όχι µόνο δεν κωλυσιεργήσαµε,
αλλά τρέξαµε από πλευράς Υπουργείου για τις διαδικασίες. 

Και θα συµφωνήσω µαζί σας, ότι και η προηγούµενη κυβέρ-
νηση είχε κάνει τις αρχικές ενέργειες για να ξεκολλήσει αυτό το
έργο. Διότι έργα σαν κι αυτά δεν έχει σηµασία, κύριε Βαρδάκη,
ποιος τα ξεκινάει και ποιος τα εγκαινιάζει. Έργα σαν και αυτά
έχει σηµασία να γίνονται και να υπάρχει πολιτική συναίνεση -που
υπάρχει- για να προχωρήσει αυτό το έργο το συντοµότερο δυ-
νατό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Βαρ-

δάκη, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω ικανοποιηθεί σε

έναν βαθµό από την απάντηση που δώσατε, αναγνωρίζοντας ό,τι
έγινε από την προηγούµενη κυβέρνηση. Πιστεύω ότι είσαστε ει-
λικρινής. Εφόσον το θέµα είναι ένα στάδιο πριν τη διυπουργική,
εµείς θα περιµένουµε. 

Δεν θα πάρω άλλο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Μιας και σας έχουµε εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας

κάνω µόνο µία ερώτηση και αν θέλετε, µου απαντάτε. 
Σας περιµένουµε δυόµισι µήνες τώρα να κατέβετε για τις ανα-

κοινώσεις του ΒΟΑΚ. Στρώνουµε και ξεστρώνουµε χαλιά για να
κατέβετε. Δεν το βλέπουµε. Αν έχετε µια απάντηση, µπορείτε να
µας τη δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σε κανένα φίλο σας
Βουλευτή χαλιά δεν στρώνετε; Μόνο για τους Υπουργούς;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορείτε να
έχετε παράπονο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Θα µου επιτρέψετε, κύριε Βαρδάκη, να σας
πω ότι η ιστορία µε τον ΒΟΑΚ είναι µια παλιά ιστορία. Εσείς που
είστε από την περιοχή το γνωρίζετε καλύτερα. 

Και θα µου επιτρέψετε να σας πω, ότι αυτό που κάνατε ως κυ-
βέρνηση -και το έχω πει επανειληµµένως- ήταν ένα προπέτασµα
καπνού. Ρίξατε στάχτη στα µάτια των ψηφοφόρων σας και τους
κοροϊδέψατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Εγώ άλλο ρώτησα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Όχι εσείς. Η προηγούµενη πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου. Κι εξηγούµαι πολύ σύντοµα και θα σας πω τι κά-
νουµε εµείς. 

Βγήκατε και κάνατε έναν πρόχειρο διαγωνισµό, χωρίς να έχετε

κάνει χάραξη του δρόµου και χωρίς να υπάρχει µελετητική ωρι-
µότητα. Όποιον τεχνικό µηχανικό ρωτήσετε, θα σας πει µε βε-
βαιότητα, αν είναι αντικειµενικός, ότι βρισκόµαστε σε ένα στάδιο
αυτή τη στιγµή πολύ πρώιµο. 

Εποµένως, εµείς ξεκινάµε από το πολύ απλό και λέµε το εξής:
Εάν δεν εξασφαλίσουµε χρηµατοδότηση για το έργο –εν τω µε-
ταξύ, όµως, τρέχουν παράλληλα όλες οι µελέτες-, είναι εντελώς
άκαιρο να λέµε πράγµατα που δεν ισχύουν. Κάποτε νοµίζω ότι
πρέπει να σταµατήσουµε να εξαγγέλλουµε έργα τα οποία ποτέ
δεν γίνονται. Όταν, λοιπόν, θα εξαγγέλλουµε κάτι, θα πρέπει να
είµαστε σε θέση να το υλοποιήσουµε. 

Και η Κυβέρνηση εξετάζει -και µου δίνεται η ευκαιρία να το πω
πρώτη φορά δηµοσίως- δύο σενάρια για τη χρηµατοδότηση του
έργου. 

Σενάριο πρώτο: Να πάρουµε κάποια έσοδα από µια άλλη σύµ-
βαση παραχώρησης και να χρηµατοδοτήσουµε τον ΒΟΑΚ. Αυτό,
όµως, χρειάζεται την έγκριση των πιστωτών, διότι τα χρήµατα τα
οποία παίρνει το ελληνικό δηµόσιο, τα έσοδα που παίρνει από
τέτοιες δραστηριότητες, πηγαίνουν σε µεγάλο βαθµό στην εξυ-
πηρέτηση του δηµόσιου χρέους. 

Το άλλο που εξετάζει η Κυβέρνηση -και αυτό εξετάζεται σε
ανώτατο κυβερνητικό κλιµάκιο- είναι να χρησιµοποιήσουµε τις
επιστροφές των κεντρικών τραπεζών για να χρηµατοδοτήσουµε
τέτοια έργα ανάπτυξης. 

Εµείς, λοιπόν, και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο οποίος έχει δε-
σµευτεί ότι θα ξεκινήσει επιτέλους ο Βόρειος Οδικός Άξονας της
Κρήτης, πολύ σύντοµα θα είναι σε θέση να ανακοινώσει το
πρώτο και το πιο σηµαντικό, από πού, δηλαδή, θα βρει λεφτά.
Διότι όταν θα έχουµε τη χρηµατοδότηση, θα µπορούµε να κά-
νουµε το έργο.

Και θα σας θυµίσω, ότι από το 2015 και µετά, κύριε Βαρδάκη,
ακόµη και αν έχουµε µελετητική ωριµότητα για ένα έργο, ακόµη
και αν οι υπηρεσίες του δηµοσίου έχουν κάνει σωστά τη δουλειά
τους κι έχουν ωριµάσει τις µελέτες και έχουµε πάρει µελέτη περι-
βαλλοντολογικών επιπτώσεων κι έχουµε δηµοπρατήσει σε µερικές
περιπτώσεις, εάν δεν έχουµε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση, δεν
σηµαίνει ότι θα γίνει το έργο.

Η Ευρώπη πλέον και οι τεχνικοί σύµβουλοι της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής έχουν αυστηροποιήσει τα δεδοµένα. Εµείς έχουµε δε-
σµευτεί για δύο µεγάλους αυτοκινητόδροµους ότι θα τους ξε-
κολλήσουµε, τον Πάτρα - Πύργος και τον Βόρειο Οδικό Άξονα
Κρήτης. 

Είµαι στη διάθεσή σας όποτε θέλετε -και οποιοσδήποτε Βου-
λευτής της Αντιπολίτευσης- και µε τη διαδικασία των επικαίρων
ερωτήσεων αλλά και κατ’ ιδίαν να σας ενηµερώσω για τις ενέρ-
γειες που κάνουµε, έτσι ώστε αυτά τα έργα κάποτε να ξεµπλο-
καριστούν και να ξεκινήσουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε στην

τρίτη µε αριθµό 381/14-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα Αρσένη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
µε θέµα: «Επιδείνωση της κακής κατάστασης συγκοινωνιών στην
Πετρούπολη τους τελευταίους µήνες».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στην Πετρούπολη πραγµατικά

έχει επιδεινωθεί όσον αφορά τις συγκοινωνίες το τελευταίο διά-
στηµα, ιδίως µετά τον Σεπτέµβρη. Έχουµε καθυστερήσεις οι
οποίες ξεπερνάνε τα σαράντα πέντε λεπτά. Και µιλάµε για έναν
δήµο, τον Δήµο Πετρούπολης, ο οποίος αποτελεί µια εξαίρεση
σε όλη την ελληνική επικράτεια για έναν πολύ καλό λόγο: Έχει
συγκλονιστικά νεανικό πληθυσµό που θα µπορούσε να συγκριθεί
µόνο µε µουσουλµανικές χώρες, η αναλογία, δηλαδή, νεανικού
πληθυσµού µε τον µέσο πληθυσµό. 

Αυτό δηµιουργεί αυξηµένες ανάγκες, γιατί, όπως καταλαβαί-
νετε, οι νέοι άνθρωποι είναι που εξαρτώνται απολύτως από τις
συγκοινωνίες για να πάνε στα φροντιστήριά τους, σε οποιεσδή-
ποτε δραστηριότητές τους, πολλές φορές στα σχολεία τους.
Αυτοί οι άνθρωποι αυτή τη στιγµή αντιµετωπίζουν προβλήµατα
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που αλλάζουν και σταµατάνε τον ρυθµό της ζωής τους. Δηλαδή,
δεν µπορούν να φτάσουν έγκαιρα στις δουλειές τους, δεν µπο-
ρούν να φτάσουν έγκαιρα στα σχολεία τους, στα φροντιστήριά
τους και σε όποια άλλη δραστηριότητα έχουν. Δεν πηγαίνουν
διακοπές µε τα λεωφορεία. Ζουν την καθηµερινότητά τους. Και
το να αργείς σαράντα πέντε λεπτά σε κάθε σου συνάντηση, κάθε
σου δουλειά, είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Μιλάµε για τη Γραµµή 700 που συνδέει την Πετρούπολη µε το
µετρό Ανθούπολης, τη βασική γραµµή που συνδέει την Πετρού-
πολη µε τον πιο κοντινό σταθµό, τις Γραµµές Β11 και Α11 που τη
συνδέουν µε το κέντρο της Αθήνας. 

Θα ήθελα να µας πείτε τι θα κάνετε για να σταµατήσει αυτό,
ώστε να επανέλθει η κανονικότητα. Αυτή είναι µια λέξη που αρέ-
σει στην Κυβέρνησή σας. Θέλουµε να επανέλθει η κανονικότητα
στη ζωή των ανθρώπων της Πετρούπολης. Και θέλουµε να µας
πείτε αν δεσµεύεστε για την ηµεροµηνία που έχει ανακοινωθεί
για τον σταθµό του µετρό της Πετρούπολης, για το 2026 δηλαδή.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Αρσένη, σας ευχαριστώ πολύ για την
ερώτηση σας.

Η αλήθεια είναι ότι έχουµε ξανασυζητήσει εδώ στο Κοινοβού-
λιο ακόµα και µαζί σας για το θέµα των αστικών συγκοινωνιών,
οπότε εγώ δεν θέλω να επαναλάβω την κριτική που έχω κάνει.
Θέλω, όµως, να σας πω µερικά νούµερα για να καταλάβετε ποιο
είναι το δυναµικό των οχηµάτων και το ανθρώπινο δυναµικό που
υπάρχει σήµερα στον ΟΑΣΑ.

Αυτήν τη στιγµή έχουµε κατάρρευση εσόδων στον ΟΑΣΑ.
Έχουµε κάτω από χίλια λεωφορεία που κυκλοφορούν και ο
µέσος όρος ηλικίας των λεωφορείων ξεπερνάει τα δεκαπέντε
χρόνια. Αυτή είναι η κατάσταση που παραλάβαµε. Μαγικό ρα-
βδάκι δεν διαθέτουµε. Επίσης, αυτό που κάνουµε σε πρώτη
φάση για να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε το επιβατικό κοινό
είναι να κάνουµε έναν εξορθολογισµό στο δίκτυο αστικών συγ-
κοινωνιών της πρωτεύουσας, έχοντας στόχο την καλύτερη εξυ-
πηρέτηση του επιβατικού κοινού. Οι αλλαγές, λοιπόν, αυτές που
κάνουµε αποσκοπούν στη σταδιακή εξάλειψη των προβληµάτων,
στα οποία αναφέρεστε κι εσείς, των αστικών συγκοινωνιών και
να δηµιουργήσουν και µία διαλειτουργικότητα µε τα µέσα στα-
θερής τροχιάς.

Τώρα, στην παρούσα φάση και στο ζήτηµα που έχετε αναφερ-
θεί, η συγκοινωνιακή σύνδεση του δήµου Πετρούπολης µε το
κέντρο της Αθήνας πραγµατοποιείται µε τη Γραµµή Α11 και Β11
που συνδέουν τον δήµο µε την Πλατεία Βάθης, η οποία βρίσκεται
στο ευρύτερο κέντρο των Αθηνών. Ο ΟΑΣΑ και τα επίσηµα στοι-
χεία του ΟΑΣΑ µε την τηλεµατική έχουν αναφέρει ότι σε αυτές
τις διαδροµές οι λεγόµενες «χρονοαποστάσεις» φτάνουν µέχρι
τα δέκα λεπτά. Και µια άλλη γραµµή, όµως, που συνδέει τη συγ-
κεκριµένη περιοχή µε το κέντρο της Αθήνας είναι η Α13 Κηπού-
πολη - Οµόνοια µε χρονοαπόσταση σε ώρες αιχµής τα εννέα και
τα δέκα λεπτά. 

Εκεί που, όπως κι εσείς αναφέρετε, η καθυστέρηση αγγίζει τα
δεκαπέντε µε είκοσι λεπτά -και αυτός είναι ο µέσος όρος, κύριε
Αρσένη, διότι µπορεί να υπάρχουν καθυστερήσεις σαράντα
πέντε λεπτών, αλλά αυτός δεν είναι ο µέσος όρος, εµείς παίρ-
νουµε τον µέσο όρο- είναι στις γραµµές που συνδέουν την Πε-
τρούπολη µε περιφερειακούς σταθµούς, όπως τις Γραµµές 24
για τον Άγιο Αντώνιο, 700 για Ανθούπολη. 

Εκεί όµως που όντως παρατηρείται µεγάλη καθυστέρηση, όχι
όµως των σαράντα πέντε λεπτών, σε κάθε περίπτωση ο στόχος
µας είναι µε τον υπάρχοντα στόλο που έχουµε σήµερα στη διά-
θεσή µας να κάνει ο ΟΑΣΑ την καλύτερη δυνατή βελτίωση των
αστικών συγκοινωνιών, αλλά θαύµατα δεν µπορούµε να κάνουµε.
Αυτό που µπορούµε να κάνουµε είναι να τρέξουµε γρήγορα τη
διαδικασία για έναν µεγάλο διεθνή διαγωνισµό, έτσι ώστε η
Αθήνα και η Θεσσαλονίκη να έχουν καινούργια λεωφορεία εντός
δεκαοκτώ µηνών.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Σας θυµίζω ότι τεσσεράµισι χρόνια
η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών δεν είχε

κάνει το παραµικρό για να ξεκινήσει ένας µεγάλος διεθνής δια-
γωνισµός για φιλικά προς το περιβάλλον νέα οχήµατα, που υπάρ-
χει χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων,
και όταν έκανε αυτόν τον διαγωνισµό δύο µήνες πριν τις εκλογές,
ο διαγωνισµός αυτός κατέπεσε στην Ανεξάρτητη Αρχή Προδικα-
στικών Προσφυγών.

Στη δευτερολογία µου, γιατί δεν έχω χρόνο, θα σας απαντήσω
για το θέµα του µετρό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Αρ-
σένη, έχετε τον λόγο.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
Είναι καλύτερο, το έχουµε συζητήσει ξανά στην Αίθουσα αυτή

και χθες, εάν µπορείτε και εσείς και οι συνάδελφοί σας να απαν-
τάτε στα ερωτήµατα στην πρωτολογία σας για να µπορούµε και
εµείς να τοποθετούµαστε στη δικιά µας δευτερολογία, αλλιώς -
αν θέλετε- δεν επιτρέπεται ο διάλογος που προβλέπει ο Κανονι-
σµός της Βουλής για τις επίκαιρες ερωτήσεις. Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα να το αντιλαµβάνεστε κι εσείς αυτό.

Χαίροµαι που ανακοινώνετε ότι θα προχωρήσει ο διαγωνισµός
και ότι θα έχουµε µάλιστα από ό,τι κατάλαβα και φιλικά προς το
περιβάλλον λεωφορεία. Θα ήθελα να µας πείτε ακριβώς αν θα
είναι ηλεκτρικά, ποια ακριβώς θα είναι η τεχνολογία. Οι καθυστε-
ρήσεις, όπως παραδεχθήκατε, είναι τεράστιες.

Και πάλι θα επισηµάνω το γεγονός ότι µιλάµε για έναν πολύ
ιδιαίτερο δήµο. Η Πετρούπολη έχει έναν στους τρεις πολίτες πε-
ρίπου κάτω των τριάντα ετών, είναι ένας πληθυσµός που συγκρί-
νεται µε µουσουλµανική χώρα. Έχει πάρα πολύ νεανικό
πληθυσµό που σηµαίνει δυσανάλογες ανάγκες σε δηµόσιες υπο-
δοµές και γι’ αυτό χρειάζεται µια ειδική στήριξη και γι’ αυτό και
τα προβλήµατα να είναι πολύ πιο οξεία από την καθυστέρηση.

Προφανώς και εσείς ξέρετε ότι όταν µιλάµε για µέση καθυστέ-
ρηση είκοσι λεπτά στις βασικές γραµµές που συνδέει µε τον κον-
τινό σταθµό του µετρό καταλαβαίνετε ποια είναι η ακραία
καθυστέρηση. Κάποιες φορές δεν θα καθυστερεί καθόλου, κά-
ποιες φορές θα καθυστερεί πάνω από σαράντα πέντε λεπτά.
Είναι τεράστια η καθυστέρηση, αν είναι η µέση στα δεκαπέντε
µε είκοσι λεπτά.

Θέλω πραγµατικά να δείτε πώς µπορεί να υπάρξει µια ειδική
µέριµνα για την Πετρούπολη, ακριβώς και τις ειδικές τις συνθή-
κες και περιµένω και τη δέσµευσή της για την ηµεροµηνία 2026
για το µετρό Πετρούπολης. Είναι πάρα πολύ κρίσιµο. Έχουµε
έναν δήµο µε πολύ διαφορετικά χαρακτηριστικά, αν θέλετε µε
χαρακτηριστικά που θα θέλαµε να είχαν όλοι οι δήµοι της Ελλά-
δας. Ας δείξουµε ότι όταν πραγµατικά έχουµε τα δηµογραφικά
χαρακτηριστικά, που κατά τα άλλα ψάχνουµε στην περίοδο της
δηµογραφικής κρίσης, ανταποκρινόµαστε στις αυξηµένες ανάγ-
κες, ανταποκρινόµαστε σε αυτά που χρειάζεται για να λειτουρ-
γήσει αυτή η κοινωνία και αυτός ο δήµος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά τα δηµογραφικά στοιχεία που µου αναφέρετε δεν τα

γνώριζα και είναι πολύ ενδιαφέροντα. Θα συµφωνήσετε, όµως,
µαζί µου, κύριε Αρσένη, ότι τα µέσα µαζικής µεταφοράς οι νέοι
άνθρωποι θέλουν να τα χρησιµοποιούν περισσότερο, τα έχουµε
και για όλους τους Έλληνες πολίτες.

Εγώ θα δώσω µια ιδιαίτερη έµφαση στο ζήτηµα της Πετρού-
πολης. Είµαι στη διάθεσή σας να το συζητήσουµε αυτό και µε
τον ΟΑΣΑ, άµα θέλετε. Σας εξήγησα στην πρωτολογία µου ποια
είναι η κατάσταση που έχουµε παραλάβει. Το µεγάλο στοίχηµα,
για το οποίο θα κριθεί και η Κυβέρνηση και εγώ προσωπικά, είναι
εάν θα µπορέσουµε µέσα στο 2020 να κάνουµε αυτό που λέµε,
να ανατάξουµε τις αστικές συγκοινωνίες στην Αθήνα. Απαραί-
τητη προϋπόθεση γι’ αυτό είναι ο διαγωνισµός που σας ανέφερα.
Είναι ένας διαγωνισµός, µε τον οποίο πρέπει να προµηθευτούµε
τουλάχιστον επτακόσια λεωφορεία, διότι µέχρι το 2023 αποσύ-
ρονται επτακόσια λεωφορεία, εκτός αν θέλουµε να κάνουµε αυτό
που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Αρσένη, που είµαι σίγουρος ότι δεν
θα συµφωνήσετε, να αυξήσουµε το νόµιµο όριο ηλικίας των λε-
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ωφορείων στην Ελλάδα, όπως το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ επανειληµµέ-
νως, διότι δεν µπορούσε να κάνει έναν σοβαρό διαγωνισµό και
να προµηθευτεί νέα λεωφορεία.

Το ένα τρίτο τουλάχιστον των λεωφορείων αυτών θα είναι ηλε-
κτροκίνητα, αλλά θέλει πάρα πολύ µεγάλη προσοχή, διότι θα σας
θυµίσω την περίπτωση του Δήµου του Σαν Φρανσίσκο όπου πα-
ρήγγειλε τριακόσια ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα και παρέλαβε
µόλις είκοσι. Θέλει πολύ µεγάλη προσοχή στον σχεδιασµό σε
ποιες διαδροµές θα πάνε, ποιες είναι οι κλιµατολογικές συνθήκες
της συγκεκριµένης πόλης και αυτό είναι το οποίο θα πρέπει να
το εξετάσουµε, έτσι ώστε τα τεύχη δηµοπράτησης και τα τεχνικά
χαρακτηριστικά του διαγωνισµού να είναι συγκεκριµένα.

Γραµµή 4, µετρό Αθήνας επέκταση προς Πετρούπολη, το έργο
αυτό είναι υπό δηµοπράτηση, κύριε Αρσένη. Περιλαµβάνει το
πρώτο τµήµα µε δεκαπέντε σταθµούς από το άλσος Βεΐκου µέχρι
το Γουδή µε προβλεπόµενο χρόνο ολοκλήρωσης τα οκτώ έτη
από την ανάθεση της σχετικής σύµβασης κατασκευής του
έργου. Η περαιτέρω επέκταση δυτικά της Γραµµής 4, δηλαδή
από το άλσος Βεΐκου προς την Πετρούπολη µε έξι πρόσθετους
σταθµούς προβλέπεται να ακολουθήσει µετά την ολοκλήρωση
του πρώτου αυτού τµήµατος και επί του παρόντος η «ΑΤΤΙΚΟ
ΜΕΤΡΟ» προχωρεί σταδιακά στην ωρίµανση των προκαταρκτι-
κών µελετών, οπότε είµαστε σε ένα πολύ-πολύ αρχικό στάδιο.

Σας ενηµερώνω πως ήδη βρίσκεται υπό δηµοπράτηση ο δια-
γωνισµός για την ανάθεση των τοπογραφικών εργασιών. Ο χρό-
νος υλοποίησης του έργου αυτού, όπως πολύ σωστά είπατε,
είναι τα οκτώ χρόνια. Αυτό λέει η σύµβαση, η οποία θα υπογρα-
φεί για τη Γραµµή 4 κατά πάσα πιθανότητα, θέλω να ελπίζω, στο
πρώτο εξάµηνο του 2020. Λέω κατά πάσα πιθανότητα, διότι
υπάρχουν και διαδικασίες ενστάσεων σε ένα τόσο µεγάλο δια-
γωνισµό, οι οποίες ξεφεύγουν από τον έλεγχο της εκτελεστικής
εξουσίας.

Εάν θέλετε την προσωπική µου άποψη, συνήθως τα υπόγεια
σιδηροδροµικά έργα έχουν καθυστερήσεις και δεν µπορεί, νο-
µίζω, κανένας αυτήν τη στιγµή να δεσµευτεί µε απόλυτη σιγουριά
ότι το έργο αυτό θα είναι έτοιµο το 2026. Η εµπειρία τόσο στη
Θεσσαλονίκη όσο και στην Αθήνα, όταν κατασκευαζόταν η
Γραµµή 1 και η Γραµµή 2, έδειξε ότι δυστυχώς για πολλούς λό-
γους που ξεφεύγουν των δυνατοτήτων της εκτελεστικής εξου-
σίας γίνονται καθυστερήσεις, διότι έχουµε ζητήµατα µε την
Αρχαιολογία, διότι έχουµε τεράστια τεχνικά ζητήµατα, όταν πάµε
και ξεκινάµε ένα τόσο µεγάλο έργο.

Εποµένως, κύριε Αρσένη, αυτό που µπορώ εγώ να σας διαβε-
βαιώσω είναι ότι εµείς θα συνεχίσουµε και δεν θα διακόψουµε,
όπως γράφεται στον Τύπο, τον διαγωνισµό για τη Γραµµή 4 και
θα συµβασιοποιήσουµε αυτό το τεράστιο έργο, τη Γραµµή 4
µέσα στο 2020, έτσι ώστε να ξεκινήσει το µεγάλο αυτό έργο της
επέκτασης του µετρό Αθηνών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί η δεύ-

τερη µε αριθµό 1510/24-10-2019 ερώτηση της Βουλευτού Φλω-
ρίνης του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Παγώνουν οι διαδικασίες
για δηµιουργία Εµπορευµατικού Κέντρου στο πρώην Στρατό-
πεδο Γκόνου».

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα µπω στον

πειρασµό να σχολιάσω κάποιες από τις απαντήσεις σας στις
προηγούµενες ερωτήσεις. Θα έχουµε την ευκαιρία. Θα πάω κα-
τευθείαν στο θέµα, γιατί θεωρώ ότι είναι πολύ σοβαρό. 

Αφορά στη δηµιουργία εµπορευµατικού κέντρου, logistics δη-
λαδή, στο πρώην Στρατόπεδο Γκόνου στη Θεσσαλονίκη. 

Θα υπενθυµίσω ότι η προηγούµενη κυβέρνηση, επειδή ακρι-
βώς είχε αναγνωρίσει την αναπτυξιακή διάσταση που έχει η εφο-
διαστική αλυσίδα, είχε εκπονήσει την Εθνική Στρατηγική για την
Εφοδιαστική, που είναι ένα όραµα µε µεσοµακροπρόθεσµους
στόχους, το οποίο υποστηριζόταν και από ένα σχέδιο δράσης,
δηλαδή ένα πρόγραµµα εργασιών, µε συγκεκριµένα µέτρα και
ορόσηµα σε όλη τη διάρκεια υλοποίησής τους. 

Μία από τις ουσιώδεις δράσεις αυτής της Εθνικής Στρατηγι-
κής για την εφοδιαστική αλυσίδα ήταν η δηµιουργία εµπορευµα-

τικών κέντρων, όπου εκεί θα συγκεντρώνεται η παραγωγική και
εµπορική δύναµη της χώρας, για να παράγονται υπηρεσίες υψη-
λής προστιθέµενης αξίας, να προωθούνται οι συνδυασµένες µε-
ταφορές και γενικότερα ένα µέτρο πολύ αναπτυξιακό. 

Έτσι, και στην Εθνική Στρατηγική για την εφοδιαστική αλυ-
σίδα, αλλά ήδη από το 2014, το Θριάσιο Πεδίο, αλλά και το Στρα-
τόπεδο Γκόνου στη Θεσσαλονίκη είχαν οριστεί µε τον
ν.4302/2014 ως εµπορευµατικά κέντρα εθνικής προτεραιότητας. 

Συγχρόνως, και στη στρατηγική για τις µεταφορές υπάρχει
µνεία γι’ αυτά τα δύο εµπορευµατικά κέντρα, αλλά βεβαίως και
στην Εθνική Στρατηγική για τη Βιώσιµη και Δίκαιη ανάπτυξη
2030, που αναγνωρίζει ότι τα εµπορευµατικά κέντρα είναι κρίσι-
µες υποδοµές και εργαλεία αναπτυξιακού χαρακτήρα. 

Σε ό,τι αφορά συγκεκριµένα το Στρατόπεδο Γκόνου, έχουν
γίνει κάποιες πρόδροµες εργασίες, όπως είναι ο καθαρισµός από
νάρκες, βλήµατα κ.λπ., από τον Δεύτερο Παγκόσµιο Πόλεµο. Βε-
βαίως, έχει γίνει και η πρώτη φάση του διαγωνισµού. Θα έπρεπε
τώρα να προχωρήσουµε στη δεύτερη φάση, που θα είναι και οι
δεσµευτικές προσφορές. Να σηµειώσω ότι έχει υπάρξει έντονο
ενδιαφέρον. Ήδη, τρεις εταιρείες, «INTRAKAT», «METKA» και
«ΑΚΤΩΡ», έχουν δηλώσει ενδιαφέρον. Και περιµέναµε πια ότι η
Θεσσαλονίκη θα αποκτήσει πραγµατικά αυτό το αναπτυξιακό ερ-
γαλείο. Αντ’ αυτού, στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης ακούσαµε
τον Πρωθυπουργό να εξαγγέλλει ότι αυτό το Στρατόπεδο Γκό-
νου θα γίνει Ελεύθερη Οικονοµική Ζώνη. 

Το ερώτηµά µας, λοιπόν, είναι: 
Πρώτον, αν προτίθεται όντως η Κυβέρνηση να προχωρήσει το

logistics center στο Στρατόπεδο Γκόνου. Και, αν όχι, δεν θα έχει
η Θεσσαλονίκη εµπορευµατικό κέντρο;

Δεύτερον, σε ποιον σχεδιασµό -γιατί είπατε και εσείς πριν ότι
ένα έργο, πριν εξαγγελθεί, πρέπει να υπάρχει ένας σχεδιασµός,
µια ωριµότητα- εντάσσεται η δηµιουργία Ελεύθερης Οικονοµικής
Ζώνης;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι µου προκαλεί απίστευτη κατάπληξη η πολιτική
που έχετε επιλέξει να ακολουθήσετε ως Αντιπολίτευση. Ό,τι αµε-
λήσατε να κάνετε εσείς ως κυβέρνηση έρχεστε τώρα και µας
κουνάτε το δάχτυλο. Γι’ αυτό ερχόµαστε εδώ κάθε Παρασκευή,
πράγµα το οποίο δεν έκαναν οι άλλοι Υπουργοί, για να απαντάµε
σε αυτά τα οποία λέτε και για να αποδεικνύουµε πόσο εκτός
πραγµατικότητας είναι αυτά τα οποία λέτε. 

Εξηγούµαι για το Στρατόπεδο Γκόνου. Γράφετε λανθασµένα
ότι το Στρατόπεδο Γκόνου έχει εξαγγελθεί και δεν έχει γίνει τί-
ποτα. Έρχεστε σήµερα και µας ρωτάτε για ποιον λόγο δεν προ-
χωράµε ό,τι εσείς σχεδιάσατε. Διότι, κυρία Πέρκα, το σχεδιάσατε
στο γόνατο και γι’ αυτό ακριβώς δεν το προχωράµε. 

Ας πούµε, λοιπόν, κάποια στοιχεία για το Στρατόπεδο Γκόνου
και για το «θεάρεστο» έργο της προηγούµενης ηγεσίας του
Υπουργείου. 

Πόσες φορές δώσατε παράταση στο στάδιο της προεπιλογής;
Τέσσερις φορές. Η πρώτη 8 Ιουνίου του 2018. Αφού βλέπατε ότι
δεν έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον, το παρατείνατε για τις 29 Ιου-
νίου. Πάλι κανένα ενδιαφέρον. Πάλι παράταση για τις 20 Ιουλίου
και ακόµα άλλη παράταση για τις 20 Σεπτεµβρίου. Και από τις
20 Σεπτεµβρίου του 2018 µέχρι τον Ιούλιο του 2019, που αναλά-
βαµε εµείς, το απόλυτο τίποτα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Μά-
λιστα, όταν αναλάβατε τα έργα, αυτό που διαπιστώσαµε είναι ότι
η ΓΕΟΣΕ δεν είχε καν προχωρήσει να ορίσει σύµβουλο, ώστε να
βγουν τα τεύχη οριστικών προσφορών. Τέτοιο ενδιαφέρον είχατε
για το έργο. 

Να πάρετε το «επιτυχηµένο» µοντέλο του Θριασίου, το οποίο
είναι µια απαράδεκτη σύµβαση, για την οποία µας κουνάει το δά-
χτυλο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και οι αρµόδιες γενικές διευθύν-
σεις και ερχόµαστε τώρα εµείς να απολογούµαστε γι’ αυτά τα
ζητήµατα. 

Εµείς, λοιπόν, ξεπαγώνουµε το «παγωµένο» έργο Γκόνου. Και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός από του Βήµατος της ΔΕΘ δεσµεύτηκε
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γι’ αυτό το έργο. Αυτό που λέµε είναι ότι ο χώρος του στρατοπέ-
δου δεν επαρκεί για να καλύψει τις ανάγκες της Θεσσαλονίκης
ως εµπορευµατικού κέντρου και ο Πρωθυπουργός είπε ότι πρέ-
πει να σχεδιάσουµε, να καθιερώσουµε αυτό που είπατε και εσείς,
µια ελεύθερη ζώνη αποκλειστικά για τις επιχειρήσεις µε εξαγω-
γικό προσανατολισµό. 

Οι επιχειρήσεις, λοιπόν, που θα εγκατασταθούν στον συγκε-
κριµένο χώρο θα απαλλάσσονται από φόρους και από ΦΠΑ.
Άλλες τέτοιες ζώνες, όπως γνωρίζετε, υπάρχουν και στην πε-
ριοχή και στο λιµάνι του Πειραιά και στο Ηράκλειο.

Εµείς, λοιπόν, σε αυτήν τη φάση αυτό που κάνουµε είναι ότι
βρισκόµαστε σε ανοικτό διάλογο µε τους φορείς της Θεσσαλο-
νίκης και καταγράφουµε τις απόψεις σας. 

Αυτό που µπορώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι εµείς δεν πρό-
κειται να ακολουθήσουµε το αποτυχηµένο, το απαράδεκτο µον-
τέλο που χρησιµοποιήσατε στο Θριάσιο Ι, και έχει κολλήσει
αυτήν τη στιγµή η διαδικασία ανάπτυξης ενός µεγάλου logistics
center στον Πειραιά. Είναι ντροπή για µια χώρα να απολογείται
συνεχώς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, διότι κάνουµε πράγµατα τα
οποία δεν γίνονται σε καµµία άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, δηλαδή να αλλάζουµε τους όρους του διαγωνισµού, ενώ ο
διαγωνισµός έχει γίνει. Αυτά τα πράγµατα είναι απαράδεκτα και
όσοι τα παρακολουθούν καταλαβαίνουν πόσο πολύ εκτίθεται και
η προηγούµενη κυβέρνηση και η διοίκηση της ΓΑΙΑΟΣΕ που
εσείς επιλέξατε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Πέρκα, έχετε

τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, βεβαίως, εγώ

απάντηση στο ερώτηµα δεν πήρα. Ωστόσο, θέλω να πω ότι
ντροπή για µια χώρα είναι το 2015 να µην έχει κανέναν σχεδια-
σµό για εµπορευµατικά κέντρα, το Θριάσιο να έχει µείνει ένα οι-
κόπεδο άχρηστο, το Στρατόπεδο Γκόνου, επίσης, µε βλήµατα και
νάρκες. 

Εν πάση περιπτώσει, αν µια κυβέρνηση δεν κατάφερε να το
προχωρήσει καλά και ένας διακανονισµός ακυρώθηκε, εσείς κρί-
νεστε σήµερα. 

Η πρώτη φάση του διαγωνισµού έγινε, το οικόπεδο καθάρισε
και πρέπει να προσληφθεί ο σύµβουλος σωστά για να πάµε στη
δεύτερη φάση, όπου υπάρχει ενδιαφέρον από τρεις εταιρείες. 

Λέµε, λοιπόν, και το ερώτηµα είναι πολύ σαφές. Θα προχωρή-
σει η Κυβέρνηση στο να κάνει εµπορευµατικό κέντρο στη Θεσ-
σαλονίκη το Στρατόπεδο Γκόνου, που από το 2014 έχει
προβλεφθεί και είναι σε όλα τα στρατηγικά σχέδια;

Θέλω να πω και κάτι ακόµα. Έχω δει δηλώσεις του Συνδέσµου
Βιοµηχάνων που λέει ότι δεν µας ενδιαφέρει τι έχει σχεδιαστεί,
αλλά τι χρειάζεται η πόλη. Και ποιος θα το κρίνει τι χρειάζεται η
πόλη και τι χρειάζεται η χώρα; 

Αυτές οι πολιτικές έφεραν την κρίση. Ο καθένας αποσπασµα-
τικά και µε το µάτι εδώ έβαζε κέντρο, εκεί έβαζε Ελεύθερη Οικο-
νοµική Ζώνη. Δεν είναι έτσι. 

Ανέφερα τρία στρατηγικά σχέδια, τα οποία προβλέπουν εµπο-
ρευµατικό κέντρο. Τα εµπορευµατικά κέντρα πρέπει να είναι δί-
κτυα, να γίνουν συνδέσεις. 

Αν θέλετε να κάνετε κριτική για ολιγωρία σε µια κυβέρνηση
µέσα σε µνηµόνια πώς κατάφερε έστω τόσο να το προχωρήσει,
κάντε τη, αλλά σήµερα κρίνεστε. Και η απάντηση που περιµένει
ο κόσµος της Θεσσαλονίκης είναι: 

Θα προχωρήσει ο σχεδιασµός της Εφοδιαστικής και το action
plan για την Εφοδιαστική; Θα γίνει η δεύτερη φάση του διαγωνι-
σµού; Ή θα µιλάµε για το Θριάσιο και οτιδήποτε άλλο, το οποίο
έχει απαντηθεί επανειληµµένως βεβαίως γι’ αυτόν το διαγωνισµό
-δεν θα χάσω χρόνο-, ή θα πάµε σε Ελεύθερη Οικονοµική Ζώνη,
που είναι ένα σύστηµα που βέβαια νοµίζω ότι σε τέτοια έκταση
µόνο η Πολωνία έχει; Δεν νοµίζω να υπάρχει ευρωπαϊκή χώρα
που να έχει τέτοια µορφή. 

Εν πάση περιπτώσει, δεν είναι αυτή η κουβέντα. Η συζήτηση
είναι: Ακολουθούµε έναν σχεδιασµό και µια κυβέρνηση συνεχίζει
το έργο ή «ράβει-ξηλώνει» και ξαναλλάζει τον σχεδιασµό και µά-
λιστα στην προκειµένη περίπτωση από επιταγές του ΣΕΠ, χωρίς
µια στοιχειώδη µελέτη για το πώς αποδίδει το εµπορευµατικό

κέντρο και αυτή η συλλογή όλης της παραγωγικής δύναµης της
περιοχής και της χώρας, για να προχωρήσουν οι συνδυασµένες
µεταφορές; Έχει προχωρήσει. 

Θεωρείτε ότι αργήσαµε; Να το δεχτούµε. Κάντε το γρήγορα
εσείς. Όµως, πρέπει να έχουµε µια απάντηση αν θα γίνει αυτό ή
αν θα αλλάξει ο σχεδιασµός και θα γίνει Ελεύθερη Οικονοµική
Ζώνη, οπότε θα κάνουµε µια άλλη κουβέντα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ας επανέλθουµε στον κόσµο του ορθού λόγου
και όχι του φανταστικού.

Τόσο πολύ κόπτεστε για τις συνδυασµένες µεταφορές, που
στην εποχή σας η ΕΡΓΟΣΕ έκανε νέες συµβάσεις 70 εκατοµµυ-
ρίων. Συγχαρητήρια! Όταν στην εποχή της κατάπτυστης κυβέρ-
νησης Σαµαρά - Βενιζέλου οι νέες συµβάσεις ήταν 1,2
δισεκατοµµύριο. Αυτά είναι νούµερα τα οποία εκθέτουν την κυ-
βέρνησή σας. 

Εµείς συµβασιοποιήσαµε το Τιθορέα-Δοµοκός και όλα τα ση-
µαντικά έργα για να γίνει ο σιδηρόδροµος αυτός που πρέπει να
είναι. Συµφωνώ µαζί σας ότι, αν µιλάµε για να γίνει η χώρα µας
ένα logistic hub στην Νοτιοανατολική Ευρώπη, πρέπει να συνδέ-
σουµε εµπορευµατικά κέντρα µε σιδηρόδροµο και λιµάνια.
Εσείς, όµως, όχι απλά δεν κάνατε τίποτα, αλλά ακολουθήσατε
ένα µοντέλο το οποίο ήταν τραγικό. 

Και θέλετε να ακολουθήσουµε στο Στρατόπεδο Γκόνου το µον-
τέλο του Θριασίου, το οποίο µε προκαλείτε και θα σας πω ότι
έχει οσµή σκανδάλου; Έχει οσµή σκανδάλου, διότι αυτήν τη
στιγµή, εκτός από τα προβλήµατα που έχουµε µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, όποιος διαβάσει τους όρους της σύµβασης αναρωτιέ-
ται πώς είναι δυνατόν η ΓΑΙΑΟΣΕ να υπέγραψε µια τέτοια σύµ-
βαση;

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εσείς τι θα κάνετε, κύριε
Υπουργέ; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Πώς είναι δυνατόν να υπογράφεις µια σύµ-
βαση, να δίνεις το έργο σε έναν ανάδοχο και µετά να του αλλά-
ζεις τους όρους δόµησης και να τους τετραπλασιάζεις; 

Κι όταν εµείς σας τα λέγαµε αυτά στην επιτροπή -δεν ήσασταν
τότε Βουλευτής, κυρία Πέρκα, και τα λέγαµε και στον κ. Σχίζα
που ήταν στη ΓΑΙΑΟΣΕ και στον κ. Σπίρτζη- και ότι θα έχουµε
προβλήµατα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, γελάγατε. Τώρα, λοι-
πόν, δυστυχώς για τη χώρα, δικαιωνόµαστε.

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε κάτι πολύ απλό. Σας λέµε ότι το µον-
τέλο του Θριασίου που θέλετε να κάνετε στο Στρατόπεδο Γκόνου
ξεχάστε το.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εσείς τι θα κάνετε, κύριε
Υπουργέ; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Εµείς σε αυτήν τη φάση είµαστε σε διάλογο
µε τους φορείς, διότι αυτό που προέχει και αυτό που όλοι γνω-
ρίζουν πάνω στη Θεσσαλονίκη είναι ο χώρος στο Στρατόπεδο
Γκόνου δεν φτάνει από µόνος του για να γίνει ένα εµπορευµατικό
κέντρο.

Εποµένως, ο Πρωθυπουργός είπε αυτήν τη στιγµή ότι θα δη-
µιουργήσει ένα µοντέλο Ελεύθερης Ζώνης Επιχειρήσεων. Ξέρω
ότι η Αριστερά έχει τεράστιο πρόβληµα µε την Ελεύθερη Ζώνη
Επιχειρήσεων, µε την ιδιωτική οικονοµία. Τέλος πάντων, καλό
είναι να καταλάβουµε ότι ζούµε στο 2021 ότι αυτές τις ιδεολη-
ψίες τις έχετε αφήσει πίσω στην εποχή του 2015. Κι επειδή γνω-
ρίζω ότι έχετε ευαισθησία στα ζητήµατα αυτά, σας καλώ να µην
κάνουµε αντιπαραθέσεις. 

Τεσσεράµισι χρόνια, δυστυχώς ή ευτυχώς, το µοντέλο του
Θριασίου δεν λειτούργησε. Ας αφήσουµε τη µεγάλη κουβέντα
για τα µεγαλόπνοα στρατηγικά σχέδια κι ας πάµε να δούµε πώς
θα κάνουµε πράξη το όραµα της κυβέρνησης Καραµανλή του
2008, όταν ήρθε η «COSCO» και έδωσε την ευκαιρία στη χώρα
αυτή να γίνει πραγµατικό hub για τα προϊόντα από τη Νοτιοανα-
τολική Ασία, τότε που σύσσωµη η Αντιπολίτευση ήσασταν στους
δρόµους, και ας δούµε πώς µπορούµε να κάνουµε την Ελλάδα
µια χώρα παράδειγµα για τις συνδυασµένες µεταφορές.
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Η άποψή µας είναι, και µπορείτε να διαφωνείτε, ότι το µοντέλο
του Θριασίου και αυτά που πήγατε να κάνετε στο Θριάσιο ήταν
απαράδεκτα. Κι αυτό δεν το λέµε εµείς, το λέει η ίδια η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Γενικώς, ένα άλλο εµπορευµα-

τικό κέντρο θα κάνετε στη Θεσσαλονίκη; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Βεβαίως θα κάνουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελείωσε αυτός ο κύ-

κλος ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής σαράντα δύο µαθητές και µαθήτριες
και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 21ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Καλλιθέας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στον επόµενο κύκλο ερωτήσεων. Θα συζητη-
θούν τέσσερις ερωτήσεις τις οποίες θα απαντήσει ο Υφυπουρ-
γός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 363/13-1-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Υποχρηµατοδότηση των υγειονο-
µικών αναγκών της Εύβοιας».

Κύριε Αποστόλου, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ξεκινώ την τοπο-

θέτησή µου µε ένα θέµα διαδικαστικό. Σας είχαµε καταθέσει στις
21 Οκτωβρίου του 2019 οκτώ Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ των Περι-
φερειών Θεσσαλίας και Στερεάς Ελλάδας ερώτηση για την υπο-
χρηµατοδότηση των γενικών νοσοκοµείων τους. Πέρασαν τρεις
µήνες χωρίς να δώσετε συγκεκριµένη απάντηση και ενδέχεται
ένα µέρος αυτών των αναγκών να έχουν καλυφθεί και ιδιαίτερα
των νοσοκοµείων για τα οποία σας ερωτώ σήµερα, Χαλκίδας,
Κύµης και Καρύστου. Θα µας τα πείτε στην απάντησή σας.

Αυτό, όµως, που θέλω να σας τονίσω είναι ότι αυτές οι τακτι-
κές αποφάσεων από το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας Περιφερειών,
όπου από τη µια µεριά έχουµε περικοπές, από την άλλη έχουµε
µεταφορές σε άλλες περιφέρειες, µόνο ορθολογική διαχείριση
δεν αποτελούν. 

Τι σας παραδώσουµε εµείς για την κάλυψη της χρηµατοδότη-
σης των εκτάκτων αναγκών που ζητούσαν τα νοσοκοµεία; Παρα-
δώσαµε εγκρίσεις 7 εκατοµµυρίων ευρώ, που τις κάνατε, µετά
την παραλαβή σας, 5 εκατοµµύρια κι όταν ήρθε ο Οκτώβρης,
που ζητήσατε να σας καταθέσουν συγκεκριµένες αιτήσεις, τις εί-
χατε κατεβάσει στο 1,8 εκατοµµύριο. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει
από πλευράς διαχείρισης, ιδιαίτερα προβληµάτων που είχαν
οξεία µορφή, αυτή η περικοπή.

Τον Οκτώβρη, λοιπόν, τελικά τους ζητήσατε να σας καταθέ-
σουν -µετά την επίκαιρη ερώτηση- τις ανάγκες τους, όπου τελικά
σας κατέθεσαν περίπου 1,7 εκατοµµύριο ευρώ και αυτά που
είχαν δοθεί προηγούµενα ήταν µόνο 100 χιλιάδες ευρώ για το
Νοσοκοµείο της Χαλκίδας. 

Άρα, λοιπόν, µε δεδοµένο αυτό που ως πληροφορία έχουµε
πάρει, δώσατε κάποια χρήµατα. Όµως, τουλάχιστον 700 χιλιάδες
ευρώ, χρήµατα που ήταν εντελώς απαραίτητα, µέχρι την τελευ-
ταία πληροφόρηση που έχω, δεν έχουν δοθεί. Περιµένουµε, λοι-
πόν, γιατί οι ανάγκες είναι πάρα πολλές και η δυσλειτουργία των
συγκεκριµένων νοσοκοµείων είναι µεγάλο πρόβληµα για την Εύ-
βοια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αποστόλου, κατ’ αρχάς να σας θυµίσω ότι η Κυβέρνηση
παρέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας στα µέσα του έτους 2019.
Εποµένως, ένας προϋπολογισµός στα νοσοκοµεία έτρεχε και
κληθήκαµε να κρατήσουµε όρθιο το σύστηµα υγείας και να µπο-
ρέσουν οι νοσοκοµειακές και λοιπές µονάδες της χώρας να λει-
τουργήσουν επαρκώς, ασφαλώς και πλήρως µέχρι το τέλος του

έτους και το καταφέραµε. Αυτό έγινε διότι µπορέσαµε να κά-
νουµε ορθολογική χρήση των πόρων και όπου χρειάζεται να δώ-
σουµε επιπλέον πόρους, ανθρώπινους και χρηµατικούς, έτσι
ώστε να λειτουργήσουν τα νοσοκοµεία και να κλείσει οµαλά το
οικονοµικό έτος.

Σε ό,τι αφορά τα Νοσοκοµεία της Χαλκίδας, της Καρύστου και
της Κύµης, δόθηκαν συνολικές αυξήσεις στη Χαλκίδα 730 χιλιά-
δες ευρώ –αυτές στις οποίες αναφέρεστε, έχουν δοθεί- 150 χι-
λιάδες ευρώ στο Νοσοκοµείο της Καρύστου και 115 χιλιάδες
ευρώ στο Νοσοκοµείο της Κύµης. Επιπλέον, εγκρίθηκαν όλες οι
ανάγκες σε επικουρικό προσωπικό οι οποίες ζητήθηκαν σε όλα
τα νοσοκοµεία της Εύβοιας, έτσι ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες
σε ανθρώπινο δυναµικό.

Σε κάθε περίπτωση, πρέπει να πω ότι οφείλαµε να διασφαλί-
σουµε τη χρηµατοδότηση και τη λειτουργία των νοσοκοµείων
µέχρι το τέλος του έτους 2019 και αυτό κάναµε. Βεβαίως, µία
νέα χρονιά ξεκινά και πρέπει µε ορθολογικό σχεδιασµό να δούµε
πώς θα καλύψουµε τις ανάγκες των δοµών της χώρας, έτσι ώστε
να µην φτάνουµε στο σηµείο κάθε χρόνο τον Σεπτέµβριο-Οκτώ-
βριο να τρέχουµε για να καλύψουµε τις ανάγκες και τα ελλείµ-
µατα που παρουσιάζουν οι προϋπολογισµοί των νοσοκοµείων. 

Γι’ αυτό πρέπει να υπάρχει συγκεκριµένος προγραµµατισµός
κι ένας προϋπολογισµός που να ανταποκρίνεται στις πραγµατι-
κές ανάγκες κάθε υγειονοµικής µονάδος. 

Και γι’ αυτόν τον λόγο πέραν των αυξηµένων πιστώσεων που
θα δοθούν φέτος για την υγεία, πρέπει να σας πω ότι ερχόµαστε
να παρακολουθούµε σε καθηµερινή βάση τακτικά τη λειτουργία
των µονάδων της χώρας µε οικονοµικούς, λειτουργικούς, ποιοτι-
κούς και ποσοτικούς δείκτες, έτσι ώστε να παρεµβαίνουµε όποτε
χρειάζεται και να µην φτάνουµε προς το τέλος του έτους για να
καλύπτουµε τις ανάγκες για να είµαστε βέβαιοι από την αρχή του
έτους ότι η χρονιά θα κυλήσει οµαλά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Παράλληλα, υπάρχουν και άλλες δράσεις σε εξέλιξη όπως η
αλλαγή του συστήµατος προµηθειών στα νοσοκοµεία και η ενί-
σχυση των νοσοκοµειακών µονάδων µε ταχείες διαδικασίες
πρόσληψης ιατρικού και λοιπού προσωπικού, καθώς επίσης -
όπως έχω πει και άλλες φορές και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- θέ-
λουµε µόνιµη κάλυψη των κενών θέσεων που υπάρχουν στο
σύστηµα υγείας και γι’ αυτό σχεδιάζουµε τη µετατροπή των θέ-
σεων του επικουρικού προσωπικού σε µόνιµες θέσεις επιµελη-
τών στα νοσοκοµεία της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αποστόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, η χρονιά έκλεισε,

αλλά τα προβλήµατα δεν λύθηκαν. Θα έλεγα ότι κάνατε µια µε-
ρική κάλυψη των αναγκών. Και θα σταθώ ιδιαίτερα σε αυτό που
είπατε, ότι θα παρακολουθείτε καθηµερινά την πορεία στη λει-
τουργία των νοσοκοµείων. Άρα, λοιπόν, επειδή µου δίνεται και η
ευκαιρία, θα σας πω και µερικά προβλήµατα που έρχονται και
είναι εκκρεµότητες που πρέπει να λυθούν, όπως για παράδειγµα
τη λειτουργία του ΕΚΑΒ. 

Ξέρετε ότι η Εύβοια είναι ένας δύσκολος νοµός τόσο από
πλευράς οδικού δικτύου, όσο βεβαίως και αποστάσεων. Εκεί
έχουµε πρόβληµα και ιδιαίτερα στην περιοχή του Αλιβερίου. Πρέ-
πει οπωσδήποτε να λύσετε τα συγκεκριµένα προβλήµατα. Και
βεβαίως όταν ήδη έχει εξασφαλιστεί και η χρηµατοδότηση -έχει
προχωρήσει η συγκεκριµένη διαδικασία-, πρέπει όσο το δυνατόν
γρηγορότερα να λυθεί αυτό το πρόβληµα της αδυναµίας στελέ-
χωσης του ΕΚΑΒ σε όλη την Εύβοια. 

Έχουµε και ένα δεύτερο θέµα. Το ξέρετε ότι τον Νοέµβρη του
2019 εγκαταστάθηκαν ακτινολογικά µηχανήµατα σε πολλά νοσο-
κοµεία. Και αυτό που υπάρχει αυτή την ώρα ως πρόβληµα είναι
ότι δεν µπορούν να λειτουργήσουν, γιατί δεν υπάρχει δυνατό-
τητα στις περιφέρειες εξειδικευµένου επιστήµονα για να υπο-
γράψει να ξεκινήσουν οι λειτουργίες. 

Είναι δυνατόν να έχουν ξοδευτεί τόσα χρήµατα, να έχει γίνει
η εγκατάσταση -που είναι πάρα πολύ απαραίτητη- και επειδή δεν
υπάρχει ο συγκεκριµένος επιστήµονας σε επίπεδο περιφερει-
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ακής ενότητας, να µην µπορεί να υπογραφεί, να µη µπορεί να
λειτουργήσει;

Είπατε και για ένα άλλο θέµα που αφορά το προσωπικό. Ήδη
από την αρχή της χρονιάς έχουµε δέκα θέσεις εξειδικευµένων
γιατρών και δεν µπορούµε να καταλάβουµε γιατί από την ώρα
που έχουν ολοκληρωθεί όλες αυτές οι διαδικασίες, δεν γίνεται
πρόσληψη. Υπάρχει τεράστιο πρόβληµα µε το προσωπικό και
είναι µόνιµες αυτές οι θέσεις. Και αυτό που ήθελα να σας πω
είναι ότι δεν υπάρχει στην ΥΠΕ ακτινοφυσικός για να υπογράψει.
Κάποιον πρέπει να βρείτε από άλλη περιφέρεια, γιατί δεν είναι
δυνατόν να αγοράζουµε µηχανήµατα και να περιµένουµε.

Διότι, κύριε Πρόεδρε, ξέρετε τι υπάρχει στα υπόγεια πολλών
νοσοκοµείων από παλιά µηχανήµατα! Δεν πρέπει να βιώνουµε
τέτοιες καταστάσεις σε µια ώρα που υπάρχει µια µεγάλη ανάγκη.

Περιµένουµε λοιπόν να προχωρήσετε και τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Κοντοζαµάνης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Αποστόλου, σε ό,τι αφορά το ιατρικό προσωπικό, είπα και πριν
ότι έχουµε αλλάξει λίγο τη διαδικασία, έτσι ώστε να επισπεύ-
σουµε τις διαδικασίες κρίσεως νέων γιατρών για να έρθουν γρή-
γορα στο σύστηµα. Τις επόµενες ηµέρες θα προκηρυχθούν οι
εννιακόσιες πενήντα θέσεις ιατρικού προσωπικού οι οποίες προ-
βλέπονται, καθώς επίσης υπάρχει προγραµµατισµός και για υπό-
λοιπες θέσεις όχι µόνο ιατρικού προσωπικού, αλλά και λοιπού
προσωπικού.

Σε ό,τι αφορά τα µηχανήµατα, επιτρέψτε µου να µη γνωρίζω
αυτή τη λεπτοµέρεια. Βεβαίως, θα το κοιτάξουµε. Όµως, µία
απάντηση που θα µπορούσα να δώσω είναι σίγουρα ότι όταν εγ-
καθίσταται κάποιο µηχάνηµα, θα πρέπει να γίνουν οι απαραίτητοι
έλεγχοι λειτουργίας και ασφάλειας, έτσι ώστε να αποδοθούν για
χρήση προς το κοινό µε ασφάλεια και πλήρη λειτουργικότητα.
Και δεν νοµίζω ότι µπορεί να κολλήσει το θέµα σε επίπεδο υγει-
ονοµικής περιφέρειας. Υπάρχουν και άλλες υπηρεσίες οι οποίες
µπορούν να ελέγξουν αυτό. 

Υπάρχουν και άλλα προβλήµατα στον Νοµό της Εύβοιας. Είναι
µεγάλο στοίχηµα για εµάς είναι να µπορέσει να λειτουργήσει το
καινούργιο Νοσοκοµείο της Χαλκίδας. 

Βεβαίως όσον αφορά τα ζητήµατα του ΕΚΑΒ, θα προχωρή-
σουµε σε πρόσληψη προσωπικού. Και υπάρχει και ένα επιχειρη-
σιακό σχέδιο ανακατανοµής του προσωπικού και των δυνάµεων
του ΕΚΑΒ σε επίπεδο χώρας. Όπου χρειάζεται θα δηµιουργή-
σουµε νέους σταθµούς, έτσι ώστε να υπάρχει πλήρης επιχειρη-
σιακή λειτουργία και ετοιµότητα του Εθνικού Κέντρου Άµεσης
Βοήθειας.

Και υπάρχουν και άλλα ζητήµατα, όπως το θέµα των νεφρο-
παθών στον Νοµό της Εύβοιας. Εστιάζονται κυρίως στην Κάρυ-
στο και στην Ιστιαία, όπου υπάρχουν οι νεφροπαθείς και
προσπαθούµε να δώσουµε λύσεις, έτσι ώστε να µην υπάρχει µε-
τακίνηση των ασθενών αυτών σε άλλες περιοχές και να µην
υπάρχει ταλαιπωρία και να µπορούν να κάνουν την πράξη στον
τόπο στον οποίο διαβιούν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υφυπουργέ,

λόγω ειδικότητας, το θέµα του ακτινοφυσικού πρέπει να το λύ-
σετε άµεσα επικοινωνώντας µε τον «ΔΗΜΟΚΡΙΤΟ» για να σας
στείλει έναν ακτινοφυσικό να κάνει τον τυπικό έλεγχο ακτινοπρο-
στασίας.

Εκείνο, όµως, που πρέπει να λυθεί οριστικά -το λέω τώρα ως
ακτινολόγος- είναι ότι δεν µπορούν να λειτουργούν -και λειτουρ-
γούσαν απ’ ότι φαίνεται εκεί, κύριε Αποστόλου- ακτινοδιαγνω-
στικά µηχανήµατα χωρίς να γίνεται ο περιοδικός έλεγχος
ενδεχόµενης -σπάνια έχει παρατηρηθεί- διαρροής ακτίνων. 

Εποµένως, δεν είναι µόνο για να ξεκινήσουν να λειτουργούν,
αλλά πρέπει άµεσα τουλάχιστον ένας ακτινοφυσικός να είναι
στην περιφέρεια για να ελέγχει τα υπό λειτουργία µηχανήµατα.
Και επειδή σας ξέρω, είµαι σίγουρος ότι αυτό θα το λύσετε αµέ-
σως. Πρέπει να λυθεί. Για να ξεκινήσει όµως, πρέπει ο «ΔΗΜΟ-
ΚΡΙΤΟΣ» να στείλει έναν ακτινοφυσικό να τα δει.

Πάµε τώρα στην τρίτη µε αριθµό 373/14-1-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τη δραµατική έλλειψη προσωπικού
του Γενικού Νοσοκοµείου Λασιθίου µε έδρα τον Άγιο Νικόλαο».

Ορίστε, κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου Λασιθίου, κύριε Υπουργέ, πα-

ραµένει το πιο υποστελεχωµένο στην 7η Υγειονοµική Περιφέρεια
µε ποσοστό πληρότητας µόνιµων υπαλλήλων σε σχέση ακόµα
και µε τον ανεπαρκή οργανισµό, κοντά στο 55%. Οι ελλείψεις ια-
τρικού, νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού όλων των κατηγο-
ριών και βαθµίδων στο αναισθησιολογικό, στο ακτινολογικό, στην
παθολογική, στη χειρουργική και σε άλλες κλινικές είναι τερά-
στιες.

Το πρόβληµα οξύνεται µε τη φυγή του προσωπικού σε άλλες
υγειονοµικές µονάδες, µετακινήσεις, αποσπάσεις, συνταξιοδο-
τήσεις. Επιπλέον, έχουµε ελλείψεις σε τραυµατιοφορείς, βοη-
θούς θαλάµων, στην τεχνική υπηρεσία, στο διοικητικό
προσωπικό, όπου επίκεινται και νέες αποχωρήσεις λόγω συντα-
ξιοδότησης.

Το νοσοκοµείο λειτουργεί στα όρια ασφαλείας µε φαινόµενα
εργασιακής εξουθένωσης του προσωπικού, στο οποίο συν τοις
άλλοις οφείλονται ρεπό και άδειες πολλών ετών, ενώ συχνό είναι
το φαινόµενο της παραποµπής των ασθενών σε άλλες υγειονο-
µικές µονάδες εκτός του Νοµού Λασιθίου.

Στο ήδη αποδεκατισµένο, όµως, προσωπικό προστίθενται και
οι εργαζόµενοι διαφόρων συµβάσεων, οι οποίοι ζουν σε καθε-
στώς συνεχούς εργασιακής ανασφάλειας. Ενδεικτικά από τους
έντεκα διορισµένους της προκήρυξης του 2016 παρέµεινε µόνο
ένας. Οι ελλείψεις αυτές έχουν οδηγήσει στην αναστολή λειτουρ-
γίας των τακτικών χειρουργείων και στην προβληµατική λειτουρ-
γία των κλινικών, στην οριακή κάλυψη λειτουργίας των ΤΕΠ και
αυτή µόνο µε τη βοήθεια από άλλες υγειονοµικές δοµές. Και τρί-
τον, στην οριακή λειτουργία του ακτινολογικού τµήµατος όπου
ο αξονικός τοµογράφος δεν λειτουργεί δέκα µέρες κάθε µήνα
λόγω ελλείψεων σε ειδικότητες.

Η µονάδα τεχνητού νεφρού στεγάζεται εκτός του νοσοκο-
µείου, στο χρόνιων παθήσεων, µε ό,τι κινδύνους έχει η καθυστέ-
ρηση εισαγωγής ασθενούς από την αιµοκάθαρση στο
νοσοκοµείο και µε τους γιατρούς φυσικά να ρισκάρουν. Ενώ έχει
προβλεφθεί η µεταφορά της µονάδας νεφρού στην πτέρυγα της
παλιάς αιµοδοσίας, ακόµα δεν έχουν ολοκληρωθεί οι αναγκαίες
εργασίες για τη µεταφορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και τέλος, είναι τα κτηριακά οξυµένα προβλήµατα του εξοπλι-
σµού του νοσοκοµείου. Δεν διαθέτει περιβάλλοντα χώρο, δεν
διαθέτει χώρο στάθµευσης. Η παλιά πτέρυγα χρήζει συντήρησης
και επισκευών, ενώ οι υδραυλικές εγκαταστάσεις είναι πεπαλαι-
ωµένες. Οι αιτίες, προφανώς, όλων αυτών των προβληµάτων και
η όξυνσή τους βρίσκονται στην αντιλαϊκή πολιτική των προηγού-
µενων κυβερνήσεων. Αυτή η πολιτική, όµως, συνεχίζεται και σή-
µερα, κύριε Υφυπουργέ, µε την υποχρηµατοδότηση, την
εµπορευµατοποίηση της υγείας, που βασίζεται στις κατευθύν-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στηρίζει την κερδοφορία της
επιχειρηµατικής δραστηριότητας. 

Εµείς σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεστε να πά-
ρετε επιτέλους για να γίνουν µόνιµες προσλήψεις επαρκούς
αριθµού προσωπικού όλων των ειδικοτήτων, µε πλήρη εργασιακά
και ασφαλιστικά δικαιώµατα, ώστε να καλύπτονται πλήρως οι
ανάγκες του πληθυσµού της περιοχής, για να µονιµοποιηθούν
άµεσα όλοι οι εργαζόµενοι του νοσοκοµείου στο οποίο εργάζον-
ται µε ελαστικές σχέσεις εργασίας -επικουρική, ΟΑΕΔ- και να µη
χάνει κανείς τη δουλειά του. Και φυσικά, γενναία χρηµατοδότηση
για την κάλυψη του συνόλου των αναγκών του νοσοκοµείου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υφυπουρ-

γός έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, επιτρέψτε µου για µια ακόµα φορά να πω

αυτό που κατ’ επανάληψη τονίζει η ηγεσία του Υπουργείου
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Υγείας, ότι το 2020 θα είναι η χρονιά των νοσοκοµείων. Το λέω
αυτό, µε πλήρη συναίσθηση της ευθύνης που έχουµε απέναντι
στους πολίτες της χώρας, αλλά και λόγω των δυσκολιών που αν-
τιµετωπίζουµε. 

Όπως είπα και στην προηγούµενη ερώτηση, παραλάβαµε µια
δεδοµένη κατάσταση στα µέσα του έτους, έχουµε πλέον πλήρη
και σαφή εικόνα. Γνωρίζουµε την κατάσταση. Έχουµε σχεδιάσει
και έχουµε ήδη ξεκινήσει να υλοποιούµε δράσεις. Το 2020 θα
είναι ένα έτος στο οποίο οι πολίτες θα αντιληφθούν τα αποτελέ-
σµατα της πολιτικής µας στον τοµέα της υγείας.

Σε ό,τι αφορά το προσωπικό, πέρα από τις προκηρύξεις οι
οποίες βρίσκονται σε εξέλιξη και ολοκληρώνονται, όπως η 2Κ
που αφορά προσωπικό που θα καλύψει χίλιες εκατόν δεκαέξι θέ-
σεις στις υγειονοµικές δοµές της χώρας, να σας θυµίσω ότι
έχουµε τους τέσσερις χιλιάδες συµβασιούχους εργαζόµενους
µέσω προγραµµάτων του ΟΑΕΔ, που εµείς εξασφαλίσαµε σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας και τη διοίκηση του ΟΑΕΔ
την ανανέωσή τους για ένα ακόµη έτος και προσπαθούµε να
βρούµε λύση, έτσι ώστε οι άνθρωποι αυτοί να παραµείνουν στο
σύστηµα υγείας, δίνοντας έξτρα µοριοδότηση σε επόµενες προ-
κηρύξεις. Έχουµε τις θέσεις του ιατρικού προσωπικού οι οποίες
καλύπτονται και σε ό,τι αφορά το νοσοκοµείο στο οποίο αναφέ-
ρεστε, στο Λασίθι, από τις χίλιες τριακόσιες θέσεις λοιπού προ-
σωπικού για τις οποίες έχουν ήδη ξεκινήσει οι διαδικασίες, έχουν
δοθεί στο Νοσοκοµείο Λασιθίου οι τριάντα. 

Όσον αφορά το επικουρικό ιατρικό και λοιπό προσωπικό,
όπως έχουµε πει κατ’ επανάληψη, καλύπτει ανάγκες που υφί-
στανται ή και προκύπτουν έκτακτα και βεβαίως τόσο το 2019 όσο
και φέτος υπάρχουν οι απαραίτητες πιστώσεις, προκειµένου να
καλύπτονται αυτές οι ανάγκες, αλλά τονίζω για µια ακόµη φορά
ότι στόχος µας είναι να έχουµε µόνιµες θέσεις προσωπικού στα
νοσοκοµεία, διότι το σύστηµα των επικουρικών γιατρών είναι µια
προσωρινή λύση και δυστυχώς πολλές φορές χάνουµε ανθρώ-
πους, οι οποίοι αποκτούν µια εµπειρία στο σύστηµα υγείας και
µετά δεν µπορούν να ενσωµατωθούν στο σύστηµα.

Εποµένως, πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι όσο περισσότερες µό-
νιµες θέσεις έχουµε, τόσο θα µειώνονται αντίστοιχα και οι συµ-
βασιούχοι και θα καλύπτονται τα κενά και θα µπορούµε να
ανταποκρινόµαστε στις ανάγκες οι οποίες προκύπτουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τέλος, θέλω να πω ότι υπάρχει σχεδιασµός για την κτηριακή
αναβάθµιση των υφιστάµενων υποδοµών. Γνωρίζουµε όλοι ότι
τα περισσότερα κτήρια στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι πεπα-
λαιωµένα και χρειάζεται σίγουρα η αναβάθµισή τους όχι µόνο η
ενεργειακή, αλλά και η κτηριακή και υπάρχει συγκεκριµένο σχέ-
διο προς αυτή την κατεύθυνση. Και βεβαίως, πρέπει να επανα-
σχεδιάσουµε -είµαστε έτοιµοι να παρουσιάσουµε το σχέδιό µας-
σε ό,τι αφορά την αναβάθµιση του βιοϊατρικού εξοπλισµού στα
νοσοκοµεία της χώρας, διότι και σε αυτόν τον τοµέα της βιοϊα-
τρικής τεχνολογίας παρατηρείται ότι έχει γεράσει ο εξοπλισµός.
Η βιοϊατρική τεχνολογία εξελίσσεται και πρέπει να ακολουθή-
σουµε τις σύγχρονες τάσεις στον τοµέα της βιοϊατρικής τεχνο-
λογίας. Πρέπει να ανανεώσουµε τον εξοπλισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υφυπουργέ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

Επίσης, πρέπει να παρέχουµε τις απαραίτητες υπηρεσίες
υγείας σε κάθε πολίτη σε κάθε άκρη αυτής της χώρας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κ. Συντυχάκης έχει

τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, η απάντησή

σας ειλικρινά δεν µας καλύπτει. Αν κάποιος δεν γνώριζε την ιδιό-
τητά σας και την πολιτική σας τοποθέτηση και έβαζε δίπλα σας
τον κ. Ξανθό, θα παρατηρούσε ακριβώς τα ίδια πράγµατα. Και
µπορώ να σας πω µε ειλικρίνεια ότι τον Απρίλιο του 2018 είχαµε
καταθέσει ακριβώς την ίδια επίκαιρη στον αντίστοιχο Υπουργό
τότε της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και η απάντηση ήταν χωρίς καµµία
ανταπόκριση. Αντιλαµβάνοµαι ότι ακολουθείτε την πεπατηµένη. 

Οι εργαζόµενοι έχουν καταθέσει πάρα πολλές φορές αυτά τα
προβλήµατα και προς την 7η Υγειονοµική Περιφέρεια και προς
το Υπουργείο το δικό σας και προς τη διοίκηση του νοσοκοµείου.
Μάλιστα, πριν από ένα µήνα η διοίκηση των εργαζοµένων είχε
συνάντηση µε την διοικήτρια της 7ης υγειονοµικής περιφέρειας.
Αποκόµισαν συµπάθεια, κατανόηση, δώσατε και εσείς σήµερα
αυτές τις υποσχέσεις, αλλά δεν αρκούν. Ή για να το πω διαφο-
ρετικά, αυτά τα οποία είπατε δεν καλύπτουν το σύνολο των οξυ-
µένων αναγκών που έχει το Νοσοκοµείο του Αγίου Νικολάου.

Προέκυψε, λοιπόν, η επίκαιρη ερώτηση, διότι δεν µας κάλυψε
η απάντηση την οποία δώσατε στην απλή ερώτηση που καταθέ-
σαµε στις 11-10-2019 και η οποία απαντήθηκε δύο µήνες µετά,
δηλαδή µε καθυστέρηση δύο µηνών, που στην πραγµατικότητα
ήταν µια απάντηση για το τι έκανε -προσέξτε!- η προηγούµενη
κυβέρνηση. Αυτό, όµως, τι αποδεικνύει; Αποδεικνύει ότι δεν
έχετε τι να προτείνετε. Δεν έχετε κάποιες πολύ συγκεκριµένες
προτάσεις για την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Νοσοκο-
µείου του Αγίου Νικολάου και συνολικά βέβαια για τα νοσοκοµεία
της χώρας. Είναι απόδειξη ότι µε ευχολόγια και γενικόλογες υπο-
σχέσεις, δυστυχώς, θα πορευτεί και η δική σας Κυβέρνηση, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε την πολιτική της υποχρη-
µατοδότησης και της απαξίωσης της δηµόσιας υγείας.

Εγώ θα σας πω µόνο ορισµένα στοιχεία, για να δείτε ότι αυτά
τα οποία είπατε είναι ανεπαρκή. 

Στο σύνολο των Νοσοκοµείου του Λασιθίου, µόνο το 55% των
οργανικών θέσεων νοσηλευτών ΠΕ και ΤΕ είναι καλυµµένο, µε
βάση τον οργανισµό υπηρεσίας. Στο Νοσοκοµείο του Αγίου Νι-
κολάου µόλις το 42%. Το µόνιµο νοσηλευτικό και βοηθητικό προ-
σωπικό καλύπτει µόλις το 46,5% των οργανικών θέσεων. Δεν
εφαρµόζεται τίποτα, δηλαδή ούτε ο οργανισµός υπηρεσίας. Κιν-
δυνεύει η ασφάλεια και η ποιότητα παροχής των υπηρεσιών µε
την πιθανότητα ενός λάθους που µπορεί να είναι µοιραίο για
τους ασθενείς. Αυξάνονται οι πιθανότητες ενδονοσοκοµειακών
λοιµώξεων και πολλά άλλα.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, αντί να προχωρήσει σε µαζικές προσ-
λήψεις µόνιµου προσωπικού, λέτε να καλύψετε τις ανάγκες µε
εργαζόµενους µέσω του ΟΑΕΔ, ανανεώνοντας συµβάσεις. Είναι
δυνατόν να λειτουργήσουν έτσι τα νοσοκοµεία; Προσπαθείτε,
δηλαδή, να καλύψετε ένα µέρος των κενών µε ανακύκλωση προ-
σωπικού µε ευέλικτες µορφές απασχόλησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Το 20% του συνόλου των εργαζοµένων στα δηµόσια νοσοκο-
µεία δουλεύουν µε ελαστικές εργασιακές σχέσεις. Δεν µπορούν
να λειτουργήσουν έτσι τα νοσοκοµεία. Φυσικά αυτό έχει ως συνέ-
πεια την εργασιακή ανασφάλεια, µε πολλά οικονοµικά, κοινωνικά
και ψυχολογικά προβλήµατα, µε επιστηµονικό ακρωτηριασµό στην
κυριολεξία, αναξιοποίητη πολύτιµη πείρα, δυσχέρεια στη λειτουρ-
γία των τµηµάτων, επισφαλή προγράµµατα εφηµέρευσης και τε-
λικά υποβάθµιση των υπηρεσιών υγείας. 

Κατά την άποψή µας -και αποδεικνύεται και από τη σηµερινή
τοποθέτηση- ο πραγµατικός στόχος της Κυβέρνησης είναι η στα-
διακή απαλλαγή του κράτους από την ευθύνη για τη χρηµατοδό-
τηση υγείας και η επέκταση των συµπράξεων δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα στα νοσοκοµεία. 

Στο ζήτηµα της υγείας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη,

πρέπει να κλείσετε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο ζήτηµα της υγείας δεν χωρούν ούτε εκπτώσεις ούτε υπο-

σχέσεις ούτε µπαλώµατα ανάσχεσης απλής. Πρέπει να σταµα-
τήσει αυτός ο εµπαιγµός εδώ και τώρα. Η λύση δεν είναι ούτε οι
επικουρικοί, ούτε οι εργολαβίες, ούτε ο ΟΑΕΔ, ούτε οι άλλες ευέ-
λικτες εργασιακές σχέσεις. Αυξήστε γενναία τη χρηµατοδότηση,
µονιµοποιείστε το προσωπικό και θα δείτε πώς πραγµατικά θα
ανασάνει το νοσοκοµείο και θα λειτουργήσει σωστά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.

8220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Συντυχάκη, ο ελληνικός λαός έκρινε το έργο της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης και νοµίζω ότι σε καµµία περίπτωση δεν
µπορούν να συγκριθούν αυτά τα οποία έλεγε και έκανε η προ-
ηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υγείας µε αυτά τα
οποία έχουµε εξαγγείλει και κάνουµε εµείς. 

Είπα -γιατί µάλλον δεν καταλάβατε αυτό που είπα σε σχέση µε
τους συµβασιούχους του ΟΑΕΔ- ότι δουλεύουν τέσσερις χιλιά-
δες άτοµα στο σύστηµα υγείας. Έχουν αποκτήσει µια εµπειρία
και τους χρειάζεται το σύστηµα. Εξασφαλίσαµε την παραµονή
τους στο σύστηµα για ένα ακόµα έτος και θέλουµε να τους πρι-
µοδοτήσουµε σε επόµενες προκηρύξεις, έτσι ώστε να µη χαθούν
αυτοί οι άνθρωποι από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε την πολύ-
τιµη εµπειρία την οποία κουβαλούν.

Επίσης, είπα ότι θέλουµε µόνιµες θέσεις εργασίας στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας και όχι προσωρινές λύσεις, όπως είναι το σύ-
στηµα των επικουρικών γιατρών και γι’ αυτό θα µετατρέψουµε
τις θέσεις των επικουρικών γιατρών σε θέσεις µόνιµων επιµελη-
τών και διευθυντών γιατρών στο σύστηµα υγείας. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν αρκεί µόνο να λέµε ότι θα δώσουµε
περισσότερα χρήµατα ή ότι θα κάνουµε περισσότερες προσλή-
ψεις. Τα χρήµατα αυτά θα πρέπει να δίνονται βάσει συγκεκριµέ-
νου καθορισµού και βάσει των πραγµατικών αναγκών σε κάθε
περιοχή της χώρας και οι προσλήψεις να γίνονται µε τέτοιον
τρόπο, έτσι ώστε να ανταποκρίνονται στις πραγµατικές ανάγκες
της κάθε περιοχής. 

Είπατε -και συµφωνούµε όλοι- για τις µεγάλες ελλείψεις στο
νοσηλευτικό προσωπικό. Ελλείψεις υπάρχουν και σε άλλους το-
µείς και σε άλλες ειδικότητες. Το θέµα είναι πώς µπορούµε να
επιταχύνουµε τις διαδικασίες πρόσληψης του προσωπικού
αυτού, έτσι ώστε να είναι άµεσα και έγκαιρα διαθέσιµη στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αυτό κάνουµε και το έχουµε αποδεί-
ξει.

Ευχαριστώ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να

καταθέσω τα έγγραφα των εργαζοµένων.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα προχωράµε
στην πρώτη µε αριθµό 1965/15-11-2019 ερώτηση του κύκλου
αναφορών-ερωτήσεων της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Γενικό
Νοσοκοµείο δυτικής Αττικής «Αγία Βαρβάρα»».

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας. Το θέµα της εν λόγω νοσοκο-

µειακής µονάδας, Γενικό Νοσοκοµείο δυτικής Αττικής «Αγία Βαρ-
βάρα», έχει απασχολήσει πολλές φορές τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, τουλάχιστον από το 2012 που βρίσκοµαι εγώ εδώ. Είναι
άλλη µια αναπάντητη ερώτηση από τον Νοέµβρη.

Κατ’ αρχάς, η σηµασία της εν λόγω δοµής υγείας - νοσοκοµει-
ακής µονάδας για την ευαίσθητη περιοχή της δυτικής Αθήνας και
της δυτικής Αττικής, αλλά και ένα κοµµάτι του Πειραιά, είναι πάρα
πολύ σηµαντική. Πρόκειται για µια περιοχή στην οποία κατοικούν
πάρα πολλοί συµπολίτες µας, πολλοί από τους οποίους δεν είναι
καταγεγραµµένοι, γιατί ψηφίζουν στα χωριά τους, για να το πω
απλά. Είναι µια περιοχή που µπορούµε να πούµε ότι η εν λόγω µο-
νάδα θα εξυπηρετούσε ακόµα και ενάµιση εκατοµµύριο. 

Το γενικό νοσοκοµείο δυτικής Αττικής και η ανάγκη δηµόσιας
περίθαλψης για τη συγκεκριµένη περιοχή που τα στρώµατα είναι
-ας το πούµε- χαµηλά είναι πάρα πολύ σηµαντική. 

Το γενικό νοσοκοµείο, λοιπόν, της «Αγίας Βαρβάρας» είναι ένα
ιστορικό νοσοκοµείο. Δεν θα αναφερθώ στις διαδικασίες, τι εξυ-
πηρετούσε από το 1903 και πώς έφτασε σήµερα. Θυµόµαστε
όλοι και την περίοδο 1930-1935 που είχαν µεταφερθεί οι χανσε-
νικοί ασθενείς. Τώρα η συγκεκριµένη δοµή που αφορά αυτούς -
όσοι είναι- είναι ένα κέντρο αποκατάστασης που δεν ανήκει
πλέον στο νοσοκοµείο. Όµως, θα πω ότι από το 1995, που προ-
στέθηκε και ο όρος «Αγία Βαρβάρα» για την περιοχή στην οποία

βρίσκεται, λειτουργεί και εξυπηρετούσε µέχρι το 2012 όλα τα
επίπεδα της περίθαλψης της δηµόσιας υγείας. Δυστυχώς, από
το 2012 και µετά µε απόφαση της τότε κυβέρνησης µε τις µετα-
κινήσεις προσωπικού και νοσηλευτικού προσωπικού όδευε σε
κλείσιµο, το οποίο όµως απετεύχθη, ακριβώς γιατί και οι κάτοικοι
της περιοχής και η τοπική αυτοδιοίκηση της ευρύτερης περιοχής
και οι αγώνες των εργαζοµένων εκεί το κράτησαν ανοιχτό. Σή-
µερα, η περίθαλψη που προσφέρει είναι µόνο στον τοµέα των
εξωτερικών ιατρείων και όχι σε όλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εδώ θα ήθελα να πω ότι από το 2015 που υπήρξε µια κυβερ-
νητική αλλαγή, πραγµατικά µεταφέρθηκε στο νοσοκοµείο το
ΠΕΔΥ Νίκαιας. Λειτουργούν ακόµα αξιόλογα εξωτερικά ιατρεία,
οδοντιατρικό, φυσιοθεραπευτήριο, µικροβιολογικό, ενώ εφοδια-
ζόταν το εξαιρετικό µικροβιολογικό του νοσοκοµείου µε αντιδρα-
στήρια, που σήµερα υπάρχει πρόβληµα και στον εφοδιασµό.

Αυτό το οποίο θέλω να πω -και τις ελλείψεις θα τις αναφέρω
παρακάτω- είναι επίσης για το πολύ σηµαντικό τµήµα νεφρού το
οποίο λειτουργεί ακόµα και βέβαια εξυπηρετεί ασθενείς από όλη
τη δυτική Αττική και κυρίως ασθενείς χαµηλών εισοδηµάτων ή
και άπορους και χρειάζεται κάποιες παρεµβάσεις, που θα τις πω
µετά στη δευτερολογία µου. 

Αυτό το οποίο θέλω να ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, είναι: Ποιο
είναι το όραµά σας; Ποιος είναι ο σχεδιασµός σας για την εν
λόγω µονάδα υγείας; Θα επανέλθει στη δευτεροβάθµια περί-
θαλψη το εν λόγω νοσοκοµείο;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Καφαντάρη, στην εισαγωγή της ερώτησής σας κάνετε

µια ιστορική αναδροµή, περιγράφοντας την πορεία του νοσοκο-
µείου δυτικής Αττικής από την ίδρυσή του µέχρι σήµερα. Είναι
γεγονός ότι σε διαφορετικές χρονικές περιόδους και σε διαφο-
ρετικές κοινωνικές και οικονοµικές συνθήκες το νοσοκοµείο προ-
σάρµοσε τη λειτουργία του, εξυπηρετώντας τις ανάγκες των
κατοίκων της περιοχής.

Το 2011 πραγµατοποιήθηκε η διασύνδεσή του µε το γενικό νο-
σοκοµείο Νίκαιας, Πειραιά «Άγιος Παντελεήµων» και την περίοδο
2012-2015 προσπαθήσαµε και πετύχαµε σηµαντική πρόοδο σε
σχέση µε τον απαιτούµενο εξορθολογισµό των πόρων, διασφα-
λίζοντας την απρόσκοπτη πρόσβαση των πολιτών σε υπηρεσίες
υγείας και το νοσοκοµείο της Αγίας Βαρβάρας δεν αποτέλεσε
εξαίρεση στον κανόνα. Η αναδιάρθρωση και η αναδιοργάνωσή
του κρίθηκε αναγκαία.

Σήµερα ο οργανισµός της εσωτερικής διάρθρωσης των υπη-
ρεσιών του προβλέπει τη λειτουργία της ιατρικής υπηρεσίας σε
τέσσερις τοµείς, τον παθολογικό, τον χειρουργικό, της ψυχικής
υγείας και τον εργαστηριακό.

Το νοσοκοµείο αυτό εξυπηρετεί τόσο το νοσοκοµείο κορµού
της Νίκαιας στον Άγιο Παντελεήµονα, όσο και σε πρωτοβάθµιο
επίπεδο τις ανάγκες των κατοίκων της περιοχής και βεβαίως είναι
κάτι το οποίο θα ενισχύσουµε και θα στηρίξουµε. Υπηρεσίες αιχ-
µής είναι και η µονάδα τεχνητού νεφρού και το µικροβιολογικό
εργαστήριο και αυτό αποδεικνύεται από τη νοσηλευτική κίνηση
που καταγράφεται στα δύο παραπάνω τµήµατα.

Μεταξύ των άλλων, προσβλέπουµε στην πλήρη ανάπτυξη και
τον εκσυγχρονισµό της µονάδας τεχνητού νεφρού για την εξυ-
πηρέτηση των νεφροπαθών τόσο στις περιοχές της δυτικής Ατ-
τικής, όσο και στην ευρύτερη περιοχή, αλλά και τη δηµιουργία
κέντρου χρονίων πασχόντων για την εξειδικευµένη αντιµετώπιση
συγκεκριµένων περιστατικών, έτσι ώστε να σταµατήσει η απρό-
σκοπτη παραµονή και µετανοσοκοµειακή αποκατάσταση των
χρονίων πασχόντων σε µεγάλες δοµές της χώρας και να απο-
συµφορείται το σύστηµα, προκειµένου να υπάρχουν διαθέσιµες
κλίνες.

Βεβαίως, κάτι ακόµα το οποίο σχεδιάζουµε είναι η σύσταση
και λειτουργία µονάδας ανακουφιστικής φροντίδας για τη δια-
σφάλιση της ποιότητας ζωής και αξιοπρέπειας των ασθενών µε
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απειλητικές για τη ζωή ασθένειες και έχει ήδη δροµολογηθεί.
Αυτό θα γίνει µε την αξιοποίηση των παθολογικών κλινικών στο
νοσοκοµείο της Αγίας Βαρβάρας και έχει ήδη ξεκινήσει η µό-
νωση της στέγης του κτηρίου όπου στεγάζονται οι παθολογικές
κλινικές.

Επιπλέον, θα ενισχύσουµε τη λειτουργία των εξωτερικών ια-
τρείων µε γιατρούς διαφόρων ειδικοτήτων, θα ενισχύσουµε το
ηπατολογικό ιατρείο το οποίο λειτουργεί και ως κέντρο µοριακής
διάγνωσης ιογενών ηπατίτιδων και θα ενισχύσουµε τον εργαστη-
ριακό τοµέα.

Εποµένως, ο επαναπροσδιορισµός του ρόλου του νοσοκο-
µείου «Αγίας Βαρβάρας» είναι µέσα στους άµεσους στόχους της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας και της Β’ Υγειονοµι-
κής Περιφέρειας, προκειµένου να καλυφθούν οι ανάγκες των κα-
τοίκων των περιοχών αυτών. Είναι αυτονόητο ότι για όλα τα
παραπάνω υπάρχει η πολιτική βούληση για την πραγµατοποίησή
τους και οι αναγκαίες παρεµβάσεις βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Καφαν-

τάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε

µου να τοποθετηθώ συγκεκριµένα για την κατάσταση που επι-
κρατεί σήµερα στο νοσοκοµείο. Το 2012-2015 είπατε ότι στηρί-
ξατε την εν λόγω µονάδα. Μάλλον το αντίθετο έγινε, κάτι που
είπα και στην πρωτολογία µου. Αν δεν υπήρχαν οι αγώνες, οι κι-
νητοποιήσεις των κατοίκων, της τοπικής αυτοδιοίκησης και της
ευρύτερης περιοχής, το νοσοκοµείο θα είχε κλείσει οριστικά. 

Έρχοµαι, όµως, στο εξής: Μονάδα τεχνητού νεφρού. Υπάρ-
χουν εξασφαλισµένα χρήµατα από την προηγούµενη περιφερει-
ακή Αρχή Αττικής ειδικά για την ανακύκλωση του νερού. Είναι
κάτι πολύ σηµαντικό και θα ήθελα να ξέρω πώς θα προχωρήσει
αυτό. 

Δεύτερον, µιλήσαµε για τα θέµατα των κτηρίων. Με χρήµατα
της Β’ ΥΠΕ, εξασφαλισµένα, νοµιµοποιήθηκαν κτήρια και κτί-
σµατα µέσα στη µεγάλη αυτή περιοχή και µε τον ν.4495/2017 τα-
κτοποιήθηκαν πολεοδοµικά ζητήµατα. Και αυτή τη στιγµή, µε
εξασφαλισµένο κονδύλι, προχωρά η αποκατάσταση της Παθο-
λογικής Κλινικής. Και από ό,τι έµαθα από Δευτέρα ξεκινούν οι
εργασίες. Αυτό είναι θετικό. Είναι κάτι το οποίο είχε δροµολογη-
θεί. 

Τώρα θα πω δυο-τρία πράγµατα. Κατ’ αρχάς λέτε ότι θα εξα-
σφαλίσετε τη λειτουργία του µικροβιολογικού, που, όπως είπατε,
για τις ιογενείς ηπατίτιδες είναι ίσως και µοναδικό στην Ελλάδα.
Αυτή τη στιγµή υπάρχει πρόβληµα µε την προµήθεια αντιδρα-
στηρίων, κύριε Υπουργέ -πρέπει  να το ξέρετε- για τη µοριακή
διάγνωση, ουσιαστικά, της ηπατίτιδας C και, απ’ ό,τι έχω πληρο-
φορηθεί πριν από τα Χριστούγεννα, για την ηπατίτιδα Β. Άρα
πρέπει συγκεκριµένα να προχωρήσει και να λυθεί αυτό.  

Δεν υπάρχει οφθαλµίατρος στην πρωτοβάθµια που λέµε. Δεν
υπάρχει ΩΡΛ. Δεν υπάρχει γυναικολόγος. Ήρθε πρόσφατα ένας
επικουρικός καρδιολόγος, απ’ ό,τι γνωρίζω και αυτό είναι καλό.
Από την άλλη µεριά εκκρεµούν σαράντα πέντε ανεκτέλεστες εν-
τολές για προµήθεια αντιδραστηρίων, όπως είπα, επισκευές εξο-
πλισµού και άλλα τέτοια ζητήµατα. 

Το ζήτηµα, λοιπόν, αυτό τη στιγµή είναι πρώτα απ’ όλα να ενι-
σχυθεί η πρωτοβάθµια µε τις αντίστοιχες προσλήψεις, τοποθε-
τήσεις ιατρών για να εξυπηρετείται η περιοχή. Διότι είπαµε ότι η
δηµόσια υγεία ειδικά στη συγκεκριµένη περιοχή είναι πάρα πολύ
σηµαντική. Από την άλλη µεριά, όµως, το ερώτηµα είναι αν θα
επανέλθει στη δευτεροβάθµια βαθµίδα περίθαλψης το εν λόγω
νοσοκοµείο.

Κύριε Υπουργέ, θα βάλω κι άλλο ένα ερώτηµα. Μήπως πρέπει
το Υπουργείο να εξετάσει κι έναν σταθµό ΕΚΑΒ στην εν λόγω πε-
ριοχή για αποσυµφόρηση και εξυπηρέτηση, ουσιαστικά, της ευ-
ρύτερης περιοχής του Πειραιά, της δυτικής Αττικής και της
δυτικής Αθήνας; 

Θα περίµενα, λοιπόν, κάποιες συγκεκριµένες ενέργειες να γί-
νουν και γι’ αυτά τα οποία ανέφερα όσον αφορά στις ελλείψεις,
για να δείξετε, πραγµατικά, αν σκοπεύετε να προχωρήσετε στην
επαναλειτουργία αυτής της δοµή υγείας που είναι τόσο σηµαν-
τική. 

Περιµένουµε την απάντησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Καφαντάρη, η µονάδα αυτή δεν σταµάτησε ποτέ να λει-

τουργεί. Και το 2012-2015 έγιναν κάποιες προσπάθειες, όπως
είπα και στην πρωτολογία µου, εξορθολογισµού της νοσοκοµει-
ακής αυτής δοµής. 

Το νοσοκοµείο δυτικής Αττικής «Αγία Βαρβάρα» είναι διασυν-
δεδεµένο µε το νοσοκοµείο της Νίκαιας. Παρέχει δευτεροβάθµιες
υπηρεσίες υγείας και σας είπα ότι ο στόχος µας είναι το νοσοκο-
µείο αυτό να εξυπηρετήσει τους κατοίκους της περιοχής σε πρω-
τοβάθµιο επίπεδο. Άλλωστε, όπως είπατε κι εσείς, εκεί στεγάζεται
το κέντρο υγείας της περιοχής. Και, βεβαίως, στόχος µας είναι να
µπορέσει να συµβάλει στην οµαλή λειτουργία του νοσοκοµείου
της Νίκαιας, προκειµένου να αποσυµφορήσει τη µεγάλη κίνηση
που υπάρχει στο νοσοκοµείο αυτό της Αττικής. Άρα σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν ανεστάλη η λειτουργία της εν λόγω µονάδας. 

Αυτά τα οποία είπατε για το τεχνητό νεφρό, για τις κτηριακές
ανακαινίσεις και για τα εργαστήρια είναι θέµατα µε τα οποία συµ-
φωνούµε. Σας είπα ότι τα έχουµε δροµολογήσει. Επειδή έχουµε
ένα καινούργιο οικονοµικό έτος, πιστεύω ότι δεν υπάρξει κανένα
πρόβληµα στην προµήθεια των αντιδραστηρίων και την οµαλή
λειτουργία των εργαστηρίων. 

Βεβαίως, θα ενισχύσουµε περαιτέρω τις υπηρεσίες που παρέ-
χει το νοσοκοµείο αυτό.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

τρίτη µε αριθµό 2014/19-11-2019 ερώτηση του κύκλου αναφο-
ρών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Αµανατίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ένταξη του γενικού νοσοκοµείου
Θεσσαλονίκης «Άγιος Παύλος» σε αναπτυξιακά προγράµµατα ή
ΕΣΠΑ ή στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ)».

Κύριε Αµανατίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.

Καλή χρονιά.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε το γενικό νοσοκοµείο Θεσσα-

λονίκης «Άγιος Παύλος» είχε συσταθεί ως ενιαίο νοµικό πρό-
σωπο δηµοσίου δικαίου µετά από τη συγχώνευση του πρώτου
νοσοκοµείου ΙΚΑ Θεσσαλονίκης και του νοσοκοµείου ΙΚΑ «Άγιος
Παύλος» µε το προεδρικό διάταγµα 322/1985. Η λειτουργία του
βασίστηκε σε τετρακόσιες κλίνες οι οποίες ήταν µοιρασµένες
εκεί που βρίσκεται τώρα το κτήριο του νοσοκοµείου «Άγιος Παύ-
λος» και του παραρτήµατος «Παναγία». 

Παρ’ όλη τη νοµοθετική πρόβλεψη την οποία είχαµε περάσει
όταν Υπουργός ήταν ο κ. Λυκουρέντζος, µε την οποία προβλε-
πόταν -µε καθολική θετική άποψη όλων των εµπλεκόµενων φο-
ρέων και των κατοίκων της περιοχής- να λειτουργήσει το
παράρτηµα «Παναγία» έως ότου χτιστεί αυτό το οποίο τώρα συ-
ζητάµε -να συνεχίσει, δηλαδή- οι µνηµονιακές πολιτικές του 2013
επέβαλλαν το κλείσιµο του παραρτήµατος «Παναγία». Και µε
αυτό το δεδοµένο, ενώ υπάρχουν τετρακόσιες οργανικές κλίνες,
οι ανεπτυγµένες αυτή τη στιγµή είναι οι διακόσιες είκοσι πέντε. 

Η περιοχή ευθύνης του νοσοκοµείου έχει τους Δήµους Καλα-
µαριάς, Πυλαίας - Χορτιάτη και Δήµο Θέρµης-Θερµαϊκού και
είναι το πλησιέστερο νοσοκοµείο στη Θεσσαλονίκη. 

Ποια είναι τα πλεονεκτήµατά του; Είναι η αξιοπιστία του νοσο-
κοµείου ως προς την ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών,
έτσι όπως αυτή περιγράφεται αριθµητικά µε τους δείκτες λει-
τουργικότητας και αποδοτικότητας στον απολογισµό που έκανε
η διοίκηση του νοσοκοµείου των ετών 2016-2019, η γεωγραφική
θέση του νοσοκοµείου και, βέβαια, οι εξειδικευµένες υπηρεσίες
τις οποίες παρέχει. 

Οι στόχοι, πιστεύω, όλων των κυβερνήσεων -φυσικά και της
δικής µας- είναι η βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών. Τι κά-
ναµε γι’ αυτό συγκεκριµένα; Επιλύσαµε το ιδιοκτησιακό καθε-
στώς. Γνωρίζετε από γραφειοκρατία... 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

8222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κλείνω µε το ερώτηµά µου, κύριε Πρόεδρε.
Βελτιώσαµε τις κτηριακές εγκαταστάσεις. Ενισχύσαµε και επε-

κτείναµε το φάσµα των υπηρεσιών µε ανάπτυξη νέων µονάδων
και κάναµε εκσυγχρονισµό του βιοϊατρικού εξοπλισµού. 

Υπήρχε το εξής πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Όταν το ιδιοκτη-
σιακό καθεστώς του ΙΚΑ πήγε στο ΕΣΥ, το νοσοκοµείο «Άγιος
Παύλος» εξαιρέθηκε, δεν ήταν µέσα στον νόµο, µε αποτέλεσµα
να µην µπορούν να προχωρήσουν ούτε προγράµµατα, ούτε τί-
ποτα για την επέκτασή του. Αυτό το λύσαµε. Με µεγάλα εµπόδια,
µε γραφειοκρατία, αλλά το λύσαµε. 

Η ερώτηση µου, κύριε Υπουργέ, είναι η εξής: Προτίθεστε να
συνεχίσετε τις διαδικασίες, έτσι ώστε να ενταχθεί σε κάποιο πρό-
γραµµα δηµοσίων επενδύσεων ή ΕΣΠΑ -υπάρχουν και οι προ-
ηγούµενες µελέτες, µια επικαιροποίηση θα βοηθούσε- ώστε να
προχωρήσετε στην ανάπτυξη των επιπλέον διακοσίων κλινών, τις
οποίες έχει ανάγκη η ανατολική Θεσσαλονίκη και συνολικά η
Θεσσαλονίκη;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοντοζαµάνη,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αµανατίδη, ευχαριστώ για την ερώτηση, γιατί µου δίνετε

την ευκαιρία να πω ότι βεβαίως η πρόθεσή µας είναι σωστά και
καλά πράγµατα τα οποία παραλάβαµε, να µπορέσουµε να τα δια-
τηρήσουµε, να τα ενισχύσουµε και να τα προχωρήσουµε. Είναι
γεγονός ότι προχωρήσατε στην τακτοποίηση του ιδιοκτησιακού
καθεστώτος του νοσοκοµείου «Αγίου Παύλου», που µόνο ως θε-
τική ενέργεια µπορεί να χαρακτηριστεί. Από εκεί και πέρα, βε-
βαίως, αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι πρέπει να προχωρήσουµε
περαιτέρω, προκειµένου να ενισχύσουµε τη λειτουργία αυτού
του νοσοκοµείου. 

Υπήρχαν αναδιατάξεις στον υγειονοµικό χάρτη της Θεσσαλο-
νίκης, όπως µε το κλείσιµο του νοσοκοµείου του ΙΚΑ «Παναγία»,
που προστέθηκαν κλίνες, όπου ήταν εφικτό, για λειτουργικούς
λόγους, όπως η νεφρολογική µονάδα, η ουρολογική, η νευρολο-
γική στο νοσοκοµείο του «Αγίου Παύλου». 

Εδώ µου δίνετε την ευκαιρία να σας πω ότι πρέπει να προχω-
ρήσουµε στον εκσυγχρονισµό και την ολοκλήρωση των οργανι-
σµών των νοσοκοµείων, έτσι ώστε να έχουµε σαφή εικόνα των
υπηρεσιών που καλύπτουν, των αναγκών, καθώς και των κενών
θέσεων σε προσωπικό που πρέπει να καλυφθούν. 

Από εκεί και πέρα, για να συνεχίσουµε τη δουλειά από εκεί που
την αφήσατε εσείς, πρέπει να πω ότι εξετάζουµε πάρα πολύ προ-
σεκτικά την κτηριακή επέκταση του νοσοκοµείου. Θα ήθελα να
σας ενηµερώσω ότι για να ενταχθεί το νοσοκοµείο σε κάποιο επι-
χειρησιακό πρόγραµµα για την κατασκευή νέων κτηρίων, θα πρέ-
πει να προηγηθεί ρυθµιστική µελέτη και κτηριολογικό πρόγραµµα.
Υπάρχει, ήδη, εδώ και πολλά χρόνια προκαταρκτική ρυθµιστική
µελέτη, καθώς υπήρχαν προβλήµατα µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς
του νοσοκοµείου και δεν είχε προχωρήσει η υλοποίησή της.

Εποµένως, θα πρέπει να γίνει ανάθεση νέας µελέτης ή επικαι-
ροποίηση της παλιάς, σύµφωνα µε το σχεδιασµό του Υπουρ-
γείου Υγείας και τις σηµερινές ανάγκες του νοσοκοµείου. Ναι,
λοιπόν, θα το προχωρήσουµε.

Επίσης, σε ό,τι αφορά τις κλίνες, όπου ήταν εφικτό -το είπα
και πριν- κλίνες του πρώην νοσοκοµείου προστέθηκαν στις κλίνες
του «Αγίου Παύλου», προκειµένου να συνεχιστεί η απρόσκοπτη
εξυπηρέτηση των ασθενών. Σας είπα, όµως, ότι είναι πολύ ση-
µαντικό να προχωρήσουµε, να ολοκληρώσουµε, να εκσυγχρονί-
σουµε τους οργανισµούς των νοσοκοµείων, προκειµένου να
αποτυπώνεται µε σαφήνεια η λειτουργική δυνατότητα κάθε νο-
σοκοµειακής µονάδας.

Κλείνοντας, να σας διαβεβαιώσω ότι είναι στις προθέσεις µας
να αναβαθµίσουµε τις υπηρεσίες της συγκεκριµένης νοσοκοµει-
ακής µονάδας. Θεωρούµε ανεπίτρεπτο να στεγάζονται οι υπη-
ρεσίες του νοσοκοµείου σε κοντέινερ, όπως συµβαίνει µε τις
διοικητικές και τεχνικές υπηρεσίες. Αυτό το θέµα θα λυθεί. Θεω-
ρούµε ότι πρέπει να επενδύσουµε στα συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα του νοσοκοµείου, όπως, για παράδειγµα, στη λειτουργία
της καρδιολογικής κλινικής µε τον σύγχρονο στεφανιογράφο

που εξυπηρετεί πλήθος ασθενών.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αµανατίδη, ορί-

στε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κρατάω από την

απάντησή σας ότι ναι, θα προχωρήσετε. Όπως σας επισήµανα
και στην πρωτολογία µου, υπήρχε η παλιά η µελέτη, η οποία
όντως θέλει επικαιροποίηση. Το εµπόδιο ήταν ακριβώς αυτά που
λύσαµε. Χαίροµαι που θα χτίσετε επάνω σε αυτά τα οποία λύ-
σαµε. Κρατώ, επίσης, ότι για τους οργανισµούς θα λάβετε υπ’
όψιν σας ότι αυτό το νοσοκοµείο θα αναπτυχθεί, ότι δεν θα προ-
χωρήσετε, δηλαδή, σε µείωση οργανικών θέσεων από το συγκε-
κριµένο νοσοκοµείο, γιατί υπάρχει η προοπτική, προφανώς, έτσι
όπως τη θέσατε, για την ανάπτυξη του νοσοκοµείου. Χρειάζον-
ται, λοιπόν, συγκεκριµένες ενέργειες.

Κύριε Υπουργέ, θα περιµένουµε. Το επόµενο διάστηµα θα πε-
ριµένει και η Θεσσαλονίκη. Προσπαθήσαµε µε όλα αυτά που σας
είπα -το τι κάναµε- να αναβαθµίσουµε την ποιότητα των παρεχό-
µενων υπηρεσιών υγείας. Θα σας ελέγξουµε ξανά για αυτό, γιατί
είναι πολύ συγκεκριµένα πλέον. Αυτή η υπόθεση είναι τουλάχι-
στον επτά ετών, κύριε Υπουργέ. Βάλαµε το λιθαράκι µας και
τώρα µπορείτε κι έχετε ελεύθερα τα χέρια να προχωρήσετε. 

Άρα επιβεβαιώστε το ξανά, αν θέλετε, ότι ναι, θα προχωρήσετε
σε αυτόν τον σχεδιασµό, µε επικαιροποίηση µελέτης κ.λπ.. Άρα
αυτό θα ληφθεί υπ’ όψιν και για τον οργανισµό.

Θέλω να σας πω, επίσης, ότι η Θεσσαλονίκη χρειάζεται έναν
συνολικότερο σχεδιασµό του υγειονοµικού χάρτη -προχωρή-
σαµε, όπως γνωρίζετε, και για το παιδιατρικό νοσοκοµείο, στο
οποίο χρειάζεται να δώσετε προσοχή- αλλά και να προχωρήσουν
οι προσλήψεις του προσωπικού όπου αυτό λείπει.  Πρέπει να
δείτε ξανά τις πρωτοβάθµιες µονάδες φροντίδας υγείας, οι
οποίες είναι πολύ σηµαντικές και νοµίζω ότι λύνουν πολλά θέ-
µατα σε σχέση µε την υγεία. 

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να πω δύο γενικά πράγµατα
σε σχέση µε το τι κάναµε εµείς στην υγεία, κύριε Πρόεδρε. Σε
ένα δύσκολο δηµοσιονοµικό περιβάλλον αντιµετωπίσαµε την
υγειονοµική φτώχεια όπως αποτυπώνεται και από την ΕΛΣΤΑΤ
στο δελτίο του 2019, όπου οι ανικανοποίητες ανάγκες από το
14,4% του πληθυσµού, κύριε Πρόεδρε, το 2016 υποχώρησαν στο
10,4% το 2018. Η ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, η
κάλυψη των υγειονοµικών αναγκών όλων των πολιτών, η µείωση
των ανισοτήτων ήταν η πολιτική µας το διάστηµα της διακυβέρ-
νησής µας. Στόχος µας, δηλαδή, ήταν η αντιµετώπιση της υγει-
ονοµικής φτώχειας, ο εξορθολογισµός της διοίκησης και των
οικονοµικών του ΕΣΥ, η πολιτική φαρµάκου και η πιλοτική θεσµο-
θέτηση ενός συστήµατος πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, το
οποίο νοµίζω ότι πρέπει να το ενισχύσετε στη Θεσσαλονίκη. 

Είµαστε, κύριε Υφυπουργέ, απέναντι στη συρρίκνωση και από-
σπαση τµηµάτων υπηρεσιών υγείας υπέρ της επισφαλούς του
ιδιωτικού τοµέα. Υπερασπιζόµαστε τη δηµόσια, λοιπόν, περί-
θαλψη, την κάλυψη υγείας. Όσον αφορά το συγκεκριµένο θέµα,
θεωρώ θετική την απάντησή σας και σε αυτό εδώ θα σας ελέγ-
ξουµε το επόµενο διάστηµα. 

Μπορούµε, βεβαίως, και να βοηθήσουµε, γιατί έχουµε αποκτή-
σει όλοι, κύριε Υπουργέ -και οι φορείς- τέτοια εµπειρία πάνω σε
αυτό, την οποία δεν θα την πιστέψετε άµα θα δείτε τους φακέ-
λους τους οποίους έχουµε από τον κ. Λυκουρέντζο ακόµα, µετά
στον κ. Άδωνη Γεωργιάδη και, βέβαια, τώρα στον κ. Κικίλια. Θα
βοηθήσουµε, λοιπόν, στην κατεύθυνση αυτή σε ό,τι µας χρει-
αστείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τα ποσοστά των ανι-

κανοποίητων αναγκών του πληθυσµού είναι έτσι όπως τα είπατε,
από το 14% πήγαν στο 10%. Καλό, όµως, καλό είναι να θυµόµα-
στε και µια άλλη περίοδο, το 2004-2006 που ήταν 3,7%, της επά-
ρατου διακυβέρνησης Κώστα Καραµανλή. Απλά το λέω για την
ιστορία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Δεν ήµασταν εµείς αυτοί που το αυ-
ξήσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εσείς τα παρακολου-
θείτε όλα, κύριε Αµανατίδη.
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Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Αµανατίδη, όλοι κρινόµαστε από το αποτέλεσµα. Είµα-

στε στη διάθεσή σας σε τακτά χρονικά διαστήµατα να παρακο-
λουθούµε και µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου τις δράσεις
τις οποίες εξαγγέλλουµε και υλοποιούµε και την υλοποίηση των
έργων. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά την κατάσταση που µας παραδώσατε,
επιτρέψτε µου για µία ακόµη φορά να διαφωνήσω µαζί σας. Δυ-
στυχώς, έχουµε παραλάβει ένα σύστηµα σε πλήρη κατάρρευση.
Νοµίζω ότι η εικόνα που παρουσιάζει σήµερα το σύστηµα υγείας
δεν περιποιεί τιµή σε κανέναν. 

Εποµένως, επειδή η υγεία είναι πάνω από χρώµατα και πάνω
από πολιτικές αντιπαραθέσεις, µακάρι να µπορέσουµε -όπως µε
τη σηµερινή σας ερώτηση- να υπάρξει κοινός τόπος σε δράσεις
οι οποίες ωφελούν τον πολίτη, διότι ο στόχος είναι να εξυπηρε-
τήσουµε τον κόσµο ο οποίος πρέπει να έχει πρόσβαση σε κάθε
είδους απαραίτητη υπηρεσία υγείας, έτσι ώστε να µπορέσουµε
να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα της επαφής του πολίτη µε
το σύστηµα υγείας και την αποδοτικότητα του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας. 

Να τονίσω για µία ακόµη φορά -διότι πολύ φοβάµαι ότι το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν το έχει ξεκαθαρίσει
καλά στο µυαλό του- ότι η παρούσα Κυβέρνηση στηρίζει το δη-
µόσιο χαρακτήρα του συστήµατος υγείας. Στηρίζουµε τη δηµό-
σια δωρεάν υγεία, σε καµµία περίπτωση, όµως, δεν πρέπει να
µπερδεύουµε το δηµόσιο µε το κρατικό. Στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας λειτουργεί και ο ιδιωτικός τοµέας και, βεβαίως, η οποι-
αδήποτε σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα γίνεται προκειµένου να
βελτιώσουµε τις παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας, να προσφέ-
ρουµε νέες, χωρίς κανένα κόστος για τον πολίτη. Είναι χρηµατο-
δοτικά εργαλεία, τα οποία χρησιµοποιούνται σε όλον τον κόσµο
προκειµένου να βελτιώσουµε τις παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Άρα για το νοσοκοµείο προχωράµε

έτσι όπως τοποθετήθηκα…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Τελείωσε ο κ.

Κοντοζαµάνης. 
Την επόµενη φορά, κύριε Κοντοζαµάνη που θα τύχει να προ-

εδρεύω -το χρεώνω τώρα εγώ αυτό, ως µη όφειλα- θέλω να
ακούσω το χρονοδιάγραµµα της αλλαγής των οργανισµών των
νοσοκοµείων. Γιατί όλες αυτές οι αναβαθµίσεις που ακούστηκαν
σήµερα, δεν µπορούν να γίνουν από καµµία κυβέρνηση εάν δεν
έχει προηγηθεί η αλλαγή στους οργανισµούς των νοσοκοµείων.
Ειδικά στον «Άγιο Παύλο», που το ξέρω το θέµα πολύ καλά, αν
δεν αλλάξει ο οργανισµός, δεν µπορεί να αναβαθµιστεί.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Εδώ είναι το ανάποδο. Εδώ είναι ο
οργανισµός αναβαθµισµένος και δεν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρά ταύτα, για τον
νέο ρόλο χρειάζεται εκσυγχρονισµό. Έχει αναβαθµιστεί σε
σχέση µε το παλιό ΙΚΑ που ήταν ο «Άγιος Παύλος». Θέλει εκσυχ-
γρονισµό. Παραδείγµατος χάριν, αν θέλουν να βάλουν ακτινοθε-
ραπευτικό, υπάρχει µέσα στον οργανισµό; Όχι! Δεν µιλώ, όµως,
για τον «Άγιο Παύλο», που συµφωνώ εγώ πλήρως.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Μου
δίνετε τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε να µας πείτε
είδηση για το χρονοδιάγραµµα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Πάνω
σε αυτό που είπατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Για να ακού-
σουµε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Είστε
γνώστης, βεβαίως, της κατάστασης και της λειτουργίας του συ-
στήµατος υγείας. Να σας πω -το γνωρίζετε βεβαίως και λόγω του
θεσµικού σας ρόλου- ότι έχουµε νοµοθετήσει τους προηγούµε-
νους µήνες την έκδοση των οργανισµών των νοσοκοµείων µε
υπουργική απόφαση, προκειµένου να µην υπάρχουν καθυστερή-
σεις στην ολοκλήρωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, αυτό είναι έτσι
όπως το λέτε. Πότε θα τελειώσει, όµως, αυτή η διαδικασία; Αυτό
θέλω εγώ να ακούσω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εντά-
ξει, θα έχουµε σαφή χρονοδιαγράµµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, την επόµενη
φορά, κύριε Υπουργέ. Ευχαριστούµε πολύ για την παρουσία
σας. Είστε πάντα παρών, πάντως. Οφείλω να το πω.

Συνεχίζουµε τώρα µε την πέµπτη µε αριθµό 358/13-1-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Η’ Αντιπροέδρου της Βουλής
και Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Σοφίας
Σακοράφα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα:
«Αστυνοµική αυθαιρεσία της οµάδας ΔΙΑΣ έναντι θεραπευοµέ-
νων στο «18 ΑΝΩ»». 

Θα απαντήσει ο κ. Ελευθέριος Οικονόµου, ο Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτης, που επίσης πάντα είναι παρών στη
Βουλή.

Ορίστε, κυρία Σακοράφα, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα περιοριστώ, κύριε Υπουργέ, απλά στο να περιγράψω το γε-

γονός.
Είναι Πέµπτη 9 Ιανουαρίου στην οδό Αχαρνών. Έντεκα άτοµα

που συµµετέχουν στο πρόγραµµα απεξάρτησης τοξικοµανών,
συνοδευόµενοι από τους υπεύθυνους του προγράµµατος «18
ΑΝΩ», επιστρέφουν πεζοί από το γυµναστήριο στο Τµήµα Ψυχο-
λογικής Απεξάρτησης. Όλο αυτό, όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
εντάσσεται στο πλαίσιο του θεραπευτικού τους προγράµµατος.

Για λόγους, που θα θέλαµε να ξέρουµε -δεν ξέρω αν εσείς
τους γνωρίζετε- τους σταµατούν για έλεγχο. Περιττό να τονίσω
ότι οι συνοδοί, συµµορφούµενοι στις υποδείξεις, επιδεικνύουν
όλα τα νοµιµοποιητικά έγγραφα, εξηγώντας στα όργανα της
τάξης το ιδιαίτερα ευαίσθητο του θεραπευτικού προγράµµατος.
Παρ’ όλα αυτά, οι αστυνοµικοί προβαίνουν µε υπέρµετρο ζήλο
στη διαδικασία σωµατικού ελέγχου και εξακρίβωσης, βεβαίως,
στοιχείων, µε τα χέρια ψηλά, τους έχουν στηµένους στον τοίχο,
υπό το βλέµµα όλων των περίεργων περαστικών, αλλά και των
περιοίκων, απαγορεύοντας, ταυτόχρονα, στους συνοδούς να επι-
κοινωνήσουν µε τους υπεύθυνους του προγράµµατος. Όλο αυτό
το σκηνικό γίνεται από δώδεκα αστυνοµικούς, οκτώ αστυνοµι-
κούς της Οµάδας ΔΙΑΣ και τέσσερις αστυνοµικούς της Οµάδας
ΔΡΑΣΗΣ.

Περιέγραψα, κύριε Υπουργέ, ψυχρά το γεγονός για να το φαν-
ταστούµε. Δείτε το λίγο: Δεκαπέντε άτοµα µε τα χέρια ψηλά στη-
µένα στον τοίχο, γυρισµένα, να ελέγχονται από δεκαπέντε
αστυνοµικούς. Είχαµε, δηλαδή, κανονική αντιτροµοκρατική επι-
χείρηση. Δεν θα επεκταθώ σε χαρακτηρισµούς, κύριε Υπουργέ,
και σε συµπεράσµατα. Απλά θα σας ρωτήσω τα εξής:

Ενηµερωθήκατε για το περιστατικό, έστω και µετά την κατά-
θεση της ερώτησης µου; Θεωρείτε την εικόνα που σας περιέ-
γραψα, κανονική, στα πλαίσια της κανονικότητας που επανήλθε
η χώρα; Πιστεύετε, ότι αυτή η εικόνα ερµηνεύεται ως αφ’ ενός
γνώση των αστυνοµικών για τον χειρισµό παρόµοιων ειδικών και
ευαίσθητων καταστάσεων και αφ’ ετέρου, πιστεύετε ότι τελικά
βοηθάει κιόλας στο έργο τέτοιων δοµών;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κυρία Σα-

κοράφα. Είσαστε πάντα συνεπής στον χρόνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω τον λόγο στον κύριο

Υφυπουργό, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία δεκαεν-
νέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Δηµοτικό Σχολείο «Jeanne d’Arc». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πράγµατι, στις 9 Ιανουαρίου και

γύρω στις 10.00’, στην οδό Αχαρνών 258, αστυνοµικοί της Οµά-
δας ΔΙΑΣ πραγµατοποίησαν έλεγχο σε δεκατρείς ιδιώτες. Επρό-
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κειτο για µία προληπτική ενέργεια στο πλαίσιο των ειδικών δρά-
σεων για την πρόληψη και καταστολή της εγκληµατικότητας, που
πραγµατοποιούνται καθηµερινά από τη Διεύθυνση Άµεσης Δρά-
σης Αττικής.

Ειδικότερα, οι αστυνοµικοί της Οµάδας ΔΙΑΣ, βλέποντας τα
παραπάνω άτοµα να κινούνται µαζικά πεζοί, προχώρησαν στον
έλεγχο τους κατά τη διάρκεια του οποίου ένας εξ αυτών υπέδειξε
στους αστυνοµικούς ιατρικό συνοδευτικό έγγραφο του Ψυχια-
τρικού Νοσοκοµείου Αττικής. Από το έγγραφο προέκυπτε ότι
ήταν επικεφαλής σύνοδος των υπολοίπων ατόµων, χωρίς
ωστόσο να αναγράφονται σε αυτό τα στοιχεία τους. Γι’ αυτόν
τον λόγο οι αστυνοµικοί συνέχισαν τον αστυνοµικό έλεγχο,
καθώς κανείς δεν είχε µαζί του Δελτίο Αστυνοµικής Ταυτότητας.

Με το τέλος του αστυνοµικού ελέγχου και παρά το γεγονός
ότι, όπως σας είπα, κανείς δεν είχε µαζί του Δελτίου Αστυνοµικής
Ταυτότητας, αποχώρησαν όλοι οι ελεγχθέντες, καθώς δεν προ-
έκυψε κάτι σε βάρος τους και προφανώς, διότι οι αστυνοµικοί
κατανόησαν και την ιδιαιτερότητα των θεραπευοµένων.

Σε ό,τι αφορά, δε, τη δήθεν αυστηρή απαίτηση των αστυνοµι-
κών να ενηµερώνονται για τις µετακινήσεις των απεξαρτηµένων,
αυτό πρέπει να ερµηνευτεί ότι εντάσσεται στη γενικότερη συνερ-
γασία που υφίσταται µεταξύ της Ελληνικής Αστυνοµίας και των
διαφόρων οργανισµών και ιδρυµάτων κατά των ουσιών εξάρτη-
σης, παρά σε µία µορφή ακραίου και ταπεινωτικό ελέγχου.

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να σας υπενθυµίσω για µία ακόµη
φορά, ότι στις προτεραιότητες του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη, αλλά και του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, εν-
τάσσεται µεταξύ άλλων ο έλεγχος κάθε παράνοµης, αντικανονι-
κής ή απρεπούς συµπεριφοράς αστυνοµικών. Αυτό συµβαίνει,
τόσο κατά την εκτέλεση των υπηρεσιακών τους καθηκόντων, όσο
και εκτός διατεταγµένης υπηρεσίας. Εξάλλου, η προάσπιση του
κύρους των θεσµών, όπως η Ελληνική Αστυνοµία, υπαγορεύει
πρωτίστως την εσωτερική διερεύνηση κάθε υπόνοιας παραβατι-
κής συµπεριφοράς εκ µέρους του προσωπικού της υπό την εγ-
γύηση των διατάξεων της διοικητικής και πειθαρχικής
νοµοθεσίας. Κάθε περίπτωση εξετάζεται µε ιδιαίτερη προσοχή
και ο καταλογισµός των παραβατικών συµπεριφορών γίνεται µε
τη µέγιστη δυνατή ταχύτητα.

Στο πλαίσιο αυτό, σας διαβεβαιώνω, λοιπόν, ότι και το συγκε-
κριµένο περιστατικό θα αποτελέσει αντικείµενο διοικητικής εξέ-
τασης από τη διεύθυνση Άµεσης Δράσης Αττικής µέσω της
διενέργειας προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης για τη διερεύ-
νηση της υπόθεσης από πειθαρχικής πλευράς και τη διαπίστωση
τυχόν πειθαρχικής ευθύνης των εµπλεκοµένων αστυνοµικών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Τέλος, θέλω να αναφερθώ και στο δελτίο τύπου του Συλλόγου
Νοσηλευτών Ψυχιατρικών Νοσοκοµείων Αττικής, του οποίου η
πρόταση για συνεργασία µε την Ελληνική Αστυνοµία για µία ζωή
χωρίς εξαρτήσεις είναι ιδιαίτερα σηµαντική και µελετάται.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.

Σακοράφα για τη δευτερολογία της. 
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε, το τελευταίο που είπατε,

να το παραβλέψω παντελώς, διότι όλα αυτά που αναφέρατε και
που τα έχει αναφέρει πάρα πολλές φορές και ο κύριος Υπουρ-
γός, έχουν να κάνουν µε τις προσωπικότητες των ανθρώπων, οι
οποίες προσβάλλονται και τελικά, ποτέ δεν υποκαθίστανται. Αυτό
είναι ένα δεδοµένο.

Σας περιέγραψα, όµως, το γεγονός και περίµενα, πραγµατικά,
να ακούσω κάτι ελάχιστα διαφορετικό από αυτά που αναπαράγει
η ηγεσία του Υπουργείου σας περί πάταξης της ανοµίας, του
δόγµατος «νόµος και τάξη» κ.τ.λ. και όσα αναφέρει.

Το τροµακτικό -θα έλεγα- για την κοινωνία είναι ότι όλο αυτό
το σκηνικό άγριας καταστολής που αναπτύσσει ο κ. Χρυσοχοΐ-
δης, θεωρεί ότι το χρωστά και προσπαθεί, όπως λέει, να το ξε-
πληρώσει στην κοινωνία.

Θα περάσω, λοιπόν, στις διαπιστώσεις µου.
Πρώτον, δεν αναφερθήκατε καθόλου στο αν οι αστυνοµικοί εκ-

παιδεύονται για να µπορούν να αντιµετωπίσουν τέτοιες ειδικές
περιπτώσεις, ώστε, αφ’ ενός να κάνουν σωστά τη δουλειά τους
και αφ’ ετέρου, να βοηθούν κιόλας µε τη συµπεριφορά τους την
καλή λειτουργία και την αποτελεσµατικότητα τέτοιων δοµών, οι
οποίες είναι, µάλιστα, ενταγµένες στο ΕΣΥ. Μάλιστα, τη συγκε-
κριµένη δοµή, τη «18 ΑΝΩ», πριν από λίγες ηµέρες την είχε επι-
σκεφθεί ο κ. Κικίλιας και έδινε τα συγχαρητήριά του για τη
λειτουργία της.

Δεύτερον, υποθέτω ότι έχετε τη δυνατότητα να αντιληφθείτε
τις τραγικές επιπτώσεις που µπορεί να έχουν τέτοιες συµπερι-
φορές σε συµπολίτες µας που δίνουν τον καθηµερινό αγώνα
τους, της απεξάρτησης, ευρισκόµενοι ψυχολογικά σε µία πολύ
εύθραυστη ισορροπία. Και θα επισηµάνω, κύριε Υπουργέ, ότι
είναι οξύµωρο και παράδοξο ένα µέρος του κράτους, δηλαδή η
Αστυνοµία, να επιτίθεται σε ένα άλλο µέρος του κράτους, δη-
λαδή τα δηµόσια προγράµµατα απεξάρτησης. Είναι παράλογο
αυτό. 

Υπό άλλες συνθήκες, θα περιοριζόµουν, κύριε Υπουργέ, µόνο
σε αυτές τις δύο διαπιστώσεις. Δυστυχώς, όµως, η γενικευµένη
αντίληψη καταστολής που συµπυκνώνεται στο κυβερνητικό
δόγµα «νόµος και τάξη», ουσιαστικά εγγυάται υπερβάσεις και
παρεκτροπές εκ µέρους των οργάνων της τάξης που ξεπερνούν
και τα πιο ελαστικά όρια του αποδεκτού.

Ο αστυνοµικός ζήλος, έκφραση που συχνά αναφέρεται, δεν
µπορεί να θεωρείται ως αυταξία, όταν, µάλιστα, δικαιολογεί συµ-
περιφορές που προσβάλλουν άµεσα κοινωνικά και ατοµικά δι-
καιώµατα, όπως στη συγκεκριµένη περίπτωση, τα οποία
θεωρητικά προστατεύει µία ευνοµούµενη κοινωνία. Αυτή η συ-
νολική αντίληψη είναι άκρως επικίνδυνη για τη δηµοκρατία και
για την κοινωνική συνοχή, αλλά -θα έλεγα- και για την ειρήνη.

Το ανησυχητικό είναι ότι µε την πολιτική που ακολουθείτε, δη-
µιουργείτε ένα κλίµα και µία κουλτούρα στην Aστυνοµία που οξύ-
νει τις αντιπαραθέσεις, δηµιουργώντας αγεφύρωτο ρήγµα
µεταξύ της κοινωνίας των πολιτών και των οργάνων της τάξης,
ενώ ο ηθικός αυτουργός είναι η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου) 

Παράλληλα, υποθάλπετε µία περίεργη αντίληψη ταύτισης των
αστυνοµικών µε την εξουσία µε άκρως ανησυχητικά αποτελέ-
σµατα, µε τελευταίο δείγµα, κύριε Υπουργέ, τη διάθεση παρέµ-
βασης εκ µέρους των συνδικαλιστικών οργάνων της Αστυνοµίας
στη δικαιοσύνη. 

Το να τονίσω ότι εµείς θα προσπαθήσουµε να σταθούµε απέ-
ναντι σε αυτές τις πολιτικές, νοµίζω ότι είναι αυτονόητο. Εσείς,
όµως, που υπηρετήσατε την Αστυνοµία, φέρετε και ακέραια την
ευθύνη, χωρίς ελαφρυντικά, για γεγονότα όπως αυτό που περιέ-
γραψα σήµερα, που συζητήσαµε και σαν το άλλο που συνέβη
προχθές µε τον σκηνοθέτη, τον κ. Ινδαρέ, την οικογένειά του,
αλλά και πάρα πολλά άλλα που έχουν συµβεί. 

Θα περιµένω, λοιπόν, µε ενδιαφέρον τη δευτερολογία σας. Και
ειλικρινά, θα ήµουν ευτυχής, πραγµατικά, αν µπορούσα να δια-
γράψω έστω και ένα αρνητικό από αυτά που επεσήµανα µέσω
των απαντήσεων σας. 

Σε ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κυρία Σακοράφα. 
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τη δευτερολογία του. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Θα µου επιτρέψετε την εκτίµηση ότι το εν λόγω περι-
στατικό έχει δραµατοποιηθεί σε µια πολιτική προσπάθειας από
µερίδα της Αντιπολίτευσης να αναδειχθούν συµβάντα αστυνοµι-
κής βίας. Δεν θα σας ακολουθήσω στη λογική σας, ούτε να µο-
νοπωλείτε την ευαισθησία γύρω από τα ανθρώπινα δικαιώµατα
και τη δηµοκρατία.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας πα-
ρακαλώ. Άλλο πράγµα είπα. Είπα άλλα και θα απαντήσετε σε
αυτά που είπα. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Δεν θα σας ακολουθήσω σε αυτό. Ουσιαστικά ο έλεγ-
χος ήταν συνήθης. Τηρήθηκαν οι συνήθεις διαδικασίες. Ωστόσο,
εξαιτίας των ενστάσεων που προβλήθηκαν, το εν λόγω περιστα-
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τικό που σας ανέφερα θα αποτελέσει αντικείµενο διοικητικής εξέ-
τασης από τη Διεύθυνση της Άµεσης Δράσης Αττικής, µέσω της
διενέργειας προκαταρκτικής διοικητικής εξέτασης για τη διερεύ-
νηση της υπόθεσης.

Αλλά στο σηµείο αυτό και µε αφορµή την ερώτησή σας θέλω
ειλικρινά να κάνω µία έκκληση. Η Αστυνοµία, µε όλες της τις δυ-
νάµεις, επιχειρεί το παρόν διάστηµα να καταπολεµήσει στον µέ-
γιστο βαθµό την εγκληµατικότητα της καθηµερινότητας. Στόχος
µας είναι να δηµιουργηθεί και πάλι αίσθηµα ασφάλειας στους
πολίτες, να φύγει ο φόβος και η απειλή του κακοποιού από τις
γειτονιές της Αθήνας και των µεγάλων πόλεων σε όλη την Ελ-
λάδα. Επίσης, στόχος µας είναι να υπάρξει µεγαλύτερη αποτε-
λεσµατικότητα στην αντιµετώπιση των ναρκωτικών. Στη βάση
αυτή ζητούµε ειλικρινά ως Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
την εµπιστοσύνη και τη συνδροµή του Κοινοβουλίου στην αντι-
µετώπιση του εγκλήµατος, στη διασφάλιση της ηρεµίας, της
τάξης και της προστασίας της ζωής και των περιουσιών των πο-
λιτών. 

Η στοχοποίηση των επιχειρήσεων της Αστυνοµίας για την αν-
τιµετώπιση της εγκληµατικότητας στις γειτονιές της Αθήνας από
µερίδα των Βουλευτών δεν βοηθά. Οι αστυνοµικές επιχειρήσεις
προβλέπουν προληπτικούς ελέγχους και κατά τόπους στοχευµέ-
νες δράσεις. Είναι µια εύλογη πραγµατικότητα αυτή για την απο-
τροπή. Σε καµµία περίπτωση δεν στοχοποιούνται ή δεν
ενοχοποιούνται εξαρτώµενα από ουσίες άτοµα, πολύ δε περισ-
σότερο δεν υπάρχει κάποια συγκεκριµένη εντολή για αυτή την
κατηγορία των ατόµων. Ας µην δραµατοποιούνται τα πράγµατα
και ας µην δηµιουργούνται εντυπώσεις που καµµία σχέση δεν
έχουν µε την πραγµατικότητα και τις αντιλήψεις του σώµατος
της Ελληνικής Αστυνοµίας και της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη.

Έχουµε συνείδηση ότι το θέµα των ναρκωτικών είναι ένα πολύ
σοβαρό κοινωνικό πρόβληµα και µας αφορά όλους µας. Τέτοια
προβλήµατα αντιµετωπίζονται σε µια κοινωνία από κοινού. Η συ-
στράτευση όλων µας είναι απαραίτητη.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ (Η’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Θα µου
επιτρέψετε να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν απαντήσατε σε
κανένα ερώτηµά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίζουµε µε τη
δεύτερη µε αριθµό 380/14-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25
κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, µε θέµα: «Δήλωση του διοικητή του Αστυνοµικού Τµήµατος
Εξαρχείων ότι υπάρχει άνωθεν εντολή οι αστυνοµικές δυνάµεις
να πατάξουν το πολιτικό έγκληµα, όχι το ποινικό».

Θα απαντήσει στη συνέχεια ο Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη κ. Ελευθέριος Οικονόµου.

Κύριε Γρηγοριάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, σας ευχαριστώ που, όπως πάντα, βρίσκεστε εδώ
για να µας απαντήσετε. Προχωράω στην ερώτησή µου. 

Κύριε Υπουργέ, το Σάββατο 12 Ιανουαρίου 2020 αντιπροσω-
πεία κατοίκων της περιοχής των Εξαρχείων, στα πλαίσια εκδή-
λωσης διαµαρτυρίας έξω από το Αστυνοµικό Τµήµα Εξαρχείων
για την εγκληµατικότητα και την απροκάλυπτη δράση συµµοριών
και κακοποιών του Κοινού Ποινικού Δικαίου, που τρέχουν καθη-
µερινά ανενόχλητοι, ειδικότερα στην οδό Καλλιδροµίου και τους
πέριξ αυτής δρόµους, συναντήθηκε µε τον διοικητή του αστυνο-
µικού τµήµατος Εξαρχείων. Σύµφωνα µε τα λεγόµενα µπροστά
στις τηλεοπτικές κάµερες -το σηµειώνω- ενός από τους κατοί-
κους που συνοµίλησαν µαζί του, ο διοικητής του δήλωσε ότι
υπάρχει άνωθεν σχεδιασµός να χτυπηθεί πρώτα το πολιτικό και
κοινωνικό έγκληµα στα Εξάρχεια και µετά το ποινικό, προσθέ-
τοντας ότι ο ίδιος είναι αναρµόδιος για αλλαγή σχεδιασµού. Ο
διοικητής της Ασφαλείας από την πλευρά του δήλωσε ότι δεν
έχει αρκετό προσωπικό. 

Την ίδια στιγµή, κύριε Υπουργέ, που στους δρόµους των Εξαρ-
χείων υπάρχουν µόνιµα διµοιρίες των ΜΑΤ, οι οποίες φυλάνε τις
χτισµένες µε τούβλα εισόδους κτηρίων, που έχουν µε τη βία εκ-
κενώσει από τους καταληψίες, στα πλαίσια της εκστρατείας του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη να πατάξει την ανοµία, την

ίδια στιγµή, µέρα-νύχτα, πρωί και βράδυ, οι αποφασισµένες συµ-
µορίες ληστεύουν, απειλούν, εµπορεύονται ναρκωτικά, µοιρά-
ζουν κλοπιµαία, σπάνε αυτοκίνητα και τροµοκρατούν τους
κατοίκους. Κανείς δεν βρίσκεται εκεί για να τους εµποδίσει να
συνεχίσουν τη δράση τους και κανείς δεν µοιάζει να ενδιαφέρε-
ται για την οµαλοποίηση της κατάστασης στην περιοχή.

Σας ερωτώ λοιπόν: Πρώτον, πώς εξηγούνται οι εικόνες που
αντικρίζουν καθηµερινά οι κάτοικοι των Εξαρχείων; Τις προανέ-
φερα. Έµποροι ναρκωτικών, ληστές µε µαχαίρια, κλεπταποδόχοι,
να δρουν ανενόχλητοι, µια ανάσα από το αστυνοµικό τµήµα της
περιοχής και κάτω από το βλέµµα των ανδρών των ΜΑΤ, που
προστατεύουν άδεια κτήρια. Πώς εξηγείται η απροθυµία και η
αδυναµία των αστυνοµικών δυνάµεων να παρέµβουν; 

Δεύτερον, µε ποιον τρόπο πατάσσεται το πολιτικό έγκληµα,
όταν τα ΜΑΤ αδειάζουν τις καταλήψεις;

Επιπροσθέτως, µε ποια έννοια µία κατάληψη συνιστά πολιτικό
έγκληµα; Μήπως εν τέλει η πολιτική πάταξη της ανοµίας είναι άλ-
λοθι και πρόσχηµα µίας αυταρχικής δεξιάς κυβέρνησης, η οποία
επιδιώκει να αλλοιώσει τα βασικά χαρακτηριστικά της περιοχής
των Εξαρχείων, τη σκέψη δηλαδή, την αµφισβήτηση, την αλλη-
λεγγύη, τη συλλογικότητα και τη διανόηση, να τα ερηµώσει τα
Εξάρχεια από τους κατοίκους και τους επισκέπτες και να τα πα-
ραδώσει «εξαγνισµένα» στους επενδυτές και το Airbnb;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Θέλω αρχικά, κύριε Γρηγοριάδη, να απαντήσω και να
ανακαλέσω στη µνήµη σας ότι το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις σύγχρονες προκλήσεις, εκπό-
νησε πρόγραµµα αντεγκληµατικής πολιτικής, το οποίο αποτελεί
κεντρικό σηµείο αναφοράς για όλες τις αστυνοµικές υπηρεσίες.
Για την εφαρµογή µάλιστα του προγράµµατος αυτού προβλέπε-
ται και επιδιώκεται η ουσιαστική και αποτελεσµατική ανάπτυξη
δικτύων και συνεργασιών της Ελληνικής Αστυνοµίας µε δηµόσι-
ους και ιδιωτικούς κοινωνικούς φορείς. Έτσι, µε παράλληλες και
συντονισµένες δράσεις επιδιώκεται µια ουσιαστική παρέµβαση
σε διάφορες µορφές εγκληµατικότητας, καθώς και στους παρά-
γοντες και τα αίτια εκείνα που εκκολάπτουν εγκλήµατα και κάθε
είδους εγκληµατικές ενέργειες. Με τον τρόπο αυτό, η εφαρµο-
ζόµενη αντεγκληµατική πολιτική αποτελεί την πλέον σύγχρονη
µορφή συνεργασίας µεταξύ Αστυνοµίας και φορέων της ίδιας
της κοινωνίας. Κοµµάτι της κοινωνίας αποτελεί άλλωστε και η
ίδια η Αστυνοµία, που δυστυχώς κάποιοι λησµονούν ή αγνοούν. 

Στο πλαίσιο λοιπόν της εφαρµογής αυτού του προγράµµατος,
η Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής αναπτύσσει καθηµερινά
ένα πλέγµα δράσεων εµφανούς αστυνόµευσης, που εστιάζουν
στην πρόληψη, αποτροπή και αντιµετώπιση κάθε µορφής παρα-
βατικής συµπεριφοράς. Σε εφαρµογή των παραπάνω δράσεων
πραγµατοποιούνται στην περιοχή ευθύνης της Γενικής Αστυνο-
µικής Διεύθυνσης Αττικής, εκτός από τις παράλληλες δράσεις
των ειδικών επιχειρησιακών οµάδων (ΔΙΑΣ, ΟΠΚΕ κ.ά.), σε καθη-
µερινή βάση και καθ’ όλο το εικοσιτετράωρο στοχευµένοι και συ-
στηµατικοί έλεγχοι αλλά και εξειδικευµένες δράσεις, πεζές και
εποχούµενες περιπολίες, εξορµήσεις, συγκρότηση συνεργείων
και οµάδων ελέγχου και µια σειρά άλλες.

Σκοπός είναι αφ’ ενός η αποτελεσµατική αντιµετώπιση κάθε
είδους παραβατικότητας και αφ’ ετέρου η διαµόρφωση κατάλ-
ληλων συνθηκών ασφάλειας για τους πολίτες. Έτσι εφαρµόζεται
το αναθεωρηµένο επιχειρησιακό σχέδιο αστυνόµευσης του ευ-
ρύτερου κέντρου της Αθήνας, στο οποίο εντάσσεται και η πε-
ριοχή των Εξαρχείων και το οποίο περιλαµβάνει τόσο γενικές
όσο και ειδικές δράσεις, εστιάζοντας κυρίως στην αντιµετώπιση
επιµέρους και ειδικότερων προβληµάτων, όπως η διακίνηση ναρ-
κωτικών ουσιών, οι κλοπές και διαρρήξεις, οι ληστείες, η µικρο-
εγκληµατικότητα του δρόµου, το παραεµπόριο και άλλα.
Επιπλέον, σας ενηµερώνω ότι από σήµερα και στο πλαίσιο του
νέου σχεδίου αστυνόµευσης της Αττικής τοποθετούνται χίλιοι
διακόσιοι επιπλέον νεοπροσληφθέντες ειδικοί φρουροί στις οµά-
δες ΔΙΑΣ και αυτό σηµαίνει ότι οι περιπολίες στην Αττική θα αυ-
ξηθούν κατά 50%. 
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Θέλω στο σηµείο αυτό να επισηµάνω ότι σε όλες τις περιπτώ-
σεις έκνοµων συµπεριφορών ατόµων ή οµάδων, που πραγµατώ-
νουν την αντικειµενική υπόσταση αξιόποινης πράξης, οι
υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας εφαρµόζουν κάθε προβλε-
πόµενη υπηρεσιακή και δικονοµική ενέργεια, ενηµερώνοντας
ταυτόχρονα αρµόδιο εισαγγελικό λειτουργό, υπό τις κατευθύν-
σεις και τις εντολές του οποίου ενεργούν. Ως προς τα αποτελέ-
σµατα των παραπάνω δράσεων στην περιοχή των Εξαρχείων, και
για την οικονοµία του χρόνου, θα καταθέσω έγγραφο µε στοιχεία
για το χρονικό διάστηµα από 1-1-2019 έως 31-12-2019, από τα
οποία µπορεί κανείς να αντιληφθεί την πραγµατικότητα.

Επιγραµµατικά µόνο επιτρέψτε µου να αναφέρω ότι έχουµε
µια µείωση, το χρονικό αυτό διάστηµα, κατά 33% στις ληστείες,
κατά 7,8% στις κλοπές οχηµάτων, κατά 83,3% στις αρπαγές
τσαντών και σε µια σειρά άλλα αδικήµατα. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τη διαµαρτυρία των κατοίκων των Εξαρ-
χείων και τη φερόµενη δήλωση του διοικητή του αστυνοµικού
τµήµατος περί δήθεν σχεδιασµού να χτυπηθεί πρώτα το πολιτικό
και κοινωνικό έγκληµα στα Εξάρχεια και µετά το ποινικό, σας ενη-
µερώνω ότι πράγµατι στις 11-1-2020 πραγµατοποιήθηκε πορεία
πενήντα περίπου κατοίκων της περιοχής µε κατεύθυνση το ΑΤ
Εξαρχείων. Πενταµελής επιτροπή συναντήθηκε µε τον διοικητή,
ο οποίος της δήλωσε ότι καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια
µέσω της πραγµατοποίησης συνεχών δράσεων για την ενίσχυση
του επιπέδου αστυνόµευσης και την αποτελεσµατική αντιµετώ-
πιση των αναφυόµενων προβληµάτων παραβατικότητας. Δεν
έγινε λόγος για προτεραιότητες της ΕΛΑΣ ούτε για το υφιστά-
µενο επιχειρησιακό σχέδιο στην περιοχή των Εξαρχείων. Εξάλ-
λου είναι γνωστή η θέση του Υπουργείου και του Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας, που είναι η καταπολέµηση της εγκληµα-
τικότητας στο πλαίσιο των συνταγµατικών επιταγών.

Τούτο δε σας θυµίζω ήταν και προεκλογική δέσµευση της
Νέας Δηµοκρατίας και αυτό πράττει η Κυβέρνηση. Αυτή την εν-
τολή έδωσε ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγο-
ριάδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως, κύριε Υπουργέ, αν κατάλαβα καλά, µου λέτε ότι ο

άνθρωπος από την πενταµελή αντιπροσωπεία των πενήντα κα-
τοίκων, οι οποίοι προφανώς δεν ήταν αντιεξουσιαστές, ήταν κά-
τοικοι των Εξαρχείων -εσείς το αναγνωρίσατε- ψεύδεται. Βγήκε
µετά από συνάντηση µε τον διοικητή του Τµήµατος των Εξαρ-
χείων και είχε την πρόθεση να πει ψέµατα και πράγµατα που δεν
είπε ο διοικητής των Εξαρχείων.

Μου φαίνεται πολύ παράδοξο. Αυτοί οι άνθρωποι ούτε εντε-
ταλµένοι είναι ούτε κοµµατικά τοποθετηµένοι είναι. Κάτοικοι είναι
που βαρέθηκαν να κινδυνεύουν στα σπίτια τους. Δεν έχει κάποιο
λόγο να διαστρεβλώνει τα λόγια του διοικητή.

Επίσης, σας θυµίζω ότι τα λόγια αυτά του κατοίκου και της επι-
τροπής έχουν καταγραφεί σε τηλεοπτικές κάµερες καναλιών.
Είναι στη διάθεση όλων. Αυτή είναι η πρώτη παρατήρησή µου
για την απάντησή σας. 

Η δεύτερη παρατήρηση µου είναι η εξής, κύριε Υπουργέ. Αν
το συµβάν που περιεγράφηκε πριν από λίγα λεπτά µόλις εδώ µε
τους ψυχασθενείς και τους συνοδούς τους είναι όπως το λέτε,
ότι στην πραγµατικότητα η Αστυνοµία δεν έκανε τίποτε λάθος,
απλώς έκανε τη δουλειά της, τότε γιατί γίνεται έρευνα στην
Αστυνοµία γι’ αυτό το συµβάν, αν έκανε σωστά τη δουλειά της;

Ένα τρίτο που θέλω να πω είναι ότι δεν γνωρίζω ότι χρειάζον-
ται ακόµη χίλιοι πεντακόσιοι άνδρες της οµάδας ΔΙΑΣ. Αυτό για
το οποίο εµείς σας εγκαλούµε ως πολιτικό της προϊστάµενο δεν
είναι ότι είναι λίγοι, είναι ότι δουλεύουν σε λάθος κατεύθυνση,
είναι ότι προσπαθούν να µας πείσουν ότι η Ελλάδα µαστίζεται
από πολιτικό έγκληµα, τη στιγµή που είναι πεντακάθαρο -το ξέ-
ρουν όλοι, φτωχοί, πλούσιοι, µεσαίοι- ότι µαστίζεται από ποινικό
και αστικό έγκληµα η χώρα µας.

Και το τελευταίο που έχω να πω ως χρόνια ηθοποιός -τριάντα
έξι χρόνια επιτρέψτε µου να πω- και γνωρίζοντας προσωπικά τον
κ. Ινδαρέ -τον σκηνοθέτη εννοώ- και πρέπει να σας ενηµερώσω
ότι όλη η καλλιτεχνική κοινότητα αυτής της χώρας τον ξεχωρίζει
για την πραότητα του χαρακτήρα του, τη φιλειρηνική του διά-

θεση και τα χρηστά του ήθη. Είναι φως φανάρι ότι κάτι δεν πάει
καλά µε κάποιες από τις οδηγίες που δίνετε εσείς ή οι αµέσως
πιο κάτω από σας υφιστάµενοί σας στις αστυνοµικές αρχές.
Είναι φως φανάρι. Ας µην περάσω σε άλλο θέµα. Αρκούν αυτά. 

Ευχαριστώ που µε ακούσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αξίζει πραγµατικά µε βάση
το κείµενο της ερώτησης του κ. Γρηγοριάδη να ιχνηλατήσουµε
τον δυισµό που διακατέχει µια µερίδα πολιτών και κάποιους Βου-
λευτές, στην προκειµένη δε περίπτωση σε σχέση µε το τι συµ-
βαίνει στην περιοχή των Εξαρχείων. 

Διαβάζουµε από το κείµενο της ερώτησης την περιγραφή αρ-
χικά ενός εφιαλτικού τοπίου στα Εξάρχεια: «Μέρα και νύχτα,
πρωί και βράδυ, αποθρασυµµένες συµµορίες ληστεύουν, απει-
λούν, εµπορεύονται ναρκωτικά, µοιράζουν κλοπιµαία, σπάνε αυ-
τοκίνητα και τροµοκρατούν τους κατοίκους. Κανείς δεν βρίσκεται
για να τους εµποδίσει να συνεχίσουν τη δράση τους και κανείς
δεν µοιάζει να ενδιαφέρεται για την οµαλοποίηση της κατάστα-
σης στην περιοχή». Και στη συνέχεια, όταν θέτετε το άλλο ερώ-
τηµα: «Μήπως εν τέλει η πολιτική πάταξη της ανοµίας είναι
άλλοθι και πρόσχηµα µιας αυταρχικής Δεξιάς κυβέρνησης που
επιδιώκει να αλλοιώσει τα βασικά χαρακτηριστικά των Εξαρ-
χείων, τη σκέψη, την αµφισβήτηση, την αλληλεγγύη, τη συλλογι-
κότητα, την αµφισβήτηση, τη διανόηση και να τα ερηµώσει από
τους κατοίκους της και να τα παραδώσει εξαφανισµένα στους
επενδυτές και το Airbnb;» 

Όπως γίνεται φανερό, η συγκεκριµένη προσέγγιση έχει έναν
δυισµό που καταλήγει να µοιάζει µε µνηµείο κακοπιστίας, γιατί
στην περίπτωση που δεν είναι έντονη η παρουσία της Αστυνο-
µίας στην περιοχή, θα ισχύει η πρώτη εφιαλτική εικόνα και στην
αντίθετη περίπτωση, που επιχειρεί η Αστυνοµία, θα υπηρετεί τη
δεύτερη κακόβουλη σκοπιµότητα. 

Θέλω να υπογραµµίσω στο Κοινοβούλιο ότι η Ελληνική Αστυ-
νοµία και το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη θα συνεχίσουν
χωρίς να επηρεάζονται από τέτοιες κακόπιστες προσεγγίσεις να
κάνουν τη δουλειά τους. 

Μοναδικός στόχος παραµένει να αποκατασταθούν πλήρως οι
συνθήκες ασφάλειας και κοινωνικής ηρεµίας στο µέχρι πρότινος
άβατο ανοµίας των Εξαρχείων και ταυτόχρονα επιθυµώ να κα-
λέσω τον ερωτώντα Βουλευτή κ. Γρηγοριάδη και το κόµµα του
ΜέΡΑ25 να µελετήσουν τα στοιχεία που κατέθεσα σε µια προ-
σπάθεια επιστροφής στην πραγµατικότητα, σε σχέση µε τον
εφιαλτικό κόσµο που περιγράφει.

Επίσης, επιθυµώ να καλέσω τον κ. Γρηγοριάδη να επιδείξει
λίγη υποµονή. Χρονίζοντα προβλήµατα στον τοµέα της ασφά-
λειας δεν λύνονται µε µαγικό ραβδί. Οι δράσεις που υλοποιούν-
ται στο πλαίσιο του επιχειρησιακού σχεδιασµού για την πρόληψη
και αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας, όχι µόνο για τα Εξάρ-
χεια, αλλά και για τις άλλες γειτονιές της Αθήνας, ήδη φέρουν
βαθµηδόν καλύτερα αποτελέσµατα. 

Ελπίζω ταυτόχρονα η µόνιµη αµφισβήτησή σας, κύριε Γρηγο-
ριάδη, ίσως και κάποιων άλλων Βουλευτών για την Ελληνική
Αστυνοµία και το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, αφού αξιο-
λογήσουν µε ψύχραιµη και καλόπιστη µατιά τα αποτελέσµατα
των επιχειρησιακών δράσεων, να ορθολογικοποιηθεί.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.

Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αν έχετε την κα-
λοσύνη, σε ένα λεπτό πείτε µας σε τι συνίσταται το προσωπικό,
για να δούµε αν συντρέχει λόγος. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός µόλις πριν από ένα λεπτό χαρακτήρισε κα-

κόπιστη την ερώτησή µου, χαρακτήρισε κακόπιστο εµένα. Σας
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θυµίζω ότι είµαι εδώ όχι ως φυσικό πρόσωπο, αλλά ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος και ασκώ κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπως
έχω δικαίωµα συνταγµατικό να κάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτός είναι ένας
χαρακτηρισµός. Δεν συντρέχουν οι όροι του άρθρου 68.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Δεν συντρέχει; Σοβαρολογείτε; Λέει
ένας Υπουργός έναν κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο που κάνει επί-
καιρη ερώτηση κακόπιστο και κακόπιστη την ερώτησή του; Δεν
µου απάντησε στην ερώτηση, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό είναι άλλο
θέµα.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ανέφερε κοµµάτια από την ερώτησή
µου. Δεν είναι τρόπος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγοριάδη,
να σας απαντήσω κι εγώ;

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Μάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγοριάδη,

αν είναι πλήρης ή όχι η απάντηση, το κρίνετε κι εσείς και οι υπό-
λοιποι Βουλευτές αλλά και ο ελληνικός λαός. Έτσι γίνονται οι ερω-
τήσεις και οι απαντήσεις. Αλλά σύµφωνα µε το άρθρο 68, είναι
δύο οι περιπτώσεις που µπορεί να συντρέχει προσωπικό: όταν
υπάρχει εξυβριστική συµπεριφορά ή όταν αλλοιώνεται το περιε-
χόµενο της οµιλίας. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας απαντώ λοιπόν, κύριε Πρόεδρε,
ότι θεωρώ εξυβριστική τη συµπεριφορά που µε αποκαλεί κακόπι-
στο. Αν το κακόπιστο για εσάς είναι έπαινος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είπε ότι είστε
κακόπιστος εσείς. Είναι µια κρίση αυτό.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Είπε ότι η ερώτησή µου είναι κακόπι-
στη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία, συνεχίζουµε
µε την επόµενη.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ για τη δηµοκρα-
τικότητα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Προχωρούµε µε
την τέταρτη µε αριθµό 382/14-1-2020 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Επέκταση του ΧΥΤΥ/ΧΥΤΑ Φυλής στη Ζώνη
Α προστασίας του Όρους Αιγάλεω». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ.
Δηµήτριος Οικονόµου.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το θέµα είναι γνωστό, είναι αυτό το µεγάλο

έγκληµα που συντελείται εναντίον των κατοίκων όλης της Ελλά-
δας, αλλά ιδιαίτερα της Αθήνας και πόσο µάλλον της δυτικής Αθή-
νας, που ονοµάζεται ΧΥΤΥ/ΧΥΤΑ Φυλής. 

Αυτή η ανεξέλεγκτη στην πράξη χωµατερή, χρονιά µε τη χρονιά,
διοίκηση µε τη διοίκηση πάντα θα κλείσει και ποτέ δεν κλείνει. Και
το επιχείρηµα πάντα παραµένει το ίδιο: «Και τι θα κάνουµε τα
απορρίµµατα; Τι να κάνουµε; Να κλείσουµε τη Φυλή; Και ποια είναι
η λύση;» Και αυτή είναι η δικαιολογία για να παρατείνεται και να
παρατείνεται αυτό το περιβαλλοντικό έγκληµα, το έγκληµα ενάν-
τια στη δηµόσια υγεία. 

Και για να παραταθεί πάντα για λίγο, για ένα εξάµηνο, για έναν
χρόνο και τελικά αυτή η παράταση να κρατάει και κατά την επό-
µενη θητεία της κυβέρνησης και της επόµενης κυβέρνησης και
του επόµενου περιφερειάρχη. Πάντα γίνονται κάποιες µικρές επε-
κτάσεις παράνοµες, επεκτάσεις καθ’ ύψος στα κορεσµένα κύτ-
ταρα, µε κίνδυνο για τους εργαζόµενους, τη δηµόσια υγεία και τις
τεχνικές δυνατότητες του χώρου, αλλά και επεκτάσεις νόµιµες,
κατά τα άλλα, σε περιοχές που δεν επιτρέπεται, σε ζώνες προστα-
σίας.

Η προηγούµενη επέκταση έγινε σε ζώνη προστασίας η οποία
αποχαρακτηρίστηκε για λόγους δηµοσίου συµφέροντος. Τώρα
πάλι η επέκταση που συζητά και στην πράξη έχει αποφασίσει η
περιφέρεια -και συνεχίζει τις αποφάσεις της κ. Δούρου ο κ. Πα-
τούλης- πάλι είναι σε Ζώνη Α απόλυτης προστασίας. 

Θα έχουµε τον αποχαρακτηρισµό της πάλι; Πόσο θα παρα-
βούµε την κοινή λογική; Πόσο θα παραβούµε την έννοια του περι-

βάλλοντος και της δηµόσιας υγείας; 
Θέλω τη δέσµευσή σας ότι δεν θα υπάρξει αποχαρακτηρισµός,

ότι θα µπει µια ηµεροµηνία τέλους στη Φυλή και ότι τέλος πάντων
δεν θα τελειώσει και η δική σας θητεία µε τη Φυλή ενεργή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Η σηµασία και η κρισιµότητα του προβλήµατος του
ΧΥΤΑ της Φυλής είναι δεδοµένη, δεν την αµφισβητεί κάνεις. Ο
Πρωθυπουργός έχει χαρακτηρίσει τον ΧΥΤΑ ως µεγάλη ωρολο-
γιακή βόµβα. Ο Υπουργός, ο κ. Χατζηδάκης και ο αρµόδιος γενι-
κός γραµµατέας έχουν επισκεφτεί τον ΧΥΤΑ και έχουν
προχωρήσει σε αντίστοιχες τοποθετήσεις, άρα η σοβαρότητα του
προβλήµατος δεν αµφισβητείται.

Ας δούµε, όµως, επί του συγκεκριµένου τι γίνεται. Αυτά τα προ-
βλήµατα δεν λύνονται σε µία µέρα. Το ερώτηµα τι µπορούµε να
κάνουµε είναι ένα ερώτηµα υπαρκτό, Όταν πρέπει να κάνεις κάτι,
οφείλεις να ρωτάς τι είναι αυτό το οποίο µπορείς να κάνεις. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση η ριζική λύση του προβλήµατος
προϋποθέτει διαδικασίες και έργα τα οποία απαιτούν χρόνο. Δεν
µπορούν να γίνουν σε µία µέρα ή σε έξι µήνες ή σε ένα µήνα. Ο
προ-προηγούµενος περιφερειάρχης είχε έναν σχεδιασµό, ο
οποίος προέβλεπε τέσσερις θέσεις διαχείρισης απορριµµάτων
στην Αττική. Αυτός ο σχεδιασµός, ο οποίος απαιτεί µακροχρόνια
διαδικασία, κατά την προηγούµενη περίοδο της κ. Δούρου δεν
προχώρησε καθόλου, σταµάτησε. Άρα, εµείς παραλάβαµε µια κα-
τάσταση, στην οποία ένας σχεδιασµός ο οποίος απαιτεί χρόνο ση-
µαντικό για να υλοποιηθεί είχε µείνει ανενεργός τελείως. Άρα, τι
κάνουµε εµείς;

Προχωράµε σε νέο σχεδιασµό µε σύγχρονα δεδοµένα σε από-
λυτη συµφωνία µε τις προβλέψεις της ευρωενωσιακής νοµοθεσίας
και της εθνικής νοµοθεσίας, ο οποίος όµως σχεδιασµός αυτός δεν
µπορεί να υλοποιηθεί αµέσως. Πρέπει να κάνουµε όµως και κάτι
άµεσα, διότι η χωρητικότητα του ΧΥΤΑ της Φυλής είναι πεπερα-
σµένη και αν δεν µπορεί να δέχεται για κάποιο διάστηµα νέα απορ-
ρίµµατα, θα γεµίσει η Αθήνα και η υπόλοιπη Αττική µε σωρούς
σκουπιδιών στους δρόµους, άρα κάτι πρέπει να γίνει άµεσα.

Αυτό το οποίο έχει ζητηθεί από τον διαβαθµιδικό σύνδεσµο για
τον ΧΥΤΑ της Φυλής δεν είναι επέκταση. Έχει ζητηθεί αύξηση της
χωρητικότητας µέσα στα όρια της ήδη εγκεκριµένης περιοχής του
ΧΥΤΑ. Άρα, δεν τίθεται θέµα ούτε επέκτασης έξω από τα όρια της
ήδη εγκεκριµένης περιοχής και ούτε και επέκταση µέσα στη Ζώνη
Προστασίας Α, µιας καινούργιας επέκτασης δηλαδή. Έχει ζητηθεί
µόνο και έχει εγκριθεί περιβαλλοντικά η αύξηση της χωρητικότη-
τας. Η αύξηση της χωρητικότητας θα καλύψει τις ανάγκες µέχρι
τον Οκτώβριο περίπου. Μέχρι τον Οκτώβριο δεν µπορεί να γίνει
κάτι άλλο, άρα αναγκαστικά κάνουµε αυτό άµεσα και ταυτόχρονα
ξεκινάµε τον µεσοχρόνιο σχεδιασµό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Αρ-

σένη, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, οπότε δεσµεύεστε ότι ούτε τώρα ούτε στο

µέλλον θα παύσει η προστασία της Ζώνης Α, προκειµένου να γίνει
επέκταση. Καταλαβαίνω ότι µπορείτε να δεσµευτείτε ότι θα προ-
στατευθεί η Ζώνη Α. 

Το δεύτερο σηµείο είναι ότι και η κ. Δούρου, η οποία είπε σε δη-
µόσια ανακοίνωση ότι θα κλείσει η Φυλή και η τελευταία δράση
ήταν οι παράνοµες αυτές επεκτάσεις, αλλά και η σηµερινή διοί-
κηση, ο κ. Πατούλης, έχουν πει ότι δεν θέλουν τη Φυλή και γι’ αυτό
θα κάνουν ένα ολοκληρωµένο σύστηµα ανακύκλωσης, µείωση των
απορριµµάτων και κοµποστοποίηση, ώστε να είναι πολύ λίγα τα
απορρίµµατα τα οποία χρειάζεται να θαφτούν και η δική µας πρό-
ταση είναι να θάβονται τοπικά σε κάθε περιοχή.

Εδώ πέρα, όµως, έχουµε ένα πρόβληµα. Από τη στιγµή που η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη
ανέλαβε τη διοίκηση έως σήµερα, έχει καταρρεύσει το σύστηµα
ανακύκλωσης. Τα απορριµµατοφόρα της δυτικής Αθήνας µε τους
αντιδηµάρχους καθαριότητας µε τους οποίους µιλάω περιµένουν
τρεις ώρες έξω από τα κέντρα διαλογής και τα κέντρα ανακύκλω-
σης.
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Στο Ηράκλειο και όλη την ανατολική Κρήτη δεν υπάρχει πλέον
ανακύκλωση, έχει καταρρεύσει εντελώς, δεν υπάρχει κέντρο ανα-
κύκλωσης. Η κατάσταση είναι δραµατική και επιδεινούµενη. Άρα,
για να είχαµε µια ελπίδα ότι πάµε να λύσουµε το ζήτηµα, θα
έπρεπε πρώτα όντως να καλπάζει από την Κυβέρνησή σας η ανά-
πτυξη της ανακύκλωσης, της διαλογής στην πηγή και της κοµπο-
στοποίησης, κάτι το οποίο δεν συµβαίνει. Δεν έχετε βάλει µια
ηµεροµηνία στην οποία θα κλείσει η Φυλή. Πείτε µας ότι θα την
κλείσετε σε ένα χρόνο, ότι µας είπατε ότι είναι δύσκολο σε τρεις
µέρες, δύο µήνες. Βάλτε την ηµεροµηνία κλεισίµατος της Φυλής,
τον στόχο, ανακοινώστε το δηµόσια για να µπορέσουµε και εµείς
µετά να ελέγχουµε εάν τα µέτρα της διοίκησης θα υλοποιήσουν
τον στόχο και να είµαστε αρωγοί προς αυτή την πορεία.

Αυτή τη στιγµή υπάρχει απόλυτη καχυποψία, βεβαιωµένη µε
βάση το ιστορικό, δικαιολογηµένη ότι απλά θα τελειώσει η θητεία
και αυτής της Κυβέρνησης και αυτή του περιφερειάρχη και θα
µας λένε: «Τι να κάνουµε µε τη Φυλή, δεν έχουµε άλλη λύση» και
θα συνεχιστεί η διαιώνιση να είναι αυτός ο τόπος στη δυτική
Αθήνα η χαβούζα της µισής Ελλάδας. Αυτό δεν γίνεται να συνε-
χιστεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κοιτάξτε, αν φτάσουµε στο τέλος της τετραετίας και είµαστε
στην ίδια κατάσταση, θα είναι απόλυτα δικαιολογηµένοι όσοι θα
µας κατηγορούν, αλλά αυτή τη στιγµή είµαστε στην αρχή της τε-
τραετίας.

Για να λυθεί το πρόβληµα, όπως είπα, πραγµατικά απαιτείται
χρόνος. Ο χρόνος δεν υπερβαίνει την τετραετία, αλλά δεν είναι
και της τάξης των έξι µηνών ή των δώδεκα µηνών. Για τον µεσο-
χρόνιο σχεδιασµό αυτό, λοιπόν, ήδη έχει ξεκινήσει και η αναθε-
ώρηση και του εθνικού σχεδίου διαχείρισης απορριµµάτων και
του περιφερειακού σχεδίου διαχείρισης απορριµµάτων. Αυτά
προχωράνε γρήγορα και πολύ σύντοµα θα έχουν εγκριθεί. Μία
βασική επιλογή και του εθνικού και του περιφερειακού είναι η µε-
γάλη ενίσχυση της ανακύκλωσης στην πηγή. Αυτά θα προβλέ-
πονται. Ήδη έχει βελτιωθεί η ανακύκλωση στην πηγή σε κάποιες
περιοχές, αλλά κυρίως οι πραγµατικές δράσεις θα µπορούν να
εφαρµοστούν µετά την ολοκλήρωση των δύο αυτών σχεδίων δια-
χείρισης απορριµµάτων.

Σε άλλες περιπτώσεις, στις οποίες είχε εφαρµόσει ο προγενέ-
στερος σχεδιασµός χωρίς την ανατροπή που έγινε στην περί-
πτωση της Αττικής από την κ. Δούρου, ήδη έχουµε
αποτελέσµατα. Ας πούµε, στα Ιωάννινα είναι γνωστό ότι πλέον
λειτουργεί µία µονάδα διαχείρισης απορριµµάτων που έγινε µε
ΣΔΙΤ. Και σε άλλες περιοχές, εκεί που δεν είχαν ανατραπεί οι
σχεδιασµοί, µετά από τέσσερα χρόνια ή τρία χρόνια αποκτήθη-
καν σύγχρονοι χώροι διαχείρισης απορριµµάτων. Άρα, και εδώ
εµείς πιστεύουµε και είµαστε βέβαιοι ότι µέσα στο χρονικό διά-
στηµα της τετραετίας θα έχουµε συγκεκριµένα αποτελέσµατα.

Να σας πω παρεµπιπτόντως και κάτι άλλο όµως, γιατί είχε
τεθεί και σε µια άλλη ερώτησή σας το θέµα της προστασίας του

Όρους Αιγάλεω, που το θέτετε και τώρα στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση του ΧΥΤΑ της Φυλής. Ξεκινάµε την επικαιροποίηση του
π.δ. προστασίας του Όρους Αιγάλεω. Το έχω ξαναπεί. Είχα πει
ότι θα γίνει. Ήδη βρέθηκαν τα χρήµατα και ξεκινάµε στην ανά-
θεση σχετικής µελέτης.

Είχα πει, επίσης, ότι αυτό θα γίνει µε πλήρη διαφάνεια, µε δια-
βούλευση όσο το δυνατόν ευρύτερη και κατά το δυνατόν µε συ-
νεργασία όλων των δυνάµεων και εντός και εκτός του
Κοινοβουλίου. 

Στο πλαίσιο της επικαιροποίησης της προστασίας του Όρους
Αιγάλεω σίγουρα θα υπάρχουν και πολύ συγκεκριµένα µέτρα,
όχι για την µη επέκταση της Φυλής, αυτό είναι δεδοµένο, αλλά
για την ανάταξη του παλιού ΧΥΤΑ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα ήθελα να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι η τέταρτη µε αριθµό 353/7-1-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Ελληνικής
Λύσης και Βουλευτή Λάρισας κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Λειτουργία παρά-
νοµων ΜΚΟ στην Ελλάδα» δεν θα συζητηθεί εν όψει του γεγο-
νότος ότι ο µεν Υπουργός, ο κ. Μηταράκης πριν δύο µέρες
ορκίστηκε και δεν είναι έτοιµος, ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο κ.
Κουµουτσάκος λείπει στο εξωτερικό και ο κ. Χρυσοχοΐδης δεν
έχει πια την αρµοδιότητα µια και απευθύνεται στον Υπουργό Δη-
µοσίας Τάξεως, οπότε θα επανέλθει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων. 

Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, θα ήθελα να κάνω
γνωστά τα εξής: 

Ο Πρωθυπουργός κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, µε επιστολή του
στον Πρόεδρο της Βουλής, µε ηµεροµηνία 16-1-2020, αναφέρει
τα εξής: 

«Θέµα: «Κυβερνητική µεταβολή». 
Κύριε Πρόεδρε, 
Έχουµε την τιµή να παρακαλέσουµε όπως ανακοινώσετε στο

Σώµα ότι: 
Πρώτον, µε το υπ’ αρ. 5/15-1-2020 προεδρικό διάταγµα που

δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 5/2020, Τεύχος Α’, έγινε αποδεκτή η πα-
ραίτηση που υπέβαλαν οι α) κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος του Σπυ-
ρίδωνος από τη θέση του Αναπληρωτή Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη και β) κ. Παναγιώτης Μηταράκης του Αντωνίου από
τη θέση του Υφυπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων
και απαλλάχθηκαν από τα καθήκοντά τους.

Δεύτερον, µε το υπ’ αρ. 6/15-1-2020 προεδρικό διάταγµα που
δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ 5/2020, Τεύχος Α’, διορίστηκαν οι: α) κ.
Παναγιώτης Μηταράκης του Αντωνίου στη θέση του Υπουργού
Μετανάστευσης και Ασύλου και β) κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος
του Σπυρίδωνος στη θέση του Αναπληρωτή Υπουργού Μετανά-
στευσης και Ασύλου. 

Ο Πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επίσης, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ήθελα να κάνω µια ανα-
κοίνωση. 

Οι Υπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων και Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κατέθεσαν
στις 16-1-2020 σχέδιο νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ)
2017/1564 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 13ης Σεπτεµβρίου 2017, σχετικά µε ορισµένες επιτρεπόµε-
νες χρήσεις ορισµένων προστατευόµενων έργων και άλλων αν-
τικειµένων προστασίας δυνάµει δικαιωµάτων πνευµατικής
ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµάτων προς όφελος των τυ-
φλών, των αµβλυώπων των ατόµων µε άλλα προβλήµατα ανά-
γνωσης εντύπων και για την τροποποίηση της Οδηγίας
2001/29/ΕΚ για την εναρµόνιση ορισµένων πτυχών του δικαιώ-
µατος του δηµιουργού και συγγενικών δικαιωµάτων στην κοινω-
νία της πληροφορίας». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Ακόµα, η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινή-

µατος Αλλαγής και οι Βουλευτές του κόµµατός της κατέθεσαν
σήµερα, στις 17-1-2020, πρόταση νόµου µε τίτλο: «Επαναχορή-
γηση κανονικής 13ηςσύνταξης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
«Βουλή των Ελλήνων. Οι σταθµοί µιας διαδροµής σχεδόν διακο-
σίων ετών» που διοργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι εννιά
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το 2ο Γενικό Λύκειο Γλυκών Νερών.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ρυθ-
µίσεις για την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 14ης Ιανουαρίου 2020 να γίνει η συζήτηση του νοµοσχεδίου
σε µία συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Ενηµερώνω τους συναδέλφους ότι το σύστηµα της ηλεκτρο-

νικής εγγραφής θα ανοίξει µέχρι το τέλος των δύο πρώτων ειση-
γητών, µε µία παρέκκλιση, βέβαια, αν χρειαστεί, για κάποιον που
θα καθυστερήσει, όπως έχει επικρατήσει δι’ εθίµου. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος
Δερµεντζόπουλος για δεκαπέντε λεπτά. 

Ορίστε, κύριε Δερµεντζόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επικείµενη έξοδος του Ηνω-

µένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση έχει δηµιουργήσει
εκτεταµένη αβεβαιότητα και µεγάλες αναταράξεις στην ευρω-
παϊκή πολιτική σκηνή. 

Το γεγονός πως τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχουν δοθεί συ-
νεχείς παρατάσεις για την επίτευξη µίας οριστικής συµφωνίας
αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση καταδεικνύει µε τον πλέον καθαρό τρόπο την περιπλο-
κότητα του εγχειρήµατος, καθώς και τις ιστορικές διαστάσεις
που λαµβάνει το γεγονός της αποχώρησης εκ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για πρώτη φορά στην ιστορία ενός κράτους-µέλους.

Η αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου συνιστά µία τεράστια
αποτυχία για την Ευρώπη, καθώς χάνει από τους κόλπους της
την τρίτη µεγαλύτερη οικονοµία της ηπείρου µας, καθώς και ένα
κράτος µε ένα τεράστιο πολιτιστικό αποτύπωµα διεθνώς. 

Ταυτόχρονα, λόγω του Brexit δηµιουργούνται ευνοϊκές συνθή-
κες για την ενδυνάµωση λαϊκιστικών κινηµάτων σε µία σειρά από
κράτη-µέλη που επιθυµούν να βλάψουν έτι περαιτέρω τη συνοχή
του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος. 

Η παραπάνω απειλή µπορεί να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά
µόνο µε την εκκίνηση ενός εκτενούς πολιτικού διαλόγου ανάµεσα
στα ευρωπαϊκά όργανα, τις κυβερνήσεις των κρατών-µελών,
αλλά και την κοινωνία των πολιτών, για την αντιµετώπιση των δο-
µικών αδυναµιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα πρέπει να γίνει κατανοητό σε όλους µας πως αν η Ένωση
δεν µπορεί να προσφέρει πειστικές λύσεις σε µία σειρά από ζη-
τήµατα, όπως η αντιµετώπιση των παράνοµων µεταναστευτικών
ροών, η διατήρηση της οικονοµικής ευηµερίας και συνοχής,
καθώς και η προάσπιση των κρατών-µελών από εξωτερικούς κιν-
δύνους, θα αντιµετωπίσει στο µέλλον διαλυτικά φαινόµενα που
θα είναι ιδιαίτερα δύσκολο να τα διαχειριστεί. 

Όπως είναι απολύτως φυσικό, η εξέλιξη της παραπάνω συζή-
τησης αφορά άµεσα και την Ελλάδα, καθώς η συµµετοχή της
χώρας µας στον σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης απο-
τελεί στρατηγική επιλογή, αποδεκτή από σχεδόν όλο το φάσµα
του πολιτικού συστήµατος. 

Η ύπαρξη δε µιας αποτελεσµατικής και ισχυρής Ευρωπαϊκής
Ένωσης θα µπορούσε να αποτελέσει πολλαπλασιαστή ισχύος
για την Ελλάδα και πυλώνα σταθερότητας για την ασταθή πε-
ριοχή µας. 

Επιστρέφοντας τώρα στον πυρήνα της συζήτησης που αφορά
το νοµοσχέδιο για το Brexit, η Κυβέρνησή µας επέδειξε γρήγορα
αντανακλαστικά. Ήδη, από τις πρώτες ηµέρες ανάληψης της ευ-
θύνης διακυβέρνησης της χώρας από την παράταξή µας, η ηγε-
σία του Υπουργείου Εξωτερικών εντατικοποίησε την
προετοιµασία της Ελλάδας, έτσι ώστε να ελαχιστοποιηθούν οι

επιπτώσεις του Brexit, τόσο στην εθνική οικονοµία όσο και στην
καθηµερινότητα των Ελλήνων και των Βρετανών πολιτών που
διαβιούν ή επισκέπτονται την πατρίδα µας. 

Υπό αυτό το πρίσµα, το Υπουργείο Εξωτερικών, λειτουργών-
τας επιτελικά για την επίτευξη του καλύτερου συντονισµού του
κρατικού µηχανισµού, καταθέτει προς υπερψήφιση στη Βουλή
ένα νοµοσχέδιο που έχει ως στόχο να ενοποιήσει τη σχετική νο-
µοθεσία, να συστηµατοποιήσει το ρυθµιστικό πλαίσιο και να άρει
συνολικά αβεβαιότητες για όσα θα ισχύουν µέχρι την έξοδο του
Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, είτε µε είτε
χωρίς συµφωνία αποχώρησης. 

Περνώντας τώρα στην παρουσίαση των ρυθµίσεων του νοµο-
σχεδίου, στα δύο πρώτα άρθρα, άρθρα 1 και 2, η Κυβέρνηση
ρυθµίζει τους κανόνες που διέπουν την είσοδο και την έξοδο των
Βρετανών πολιτών από τη χώρα, καθώς και την καταγραφή και
διαµονή των ίδιων και των µελών της οικογένειάς τους σε περί-
πτωση εξόδου του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση χωρίς συµφωνία αποχώρησης. 

Παραχωρείται, δηλαδή, το δικαίωµα διαµονής στη χώρα µας
στους Βρετανούς πολίτες που διαµένουν ήδη ή θα έχουν εγκα-
τασταθεί ως την ηµεροµηνία αποχώρησης, στους Βρετανούς πο-
λίτες που θα εγκατασταθούν στην Ελλάδα το χρονικό διάστηµα
από την ηµεροµηνία αποχώρησης έως τις 31-12-2020, καθώς και
σε όσους θα αφιχθούν στην Ελλάδα µετά την 1-1-2021. 

Σε αυτό το σηµείο χρήζει ιδιαίτερης αναφοράς η τροπολογία-
προσθήκη επί του άρθρου 1 που εισηγείται το Υπουργείο Εξωτε-
ρικών, µε την οποία καθιερώνεται η επιχειρηµατική πρόσκληση,
business invitation, µία νέα πολιτική θεωρήσεων, ενταγµένη στο
ευρωπαϊκό πλαίσιο, την οποία έχουν υιοθετήσει ήδη αρκετά µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και η οποία διευκολύνει τη χορήγηση
θεωρήσεων Σένγκεν σε περίπτωση πρόσκλησης σε συνεδριάσεις,
διασκέψεις ή εκδηλώσεις εµπορικού και βιοµηχανικού χαρακτήρα. 

Η συγκεκριµένη πρωτοβουλία εναρµονίζεται πλήρως µε τη βα-
σική προεκλογική µας εξαγγελία για την άµεση ανάγκη προσέλ-
κυσης ξένων επενδύσεων, ενώ ταυτόχρονα ενισχύει σηµαντικά
την εξωστρέφεια των ελληνικών επιχειρήσεων. 

Είµαι πεπεισµένος πως η παραπάνω ρύθµιση θα έχει θετικό
αντίκτυπο για την ελληνική οικονοµία, ενώ να διαβεβαιώσουµε
το Σώµα πως έχουν ληφθεί όλες οι αναγκαίες ρυθµίσεις, έτσι
ώστε η επιχειρηµατική πρόσκληση να µην τύχει εκµετάλλευσης
από πρόσωπα που µπορούν να βλάψουν τη δηµόσια τάξη και την
εθνική ασφάλεια της χώρας.

Προχωρώντας στο άρθρο 3 του σχεδίου νόµου, η Κυβέρνηση
ρυθµίζει σε περίπτωση άτακτης εξόδου του Ηνωµένου Βασιλείου
βασικά κοινωνικοασφαλιστικά ζητήµατα για τους Βρετανούς πο-
λίτες και τα µέλη των οικογενειών τους που διαµένουν νόµιµα
στην Ελλάδα. 

Έτσι, για ένα µεταβατικό στάδιο, διάρκειας σχεδόν ενός χρό-
νου από σήµερα ή πιο συγκεκριµένα από την ηµεροµηνία απο-
χώρησης της Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως και τις
31-12-2020, το ελληνικό κράτος εφαρµόζει για όλους τους κλά-
δους τις θεµελιώδεις αρχές της ίσης µεταχείρισης, του συνυπο-
λογισµού των περιόδων ασφάλισης µισθωτής ή µη µισθωτής
δραστηριότητας, από τις οποίες απορρέουν παροχές, της εξο-
µοίωσης παροχών εισοδηµάτων, γεγονότων ή καταστάσεων,
καθώς και της αρχής εξαγωγής των παροχών. 

Το άρθρο 4 του νοµοσχεδίου ορίζει πως, σε περίπτωση απο-
χώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση
χωρίς συµφωνία αποχώρησης, παρέχεται πλήρης νοσηλευτική
και ιατροφαρµακευτική περίθαλψη για τους Βρετανούς πολίτες
και τα µέλη των οικογενειών τους, καθώς και σε όσους έχουν
υπαχθεί στη νοµοθεσία του Ηνωµένου Βασιλείου µέχρι τις 31-12-
2020, εφόσον είναι εγγεγραµµένοι ή πρόκειται να εγγραφούν
στα µητρώα του φορέα του τόπου κατοικίας τους στην Ελλάδα.
Τέλος, παρέχεται πρόσβαση στις δηµόσιες δοµές νοσηλευτικής
και φαρµακευτικής περίθαλψης µε ίδια δαπάνη για όσους πολί-
τες του Ηνωµένου Βασιλείου µετακινούνται προσωρινά και ει-
σέρχονται νοµίµως στην Ελλάδα. 

Το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου προνοεί για την αναγνώριση των
βρετανικών αδειών οδήγησης που κατέχουν είτε Έλληνες πολί-
τες που διαβιούν στο Ηνωµένο Βασίλειο είτε Βρετανοί πολίτες
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που δεν έχουν τη συνήθη διαµονή τους στην Ελλάδα. Συγκεκρι-
µένα, τους παρέχεται η δυνατότητα οδήγησης στην Ελλάδα σε
περίπτωση εξόδου του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση χωρίς τη συµφωνία αποχώρησης. 

Δίδεται, επίσης, η δυνατότητα σε κατόχους βρετανικών αδειών
µε συνήθη διαµονή στη χώρα µας να κάνουν χρήση αυτών µέχρι
τις 31-12-2020. Παρέχεται δε, επιπλέον, η δυνατότητα ανταλλα-
γής των βρετανικών αδειών µε ελληνικές µέχρι τις 31-12-2020,
ενώ τέλος αναγνωρίζονται τα πιστοποιητικά επαγγελµατικής ικα-
νότητας καθώς και τα δελτία επιµόρφωσης οδηγού που θα έχουν
εκδοθεί από το Ηνωµένο Βασίλειο µετά την αποχώρηση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και έως τις 31-12-2020.

Στο άρθρο 6 του νοµοσχεδίου λαµβάνεται ιδιαίτερη µέριµνα
για τα θέµατα που αφορούν στον τουρισµό, έναν κλάδο στρατη-
γικής σηµασίας για την ελληνική οικονοµία, ο οποίος και θα επη-
ρεαστεί ιδιαίτερα στην περίπτωση αποχώρησης του Ηνωµένου
Βασιλείου χωρίς συµφωνία αποχώρησης. 

Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση ρυθµίζει το καθεστώς άσκησης επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας από φυσικά πρόσωπα που είναι
πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου ή νοµικά πρόσωπα που έχουν
την έδρα τους στη χώρα αυτή και τα οποία δύνανται για το χρο-
νικό διάστηµα µέχρι 31-12-2020 να ασκούν τις επιχειρηµατικές -
τουριστικές δραστηριότητες στην Ελλάδα µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις που προβλέπονται για τα φυσικά και νοµικά πρό-
σωπα που καταλαµβάνονται από το Δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Ειδικές ρυθµίσεις θεσπίζονται στο άρθρο 7 του σχεδίου νόµου,
για τη διασφάλιση της σταθερότητας του χρηµατοπιστωτικού
συστήµατος και την προστασία επενδύσεων. Συγκεκριµένα, επι-
τρέπεται σε πιστωτικά ιδρύµατα η παροχή υπηρεσιών σε πελάτες
που εδρεύουν ή φορολογούνται στην Ελλάδα µέχρι τις 31-12-
2020. 

Ενδεικτικά, τα ανωτέρω ιδρύµατα και οργανισµοί µπορούν να
προσφέρουν επενδυτικές υπηρεσίες, να προβαίνουν στη διενέρ-
γεια διακανονισµού και εκκαθάρισης συναλλαγών βάσει συµβά-
σεων µε τους πελάτες τους, οι οποίες, βέβαια, έχουν συναφθεί
πριν από την ηµεροµηνία αποχώρησης, να συµµετέχουν σε τό-
πους διαπραγµάτευσης µε την ιδιότητα του µέλους ή και του βα-
σικού διαπραγµατευτή, να συµµετέχουν στις κοινοπραξίες και
δηµοπρασίες στην πρωτογενή αγορά, καθώς και να λειτουργούν
ως άµεσα ή έµµεσα µέλη για συστήµατα πληρωµών και εκκαθά-
ρισης συναλλαγών.

Νέες υπηρεσίες και νέες δραστηριότητες, δηλαδή µετά τις 31-
12-2020, σε νέους ή υφιστάµενους πελάτες θα απαγορεύονται,
εκτός κι αν πρόκειται για ανανέωση και διαχείριση χρηµατοοικο-
νοµικών θέσεων που έχουν λήξει και κρίνεται απαραίτητη η ανα-
νέωσή τους, είτε ολικώς είτε µερικώς, µε τον ίδιο αντισυµβαλλό-
µενο. 

Το χρονικό όριο της 31ης Δεκεµβρίου του 2020 αφορά και τις
ασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα το Ηνωµένο Βασίλειο που
ασκούν δραστηριότητες πρωτασφάλισης στην Ελλάδα, είτε
µέσω εγκατάστασης είτε διασυνοριακά, πριν από την ηµεροµηνία
αποχώρησης. Οι επιχειρήσεις αυτές δεν µπορούν να προβούν
στη σύναψη νέων συµβάσεων παροχής ασφαλιστικών υπηρεσιών
ή στη δηµιουργία, ανανέωση, επέκταση ή επανάληψη ασφαλιστι-
κής κάλυψης που προβλέπεται στις συµβάσεις που έχουν συνα-
φθεί πριν από την ηµεροµηνία αποχώρησης. 

Αντασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα το Ηνωµένο Βασίλειο
που ασκούν δραστηριότητα στην Ελλάδα πριν από την ηµεροµη-
νία αποχώρησης µπορούν να συνεχίσουν τις εργασίες αυτές έως
τις 31-12-2020. 

Ασφαλιστικοί µεσολαβητές µε έδρα το Ηνωµένο Βασίλειο οι
οποίοι δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα υπό καθεστώς ελεύθε-
ρης εγκατάστασης ή ελεύθερης παροχής υπηρεσιών πριν από
την ηµεροµηνία αποχώρησης, µετά την ηµεροµηνία αυτή αποτε-
λούν επιχειρήσεις µε έδρα σε τρίτη χώρα. 

Η προθεσµία της 31ης Δεκεµβρίου του 2020 που προβλέπεται
στην παράγραφο 1 του άρθρου 7 θα µπορεί να παραταθεί ή να
συντµηθεί, όπως επίσης και το πεδίο εφαρµογής του άρθρου να
περιορίζεται ή να διευρύνεται µε απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών που εκδίδεται κατόπιν κοινής εισήγησης µε την Τράπεζα

της Ελλάδος και την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς.
Τέλος, όλες οι προαναφερόµενες επιχειρήσεις υποχρεούνται

να ενηµερώνουν µε επαρκή τρόπο την αρµόδια εποπτική αρχή,
τους πελάτες και τους ασφαλισµένους τους αντιστοίχως σχετικά
µε το καθεστώς που διαµορφώνεται για την παροχή υπηρεσιών
και για τις ασφαλιστικές συµβάσεις µετά την ηµεροµηνία απο-
χώρησης.

Στο άρθρο 8 του νοµοσχεδίου δίνεται η δυνατότητα πραγµα-
τοποίησης µετατάξεων δηµοσίων υπαλλήλων και προσλήψεων
στις υπηρεσίες της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, οι
οποίες και θα επιφορτιστούν µε την εκτέλεση αυξηµένων ελέγ-
χων για την πάταξη του φαινοµένου του λαθρεµπορίου, την προ-
στασία του δηµοσίου συµφέροντος, καθώς και την παροχή
καλύτερων υπηρεσιών τόσο προς τους πολίτες όσο και προς τις
επιχειρήσεις.

Το άρθρο 9 του νοµοσχεδίου ρυθµίζει ειδικά θέµατα, όπως,
για παράδειγµα, η αναγνώριση επαγγελµατικών και ακαδηµαϊκών
προσόντων, που δεν καλύπτονται από το Ενωσιακό Δίκαιο και
στα οποία µπορούν να δηµιουργηθούν προβλήµατα, σε περί-
πτωση εξόδου του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση χωρίς συµφωνία αποχώρησης. Οι περιπτώσεις αυτές θα
ρυθµιστούν µε κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και
του κατά περίπτωση αρµοδίου Υπουργού.

Τέλος, το άρθρο 10 του νοµοσχεδίου ορίζει πως, σε περί-
πτωση που τεθεί σε ισχύ η αναθεωρηµένη συµφωνία αποχώρη-
σης, τα δικαιώµατα των πολιτών του Ηνωµένου Βασιλείου και των
µελών των οικογενειών τους ρυθµίζονται από τις διατάξεις της
συµφωνίας αυτής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τη συγκεκριµένη νοµοθετική
πρωτοβουλία θωρακίζεται η χώρα µας από τις αρνητικές επιπτώ-
σεις που θα προκύψουν σε περίπτωση εξόδου του Ηνωµένου Βα-
σιλείου χωρίς την ύπαρξη συµφωνίας αποχώρησης. Τουλάχιστον
σε αυτή την περίπτωση το κράτος επέδειξε προνοητικότητα, ορ-
γανωτικότητα και αποτελεσµατικότητα. Γι’ αυτό και δεν πρέπει
να διστάσουµε να δώσουµε τα εύσηµα στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εξωτερικών, που έφερε εις πέρας µία εξόχως δύ-
σκολη και απαιτητική διαδικασία.

Είναι ευχή όλων µας, κύριε Υπουργέ, να επικρατήσει ο πραγ-
µατισµός και η σύνεση, τόσο στην κυβέρνηση του Ηνωµένου Βα-
σιλείου όσο και στους εκπροσώπους των ευρωπαϊκών θεσµών,
έτσι ώστε να αποφευχθεί ένα άτακτο Brexit, που θα έχει αρνητι-
κές συνέπειες και για τα δύο µέρη. 

Είναι, επίσης, δεδοµένο πως προτεραιότητα της εξωτερικής
πολιτικής της Κυβέρνησής µας αποτελεί και η οικοδόµηση µε το
Ηνωµένο Βασίλειο µιας αµοιβαία επωφελούς στρατηγικής σχέ-
σης, αντάξιας των ιστορικών δεσµών των δύο χωρών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παροχή συναίνεσης σε ζητή-
µατα που άπτονται της εξωτερικής πολιτικής, καθώς και η υπερ-
ψήφιση νοµοθετικών πρωτοβουλιών που αντιµετωπίζουν κοινώς
αποδεκτά προβλήµατα, συνιστά δείγµα ωρίµανσης του πολιτικού
µας συστήµατος. Γι’ αυτό και ευελπιστώ πως το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο θα τύχει της υποστήριξής σας και θα υπερψηφιστεί
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεοδώρα Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά την
επικράτηση του Μπόρις Τζόνσον στις τελευταίες βρετανικές
εκλογές, είναι πλέον προφανές εκ του αποτελέσµατος ότι, παρά
τις παλινωδίες που παρατηρήθηκαν στη Βουλή των Κοινοτήτων
την προηγούµενη περίοδο, η συντριπτική πλειοψηφία του βρε-
τανικού λαού επιθυµεί την αποµάκρυνση της Μεγάλης Βρετανίας
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η στάση αυτή έχει βαθιές ρίζες στην κυρίαρχη ιδεολογία, τόσο
της βρετανικής ελίτ όσο και σε µεγάλο τµήµα της κοινής γνώµης,
που αντιλαµβάνεται τη Μεγάλη Βρετανία ως µία µεγάλη δύναµη,
ως µία µεγάλη αυτοκρατορία, µε αποικίες σε ολόκληρο τον
κόσµο, που έβλεπε πάντα τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες υπο-
δεέστερες, οικονοµικά, στρατιωτικά και εµπορικά από την ίδια. 

Ενδεικτικό της αντίληψης αυτής είναι το γεγονός ότι το Ηνω-
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µένο Βασίλειο ουδέποτε υπήρξε ιδρυτικό µέλος του πρόδροµου
σχήµατος Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή της Ευρωπαϊκής Κοινό-
τητας Άνθρακα και Χάλυβα, που συστάθηκε το 1950, µε σκοπό
να ενώσει οικονοµικά και πολιτικά τις ευρωπαϊκές χώρες, µε
ιδρυτικά µέλη τότε το Βέλγιο, τη Γερµανία, τη Γαλλία, την Ιταλία,
το Λουξεµβούργο και τις Κάτω Χώρες. 

Την ίδια στιγµή, η Μεγάλη Βρετανία αντιλαµβάνεται τον ρόλο
της στη γεωπολιτική σκακιέρα ως τον συνδετικό κρίκο ανάµεσα
στην Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής και τις υπόλοιπες χώρες
της Ευρώπης. Κατ’ αυτή την έννοια, θεωρούσε πάντα ότι, για να
επιτελέσει σωστά τον ρόλο της, θα έπρεπε να είναι πολιτικά ανε-
ξάρτητη. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ουδέποτε επέδειξε ειλικρινές ενδιαφέρον
να προσδεθεί στο όραµα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, µε την
έννοια της οµοσπονδιακής Ευρώπης. Αντίθετα, έβλεπε την Ευ-
ρώπη πάντα ως µία µεγάλη αγορά προϊόντων και υπηρεσιών και
γι’ αυτόν τον λόγο προσχώρησε την 1-1-1973 στην τότε ΕΟΚ, Ευ-
ρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα, άλλως Κοινή Αγορά, στην πρώτη
διεύρυνσή της από τότε που συστήθηκε, µε τη Συνθήκη της
Ρώµης το 1957, µαζί µε τη Δανία και την Ιρλανδία, ανεβάζοντας
τον αριθµό των κρατών-µελών σε εννέα. 

Είναι µάλιστα γεγονός πως οι απόψεις για την ευρωπαϊκή ολο-
κλήρωση υπήρξαν πάντα µειοψηφικές και στις βρετανικές ελίτ
και στην κοινή γνώµη. Με αυτά τα δεδοµένα, η ασθµαίνουσα πο-
ρεία προς την ευρωπαϊκή ολοκλήρωση που ακολούθησε η ίδια η
Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία παρέµεινε σε µία νεοφιλελεύθερη
αντίληψη περί ελεύθερης αγοράς και ανταγωνισµού και δεν προ-
χώρησε σε ζητήµατα εµβάθυνσης της δηµοκρατίας στο εσωτε-
ρικό της, µε αποτέλεσµα οι ευρωπαϊκοί λαοί να αισθάνονται την
ευρωπαϊκή κυβέρνηση, δηλαδή την Κοµισιόν, ως ξένο σώµα, δι-
ευκόλυνε τη µη ενσωµάτωση της Μεγάλης Βρετανίας στα τεκται-
νόµενα της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. 

Επιπλέον, η πολύ κακή και αργή διαχείριση της κρίσης της Ευ-
ρωζώνης, που πυροδότησε σε όλες τις χώρες υψηλούς ρυθµούς
ανεργίας και χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης, έκανε τη βρετανική
οικονοµία µε τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της, κυριότερα των
οποίων αποτελεί η µη προσχώρηση στην ΟΝΕ, να αισθάνεται και
να πιστεύει ότι θα τα καταφέρει καλύτερα στο επίπεδο των οικο-
νοµικών επιδόσεων και ότι δεν έχει κανέναν, µα κανέναν απολύ-
τως ρόλο να προσδεθεί περαιτέρω στις πολιτικές της ΟΝΕ. 

Θα ήταν παράλειψή µου να µην επισηµάνω ότι το γεγονός
αυτό εκµεταλλεύτηκαν οι λαϊκιστές, καθώς και οι ευρωσκεπτικι-
στές σε όλα τα κόµµατα και όχι µόνο στους συντηρητικούς. Και
έτσι η θέση για Brexit παγιώθηκε. 

Το Brexit για την Ευρωπαϊκή Ένωση σηµαίνει, πρώτον, ότι
έχασε το στοίχηµα να έχει το µέγεθος τόσο οικονοµικά όσο και
γεωπολιτικά που της προσδίδει µία µεγάλη χώρα, όπως η Με-
γάλη Βρετανία, απέναντι στους εµπορικούς και οικονοµικούς αν-
ταγωνιστές της, δηλαδή απέναντι στις Ηνωµένες Πολιτείες της
Αµερικής και τις χώρες της Άπω Ανατολής, την Κίνα και την Ινδία,
µε ό,τι αυτό σηµαίνει για τους εν εξελίξει εµπορικούς πολέµους,
καθώς και στον τοµέα της γεωστρατηγικής.

Η Μεγάλη Βρετανία είναι η πρώτη χώρα που αποχωρεί από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και αυτή είναι µία ακραία κατάσταση,
καθώς η ιδρυτική Συνθήκη της δεν προβλέπει καν διαδικασία
αποχώρησης κράτους-µέλους. Το γεγονός αυτό µπορεί να εν-
θαρρύνει και να ανοίξει δρόµους και ορέξεις για αποσχιστικές
τάσεις και σε άλλα κράτη-µέλη στον δύσκολο δρόµο της ευρω-
παϊκής ολοκλήρωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε καλά ότι τα πολιτικά
συστήµατα που δίνουν το δικαίωµα στα µέλη τους να εκφράζουν
τις διαφωνίες τους και να τις ενσωµατώνουν συνθέτοντάς τες
αποδεικνύονται ανθεκτικότερα και ανώτερα ως δοµές διακυβέρ-
νησης από συστήµατα χωρίς καµµία ευελιξία, στα οποία η δυνα-
τότητα εξόδου αποτελεί την πρώτη και την τελευταία επιλογή.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, αν θέλει να κερδίσει το µέλλον της στην
ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, αντί να κουνάει το µαντήλι στις χώρες
που θέλουν να αποχωρήσουν, θα πρέπει να βρει τρόπους, διαδι-
κασίες -θα έλεγα- βασανιστικής σύνθεσης των διαφορετικών
απόψεων στο εσωτερικό της, διευρύνοντας τη συµµετοχική δη-
µοκρατία και τους θεσµούς αντιπροσώπευσης και κάνοντας ταυ-

τόχρονα περισσότερο αποτελεσµατικές τις δηµόσιες πολιτικές
της.

Εύχοµαι και ελπίζω το Brexit να λειτουργήσει αποκλειστικά
προς την κατεύθυνση αυτή, δηλαδή προς την κατεύθυνση της
διεύρυνσης της δηµοκρατίας στο εσωτερικό της Ένωσης και της
αύξησης της αποτελεσµατικότητας των ευρωπαϊκών πολιτικών
και την επίλυση των προβληµάτων.

Γνώµη µου είναι ότι το αποφασιστικότερο κριτήριο για την επί-
τευξη του στόχου αυτού είναι ότι η ευρωπαϊκή πολιτική δεν πρέ-
πει να είναι ενιαία για όλους, όχι «one size fits all», αλλά να
σχεδιάζεται µε βάση το κριτήριο της επικουρικότητας στο βέλτι-
στο επίπεδο, εκείνο το επίπεδο δηλαδή που αφορά το πρόβληµα
και θα έχει το καλύτερο αποτέλεσµα στην επίλυσή του. Παρα-
δείγµατος χάριν, αν το πρόβληµα αφορά δύο ή τρεις µόνο
χώρες, η συγκεκριµένη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει
να απευθύνεται µόνο σε αυτές και όχι στα είκοσι οκτώ κράτη-
µέλη. Στη λογική αυτή ενδεχοµένως η χώρα µας αλλά και άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα αντιµετώπιζαν καλύτερα την
κρίση της Ευρωζώνης και τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν
εξαιτίας αυτής. 

Ίσως, µάλιστα, είναι ευκαιρία µε την αποχώρηση της Μεγάλης
Βρετανίας η Ευρωπαϊκή Ένωση να προχωρήσει στην ολοκλή-
ρωση του ευρωπαϊκού οράµατος και να προχωρήσει και στη δη-
µοσιονοµική ένωση, την οικονοµική δηλαδή ένωση, µε έναν
Υπουργό Οικονοµικών, καθώς και στον ευρωστρατό, σε µία συγ-
κυρία έξαρσης της τουρκικής προκλητικότητας και των διεθνών
εντάσεων, στη δηµιουργία του οποίου η Μεγάλη Βρετανία ήγειρε
σθεναρές ενστάσεις.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα ουσιαστικά παρατείνονται µέχρι 31-12-2020 οι ρυθµίσεις
των διατάξεων των άρθρων 121, 122 και 123 έως 128 του
ν.4604/2019, που είχε ψηφίσει το ελληνικό Κοινοβούλιο εν όψει
της επικείµενης στις 31-3-2019 και µάλιστα χωρίς συµφωνία -
όπως διαβλεπόταν τότε- αποχώρησης της Μεγάλης Βρετανίας
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου ρυθµίζουν τα δικαιώµατα των
Βρετανών πολιτών και των βρετανικών νοµικών προσώπων για µία
σειρά θεµάτων, όπως άδειες παραµονής, κοινωνικοασφαλιστικά
θέµατα, ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, άδειες οδήγησης,
άσκηση τουριστικής επιχειρηµατικής δραστηριότητας στην Ελ-
λάδα από βρετανικά φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, άσκηση τραπεζι-
κής δραστηριότητας και τα λοιπά µέχρι 31-12-2020, ηµεροµηνία
κατά την οποία λήγει η µεταβατική περίοδος µετά τη νέα ηµερο-
µηνία αποχώρησης της Μεγάλης Βρετανίας, που έχει προσδιορι-
στεί στις 31-1-2020, στη διάρκεια της οποίας οι σχέσεις της
Μεγάλης Βρετανίας µε τα υπόλοιπα είκοσι επτά κράτη-µέλη θα
παραµείνουν ως έχουν.

Εάν µέχρι τότε επιτευχθεί συµφωνία αποχώρησης µεταξύ Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και Μεγάλης Βρετανίας, θα εφαρµοστούν οι
ειδικότερες ρυθµίσεις αυτής, όπως ρητά προβλέπεται στο άρθρο
10 του παρόντος νοµοσχεδίου. Άλλως οι σχέσεις της Μεγάλης
Βρετανίας και της χώρας µας θα πρέπει να ρυθµιστούν µε διµερή
συµφωνία, που θα υπογραφεί µεταξύ τους και θα ισχύσει από 1-
1-2021 και µετά, αν δεν υπάρξει νέα παράταση µεταβατικής πε-
ριόδου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα δεν µπορεί παρά να
σεβαστεί απόλυτα την απόφαση του Ηνωµένου Βασιλείου. Πρέ-
πει, όµως, όσο το δυνατόν συντοµότερο να ρυθµίσει διµερώς µε
το Ηνωµένο Βασίλειο µία σειρά από σηµαντικά ζητήµατα, ώστε
να µην επηρεαστούν αρνητικά οι σχέσεις των δύο κρατών µετά
την επικείµενη αποχώρηση. 

Το Ηνωµένο Βασίλειο αποτελεί παραδοσιακά έναν από τους
σηµαντικότερους οικονοµικούς εταίρους της χώρας µας. Οι δι-
µερείς σχέσεις εκτείνονται πέρα από το εµπόριο, σε τοµείς όπως
ο τουρισµός, η ναυτιλία, οι επενδύσεις και οι χρηµατοοικονοµικές
υπηρεσίες.

Θα µιλήσω πρώτα για το εµπόριο, για την επίδραση του επι-
κείµενου Brexit στο εµπόριο. Υπάρχει µία γενική εκτίµηση περί
υποτίµησης της στερλίνας έναντι του ευρώ, γεγονός το οποίο θα
προκαλέσει µια σειρά από ανατιµήσεις κυρίως στα προϊόντα που
εισάγονται στη Μεγάλη Βρετανία και εξάγονται από τη χώρα
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µας. Να πω εδώ ότι προς το παρόν δεν παρατηρούµε υποτίµηση.
Αντίθετα, παρατηρούµε ενίσχυση της στερλίνας έναντι του ευρώ.

Να σηµειώσω εδώ ότι το 30% των ελληνικών εξαγωγών προς
το Ηνωµένο Βασίλειο είναι διατροφικά προϊόντα, δηλαδή τρό-
φιµα και ποτά. Το 21% είναι φαρµακευτικά προϊόντα, χηµικά,
πλαστικά. Το 13% είναι µηχανήµατα. Το 10% είναι ορυκτά προ-
ϊόντα. Το 5% κλωστοϋφαντουργικά προϊόντα και ένα 9% αφορά
άλλες κατηγορίες. Εκτιµάται ότι θα υπάρξει αύξηση των δασµών
και των τελών των τελωνειακών κατά τουλάχιστον 20%. Θα υπάρ-
ξουν επιπτώσεις στο διµερές εµπόριο ύψους περίπου 3,5 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ, µε µείωση των εξαγωγών, καθώς και
γραφειοκρατικές, τελωνειακές διαδικασίες και νέες επιβαρύν-
σεις, ανάλογα µε το είδος.

Η ανησυχία όλων των επιχειρήσεων είναι να υπάρξει πρόνοια
για όσο το δυνατόν λιγότερη επιβάρυνση στο συναλλακτικό κό-
στος και να αρθούν τα όποια γραφειοκρατικά εµπόδια κατά τις
συναλλαγές. Ιδιαίτερο βάρος πρέπει να δοθεί επίσης στην προ-
στασία των προϊόντων ονοµασίας προέλευσης και προϊόντων γε-
ωγραφικής ένδειξης και στη µη επιβολή πρόσθετων δασµών,
κυρίως στη φέτα.

Πρέπει να υπάρξει πρόνοια για τη λειτουργία της ελληνικής
τουριστικής αγοράς. Στον τοµέα του τουρισµού η χώρα µας είναι
από τους δηµοφιλείς προορισµούς αναψυχής των Βρετανών και
δέχεται κάθε χρόνο περί τα δύο εκατοµµύρια τουρίστες. Οι αφί-
ξεις τουριστών και επισκεπτών από το Ηνωµένο Βασίλειο εκτιµά-
ται ότι θα περιοριστούν αρνητικά, κυρίως για δύο λόγους:
Πρώτον, εξαιτίας της µείωσης του πραγµατικού εισοδήµατος
των Βρετανών, όπως είπα, λόγω της εκτιµώµενης υποτίµησης
της στερλίνας, αλλά και της παράλληλης ανόδου του πληθωρι-
σµού. Και, δεύτερον, λόγω των πιθανών αλλαγών στις σχετικές
διαδικασίες έκδοσης της βίζας. 

Και σε αυτή την περίπτωση, από την πλευρά των ελληνικών
επιχειρήσεων του τουριστικού τοµέα σε συνεργασία πάντα µε τις
υπηρεσίες του ΕΟΤ θα πρέπει να αναπτυχθούν δράσεις διαφή-
µισης και δηµοσίων σχέσεων και µε τις υπηρεσίες του Ηνωµένου
Βασιλείου και της Ιρλανδίας, µε στόχο την εδραίωση της αντίλη-
ψης για τη σηµασία της αγοράς του Ηνωµένου Βασιλείου για την
Ελλάδα, στο πόσο ευπρόσδεκτοι είναι οι Βρετανοί πολίτες ως
τουρίστες στη χώρα µας, αλλά και στη διατήρηση ενεργού του
ενδιαφέροντος για τους ελληνικούς προορισµούς.

Η ελληνόκτητη ναυτιλία στο Σίτι -η οποία αναπτύσσει µεγάλη
δραστηριότητα, καθώς εξήντα τουλάχιστον ελληνικές επιχειρή-
σεις διαθέτουν γραφεία αντιπροσώπευσης στο Λονδίνο, τα οποία
δραστηριοποιούνται τόσο στη Βρετανική όσο και στη διεθνή
αγορά- είναι από τους τοµείς οι οποίοι θα θιγούν. Θα υπάρξουν
προβλήµατα, καθώς το Brexit θα περιορίσει τα κέρδη των ναυτι-
λιακών εταιρειών µέσω της εκτιµώµενης υποτίµησης της στερλί-
νας, της πιθανής επιβράδυνσης του διεθνούς εµπορίου και της
αύξησης των ναύλων, αλλά παράλληλα και οφέλη για τον Πει-
ραιά και τα επαγγέλµατα υποστήριξης της ναυτιλίας, ετήσιου τζί-
ρου περίπου 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Υπάρχει, επίσης, η ευκαιρία για ναυτιλιακό επαναπατρισµό. Θα
πρέπει, δηλαδή, να δοθούν και νέα φορολογικά κίνητρα για την
εγκατάσταση εφοπλιστικών γραφείων στον Πειραιά και εν συνε-
χεία άλλα φορολογικά κίνητρα για τη λειτουργία αυτών των εφο-
πλιστικών γραφείων.

Όσο αφορά τώρα τις επενδύσεις: Στοιχεία του «Enterprise
Greece» για τις ελληνικές επενδύσεις στη Βρετανία αναφέρουν
ότι το απόθεµα αυτών το 2015 ανέρχονταν σε 623 εκατοµµύρια
ευρώ. Σηµαντικότερες αυτών είναι οι παραγωγικές επενδύσεις
του οµίλου «ΒΙΟΧΑΛΚΟ», της «COCA-COLA» και των «Πλαστικών
Θράκης». Επίσης, αρκετές ελληνικές εταιρείες έχουν ιδρύσει θυ-
γατρικές για την εισαγωγή και χονδρική πώληση της παραγωγής
τους από την Ελλάδα και άλλες χώρες. 

Ισχυρή ελληνική παρουσία υπάρχει επίσης και στον κλάδο της
λιανικής πώλησης, τάση που συνδέεται µε τον αυξηµένο αριθµό
Ελλήνων που διαβιούν στο Ηνωµένο Βασίλειο. Και τέλος αξιό-
λογη είναι και η παρουσία εταιρειών ελληνικών συµφερόντων
στον τοµέα της τεχνολογίας και των υπηρεσιών. Ενδεικτικά ανα-
φέρω την «UPSTREAM», την «TAXIBEAT», καθώς και στις ΑΠΕ,
µε σηµαντικότερη εξ αυτών τη «ΒΙΟΣΑΡ», τη «ΜΕTΚΑ EGN». 

Από την πλευρά της Βρετανίας ένας σηµαντικός αριθµός βρε-
τανικών επιχειρήσεων έχουν επενδύσει στη χώρα µας σε ποικί-
λους τοµείς, όπως οι τηλεπικοινωνίες, το λιανικό εµπόριο, ο
τουρισµός, οι χρηµατοοικονοµικές υπηρεσίες, ενώ ενδιαφέρον
παρουσιάζει και ο τοµέας των επενδύσεων των ιδιωτών στον
κλάδο του real estate και δη της θερινής κατοικίας. 

Αλλαγές θα προκύψουν επίσης και για τους Έλληνες φοιτητές
σε βρετανικά πανεπιστήµια, στη βίζα παραµονής, στα δίδακτρα,
στην άδεια εργασίας. Και σύµφωνα µε τα στοιχεία του Higher Ed-
ucation Statistics Agency του Ηνωµένου Βασιλείου, το ακαδη-
µαϊκό έτος 2017 - 2018 φοίτησαν στο Ηνωµένο Βασίλειο για
προπτυχιακές και µεταπτυχιακές σπουδές δέκα χιλιάδες εκατόν
τριάντα πέντε Έλληνες, καταλαµβάνοντας την τέταρτη θέση µε-
ταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Επίσης, σύµφωνα µε
στοιχεία της ίδιας της υπηρεσίας δεκαεπτά χιλιάδες τετρακόσιοι
δέκα Έλληνες παρακολούθησαν την ίδια ακαδηµαϊκή περίοδο
τµήµατα βρετανικών πανεπιστηµίων στην Ελλάδα, καταλαµβά-
νοντας την πρώτη θέση εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Σηµαντικός στόχος της Ελλάδας θα πρέπει να είναι η επίτευξη
της µη αύξησης των διδάκτρων για τους Έλληνες που φοιτούν
στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα της Μεγάλης Βρετανίας.

Τέλος, µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έγιναν στη δεύ-
τερη ανάγνωση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή και πιο συγκε-
κριµένα την απάλειψη της προϋπόθεσης του Brexit χωρίς
συµφωνία, για την υλοποίηση προσλήψεων µονίµου προσωπικού
στις υποστελεχωµένες τελωνειακές υπηρεσίες της χώρας, θεω-
ρούµε ότι και οι διακόσιες εβδοµήντα προσλήψεις µονίµου προ-
σωπικού εντός του 2020 και οι εκατόν πενήντα προσλήψεις των
επιλαχόντων της προκήρυξης 1Γ του 2017 του ΑΣΕΠ, οι διαδικα-
σίες των οποίων είχαν ήδη δροµολογηθεί, θα προχωρήσουν κα-
νονικά.

Θετικό είναι το γεγονός ότι από την έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους απαλείφθηκε η πρόβλεψη δαπάνης, ύψους
4,9 εκατοµµυρίων ευρώ, για τη σύσταση προσωποπαγών θέσεων
και επιπλέον η πρόσληψη έως και εκατό ατόµων µε σύµβαση
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ανώτατης διάρκειας δεκαο-
κτώ µηνών. Συγκεκριµένα, αναφερόταν στην προηγούµενη εκ-
δοχή της έκθεσης, που συνόδευε µάλιστα την έκθεση του
νοµοσχεδίου, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, πως αυτές οι προσ-
λήψεις µπορούσαν να συµβούν για την αντιµετώπιση τυχόν εκτά-
κτων υπηρεσιακών αναγκών, που ίσως προκύψουν λόγω της
επικείµενης αποχώρησης της Μεγάλης Βρετανίας από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, σε περίπτωση µη ευόδωσης των διαδικασιών,
αναφορικά µε τη µετάταξη πρόσληψης προσωπικού.

Πιστεύω πως τα δεδοµένα είναι λίγο έως πολύ γνωστά και ως
εκ τούτου οι διοικητικές ανάγκες µετρήσιµες και σαφείς. Εφόσον
ο σχεδιασµός που έχει ήδη δροµολογηθεί για τις µόνιµες προσ-
λήψεις τελικά εφαρµοσθεί στην πράξη και οι προσλήψεις αυτές
προχωρήσουν, οι όποιες ανάγκες θα καλυφθούν.

Τέλος, θετική είναι και η στάση µας για την τροπολογία που
καταθέσατε για τον νέου τύπου ταξιδιωτικής βίζας µε το όνοµα
«Business Visa» για επισκέπτες µε σκοπούς επαγγελµατικούς,
επιστηµονικούς κ.λπ.. Στόχος του νέου αυτού τύπου βίζας είναι
να µπορούν οι πολίτες τρίτων χωρών να συµµετάσχουν σε συνέ-
δρια, εκθέσεις, συναντήσεις κ.λπ., χωρίς να ακολουθούν τη συ-
νήθη γραφειοκρατική διαδικασία της βίζας. Η διαδικασία θα
περνάει από εδώ και θα πρέπει να υποβάλλουν την έντυπη πρό-
σκληση Έλληνες πολίτες, αναλαµβάνοντας και την ευθύνη για
τη φιλοξενία τους.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι η ελληνική Κυβέρνηση θα πρέπει να επιδιώξει ακόµη
πιο δυναµικά την ικανοποίηση όλων των ελληνικών συµφερόντων
κατά το επόµενο χρονικό διάστηµα, είτε υπάρξει συµφωνία απο-
χώρησης της Μεγάλης Βρετανίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση είτε
όχι. Μάλιστα θα έλεγα ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι πρό-
θυµη να συνεισφέρει µε όλες της τις δυνάµεις στο κοµµάτι των
απαιτητικών διµερών διαπραγµατεύσεων που θα ακολουθήσουν. 

Θέλω να κλείσω µε µία επισήµανση, ότι είναι συµφέρον της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και δη της χώρας µας και των υπολοίπων
είκοσι επτά κρατών-µελών να καταβληθεί η προσπάθεια, ώστε
στη µεταβατική περίοδο, που λήγει στις 31-12-2020, να υπάρξει
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συνολική συµφωνία αποχώρησης της Μεγάλης Βρετανίας µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί διαφορετικά θα ζήσουµε το φαινόµενο
της επικράτησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε ό,τι αφορά τη
σχέση των κρατών-µελών µε το Ηνωµένο Βασίλειο, είκοσι επτά
µέτρων και σταθµών, όσα είναι και τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης που αποµένουν σ’ αυτή µετά την αποχώ-
ρηση του Ηνωµένου Βασιλείου.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις συνοδοί-εκ-
παιδευτικοί τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Κάτω Αχαΐας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλείται στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το Κίνηµα Αλλα-
γής, ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έχει πολ-

λές ιδιαιτερότητες. Κατ’ αρχάς, διότι αφορά την έξοδο µίας
χώρας από την οµπρέλα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γι’ αυτόν
τον λόγο το θέµα της πορείας του Brexit εκτιµώ ότι πρέπει να
βρίσκεται ψηλά στην ατζέντα τόσο της Κυβέρνησης όσο και της
νέας Προέδρου της Δηµοκρατίας, της κ. Σακελλαροπούλου,
µετά την εκλογή της, που, όπως φαίνεται, θα γίνει µε µεγάλη
πλειοψηφία από την ελληνική Βουλή.

Κατά δεύτερο, επειδή βρίσκονται ακόµη σε εξέλιξη διαπραγ-
µατεύσεις και δεν µπορούµε να προβλέψουµε στο απόλυτο όλες
τις διαστάσεις και συνέπειες για τη διαχείριση αυτής της κατά-
στασης, το παρόν νοµοσχέδιο δεν δίνει απαντήσεις σε όλες τις
αλλαγές που αναµένεται να επέλθουν. Γίνεται προσπάθεια να
υπάρξει ένας προγραµµατισµός, αλλά θα χρειαστεί µία συστη-
µατική παρακολούθηση της πορείας των διαπραγµατεύσεων
βήµα-βήµα. 

Η Ελλάδα, η χώρα µας, έχει κάθε λόγο και συµφέρον να πα-
ρακολουθεί πολύ στενά το πώς θα διαµορφωθεί τελικά αυτή η
νέα σχέση του Ηνωµένου Βασιλείου µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
γιατί πιθανά σηµεία της εµπορικής συµφωνίας και των νέων, πια,
οικονοµικών και άλλων δεσµών να αποτελέσουν κεκτηµένα για
τη διατύπωση αντίστοιχων σχέσεων και µε άλλες χώρες, όπως η
Τουρκία στο µέλλον. Πάντως, είτε αυτή η αποχώρηση γίνει µε
συµφωνία είτε χωρίς συµφωνία, εµείς πρέπει να προετοιµα-
στούµε σωστά και έγκαιρα. 

Η τρίτη ιδιαιτερότητα του νοµοσχεδίου έχει να κάνει µε το ίδιο
το Ηνωµένο Βασίλειο. Το Ηνωµένο Βασίλειο ήταν και θα είναι µία
sui generis περίπτωση κοινοπολιτείας. Μία ξεχωριστή κατηγορία
πολιτειακής οργάνωσης από µόνη της, που πάντα ήθελε και θέλει
να αυτοπροσδιορίζεται στον παγκόσµιο χάρτη και στις συµµα-
χίες της µε βάση τα δικά της, ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Αυτό το
γεγονός από µόνο του προκαλούσε πάντα µια αµηχανία σε φί-
λους και εταίρους. 

Από την άλλη πλευρά, αυτή η γεµάτη αυτοπεποίθηση στάση
έδειχνε βαθιά αφοσίωση και εµπιστοσύνη στους δικούς της θε-
σµούς και δυνάµεις. Και αυτό είναι εύλογο, µιας και ήδη από το
1988 το κράτος του Ηνωµένου Βασιλείου είχε αναπτύξει στέρεες
διοικητικές δοµές, που κράτησαν για τριακόσια χρόνια. Από την
άλλη, όµως, έχανε τις εξελίξεις και έδειχνε αδυναµία να προσαρ-
µοσθεί στα σύγχρονα δεδοµένα και τις απαντήσεις της νέας επο-
χής και έτσι είχε χάσει ήδη τη λάµψη της αυτοκρατορίας, τη
βιοµηχανική πρωτοκαθεδρία στις νέες τεχνολογίες και, βέβαια,
την αίγλη της πάλαι ποτέ κραταιάς θαλάσσιας δύναµης.

Υπ’ αυτό το ιστορικό πρίσµα, η απόφαση των πολιτών του
Ηνωµένου Βασιλείου για αποχώρηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση
θα πρέπει να γίνει καθολικά σεβαστή και να µη δώσουµε πιο δρα-
µατικούς τόνους απ’ ό,τι χρειάζεται στη συνέχεια, αλλά και να
µην υποτιµήσουµε καθόλου αυτή την εξέλιξη και το τι σηµαίνει
αυτό για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Πρέπει να τη δούµε κάτω από

τις γνωστές διαστάσεις οι οποίες διαµορφώνονται, έχοντας κατά
νου τις τρεις ιδιαιτερότητες που προανέφερα για τη µετά Brexit
εποχή.

Όλοι οι εµπλεκόµενοι φορείς και αξιωµατούχοι µιλούν µε επι-
φυλάξεις για το αύριο της κατάστασης και το πώς αυτή θα δια-
µορφωθεί. Το σίγουρο, όµως, θα είναι ότι τίποτε δεν θα είναι πια
το ίδιο σε οικονοµικό επίπεδο για όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είναι, λοιπόν, σαφέστατο ότι θα βρεθούµε αντιµέτωποι µε ερω-
τηµατικά σε πολλούς τοµείς, όπως οι χρηµατοπιστωτικές ασφα-
λιστικές υπηρεσίες, ο τουρισµός, οι εξαγωγές και οι εισαγωγές,
η ναυτιλία, το εµπόριο και ένα σωρό άλλα θέµατα.

Έχουµε να κάνουµε µε ένα διακρατικό διαζύγιο. Το κράτος
που φεύγει από το κοινό ευρωπαϊκό σπίτι έχει πολλά θέµατα
προς ρύθµιση µε αυτούς που µένουν πίσω, χωρίς όµως να υπάρ-
χει ακόµη ένα σαφές πλαίσιο επίλυσης διαφορών και ρύθµισης
των σχέσεών τους. Και δεν είναι µόνο αυτή η δυσκολία, δηλαδή
τα προς τα ρύθµιση θέµατα, αλλά έχουµε και τα επιµέρους θέ-
µατα κάθε κράτους, που πρέπει να αντιµετωπιστούν σε διµερείς
συµφωνίες µε το Ηνωµένο Βασίλειο.

Θα πρέπει, επίσης, να διαχειριστούµε και σοβαρά ζητήµατα
ασφάλειας που θα ανακύψουν από τη νέα αρχιτεκτονική της Ευ-
ρώπης. Και αυτό, γιατί κανένας δεν αµφισβητεί τον ρόλο και τη
χρησιµότητα του Ηνωµένου Βασιλείου στην ευρωπαϊκή ασφά-
λεια, τη στιγµή µάλιστα που πολλαπλά µέτωπα συγκρούσεων
βρίσκονται σε εξέλιξη και επηρεάζουν τη χώρα µας, την Κύπρο
και την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι συµφωνούµε ότι το παρόν
νοµοσχέδιο είναι απαραίτητο να ρυθµίσει τα της ελληνοβρετανι-
κής καθηµερινότητας στο επόµενο διάστηµα. Θεωρώ, λοιπόν, ότι
απαιτείται ενίσχυση των διπλωµατικών σχέσεων των δύο χωρών,
ώστε, ταυτόχρονα µε τη ρύθµιση των οικονοµικών και εν γένει
κοινωνικοπολιτικών θεµάτων µας, να οριοθετήσουµε και µία νέα
εποχή ελληνοβρετανικής φιλίας, συνεργασίας και διασφάλισης
της ειρήνης και της σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να επιδείξουµε στρα-
τηγική ετοιµότητα, πολιτικό και διπλωµατικό θάρρος, ώστε να
βγούµε κερδισµένοι απ’ αυτή την αλλαγή. 

Στα πρακτικά ζητήµατα χρειάζεται να υπάρξουν οι κατάλληλες
ενισχύσεις σε προσωπικό, όπου αυτό είναι απαραίτητο, στις αρ-
µόδιες διευθύνσεις και τα τελωνεία. 

Πρέπει να ρυθµιστούν µία σειρά από θέµατα και να δώσουµε
έµφαση σε τοµείς που άπτονται του ελληνικού ενδιαφέροντος.
Θέµατα, όπως οι φοιτητές και η αναγνώριση των επαγγελµατι-
κών και ακαδηµαϊκών προσόντων, η παρουσία στην Ελλάδα αγ-
γλικών επιχειρήσεων και επενδυτικών σχηµάτων, αλλά και
γενικότερα η διασφάλιση µίας οµαλής και λειτουργικής µετάβα-
σης για τους πολίτες, τις υπηρεσίες, τα αγαθά, την εµπορική και
επιχειρηµατική καθηµερινότητα.

Σαφώς θα αντιµετωπίσουµε προβλήµατα στις καθηµερινές
µας συναλλαγές, τα οποία βέβαια θα κληθούµε να διευθετή-
σουµε. Προφανώς και θα έχουµε θέµατα στις εξαγωγές, στον
τουρισµό, στη νοµισµατική ισοτιµία και στις ενδεχόµενες οικονο-
µικές ανισορροπίες που θα προκύψουν εξαιτίας της διαφοράς
του ευρώ µε τη στερλίνα. Η Κυβέρνηση, σε συνεργασία µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση και τους εµπλεκόµενους φορείς στο εσωτε-
ρικό, οφείλει να τα διασφαλίσει, ώστε στην τελική αποτίµηση να
µην υπάρξουν επιπλέον κόστη και εµπόδια τεχνικής φύσης στις
συναλλαγές. 

Αυτό αφορά κύρια τον κόσµο των επιχειρήσεων και τον τουρι-
σµό, αφού -όπως τόνισε στην επιτροπή ο Επιστηµονικός Σύµβου-
λος της Γενικής Συνοµοσπονδίας Επαγγελµατιών Βιοτεχνών και
Εµπόρων Ελλάδας, ο κ. Βατικιώτης- ένα από τα σηµεία επαφής
των µικροµεσαίων επιχειρήσεων µε το Ηνωµένο Βασίλειο ήταν
κατά βάση ο τουρισµός. Έχουµε ως χώρα περίπου δύο δισεκα-
τοµµύρια ευρώ σε τουριστικές εισροές από Βρετανούς τουρί-
στες στην Ελλάδα.

Η χώρα µας βρίσκεται ανάµεσα στους τρεις µεγαλύτερους
τουριστικούς προορισµούς για τους Βρετανούς. Αντιλαµβανό-
µαστε, λοιπόν, όλοι ότι τυχόν µείωση του ρυθµού τουριστικού
ενδιαφέροντος από το Ηνωµένο Βασίλειο στη χώρα µας προφα-
νώς θα αποσυντονίσει τα δηµόσια έσοδα και τις τουριστικές επι-
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χειρήσεις της χώρας µας.
Το θέµα, λοιπόν, του τουρισµού ενέχει σηµαντικούς κινδύνους,

αλλά και ευκαιρίες. Οι κίνδυνοι αφορούν στο ότι µπορεί να επη-
ρεαστούν αρνητικά οι ροές, λόγω της πιθανότητας να υπάρξει
υποτίµηση της συναλλαγµατικής ισοτιµίας της στερλίνας έναντι
του ευρώ. Βέβαια, οι δυσκολίες που θα προκύψουν από αυτό για
τους ίδιους τους Βρετανούς µπορεί να µειώσουν τελικά την αγο-
ραστική τους ικανότητα και τη διαθεσιµότητά τους για ταξίδια
και αναψυχή.

Εδώ, λοιπόν, οφείλουµε να προετοιµαστούµε έγκαιρα ως
χώρα και να δώσουµε δελεαστικές προτάσεις προς το βρετανικό
κοινό, ώστε όχι µόνο να µη χάσουµε τουριστικές ροές, αλλά να
τις αυξήσουµε κιόλας.

Το αρµόδιο Υπουργείο θα πρέπει να δηµιουργήσει τις προϋπο-
θέσεις, ώστε να κρατήσουµε και να αυξήσουµε τον αριθµό των
περίπου τριών εκατοµµυρίων Βρετανών τουριστών που επισκέ-
πτονται κάθε χρόνο την Ελλάδα. 

Έχουµε, λοιπόν, προ των πυλών το στοίχηµα του τουρισµού
και αυτό το στοίχηµα οφείλουµε να το κερδίσουµε. Επίσης,
έχουµε και ένα σοβαρό θέµα που αφορά τους ασφαλιστικούς
διαµεσολαβητές. Αν δεν εξειδικευτεί το πλαίσιο που τους αφορά,
µπορεί να προκαλέσει αποσυντονισµό στην ελληνική αγορά,
όπως χαρακτηριστικά τόνισε στην επιτροπή και η Πρόεδρος του
Ελληνοβρετανικού Επιµελητηρίου, η κ. Καλλιάνη.

Ίσως θα έπρεπε το θέµα της λίστας των χρηµατοοικονοµικών
πράξεων και δραστηριοτήτων, µε τις οποίες οι εταιρείες τού χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα δύνανται να συνεχίσουν να παρέχουν
µέχρι 31-12-2020 στους υφιστάµενους πελάτες, να ξεκαθαρίσει
και να διευκρινιστεί τώρα, ώστε να αποτραπούν κάποιες παρα-
νοήσεις από την πλευρά των χρηµατοοικονοµικών οργανισµών. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, προφανώς χρήζει διευκρινήσεων.
Θεωρώ ότι µπορείτε να το δείτε, γιατί το έχουν κάνει και άλλες
χώρες, όπως η Γερµανία, που έχουν εξειδικεύσει περισσότερο
κάποια θέµατα, που άπτονται των χρηµατοοικονοµικών ζητηµά-
των και δεν τα άφησαν για το µέλλον στην έκδοση υπουργικών
αποφάσεων.

Σε κάθε περίπτωση, όπως προανέφερα, θα πρέπει να είµαστε
σε εγρήγορση και να κοιτάξουµε να επωφεληθούµε εµείς, η Ελ-
λάδα, όσο γίνεται νωρίτερα από αυτή τη µετάβαση του Brexit, να
δώσουµε κίνητρα εγκατάστασης, να προσελκύσουµε στον Πει-
ραιά, στη χώρα µας, εταιρείες που αναζητούν µια βάση µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Προφανώς, µπορούµε να καταστή-
σουµε τη χώρα µας πόλο έλξης για την µετά Brexit εποχή. 

Προς τον σκοπό αυτό κινείται σωστά η τροπολογία µε την
οποία καθιερώνεται η επιχειρηµατική πρόσκληση και θεσπίζεται
ειδική διαδικασία για την πρόσκληση συµµετοχής σε συνεδριά-
σεις, διάσκεψης ή εκδηλώσεις εµπορικού και βιοµηχανικού χα-
ρακτήρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την όλη συζήτηση που έχει
αναπτυχθεί για το Brexit, το σίγουρο είναι ότι βρισκόµαστε στην
αρχή µιας νέας πραγµατικότητας: µια νέα πραγµατικότητα για
το Ηνωµένο Βασίλειο, µια νέα πραγµατικότητα για την Ευρω-
παϊκή Ένωση. Πιστεύω ότι αργά ή γρήγορα θα αναδειχθεί η απα-
τηλή αντίληψη που κυριάρχησε στο Ηνωµένο Βασίλειο, ότι µε την
αποχώρησή τους από την Ευρωπαϊκή Ένωση και µε τον αποµο-
νωτισµό, θα λυθούν όλα τα προβλήµατα, οι ανισότητες, το προ-
σφυγικό, η ανεργία και όσα προβλήµατα εκτίµησαν οι πολίτες
του Ηνωµένου Βασιλείου ότι οφείλονται στη συµµετοχή τους
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αργά ή γρήγορα το κόστος θα το πλη-
ρώσουν περισσότερο οι απλοί πολίτες, όπως θα γινόταν και στην
Ελλάδα, αν είχε προκληθεί Grexit. 

Και εδώ είναι το στοίχηµα των πραγµατικά προοδευτικών δυ-
νάµεων, µακριά από λαϊκισµούς και κοντόφθαλµους τακτικι-
σµούς: να δουλέψουν και να προτείνουν µέτρα και πολιτικές για
τη µείωση των ανισοτήτων µέσα σε µια επανασχεδιαζόµενη Ευ-
ρώπη και όχι υψώνοντας τείχη και επιστρέφοντας σε άγονους
εθνικισµούς.

Η Ευρώπη χρειάζεται να επανασχεδιάσει τον οδικό χάρτη της
ενοποίησής της, βελτιώνοντας την αποτελεσµατικότητα της.
Χρειάζεται, επίσης, να ξαναδεί το µείγµα ελεύθερης οικονοµίας
και κοινωνικής συνοχής των πολιτικών της, υπερβαίνοντας την

ατελή εµπορική ένωση, να εντάξει τις µαύρες τρύπες της γεω-
γραφίας της, όπως τα δυτικά Βαλκάνια, στην ευρωπαϊκή οικογέ-
νεια, στον βαθµό και στο µέτρο που αυτές οι χώρες θα είναι
έτοιµες και θα µπορούν να ανταποκριθούν και τέλος, να επανα-
καθορίσει τη σχέση της µε τους δύσκολους γείτονες προς ανα-
τολάς, όπως η Ρωσία και η Τουρκία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεκαετία που µόλις αφήσαµε
πίσω µας, µεταξύ του 2010 και 2020, ξεκίνησε µε τη συζήτηση
για Grexit. Tο Grexit χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού αλλά
και τον σταθερό ευρωπαϊκό προσανατολισµό και τις µεταρρυθ-
µίσεις που νοµοθέτησε η παράταξή µας και στηρίξαµε από όποια
έδρανα κι αν περάσαµε, δεν έγινε πραγµατικότητα. Στον αντί-
ποδα είναι µια πραγµατικότητα ότι η νέα δεκαετία ξεκινάει µε
Brexit. Η ιστορία ασφαλώς δεν τελειώνει εδώ, όπως δεν τελείωσε
το 1989 ή το 1990. Η Βρετανία έχει πάντα δύο πρόσωπα του
Ιανού, αλλά θα είναι τουλάχιστον µισοαφοσιωµένη στην Ευρώπη,
σηµειώνει ο συγγραφέας Σάιµον Τζένκινς στο βιβλίο του «Μια
σύντοµη ιστορία για την Ευρώπη». Η µελλοντική ιστορία της Ευ-
ρώπης µένει να µας αποκαλύψει την τροπή που θα πάρει αυτή η
σχέση µεταξύ Ηνωµένου Βασιλείου και Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι υπερψηφίζουµε το
παρόν νοµοσχέδιο και ευελπιστούµε ότι θα έχουµε τακτική ενη-
µέρωση από την Κυβέρνηση για τα αποτελέσµατα της πορείας
του Brexit, αλλά και για τις συνολικές επιπτώσεις στην ελληνική
οικονοµία και τις αβεβαιότητες που προκύπτουν από το Brexit σε
πολλούς τοµείς.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
η Ειδική Αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, η κ.
Μαρία Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μια ακόµα έκφραση των µεγάλων αντιθέσεων που εκδηλώνον-

ται τόσο στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσο και µε-
ταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και άλλων ιµπεριαλιστικών
κέντρων, είναι και το Brexit. Η ασίγαστες αυτές αντιθέσεις που
διαχρονικά εκφράζονται µέσα σε τέτοιου είδους οργανισµούς,
οι οποίοι ιδρύθηκαν, βέβαια, µε σκοπό την εξυπηρέτηση των συµ-
φερόντων των πολυεθνικών, οξύνθηκαν τα τελευταία χρόνια και
οξύνονται ακόµα περισσότερο ως αποτέλεσµα των δυσκολιών
αναπαραγωγής του κεφαλαίου, της υπερσυσσώρευσης κεφα-
λαίων που αναζητούν νέα πεδία κερδοφορίας και έρχονται αντι-
κειµενικά σε αντίθεση µεταξύ τους.

Η επιδείνωση της θέσης µιας σειράς κρατών στην ιµπεριαλι-
στική αλυσίδα ως αποτέλεσµα και της ανισόµετρης οικονοµικής
ανάπτυξης και στο εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενί-
σχυσε και τις φυγόκεντρες τάσεις που οδήγησαν στην επιλογή
του Brexit. Φυσικά, αυτή ήταν µια επιλογή που εξυπηρετεί τα
συµφέροντα µιας ισχυρής µερίδας του κεφαλαίου της Μεγάλης
Βρετανίας. Ταυτόχρονα, βέβαια, εξυπηρετεί και γενικότερους
σχεδιασµούς αποδυνάµωσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό
και µε τόση θέρµη τάχθηκε υπέρ του Brexit ο Τραµπ και άλλοι
εκφραστές ανταγωνιστικών ιµπεριαλιστικών δυνάµεων.

Η επιλογή αυτή, βέβαια, δεν αποτελεί διέξοδο για τα λαϊκά
συµφέροντα, γιατί δεν ανατρέπει ταυτόχρονα και τη βάση της
οικονοµίας, η οποία παραµένει καπιταλιστική και άρα εχθρική για
την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. 

Η συζήτηση που πυροδοτήθηκε γύρω από το Brexit, χαρακτη-
ρίστηκε από µια µεγάλη προσπάθεια να διασωθούν ιδεολογή-
µατα µε τα οποία ντύθηκε τα προηγούµενα χρόνια η προβολή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως µονόδροµος για τη χώρα. 

Καταρρέουν µε πάταγο τα όσα µε πάθος υποστηρίζονταν τόσο
από τις δυνάµεις της συντήρησης, της σοσιαλδηµοκρατίας, όσο
βέβαια και από τη λεγόµενη «ευρωπαϊκή Αριστερά» για το κοινό
ευρωπαϊκό µας σπίτι, για την Ευρώπη των λαών, που δεν έχουν,
βέβαια, την παραµικρή σχέση µε τον πραγµατικό χαρακτήρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τον ίδιο τον σκοπό της ίδρυσής της. Ο
σκοπός δεν είναι άλλος από τη διευκόλυνση των µονοπωλιακών
οµίλων µέσα και από τις γνωστές ελευθερίες κίνησης κεφαλαίων,
υπηρεσιών, εµπορευµάτων και εργαζοµένων. Αυτός ο χαρακτή-
ρας της είναι που επιβάλλει και το τσάκισµα των δικαιωµάτων
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των εργαζοµένων, των λαϊκών στρωµάτων ευρύτερα και δεν αλ-
λάζει µε το όποιο µείγµα διαχείρισης κι αν ακολουθηθεί. 

Γι’ αυτό και επιδιώκετε να διαφυλάξετε την τιµή της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, ρίχνοντας την ευθύνη στην πολιτική της λιτότητας
που εφαρµόστηκε κατά την περίοδο της διεθνούς καπιταλιστικής
κρίσης από το 2008 και µετά, που δήθεν αµαύρωσε –λέτε- τα λε-
γόµενα «ευρωπαϊκά κεκτηµένα» και το ίδιο το ευρωπαϊκό οικο-
δόµηµα. Παρουσιάζετε, δηλαδή, τις επιλογές αυτές ως µια
εσφαλµένη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ένα µείγµα δια-
χείρισης που δεν τους βγήκε. Αυτό ενισχύει -λέτε- τον ευρωσκε-
πτικισµό και τις φυγόκεντρες τάσεις.

Γιατί τα λέτε, όµως, αυτά; Δεν γνωρίζετε τον χαρακτήρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης; Τον γνωρίζετε, βέβαια, αλλά θέλετε να τον
αποκρύψετε, για να καλλιεργείτε αυταπάτες στον κόσµο ότι κά-
ποια στιγµή µπορεί η Ευρωπαϊκή Ένωση να αλλάξει, να γίνει πιο
προοδευτική, πιο φιλολαϊκή. Εις τον αιώνα τον άπαντα! 

Συσκοτίζετε συνειδητά το γεγονός ότι το τσάκισµα των µι-
σθών, η διάλυση των εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων
και το σύνολο των αντιλαϊκών µέτρων που πάρθηκαν τα προ-
ηγούµενα χρόνια, στόχευαν στη θωράκιση του κεφαλαίου σε
συνθήκες κρίσης. Γι’ αυτό και υποστηρίχθηκαν µε οµοψυχία από
όλες τις αστικές κυβερνήσεις των κρατών-µελών, συντηρητικές
ή λεγόµενες προοδευτικές. Δεν αποτέλεσε εξαίρεση αυτή η οµο-
ψυχία. Βλέπετε το 90% των αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου ψηφίζεται σχεδόν οµόφωνα από συντηρητικούς,
φιλελεύθερους, σοσιαλδηµοκράτες, πράσινους και από την ευ-
ρωλάγνα, βέβαια, Αριστερά. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, λοιπόν, όχι µόνο δεν πρόκειται να γίνει
πιο φιλολαϊκή, δεν ήταν ούτε µπορεί να γίνει Ευρώπη των λαών,
αλλά όσο οξύνονται οι ανταγωνισµοί, τόσο πιο αντιδραστική γί-
νεται. Όλο και περισσότερο στρέφεται ενάντια στα δικαιώµατα
των εργαζοµένων, αποκτά πιο επιθετικά, ιµπεριαλιστικά χαρα-
κτηριστικά, µετατρέπεται ακόµα περισσότερο σε ένα φρούριο,
σε µία φυλακή για τους ίδιους τους λαούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, αλλά και συνολικότερα για τους λαούς της ευρύτερης πε-
ριοχής. Κι αυτές οι προθέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για τις
οποίες, βέβαια, το ΚΚΕ δεν διατηρούσε καµµία αµφιβολία, κατα-
γράφηκαν µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο στις εκθέσεις για
την κοινή εξωτερική πολιτική και πολιτική ασφάλειας που συζη-
τήθηκαν προχθές στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Τι περιλάµβαναν οι εκθέσεις αυτές για τα συµφέροντα της
Ένωσης; Τις λαϊκές διαδηλώσεις διαµαρτυρίας. Απροκάλυπτα
πια συµπεριλάβετε στους κινδύνους για τους οποίους παίρνονται
και στρατιωτικά αλλά και άλλα µέτρα προετοιµασίας, τις λαϊκές
διαδηλώσεις. Ύψιστος κίνδυνος ο εχθρός λαός. Και κάτω απ’
αυτό το αίσχος έβαλαν τις υπογραφές τους οι Ευρωβουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κινήµατος Αλλαγής. Ούτε, όµως,
και σε αυτό δεν τόλµησε να καταψηφίσει ξεκάθαρα ο ΣΥΡΙΖΑ και
προτίµησε να ψηφίσει λευκό. 

Βέβαια, η συγκεκριµένη αναφορά δεν έρχεται ως κεραυνός εν
αιθρία. Το έδαφος στρώθηκε εδώ και πολλά χρόνια µε τις πολλές
αναφορές στην καταπολέµηση της ριζοσπαστικοποίησης και σε
διάφορες συγκαλυµµένες περιγραφές σε ντοκουµέντα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ. Έχει ήδη, όµως, µεταφραστεί
και στη λήψη συγκεκριµένων µέτρων καταστολής, φακελώµατος
και άλλα, όπως αυτά περιλαµβάνονται στον τροµονόµο και σε
παρόµοια ευρωπαϊκής ή µη προέλευσης νοµοθετήµατα. 

Επιχειρείτε, λοιπόν, και µε αφορµή τις εξελίξεις που πυροδό-
τησε το Brexit, να γίνουν αποδεκτές στη λαϊκή συνείδηση αντι-
δραστικές αλλαγές που δροµολογούνται εδώ και χρόνια στο
εσωτερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σε σχέση µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, θεωρούµε, βέβαια,
λογικό να υπάρξουν κάποια µέτρα προετοιµασίας για τις όποιες
συνέπειες θα ακολουθήσουν την έξοδο της Μεγάλης Βρετανίας
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι απαραίτητο να ρυθµιστούν µία
σειρά από ζητήµατα τα οποία σχετίζονται κατά κύριο λόγο µε θέ-
µατα που αφορούν τη διαµονή των Βρετανών πολιτών που ζουν
και εργάζονται στη χώρα µας. Σε αυτή τη λογική συµφωνούµε
ότι πρέπει να υπάρχει µέριµνα από µεριάς του ελληνικού κρά-
τους για την προστασία των εργαζοµένων, των φοιτητών ή όσων
Βρετανών πολιτών ζουν στην Ελλάδα. Άλλωστε, ως ΚΚΕ διεκδι-

κούµε αυτή η µέριµνα να µην είναι µόνο για τους πολίτες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, αλλά να επεκτείνεται και στους πολίτες των
τρίτων χωρών που ζουν και εργάζονται στη χώρα µας ή θέλουν
να εργαστούν σε αυτήν. 

Σε αυτή τη βάση συµφωνούµε, βέβαια, µε τις διατάξεις που
αφορούν τα συγκεκριµένα θέµατα, δηλαδή τα θέµατα διαµονής,
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης και ασφάλισης όσον αφορά
τους πολίτες της Μεγάλης Βρετανίας στη χώρα µας. 

Πολύ περισσότερο, βέβαια, πρέπει να υπάρξουν, µε ευθύνη
της Κυβέρνησης, συγκεκριµένες δεσµεύσεις για την προστασία
αντίστοιχα των δικαιωµάτων των Ελλήνων εργαζοµένων και φοι-
τητών που ζουν στη Μεγάλη Βρετανία. Ήδη επικρατεί µεγάλη
αβεβαιότητα για ζητήµατα που αφορούν τόσο τις εργασιακές
τους σχέσεις αλλά και τα δικαιώµατά τους, όσο και θέµατα που
σχετίζονται µε τα δίδακτρα και τους όρους σπουδών των Ελλή-
νων φοιτητών. 

Πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει µέριµνα, ώστε σε συλλογικό επί-
πεδο να εξασφαλιστούν βασικά ζητήµατα για τους Έλληνες που
ζουν στη Μεγάλη Βρετανία, όπως τα παρακάτω:

Να µην υπάρξει καµµία αλλαγή στις εργασιακές συνθήκες µε
αφορµή το Brexit. Παραµένει, βέβαια, ζητούµενο να παύσει η κα-
τηγοριοποίηση των εργαζόµενων ανάλογα µε τη χώρα καταγω-
γής τους. Πρέπει να διασφαλιστεί περαιτέρω, ότι δεν θα υπάρξει
οποιαδήποτε αλλαγή στα δίδακτρα και τις συνθήκες σπουδών
των Ελλήνων φοιτητών στα βρετανικά πανεπιστήµια, να συνεχι-
στεί η δηµόσια ασφάλεια υγείας και να µην επιβληθεί κανένα χα-
ράτσι ή υποχρεωτική ιδιωτική ασφάλεια για την πρόσβαση σε
δοµές υγείας. Λέµε ότι δεν πρέπει να επιτραπεί η καταγραφή των
Ελλήνων µεταναστών και φοιτητών από τις αστυνοµικές αρχές
της Μεγάλης Βρετανίας, να θεµελιωθούν οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές στα συνταξιοδοτικά ταµεία που έχουν ήδη δοθεί, να µη γίνει
εισαγωγή βίζας για τους Έλληνες µετανάστες και φοιτητές στη
Μεγάλη Βρετανία. Επίσης, δεν θα πρέπει να υπάρξει καµµία πρό-
σθετη οικονοµική επιβάρυνση για διαδικασίες ταυτοποίησης ή
επαναβεβαίωση του καθεστώτος εργασίας ή σπουδών τους. 

Αντίστοιχα υπάρχουν ζητήµατα που ήδη προκύπτουν και πρέ-
πει να ρυθµιστούν σε σχέση µε τις πιστοποιήσεις που πρέπει να
παίρνουν οι εργαζόµενοι στα οικοδοµικά επαγγέλµατα, για τα
οποία ως ΚΚΕ καταθέσαµε και σχετικό υπόµνηµα µε τα ιδιαίτερα
αιτήµατα που έχουν ήδη προβληθεί από τους εργαζόµενους αυ-
τούς. Υπάρχει πρόβληµα για τους εργαζόµενους στα οικοδοµικά
επαγγέλµατα που δεν γνωρίζουν την αγγλική γλώσσα σε σχέση
µε τις πιστοποιήσεις που  πρέπει να λαµβάνουν στη Μεγάλη Βρε-
τανία, διότι δεν υπάρχει σχετική µετάφραση ούτε στο υλικό προ-
ετοιµασίας τους ούτε και κατά την εξέταση αυτών. 

Στην περίπτωση της πράσινης κάρτας του εργάτη, που δίνεται
µετάφραση του υλικού προετοιµασίας σε δέκα γλώσσες, δεν πε-
ριλαµβάνεται η ελληνική. Ακόµα και για αυτή την υπηρεσία υπάρ-
χει σηµαντική οικονοµική επιβάρυνση για όσους εργάτες
χρειαστούν διερµηνεία. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρξει
µέριµνα για την εξασφάλιση δωρεάν υπηρεσιών µετάφρασης και
διερµηνείας, αλλά και για την εκµάθηση της αγγλικής γλώσσας
σε όλους τους µετανάστες χωρίς προϋποθέσεις. 

Δεν µπορούµε, βέβαια, να πούµε ότι συµµεριζόµαστε το ίδιο
τις αγωνίες σας για τη θωράκιση των επιχειρηµατικών οµίλων
από τις συνέπειες που θα επέλθουν από την έξοδο της Μεγάλης
Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν δίστασαν, µάλιστα,
να αδράξουν την ευκαιρία ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής για
να προτείνουν µέτρα προσέλκυσης εφοπλιστών µε νέες φοροα-
παλλαγές, όπως λέτε. Μα δεν έχει µείνει και τίποτα για να πλη-
ρώνουν µέχρι τώρα οι εφοπλιστές. Το προνόµιο της φορολογίας
το διατηρείτε µόνο για τα λαϊκά στρώµατα. Είναι πραγµατικά
πρόκληση τέτοιου είδους προτάσεις να αρθρώνονται εν όψει της
βαριάς φορολεηλασίας που έχουν µέχρι τώρα επιβαρυνθεί τα
λαϊκά στρώµατα. 

Τέλος, θέλω να κάνω µια επισήµανση για το άρθρο 8, σε σχέση
µε τις ρυθµίσεις για τις τελωνειακές υπηρεσίες που ήδη και ανε-
ξάρτητα από το Brexit έχουν υποστελεχωθεί πάρα πολύ τα τε-
λευταία χρόνια. Θεωρούµε ότι είναι επιτακτική η ενίσχυσή τους.
Ωστόσο, η ενίσχυση αυτή πρέπει να γίνει µε µόνιµο προσωπικό
και µε σταθερές σχέσεις εργασίας. Υπήρξε ήδη στον προγραµ-
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µατισµό για το 2020 πρόβλεψη για διαγωνισµό για διακόσιες
εξήντα τέσσερις θέσεις τελωνειακών υπαλλήλων. Ωστόσο, θεω-
ρούµε ότι το µέτρο των µετατάξεων, το οποίο εισάγει η Κυβέρ-
νηση µε το παρόν νοµοσχέδιο, δεν µπορεί να καλύψει τις
επιπλέον ανάγκες που θα προκύψουν και από το Brexit, γιατί
απαιτείται οι εργαζόµενοι να έχουν και ειδικά χαρακτηριστικά για
να µπορούν να εκπληρώσουν το συγκεκριµένο ρόλο. 

Από την άποψη αυτή συµφωνούµε και µε τις επισηµάνσεις που
έκανε η Οµοσπονδία Τελωνειακών Υπαλλήλων, ότι, δηλαδή,
υπάρχει ανάγκη για µόνιµο προσωπικό, το οποίο, όµως, πρέπει
να καλυφθεί µε εργαζόµενους µε µόνιµη και σταθερή σχέση ερ-
γασίας. Οι άµεσες ανάγκες µπορούν σε πρώτη φάση να καλυ-
φθούν από τους επιλαχόντες του σχετικού διαγωνισµού, να
προκηρυχθεί και νέος διαγωνισµός µε βάση τις κενές θέσεις που
υπάρχουν, ενώ οι µετατάξεις θα πρέπει να χρησιµοποιηθούν
µόνο συµπληρωµατικά, όπου χρειάζεται, µε βάση τις ανάγκες
που έχουν ήδη διαµορφωθεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Κοµνηνάκα. 
Καλείται τώρα στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική

Λύση, ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.
Έχετε τον λόγο, κύριε Βιλιάρδο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -όσοι είναι εδώ- εισαγωγικά θα

θέλαµε ως κόµµα να καλωσορίσουµε τον στρατηγό Χαφτάρ.
Είναι κάτι που ζητούσε πολλούς µήνες πριν ο Πρόεδρος της Ελ-
ληνικής Λύσης, χωρίς δυστυχώς να εισακουστεί, όπως και για
την ΑΟΖ. 

Είναι, βέβαια, προσχηµατικό σήµερα, επειδή η Ελλάδα δεν
κλήθηκε στη Σύσκεψη του Βερολίνου, τεκµηριώνοντας ξανά πως
η Γερµανία µάς θεωρεί προτεκτοράτο της, αλλά σίγουρα καλύ-
τερο από το τίποτα. Ελπίζουµε µόνο να χειριστεί σωστά το θέµα
ο Πρωθυπουργός και όχι µε δήθεν βέτο όπως στην περίπτωση
των Σκοπίων. 

Στο σηµερινό νοµοσχέδιο, τώρα, για την έξοδο της Βρετανίας
από την Ευρωπαϊκή Ένωση, έχω να πω ότι είναι πρόχειρο και επι-
κεντρώνεται µόνο σε ένα µέρος των θεµάτων που θα προκύψουν
µετά την αποχώρησή της από την Ευρωπαϊκή Ένωση, όσον
αφορά την Ελλάδα, καθώς επίσης τις συνέπειες για την οικονο-
µία της, ενώ δυστυχώς δεν της ποσοτικοποιεί. Εκτός αυτού, φαί-
νεται πως αποτελεί µια ενδιάµεση ρύθµιση αφού δεν αναφέρει
τα µέτρα που θα ληφθούν µετά τη λήξη της µεταβατικής περιό-
δου στις 31-12-2020, ειδικά σε περίπτωση µη συµφωνίας. Εµείς
θα αναλύσουµε τις συνέπειες που θα έχει για την Ελλάδα, θα
αναφερθούµε µόνο στα άρθρα όπου έχουµε αντιρρήσεις και στο
τέλος θα δώσουµε µια γενικότερη εικόνα του Brexit, σηµειώνον-
τας πως για όλα έχουµε καταθέσει πηγές στα Πρακτικά στις επι-
τροπές που προηγήθηκαν.

Ξεκινώντας από τους πολίτες, σύµφωνα µε τον ΟΗΕ, το 2019
διέµεναν µόνιµα δεκατέσσερις χιλιάδες διακόσιοι εξήντα έξι Έλ-
ληνες στη Βρετανία, ενώ στην Ελλάδα είκοσι τρεις χιλιάδες πεν-
τακόσιοι τρεις Βρετανοί. Εντούτοις, παρά τα στοιχεία του ΟΗΕ,
οι αιτήσεις διαµονής στη Βρετανία από Έλληνες ανέρχονταν στις
πενήντα επτά χιλιάδες εκατό στα τέλη Νοεµβρίου του 2019, ενώ
κατά την ίδια πηγή τον Αύγουστο του 2019 υπήρχαν µόλις είκοσι
εννιά χιλιάδες εννιακόσιες αιτήσεις. Εποµένως µέσα σε τρεις
µόνο µήνες διπλασιάστηκε ο αριθµός των Ελλήνων που αιτήθη-
καν διαµονή στη Βρετανία, γεγονός που σηµαίνει πως είτε δεν
είχαν καταθέσει αιτήσεις περιµένοντας τις εξελίξεις είτε αυξή-
θηκαν αυτοί που θέλουν να εγκαταλείψουν την Ελλάδα, τεκµη-
ριώνοντας πως η οικονοµία µας συνεχίζει να µην πηγαίνει
καθόλου καλά. 

Σε κάθε περίπτωση, φαίνεται πως δεν θεωρεί κανείς ότι θα κα-
ταστραφεί η Βρετανία από την έξοδό της, αλλά αντίθετα προ-
σελκύει ακόµη περισσότερους Ευρωπαίους. Σύµφωνα πάντως
µε µελέτη της Γενικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού, µε-
ταξύ των ετών 2010 και 2016 µετανάστευσαν στη Μεγάλη Βρε-
τανία πενήντα επτά χιλιάδες Έλληνες, οι περισσότεροι από τους
οποίους δεν φαίνεται να θέλουν να επιστρέψουν. 

Το πρώτο θέµα τώρα που οφείλει να µας απασχολήσει είναι η

κοινοτική χρηµατοδότηση, αφού η έξοδος της Βρετανίας θα επη-
ρεάσει τον κοινωνικό προϋπολογισµό, επειδή συνεισφέρει η Βρε-
τανία σε καθαρό επίπεδο. Με βάση µελέτη του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου από το 2017 οι συνέπειές της έχουν εκτιµηθεί συ-
νολικά στα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ µόνο στον προϋπολο-
γισµό της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής στα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ, µε την Ελλάδα να χάνει 500 εκατοµµύρια ευρώ σε σύνολο
γεωργικών επιδοτήσεων 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Πρόκειται,
λοιπόν, για το 25% των γεωργικών µας επιδοτήσεων, οπότε πρέ-
πει να αναρωτηθούµε πώς θα αντισταθµιστεί το ποσόν. 

Επόµενο σηµαντικό θέµα είναι ο τουρισµός, όπου σύµφωνα µε
στοιχεία του ΣΕΤΕ το 2018 επισκέφθηκαν την Ελλάδα 2,9 εκα-
τοµµύρια τουρίστες µε µέση δαπάνη 658 ευρώ και συνολική 1,9
δισεκατοµµύρια ευρώ συν τα έµµεσα έσοδα. Επρόκειτο για το
9% των τουριστικών µας αφίξεων ή για το 11,9% των άµεσων
εσόδων ύψους 16,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, αφίξεις που ίσως
επηρεαστούν από το Brexit και πρέπει να βρεθεί λύση. Ίσως είναι
ευκαιρία, πάντως, κατά τις διαπραγµατεύσεις που θα γίνουν για
το Brexit µεταξύ της χώρας µας και της Μεγάλης Βρετανίας να
προωθηθεί η ιδέα του ιαµατικού τουρισµού, του ιατρικού τουρι-
σµού, του τουρισµού ευεξίας και του τουρισµού εποχιακής δια-
µονής, που σύµφωνα µε µελέτη της «ΔΙΑΝΕΟΣΙΣ» µπορούν να
επιτευχθούν έσοδα 13,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ µόνο από τον
τουρισµό ευεξίας µε τη δηµιουργία εκατόν εβδοµήντα µία χιλιά-
δων θέσεων εργασίας, σε πέντε χρόνια βέβαια. 

Το τρίτο θέµα είναι το εµπόριο προϊόντων, όπου όµως οι συ-
ναλλαγές της Ελλάδας µε τη Βρετανία αντιπροσωπεύουν µόλις
το 1% του ΑΕΠ µας, 3% οι εξαγωγές µας και 2% οι εισαγωγές
µας ως ποσοστό επί του συνόλου τους, µε ένα µικρό έλλειµµα
εις βάρος της χώρας µας. Εποµένως δεν θα υπάρξουν µεγάλες
συνέπειες, αν και πρέπει να διερευνηθεί το θέµα των δασµών,
που εάν υιοθετηθούν τελικά οι δασµοί του ΠΟΕ, οι αποκλίσεις
θα είναι σηµαντικές, ιδίως στα οχήµατα 9%, στα υποδήµατα 10%,
στην ένδυση 12%, στα κατεργασµένα τρόφιµα 20% έως 35%,
στα δηµητριακά και στο κρέας από 45% έως 50%. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση έχει εκτιµήσει βέβαια τις απώλειες του ΑΕΠ ως αποτέλε-
σµα των αλλαγών στο εµπόριο και ανάλογα µε το σενάριο της
εξόδου, που για την Ελλάδα εκτιµώνται κάτω του 0,5% του ΑΕΠ.
Σε επίπεδο υπηρεσιών, όµως, οι συναλλαγές µεταξύ της Ελλά-
δας και της Βρετανίας είναι σηµαντικές: Στα 4,9 δισεκατοµµύρια
ευρώ ή στο 2,8% του ΑΕΠ µας το 2015 µε έλλειµµα για την Ελ-
λάδα, οπότε πρέπει να προσεχθούν ιδιαίτερα.

Επόµενο θέµα είναι οι κεφαλαιακές ροές, που εκτιµάται πως
µετά την κρίση και ως το 2014 διέφυγαν 10 έως 15 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ από την Ελλάδα µε προορισµό τη Βρετανία. Εδώ
οφείλει να διερευνηθεί πώς θα µπορούσαν να επιστρέψουν για
τη στήριξη της οικονοµίας µας. 

Όσον αφορά δε τις επενδύσεις η Βρετανία δεν φαίνεται να
έχει τόσες πολλές στην Ελλάδα όσο η Ελλάδα στη Βρετανία,
αφορώντας κυρίως αγορές κατοικιών, αφού εκτιµάται πως µε-
ταξύ των ετών 2010 και 2012 επενδύθηκαν στην αγορά ακινήτων
του Λονδίνου 300 έως 340 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ διαθέτουν
εκεί κατοικία τρεις χιλιάδες διακόσιοι Έλληνες. Φυσικά θα υπάρ-
χουν και επενδύσεις σε κινητές αξίες, όπως σε οµόλογα ή µετο-
χές, ενώ η ελληνική ναυτιλία έχει σηµαντική παρουσία στη
Μεγάλη Βρετανία, γεγονός που σηµαίνει, επίσης, πως πρέπει να
αναλυθούν οι επιπτώσεις του Brexit στον συγκεκριµένο κλάδο. 

Από την άλλη πλευρά, ένας σηµαντικός αριθµός βρετανικών
εταιρειών έχουν επενδύσει στη χώρα µας, όπως η «VODAFONE»,
η «DIXONS ΚΩΤΣΟΒΟΛΟΣ», η «GLAXOSMITHKLINE», η «BC
PARTNERS» και άλλες, που δεν γνωρίζουµε πώς ακριβώς κατα-
γράφονται. Οφείλει, λοιπόν, να ερευνηθεί τι θα συµβεί στο µέλ-
λον και µε αυτές τις επιχειρήσεις. 

Τελευταίο θέµα που πρέπει να µας απασχολήσει είναι ο έλεγ-
χος των προσφυγικών ροών, που φαίνεται πως θα γίνει πιο αυ-
στηρό το πλαίσιο της Μεγάλης Βρετανίας, µε αποτέλεσµα να
εγκλωβιστούν πρόσφυγες στην Ελλάδα. Εκτός αυτού, ίσως
υπάρξουν κίνδυνοι από τζιχαντιστές Βρετανούς πολίτες που θα
θελήσουν να φύγουν από τη Βρετανία είτε λόγω του Brexit είτε
για να εµπλακούν στις µάχες της Μέσης Ανατολής είτε για τη
διενέργεια τροµοκρατικών πράξεων. Ας µην ξεχνάµε πως στην
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Ελλάδα υπάρχουν πλέον πολλές αµερικανικές βάσεις -έχουµε
δώσει τα πάντα- οι οποίες αποτελούν στόχο αυτών των ανθρώ-
πων. 

Στα επιµέρους άρθρα, τώρα, που έχουµε αντιρρήσεις έχω να
πω τα εξής: Στο άρθρο 1 παρατείνεται ένα µεταβατικό καθεστώς
ελεύθερης εισόδου – εξόδου φοίτησης – εργασίας, διασφαλίζε-
ται η ασφάλεια ως προς τη µετακίνηση του πληθυσµού από και
προς τη Μεγάλη Βρετανία. Η ερώτησή µας εδώ ήταν τι θα συµβεί
στις περιπτώσεις εγκληµατιών η παράνοµων µεταναστών. Θα
υπάρχει έλεγχος διαβατηρίων; Μήπως υπάρξει µια ένταση των
ροών, όπως παρατηρήθηκε πρόσφατα στο Καλαί; Δεν πήραµε
καµµία απάντηση. 

Στο άρθρο 3, κατά την άποψή µας η εφαρµογή αυτού του άρ-
θρου είναι άδικη προς τον Έλληνα ασφαλισµένο. Ειδικότερα, η
διάταξη επικαλείται την αρχή της ίσης µεταχείρισης. Πώς γίνεται
όµως να αναφερόµαστε στην ίση µεταχείριση δύο πολιτών που
έχουν εργαστεί σε διαφορετικές χώρες, µε διαφορετικά καθε-
στώτα, διαφορετικές συνθήκες κ.λπ., αλλά να διεκδικούν για πα-
ράδειγµα την ίδια σύνταξη από ένα κράτος χωρίς να έχουν
εργαστεί σε αυτό και για αυτό; Εποµένως είναι άδικο και κατα-
χρηστικό να πληρώνει ο Έλληνας ασφαλισµένος τη σύνταξη
ενός πολίτη τρίτης χώρας που δεν εργάστηκε στην Ελλάδα.

Στο άρθρο 4 παρουσιάζεται το εξής παράδοξο: Οι µεν κανονι-
κοί Βρετανοί πολίτες που θα εισέλθουν στην Ελλάδα νόµιµα µετά
το Brexit θα πρέπει να καλύψουν την υγειονοµική τους περί-
θαλψη µε δικά τους έξοδα. Αντίθετα, οι ανιθαγενείς, πρόσφυγες,
µετανάστες κ.λπ. που σε κάποια στιγµή είχαν υπαχθεί στη νοµο-
θεσία του Ηνωµένου Βασιλείου και τώρα βρίσκονται στην Ελ-
λάδα θα δικαιούνται δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη.
Διαφωνούµε, προφανώς, στην ειδική προστασία που παρέχεται
µε το άρθρο αυτό στους ανιθαγενείς, πρόσφυγες, µετανάστες,
αφού το νοµοσχέδιο θα έπρεπε να αφορά µόνο τους Βρετανούς
πολίτες, όχι περιπτώσεις ατόµων που έχουν νοµικά χαρακτηρι-
στεί ως ανιθαγενείς ή πρόσφυγες από µη ελληνικές αρχές. 

Στο άρθρο 8 δεν αντιλαµβανόµαστε και δεν επεξηγείται ποια
είναι η σχέση της διάταξης για την ΑΑΔΕ µε τις ρυθµίσεις για το
Brexit. Σε τελική ανάλυση, εµείς δεν υποστηρίζουµε µια ξένη υπη-
ρεσία που δεν ελέγχεται από το κράτος µας, όπως είναι η ΑΑΔΕ,
πόσω µάλλον όσον αφορά επιχορηγήσεις των εξόδων λειτουρ-
γίας της µε προσλήψεις και µετατάξεις.

Υπενθυµίζουµε ότι η ΑΑΔΕ ιδρύθηκε το 2016 ως ανεξάρτητη
αρχή, όπως ακριβώς το 2016 υποχρεωθήκαµε να ιδρύσουµε το
υπερταµείο και να µεταφέρουµε εκεί όλα µας τα περιουσιακά
στοιχεία.

Στο άρθρο 9, ειδικά όσον αφορά τους φοιτητές, κατά την πα-
ράγραφο 3, η αναγνώριση τίτλων ή πτυχίων θα ρυθµιστεί µε
κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργείων Εξωτερικών και Παι-
δείας. Δεν δίνεται, όµως, ακριβής απάντηση σχετικά µε τους Έλ-
ληνες που φοιτούν στα Βρετανικά πανεπιστήµια, όπως, για
παράδειγµα, στο θέµα των διδάκτρων, που δεν γνωρίζουµε εάν
θα παραµείνουν ως έχουν ή αν θα αλλάξουν. Σύµφωνα πάντως
µε στοιχεία της Higher Education Statistics Agency της Μεγάλης
Βρετανίας, το ακαδηµαϊκό έτος 2017-2018 φοίτησαν εκεί δέκα
χιλιάδες εκατόν τριάντα πέντε Έλληνες, καταλαµβάνοντας την
τέταρτη θέση µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Επίσης, σύµφωνα µε την ίδια πηγή, δεκαεπτά χιλιάδες τετρα-
κόσιοι δέκα Έλληνες φοιτητές παρακολούθησαν την ακαδηµαϊκή
περίοδο 2017-2018 τµήµατα Βρετανικών πανεπιστηµίων στην Ελ-
λάδα, καταλαµβάνοντας την πρώτη θέση εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Ούτε εδώ δίνετε µια συγκεκριµένη απάντηση, σχετικά
µε το τι θα συµβεί στο µέλλον.

Τέλος, η µεγαλύτερη πηγή ανησυχίας για την Ελλάδα προκύ-
πτει από τη διατάραξη της νοµισµατικής ισοτιµίας και την ισχυ-
ροποίηση του ευρώ έναντι της στερλίνας, γεγονός που σηµαίνει
πως τα ελληνικά προϊόντα που σήµερα εξάγονται στη Βρετανία,
στα οποία συµπεριλαµβάνεται και ο τουρισµός, θα καταστούν
αυτόµατα πιο ακριβά, χάνοντας σε ανταγωνιστικότητα. Παράλ-
ληλα, οι εισαγωγές βρετανικών προϊόντων στην Ελλάδα θα κα-
ταστούν φθηνότερες, οπότε θα αυξηθούν, επιδεινώνοντας το
εµπορικό µας έλλειµµα. 

Ως εκ τούτου, η Ελλάδα χρειάζεται λεπτοµερές σχέδιο για την

αντιµετώπιση των αναταράξεων, ειδικά για την περίπτωση ενός
σκληρού Brexit, αφού στη δεινή οικονοµική κατάσταση που βρί-
σκεται ως η πλέον χρεοκοπηµένη χώρα του πλανήτη δεν επιτρέ-
πεται κανένα απολύτως λάθος.

Στο τρίτο και τελευταίο µέρος της εισήγησής µας θα αναφερ-
θούµε στο ίδιο το γεγονός, θεωρώντας πως είναι κορυφαίο από
ιστορικής και πολιτικής πλευράς, αφού αποφασίστηκε, τόσο από
τους πολίτες, όσο και από τους εκπροσώπους τους η αποχώ-
ρηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία εισήλθε η Μεγάλη
Βρετανία το 1973. 

Μία από τις βασικότερες αιτίες τώρα για τις οποίες οι πολίτες
ψήφισαν το Brexit είναι το ότι επιθυµούν να έχουν µεγαλύτερο
έλεγχο των µεταναστευτικών ροών. Η δεύτερη αιτία είναι η µε-
τατροπή της Ευρώπης σε Γερµανική, κάτι που θα έπρεπε να απα-
σχολεί όλους τους Ευρωπαίους και ιδιαίτερα εµάς τους
Έλληνες. Η τρίτη αιτία είναι η πολιτική του µερκαντιλισµού της
Γερµανίας, την οποία επιβάλλει εκτός Ευρωζώνης µε τη χαµηλή
ισοτιµία του ευρώ λόγω της κρίσης χρέους χωρών όπως η Ελ-
λάδα, ενώ εντός της Ευρωζώνης µε τη διατήρηση των µισθών
των εργαζοµένων της κάτω από την παραγωγικότητα τους. Έτσι,
αυξάνει τις εξαγωγές της, µειώνει τις εισαγωγές και παράγει θη-
ριώδη πλεονάσµατα. Σηµειώνουµε πως τα πλεονάσµατα του
ενός είναι ελλείµµατα του άλλου, γεγονός που σηµαίνει πως η
Γερµανία ζει εις βάρος µας. Έτσι, η Ευρώπη δεν έχει σίγουρα
κανένα µέλλον, κάτι που φαίνεται πως έχει διαπιστώσει πρώτη η
Μεγάλη Βρετανία.

Σύµφωνα τώρα µε τις στατιστικές, σε έναν πληθυσµό πενήντα
δύο εκατοµµυρίων ατόµων που είχε η Βρετανία το 1992, οι µε-
ταναστευτικές εισροές ήταν πολύ µεγάλες, κυρίως από τις
χώρες της Ανατολικής Ευρώπης, µετά τη διεύρυνση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στη συνέχεια από τις υπόλοιπες µετά το ξέ-
σπασµα της κρίσης χρέους.

Ειδικότερα, ο πληθυσµός της το 2015 έφτασε στα 65,1 εκα-
τοµµύρια, αυξήθηκε δηλαδή κατά 13 εκατοµµύρια µέσα σε είκοσι
τρία χρόνια. Όσον αφορά, δε, τη θέση της, µε βάση την οποία οι
µεταναστευτικές εισροές στη Βρετανία ενίσχυσαν σηµαντικά την
προσφορά εργασίας και προκάλεσαν τη µείωση των αµοιβών,
κυρίως των χαµηλόµισθων, έχει επιβεβαιωθεί από µια σειρά οι-
κονοµετρικών µελετών -τα έχουµε καταθέσει ήδη στα Πρακτικά-
ενώ αυξήθηκε ο ανταγωνισµός στην αγορά ακινήτων µε αποτέ-
λεσµα την άνοδο των ενοικίων. Εποµένως η µετανάστευση συ-
νετέλεσε σηµαντικά στην κατακόρυφη µείωση του βιοτικού
επιπέδου των Βρετανών, ιδίως των µεσαίων και κατώτερων εισο-
δηµατικών τάξεων, ενώ επιβάρυνε τη χρήση των δηµόσιων υπο-
δοµών, όπως τις συγκοινωνίες, τα νοσοκοµεία και τα σχολεία, µε
τα τελευταία να εµφανίζουν ένα µεγάλο ποσοστό µαθητών µε µε-
ταναστευτικό υπόβαθρο.

Εάν µελετούσε, τώρα, κανείς αυτά που γράφονταν τα τελευ-
ταία χρόνια, ιδίως από τα γερµανικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
θα του δηµιουργούταν η εντύπωση πως θα κινδυνεύσει ακόµη
και η ζωή των Βρετανών µετά το Brexit. Κάτι ανάλογο, βέβαια,
είχε αναφέρει και το βρετανικό Υπουργείο Οικονοµικών πριν από
το δηµοψήφισµα, όπου προειδοποιούσε για τις καταστροφικές
συνέπειες του Brexit, τονίζοντας τότε πως αµέσως µετά τη θετική
του έκβαση θα έπρεπε να υπολογίζουν οι Βρετανοί πολίτες το
χειρότερο.

Εντούτοις, παρά το ότι το 2017 είχαν παρέλθει ήδη πάνω από
δύο χρόνια, δεν επιβεβαιώθηκε ούτε στο ελάχιστο το συγκεκρι-
µένο σενάριο. Σε κάθε περίπτωση, για να προβλέψει κανείς τις
συνέπειες ενός Brexit, θα έπρεπε να γνωρίζει, πρώτον, επακρι-
βώς τη συµφωνία εξόδου και, δεύτερον, τις πραγµατικές οικο-
νοµικές σχέσεις της Βρετανίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς
επίσης τη σηµασία τους.

Ακόµη, όµως, και να µην υπάρξει κάποια συµφωνία, οι συναλ-
λαγές της Βρετανίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν θα είναι
ανεξέλεγκτες, αφού τότε θα καθορίζονται από τους κανόνες του
ΠΟΕ, αν και αφορά κυρίως τα προϊόντα και πολύ λιγότερο τις
υπηρεσίες, κάτι που είναι προς όφελος ιδίως της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Σύµφωνα, τώρα, µε µια έρευνα, οι αναλύσεις που διεξήχθη-
σαν σε δεκατέσσερις χώρες, οι οποίες συναλλάσσονται µε την
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Ευρωπαϊκή Ένωση µε τους κανονισµούς του ΠΟΕ, αποδεικνύουν
πως η µη υπογραφή συµφωνίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
καλύτερη από µια κακή συµφωνία. Οπότε, οι κανόνες του ΠΟΕ
αποτελούν µια πραγµατική εναλλακτική λύση για τη Μεγάλη Βρε-
τανία.

Κλείνοντας, είναι φανερό πως η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Γερµα-
νία καλύτερα, που κρύβεται από πίσω της και την ελέγχει από-
λυτα, προσπάθησε µε κάθε τρόπο να κάνει δύσκολη τη ζωή των
Βρετανών, ιδίως των εξαγωγέων, έτσι ώστε να πιέσει τη χώρα να
υπογράψει µια συµφωνία, η οποία θα µπορούσε να την κατα-
στρέψει εντελώς, όπως το PSI την Ελλάδα. Ο στόχος ήταν να δη-
µιουργηθεί ένα παράδειγµα προς αποφυγή ξανά, όπως στην
περίπτωση της Ελλάδας, για να µη διακινδυνεύσει η Γερµανία
την αυτοκρατορία της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
ο ειδικός αγορητής του ΜέΡΑ25, ο κ. Λογιάδης. 

Μετά τον κ. Λογιάδη, θα δοθεί ο λόγος στον Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, τον κ. Βελόπουλο.
Αµέσως µετά, θα µιλήσει ο Υπουργός κ. Βαρβιτσιώτης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 29 Ιανουα-

ρίου, σε µερικές µέρες, επικυρώνεται από το Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο η έξοδος του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Στις 31 Ιανουαρίου επέρχεται το Brexit και προβλέπεται
µια µεταβατική περίοδος µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2020. 

Για πρώτη φορά στην ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µετά
από µισό αιώνα συµµετοχής ενός κράτους-µέλους του Ηνωµέ-
νου Βασιλείου, αυτό αποχωρεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι
όντως ένα πρωτόγνωρο, δύσκολο, επικίνδυνο µε πάρα πολλούς
αστάθµητους παράγοντες εγχείρηµα.

Τι εικόνα δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση προς την παγκόσµια κοι-
νότητα µε το γεγονός αυτό; Δίνει την εικόνα της κρίσης; Δίνει
την εικόνα των φυγόκεντρων δυνάµεων ή της διάλυσης; Πρόκει-
ται για µια κατάσταση που ουσιαστικά δεν ωφελεί κανέναν. 

Πάντα υπέβοσκε η ευρωσκεπτικιστική στάση του Ηνωµένου
Βασιλείου απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Συνθήκη του Μά-
αστριχτ και η καταστροφική διαχείριση της κρίσης του ευρώ από
την Ευρωπαϊκή Ένωση οδήγησαν το Ηνωµένο Βασίλειο να απο-
φασίσει να εξέλθει από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Να θυµίσουµε ότι, όταν ξέσπασε η κρίση του 2008, η παγκό-
σµια κρίση, η Τράπεζα της Αγγλίας άρχισε αµέσως να τυπώνει
βουνά λιρών για να αντιµετωπίσει τη διογκούµενη ύφεση. Πριν
τελειώσει το 2009, η ύφεση είχε λήξει εκεί. Αντιθέτως στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα άρχισε να κάνει
το ίδιο το 2015, µε τόσο µεγάλη καθυστέρηση. 

Το πρώτο νοµοσχέδιο λοιπόν φέτος αφορά τις ρυθµίσεις στο
νοµοθετικό πλαίσιο που αφορούν το Brexit. Το νοµοθετικό σχέδιο
αποτελείται από δώδεκα άρθρα. Τα δύο τελευταία αφορούν κα-
τάργηση διατάξεων. Ρυθµίζει τη µεταβατική περίοδο µέχρι την
ολοκλήρωση του Brexit για τους Βρετανούς πολίτες και τα µέλη
των οικογενειών τους, παίρνοντας στην πλειοψηφία των άρθρων
του την υπόθεση της αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου
χωρίς συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε µόνο το άρθρο
10 να κάνει αναφορά σε Brexit µε συµφωνία.

Σε αυτό το προκάτ νοµικό κείµενο, που καλούνται ή έχουν πρά-
ξει πρόσφατα τα είκοσι επτά κοινοβούλια να επικυρώσουν, τυ-
ποποιηµένο, µεταφρασµένο µε google translate ως επί το
πλείστον, η Ευρωπαϊκή Ένωση ακολουθεί τη σκληρή γραµµή του
γραφειοκρατικού ιερατείου των Βρυξελλών και της γραµµής του
Βερολίνου, που εξυπηρετεί κοντόφθαλµα συµφέροντα του πυ-
ρήνα. Παραδείγµατος χάριν το Παρίσι ονειρεύεται να γίνει Σίτι
στη θέση του Σίτι, µε τις πολυεθνικές δήθεν να σπεύδουν να εγ-
κατασταθούν εκεί, ενώ µεσοπρόθεσµα τροφοδοτεί τον αντιευ-
ρωπαϊκό λαϊκισµό και τις φυγόκεντρες δυνάµεις.

Σήµερα δεν γνωρίζουµε εάν το Brexit γίνει µε ή χωρίς συµφω-
νία. Πάντως τα ενδεχόµενα της κατάστασης της post Brexit Βρε-
τανίας είναι πολλά. Για παράδειγµα υπάρχει το ενδεχόµενο το
Ηνωµένο Βασίλειο να περάσει στη σφαίρα επιρροής της Αµερι-

κής, της αµερικανικής ηπείρου, να συµπληρώνει, όπως ήδη
κάνει, τη Wall Street, σε ένα αέναο χρηµατιστηριακό παίγνιο, και
λόγω διαφοράς ώρας οι χρηµατιστηριακές αγορές να παραµέ-
νουν πάντα ανοικτές. 

Εκεί ενδέχεται να οδηγήσει η σκληρή τιµωρητική στάση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στον πολιτικό και οικονοµικό διαχωρισµό
της Ευρώπης. Η Ευρωπαϊκή Ένωση θα σπαράσσεται από τον
λαϊκισµό και τις φυγόκεντρες καταστροφικές τάσεις που την
αποδυναµώνουν. Ένα παραπάνω: Εάν αποδειχθεί ότι η έξοδος
του Ηνωµένου Βασιλείου είναι επικερδής, είναι επωφελής για
τους κατοίκους του Ηνωµένου Βασίλειο, τότε θα έχουµε περαι-
τέρω ανάλογες εξελίξεις. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 προτάσσουµε, πρώτον, ότι η εθνική γραµµή
πρέπει να είναι από τη µία ο απόλυτος σεβασµός στη βούληση
του βρετανικού λαού, ο οποίος εκφράστηκε δύο φορές, τόσο
πριν από τριάµισι χρόνια, το 2016, όσο και πριν από ένα µήνα.
Brexit είναι η δηµοκρατικά εκπεφρασµένη βούληση της απόλυτης
πλειοψηφίας των Βρετανών. Δεύτερον, από την άλλη, το γεγο-
νός, ο στόχος ότι δεν θα πρέπει να αποξενώσουµε τη Βρετανία
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό ουσιαστικά προτείνουµε ένα
ήπιο µοντέλο, ένα µοντέλο το οποίο θα διατηρήσει τη Βρετανία
µε την τελωνειακή ένωση της Ευρώπης και τη συµµετοχή της
Βρετανίας στην ενιαία αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως
περίπου αυτό της Νορβηγίας. 

Θα πρέπει να τονίσουµε ότι δεν είναι δυνατόν, δεν µπορεί το
Ηνωµένο Βασίλειο να έχει ένα χειρότερο στάτους αντιµετώπισης,
παραδείγµατος χάριν, σε σύγκριση µε τη Βουλγαρία, η οποία θα
είναι µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ή να έχει το ίδιο το Ηνω-
µένο Βασίλειο το ίδιο στάτους µε τη Σερβία, η οποία σήµερα είναι
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ως τρίτο κράτος η Μεγάλη Βρετανία,
που δεν θα είναι πλέον µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή
είναι η σκληρή θέση των Βρυξελλών και του Βερολίνου, της Προ-
έδρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Γερµανίδας Ursula von der
Leyen. Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να βρει ένα νέο modus vi-
vendi, έναν νέο δρόµο για την µετεξέλιξή της.

Όπως είπα, εµείς ως ΜέΡΑ25 προκρίνουµε, µεταξύ όλων των
πιθανών σεναρίων, εκείνο που θα προκαλέσει τους µικρότερους
δυνατούς κλυδωνισµούς και τα µικρότερα κόστη για µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και νοικοκυριά. Είναι το σενάριο του λεγόµε-
νου “ήπιου Brexit”. 

Τα ακανθώδη θέµατα στις διαπραγµατεύσεις µεταξύ Ηνωµέ-
νου Βασιλείου και Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι κυρίως τα θέµατα
που αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος, της ασφάλειας,
τα εργασιακά θέµατα και τη φορολογική πολιτική. Από το Ηνω-
µένο Βασίλειο πρέπει να ξέρουµε ότι η Σκωτία επιθυµεί να πα-
ραµείνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως είναι σήµερα. Η Ουαλία
και η Βόρειος Ιρλανδία είναι διχασµένες. Υπάρχει άρα η πιθανό-
τητα, ο κίνδυνος της διάσπασης του Ηνωµένου Βασιλείου λόγω
ακριβώς του Brexit. Θα έχει κερδίσει ο Μπόρις Τζόνσον τις εκλο-
γές, αλλά θα έχει διαµελίσει το Ηνωµένο Βασίλειο, που δεν θα
είναι πλέον ηνωµένο. Πιστεύω ότι θα δούµε ακόµη πάρα πολλά
µέχρι τότε. Εάν η αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από την
Ευρωπαϊκή Ένωση είναι επιτυχής, κερδοφόρα, όπως προείπα,
για το Ηνωµένο Βασίλειο, τότε µπορεί να ανοίξει περαιτέρω ο
ασκός του Αιόλου για µεγαλύτερες φυγόκεντρες δυνάµεις απο-
χώρησης χωρών από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στις 31-1-2020 σχε-
διάζει ο Μπόρις Τζόνσον να κτυπήσει το Big Ben χαρµόσυνα για
την έξοδο από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το δεύτερο εξάµηνο το
2020 θα προεδρεύει της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Γερµανία. Ερώ-
τηση: Τι στάση θα κρατήσει τότε η Καγκελάριος Μέρκελ απέ-
ναντι στο Ηνωµένο Βασίλειο; 

Οι σχέσεις της Ελλάδος µε το Ηνωµένο Βασίλειο αφορούν κυ-
ρίως τον τουρισµό. Το Ηνωµένο Βασίλειο είναι η δεύτερη µεγα-
λύτερη χώρα προέλευσης τουριστών για την Ελλάδα και γι’
αυτόν τον λόγο δεν πρέπει να αντιµετωπίζεται από εµάς ως τρίτη
χώρα. Επίσης, οι φοιτητές και οι εργαζόµενοι Έλληνες που είναι
εκεί πέρα παίζουν σηµαντικό ρόλο, όπως επίσης και ο χρηµατο-
οικονοµικός τοµέας. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει να επιλύσει πολλά θέµατα και προ-
κλήσεις προς όφελος όλων των λαών της Ευρώπης. Αυτός είναι
και ο στόχος, η προσπάθεια, ο σκοπός του DiEM25, του πρώτου
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και µοναδικού πανευρωπαϊκού κινήµατος, και του ΜέΡΑ25 ως
του ελληνικού βραχίονά του. Σεβόµενοι πλήρως τη δηµοκρατική
εκπεφρασµένη ετυµηγορία του βρετανικού λαού, υπερψηφί-
ζουµε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Πρόεδρος της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας Ελληνική Λύση κ. Βελόπουλος έχει
τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα ήθελα για ακόµη µία φορά, ξεκινώντας την οµιλία
µου, να χαιρετίσουµε την παρουσία του στρατάρχη Χαφτάρ στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, στην ηµιεπίσηµη -γιατί πραγµατικά δεν
είναι επίσηµη αυτή η επίσκεψη του στρατηγού- που θα έπρεπε
να γίνει από τον µήνα Σεπτέµβριο. Και το λέω αυτό γιατί φαντά-
ζοµαι ότι έχετε αντιληφθεί στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ,
ότι καθυστερείτε σκανδαλωδώς σχεδόν σε όλα τα θέµατα. Ακόµη
και το νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα εδώ τελειώνει το 2020
και κάτι, µε την έννοια ότι είναι µια πρόσκαιρη κατάσταση, ένα
µπάλωµα σε µια διαδικασία. 

Ξέρετε, πριν από λίγα λεπτά, ο Υπουργός Εξωτερικών έκανε
µια δήλωση και µας είπε, κύριε Βαρβιτσιώτη, µέσα σε δυο-τρεις
προτάσεις -θα ήθελα να µε ακούτε, γιατί µε ενδιαφέρει και η
άποψή σας- ότι «περιµένουµε από τη Γερµανία, περιµένουµε από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, περιµένουµε από τις συµµαχικές χώρες,
περιµένουµε» κ.λπ.. Κι εγώ αναρωτιέµαι, µια χώρα µε εξωτερική
πολιτική µπορεί να περιµένει από άλλες χώρες για να τη σώσουν;
Μια χώρα µε εξωτερική πολιτική σοβαρή και σθεναρή περιµένει
από τη Γερµανία να τη σώσει; Περιµένει από την ευρωπαϊκή αλ-
ληλεγγύη, που είναι ανύπαρκτη και φάνηκε από το Βερολίνο,
κύριε Υπουργέ, να µας σώσει η Γερµανία; Ξέρετε, όταν λες «πε-
ριµένω από κάποιον τρίτο», κύριε Υπουργέ, σηµαίνει ότι δεν
µπορώ, σηµαίνει ότι είµαι αδύναµος να το κάνω. Αυτή η δήλωση,
λοιπόν, µε προβληµατίζει. 

Βέβαια είπε και το περίφηµο βέτο ότι εάν συµβεί κάτι µε το
οποίο δεν συµφωνεί η Ελλάς, κύριε Υπουργέ, ότι η Νέα Δηµο-
κρατία -και ο Πρωθυπουργός το είπε βέβαια χθες στον «ALPHA»-
θα θέσει βέτο. Εννοείτε όπως στα Σκόπια; Εννοείτε όπως στην
Αλβανία; Γιατί στο χωριό µου, κύριε Υπουργέ, ξέρετε τι λένε;
Είστε από Αρκαδία, αν δεν κάνω λάθος, στην καταγωγή. Εµείς
δεν σας πιστεύουµε. Στο χωριό µου ξέρετε τι λένε; «Μια φορά
ψεύτης, πάντα ψεύτης». Δεν γίνεται να µας λέγατε προεκλογικά
ότι θα θέσετε βέτο στα Σκόπια, στην είσοδό τους και στα κονδύ-
λιά τους, και µετά να µέµφεστε τον Μακρόν που έθεσε βέτο
αυτός αντί για εµάς. 

Άρα, λοιπόν, πώς να σας πιστέψει ο Έλληνας ακόµη και για το
θέµα αυτό, που είναι µείζονος σηµασίας, για την αποκλειστική
οικονοµική ζώνη; Και επειδή είµαστε παλιότεροι κι οι δύο εδώ
µέσα, θυµάστε το 2008-2009. Όταν φώναζα από εκεί κάτω και
έλεγα: «κάνουµε ΑΟΖ, κάνουµε ΑΟΖ, υπάρχουν πετρέλαια και
φυσικό αέριο», πολλοί από το κόµµα σας χλεύαζαν τις απόψεις
µου και έλεγαν «δεν υπάρχει τίποτα, αυτά είναι παραµύθια, στη
φαντασίωσή σου» κ.λπ., το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας.

Kαι σήµερα κινδυνεύει η πατρίδα µας µε έναν γενικευµένο πό-
λεµο στην ευρύτερη περιοχή από την ύπαρξη φυσικού αερίου
και πετρελαίου στην ευρύτερη λεκάνη της Μεσογείου. 

Θα µου πείτε: «Μας ψήφισε το 40% των Ελλήνων». Ε, δεν
φταίω εγώ αν κάποιοι εξ αυτών δεν αντιλαµβάνονται ποιοι τους
λένε ψέµατα και ποιοι τους λένε την αλήθεια. Εγώ δεν φταίω σε
αυτό. Προσπαθώ να µιλήσω στον ελληνικό λαό µε τα αυτονόητα. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι ενώ
την Κυριακή συναντιέστε στο Βερολίνο, ξέρετε τι µας είπε η Γερ-
µανία; Ακούστε την απάντηση των Γερµανών από το Υπουργείο
Εξωτερικών της Γερµανίας. Διαβάζω γερµανικό Τύπο: «Εκπρο-
σωπείστε από την Ευρωπαϊκή Ένωση». Η απάντηση των Γερµα-
νών στην Ελλάδα είναι ότι η Ελλάδα εκπροσωπείται από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κι εγώ αναρωτιέµαι, έχω κοινά συµφέροντα µε τη Γερµανία
στην ευρύτερη περιοχή; Όχι. Έχω κοινά συµφέροντα µε την Ιτα-
λία; Όχι. Έχουµε τελείως διαφορετικά συµφέροντα και θα σας
το αποδείξω σε λίγο. 

Και θα σας πω κάτι ακόµα. Δεν είναι κατάντια να βάλετε τα

δικά σας µέσα, τον «ΣΚΑΪ» και τα υπόλοιπα µέσα ενηµερώσεως
που έχουν γίνει όλα νεοδηµοκρατικά µέσα σε ένα βράδυ µετά τις
εκλογές -ενώ ήταν ΣΥΡΙΖΑ όλα, ξαφνικά επειδή οι περισσότεροι
έχουν οµολογιακά δάνεια, ξέρετε τι εννοώ όσοι ψάχνετε την
ιστορία, ξαφνικά έγιναν όλοι Νέα Δηµοκρατία, και αν αύριο κυ-
βερνήσει το ΚΚΕ που τώρα απουσιάζει ή το ΠΑΣΟΚ, θα είναι ΚΚΕ
ή ΠΑΣΟΚ-και να λένε: «Θα στείλουµε ως εκπρόσωπό µας, µετά
τη µεγάλη συνάντηση µε τον κ. Μητσοτάκη και τον Δένδια, τον
κ. Χαφτάρ να εκπροσωπήσει την Ελλάδα στο Βερολίνο»; Διά αν-
τιπροσώπων θα κάνουµε εξωτερική πολιτική; 

Και να σας το πω και διαφορετικά. Σήµερα ο Χαφτάρ είναι µε
εµάς. Ποιος εγγυάται ότι µετά από µερικούς µήνες δεν θα είναι
µε κάποιους άλλους; Λέω εγώ που, επαναλαµβάνω, είµαι υπέρ
των επιλογών του Χαφτάρ στην προκειµένη περίπτωση. Ποιος
µου εγγυάται εµένα ότι ο Χαφτάρ δεν θα µας γυρίσει την πλάτη
µετά από µερικούς µήνες, αν αδυνατούµε να τους βοηθήσουµε;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ξέρετε, οι φίλοι µας οι Γερµανοί πριν από πολύ καιρό, όταν
κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, έλεγαν -και οι δικοί σας οι Βουλευτές αρ-
γότερα- ότι έπρεπε να δεχθούµε τη Συµφωνία των Πρεσπών,
κύριε Υπουργέ -αυτό έλεγαν οι συριζαίοι- για να είµαστε κοντά
στη σφαίρα επιρροής της Γερµανίας, για να µπορούµε να ισχυ-
ροποιήσουµε τις συµµαχίες µας, γιατί εχθρός µας είναι η Τουρ-
κία, γιατί πρέπει να ακούσουµε τη φωνή των συµµάχων και να
πούµε «ναι» στο «Βόρεια Μακεδονία». Έτσι έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ. Είδα
πόσο ισχυρές είναι οι συµµαχίες µας τώρα. Πάλι µας «αδειάζουν»
οι Γερµανοί.

Άρα ο δεδοµένος σύµµαχος που λέγεται Ελλάδα, κατά δή-
λωση του Πρωθυπουργού, είναι δεδοµένο ότι πάντα θα «αδει-
άζεται». Το είπα σε έναν τηλεοπτικό δίαυλο, κύριε Υπουργέ, ότι
δεδοµένος σε αυτόν τον κόσµο δεν είναι κανείς, ούτε η γυναίκα
µας καµµιά φορά, για να µην αυταπατώµεθα. 

Το λέω αυτό γιατί σας «αδειάζουν» κάθε µέρα. Καθηµερινά
«αδειάζουν» την πατρίδα µας. Δεν «αδειάζουν» εσάς ως Νέα Δη-
µοκρατία. Αυτό δεν καταλαβαίνετε. Δεν είστε η Νέα Δηµοκρατία
η Κυβέρνηση η οποία κυβερνά την Ελλάδα. Είστε η Κυβέρνηση
όλων των Ελλήνων. Και όταν «αδειάζεται» η πατρίδα µας, κύριε
Υπουργέ, είναι σαν να «αδειάζουµε» όλους τους Έλληνες.

Πού είναι οι σύµµαχοι; Ρωτώ. Πού είναι οι σύµµαχοί µας; Πού
είναι οι Αµερικανοί; Πού είναι οι Γερµανοί µε τα κανόνια τους;
Πού είναι όλοι αυτοί, κύριε Υπουργέ, οι σύµµαχοί µας; Πού στο
καλό εξαφανίστηκαν;

Κι επειδή εγώ θέλω να «ξύσω» τη µνήµη ορισµένων, αν δεν
κάνω λάθος, σε εσάς έκανα την επίκαιρη ερώτηση στις 23 Σε-
πτεµβρίου. Ήσασταν εκεί πάνω και ήµουν εκεί κάτω και σας
έλεγα ότι αν δεν κάνετε ΑΟΖ σύντοµα -του Σεπτεµβρίου του ’19
η ερώτηση, πριν από µερικούς µήνες-, θα χάσουµε την υπόθεση
Χαφτάρ στη Λιβύη. Αν χαθεί ο Χαφτάρ, χάσαµε την ΑΟΖ. Από τα
Πρακτικά της Βουλής τα διαβάζω. 

Σας το λέω γιατί ξέρω το θέµα καλά. Πρέπει να φωνάξετε τον
Χαφτάρ στην Ελλάδα. Στις 23 Σεπτεµβρίου του 2019. Χρειαστή-
κατε έξι µήνες για να ακούσετε τη φωνή της λογικής, τη δική µας
φωνή, που σας λέγαµε το αυτονόητο. Λειτουργείτε µε χρονοκα-
θυστέρηση. Λειτουργείτε σύµφωνα µε το παλιό, αν θέλετε, ωρο-
λογιακό σύστηµα.

Ακούστε µας και αν µας ακούσετε, θα πετύχετε. Όσο δεν µας
ακούτε, θα κάνετε εγκληµατικά λάθη, όπως και στο µεταναστευ-
τικό µε τα ακατοίκητα νησιά, τις ΜΚΟ που δεν κλείνετε. Ακούστε
τη φωνή της λογικής. Χρειάστηκαν, λοιπόν, έξι µήνες.

Εγώ θα σας πω τι θα σας πει σήµερα ο Χαφτάρ. Υπάρχουν δύο
οµάδες. Η µία είναι του Σάρατζ και η άλλη του Χαφτάρ. Ο Σάρατζ
χρηµατοδοτείται απευθείας από τον Ερντογάν. Το ξέρετε αυτό;
Ακούστε, Υπουργέ µου, για να καταλάβει και ο ελληνικός λαός
και όσοι µας ακούν εδώ µέσα τι σηµαίνει Σάρατζ και Χαφτάρ.

Η Λιβύη είναι µια από τις πλουσιότερες χώρες του κόσµου.
Μην κοροϊδευόµαστε. Έχει τεράστια κοιτάσµατα φυσικού αερίου
και πετρελαίου, όπως και η Ελλάδα έχει, αλλά η Ελλάδα είναι
φτωχή, έχει πτωχεύσει. Την πτωχεύσατε εσείς και οι υπόλοιποι
που κυβερνήσατε.

Πάµε στην ουσία. Δίνει, λοιπόν, ο Ερντογάν οπλικά συστήµατα,
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drone και άλλον οπλισµό και πληρώνεται σε πετρέλαιο. Αυτή
είναι η σχέση συναλλαγής, πέραν των γεωπολιτικών. Ο Χαφτάρ,
λοιπόν, τι ζητάει από την Ελλάδα; Επιχείρησα ακροθιγώς να το
θέσω και στον Πρωθυπουργό. Ζητά να παίρνει πετρέλαιο η Ελ-
λάδα από εκεί, αφού µε την Περσία, το Ιράν δηλαδή, έχουµε προ-
βλήµατα -ξέρετε τι εννοώ, λόγω Τραµπ- και να δίνουµε ή όπλα ή
χρήµα ή να τους βοηθήσουµε να βρουν αγορές. 

Θα το κάνει η Νέα Δηµοκρατία αυτό; Εδώ είναι το ερώτηµα.
Γιατί όταν έχεις τον Χαφτάρ δίπλα σου, αγαπητέ κύριε Υπουργέ,
αυτή την οµάδα που είναι φιλελληνική, θα έλεγα εγώ, την πριµο-
δοτείς. Ξέρετε πώς λέγεται αυτό; Διεθνώς λέγεται proxy war. 

Τι σηµαίνει proxy war; Πόλεµος διά αντιπροσώπων. Δεν θα πο-
λεµήσω εγώ µε την Τουρκία. Αφού άνοιξε µέτωπο η Τουρκία
στον Νότο, θα βοηθήσω τις αντίπαλες οµάδες για να φθαρεί η
εξωτερική πολιτική της Τουρκίας γεωστρατηγικά, µε έµµεσο
τρόπο. Δεν χρειάζεται να πολεµάω εγώ. Πολεµάµε διά της πλα-
γίας οδού, για τα παιδιά µας, τα εγγόνια µας, τα επόµενα παιδιά
που θα έρθουν στον τόπο. 

Και ήθελα να πάω ακροθιγώς και στο νοµοσχέδιο, για να πω
µόνο τι δεν µας απαντά. Σε τι δεν µας απαντά, ξέρετε; Το µέγα
ερώτηµα είναι το εξής. Έχουµε καταλάβει όλη αυτή την τροµο-
κρατία των µνηµονίων για το αν θα βγει η Ελλάδα, τι κακό θα
υποστεί, τι ζηµιά θα πάθουµε; Οι Βρετανοί βγαίνουν από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και βγαίνουν και νικητές. Διότι οι πρώτοι οικο-
νοµικοί δείκτες δείχνουν ότι έχουν και εισροή κεφαλαίων, ενώ
µας λέγατε τα αντίθετα όσο ήσασταν υπέρ των µνηµονίων, ότι
δηλαδή αν φύγει η Ελλάς, θα φύγουν τα κεφάλαια. Λες και
έχουµε γεµίσει µε κεφάλαια του εξωτερικού. Έχει γεµίσει η Ελ-
λάδα µε πακτωλό επενδύσεων! Έχουν έρθει οι επενδύσεις! 

Καζίνο έχουν έρθει βέβαια, για να µην ξεχνιόµαστε, στο Μα-
ρούσι, το Ελληνικό, τώρα στη Λάρισα, αύριο στα Τρίκαλα, µε-
θαύριο στην Κρήτη. Γεµίστε καζίνο την Ελλάδα. Αυτό είναι
επένδυση; Αυτό είναι επενδύσεις; Επένδυση σηµαίνει επένδυση.
Και θα σας πω τι σηµαίνει επένδυση.

Δεν έχετε καταλάβει ότι ο κόσµος γίνεται πολυπολικός; Εγώ
θα σας δώσω µια είδηση τώρα. Ακούστε τι κάνει η Νέα Δηµοκρα-
τία. Πήγε στις Ηνωµένες Πολιτείες, στον Τραµπ, ο Πρωθυπουρ-
γός και από ό,τι φαίνεται, βλέποντας ότι η Γερµανία δεν µας
στηρίζει πολύ, αναγκάζεται να συρθεί πίσω από τις Ηνωµένες
Πολιτείες ως δεδοµένη συµµαχική χώρα. Πάλι λάθος επιλογή κά-
νετε. Πάλι λάθος «άλογο» διαλέγετε. Γιατί ούτε η Αµερική µάς
βοήθησε ποτέ ούτε η Γερµανία. 

Και για να σας τα πω ωµά, γιατί ο κ. Χατζηδάκης δεν µε πί-
στευε κατά το παρελθόν, κύριε Χατζηδάκη, σας έλεγα ότι η Γερ-
µανία είναι η πιο διεφθαρµένη χώρα του κόσµου. Η απόδειξη
είναι ότι από φέτος βγαίνει ένα πιλοτικό πρόγραµµα για να κό-
βουν αποδείξεις οι Γερµανοί. Ξέρω τι σας λέω. Οι περισσότερο
φοροδιαφεύγοντες πολίτες του κόσµου και το πιο διεφθαρµένο
κράτος είναι η Γερµανία. Μην κοροϊδευόµαστε. Διεφθαρµένη
µέχρι το µεδούλι είναι, κύριε Βαρβιτσιώτη. Εγώ ζω εκεί, έχω
σπίτι, ζουν οι συγγενείς µου, οι φίλοι µου και γνωρίζω καλύτερα
τη Γερµανία.

Θα πω όµως το εξής. Ο κόσµος είναι πολυπολικός. Γιατί πρέ-
πει να είµαι δεδοµένος µε τις Ηνωµένες Πολιτείες; Τελείωσε η
Pax Americana. Καταλάβετέ το. Υπάρχει η αναδυόµενη Κίνα, η
αναδυόµενη Ινδία, η ορθόδοξη Ρωσία και άλλες χώρες. Γιατί να
θεωρούν αυτές οι χώρες ότι η Ελλάδα είναι δεδοµένα µε τις Ηνω-
µένες Πολιτείες; Πείτε µου τον λόγο. 

Μας είπαν οι Αµερικανοί, κύριε Υπουργέ, κάτι που µπορεί να
µην ξέρω και να ξέρετε εσείς; Ότι αν συµβεί κάτι, θα στείλουν
κανόνια στην Ελλάδα; Θα στείλουν τα αεροπλανοφόρα τους
εδώ; Όχι, δεν έχω ακούσει τέτοια δήλωση. Το µόνο που άκουσα
ακροθιγώς είναι ότι είναι φίλος του Τραµπ ο Ερντογάν, και ότι
πρέπει να κονοµάει χρήµατα. Όλα είναι µπίζνες, κύριε Υπουργέ.
Όλα είναι µε βάση το συµφέρον. Τίποτε περισσότερο και τίποτε
λιγότερο. 

Η Βρετανία, λοιπόν, προσπαθεί να γίνει µεγάλη. Αυτό είναι το
Brexit, κύριε Υπουργέ. Δεν ξύπνησε ένα πρωί ο όποιος Βρετανός
και είπε «θέλω να φύγω από την Ευρωπαϊκή Ένωση». Σιγά µην
τον πείραζε. Θέλει να ξαναγίνει µεγάλη, γιατί βλέπει την πολυ-
πολικότητα του κόσµου. Βλέπει ότι ο πλανήτης ξαναενεργοποι-

είται σε πολλούς πόλους. 
Και θέλει η Μεγάλη Βρετανία, γιατί έχει στο DNA της την αποι-

κιοκρατία, τη µεγάλη αυτοκρατορία, την κοινοπολιτεία, να ανα-
δυθεί και πάλι από εκεί που είναι -δορυφόρος των Γερµανών και
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως κατάντησε τα τελευταία χρόνια- και
να ξαναγίνει µεγάλη. Όλη η ουσία είναι αυτή. 

Δείτε, λοιπόν, τι πρέπει να κάνει η Ελλάδα ώστε να µην είναι ο
δορυφόρος σώνει και καλά και δεδοµένη χώρα µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες. Υπάρχει και µια αντίφαση. Δεν µπορεί να είσαι µε τις
Ηνωµένες Πολιτείες την ώρα που οι Ηνωµένες Πολιτείες συγ-
κρούονται και µε τη Γερµανία λόγω του Nord Stream και ταυτο-
χρόνως να ακούς και τη Γερµανία. Ή θα ακούς τη Γερµανία ή θα
ακούς τις Ηνωµένες Πολιτείες στην παρούσα χρονική συγκυρία.
Αυτή είναι η αλήθεια. 

Διότι αν είσαι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να καταλάβεις
ένα πράγµα. Δεν µπορεί ο Γερµανός να σου απαγορεύει εσένα
και να σου επιβάλλει το εµπάργκο προς τη Ρωσία για να µην που-
λάω τα ροδάκινά µου, τα γεωργικά µου προϊόντα, να µην κάνω
εξαγωγές και αυτός να κάνει το Nord Stream 2 από τη βαλτική,
παραβιάζοντας το εµπάργκο που µου επέβαλε η ίδια να βάλω
στους Ρώσους.

Σας λέω, λοιπόν, ότι υπάρχουν πράγµατα που πρέπει να τα
δούµε σοβαρά σε αυτόν τον τόπο. Δυστυχώς δεν τα βλέπουµε
και αυτό που µε ενοχλεί περισσότερο είναι η απάντηση του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού, όταν τον ρώτησε ο κ. Σρόιτερ στον
«ALPHA» χθες. Τον ρώτησε: «Τι θα κάνετε αν η Τουρκία στείλει
ερευνητικό πλοίο µέσα στην ελληνική υφαλοκρηπίδα;». Μητσο-
τάκης: «Ό,τι χρειάζεται». Σρόιτερ: «Το ερώτηµα είναι τι χρειάζε-
ται». Μητσοτάκης: «Ό,τι χρειάζεται και θα κάνουµε και ό,τι
χρειάζεται για να µη φτάσουµε στο σηµείο να κάνουµε ό,τι χρει-
άζεται». 

Τώρα αυτό λέγεται Πυθία; Ήξεις αφήξεις ου, εν πολέµω θνή-
ξεις. Θα πας, θα γυρίσεις, δεν ξέρω αν θα γυρίσεις; Τι λέει; «Θα
κάνουµε ό,τι χρειάζεται». Δηλαδή, τι εννοείτε; Θα κάνουµε ό,τι
χρειάζεται για να κάνουµε ό,τι χρειάζεται για να µην κάνουµε ό,τι
χρειάζεται. 

Τώρα αν αυτή η δήλωση, κύριοι συνάδελφοι, είναι δήλωση
Πρωθυπουργού, εγώ ειλικρινά το λέω αυτό ή είναι µία ατυχής
δήλωση ή µάλλον δεν κατάλαβε τι είπε ή κάνει την Πυθία στο
Μαντείο των Δελφών, λέγοντας πράγµατα µετά από το µάσηµα
της δάφνης ή από τις αναθυµιάσεις από κάτω, κάτι έγινε, δεν τα
είπε καλά. Λοιπόν, ας προσέχουµε.

Επίσης, αυτό που µε εκνεύρισε περισσότερο είναι αυτό που
είπε ο κ. Χατζηδάκης. Κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε να γίνει ντόρος
σήµερα στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε τη δήλωση Χατζηδάκη. Ξέ-
ρετε τι είπε ο συνάδελφος Χατζηδάκης; Η Τουρκία -και δεν ξέρω
αν ισχύει αυτή η δήλωση του Υπουργού σας- θα µπορούσε να
γίνει δεκτή στον EastMed Gas Forum αν σέβεται το Διεθνές Δί-
καιο.

Στον EastMed, κύριοι συνάδελφοι, µπήκαν χώρες οι οποίες ή
έχουν σχέση συνοριακή µε τον αγωγό που περνάει ή έχουν φυ-
σικό αέριο και πετρέλαιο. Η Τουρκία διαθέτει φυσικό αέριο και
πετρέλαιο για να µπει στο forum αυτό; Διαθέτει η Τουρκία ή κάτι
άλλο µας λέει ο Χατζηδάκης εδώ, ότι πάµε σε συνεκµετάλλευση;
Διαθέτει η Τουρκία πετρέλαιο και φυσικό αέριο για να µπει στον
EastMed; Συνορεύει η Τουρκία, από εκεί που περνάει ο αγωγός,
µε τις χώρες Λιβύη, Αίγυπτο ή Κύπρο; Περνάει κάτω από την
Κρήτη. Πώς, λοιπόν, κάνει τη δήλωση αυτή; Τι πόρτα, κερκό-
πορτα άνοιξε ο Υπουργός µε αυτή τη δήλωση;

Να προσέχετε τι λέτε. Μια ο Μητσοτάκης, µια ο Χατζηδάκης,
στο τέλος θα φτάσει η Ελλάδα να είναι έξω από το Σούνιο. Τι
είναι αυτά τα πράγµατα;

Και επειδή πιέζει ο χρόνος, θα σας πω το εξής. Ο Πρωθυπουρ-
γός µάς είπε ότι η Ελλάς έχει συµφέροντα. Έχω µάθει στη ζωή
µου να δίνω στοιχεία. Θα δείτε τώρα, γιατί η Ελλάς, κύριε
Υπουργέ, δεν µπορεί να έχει ίση µεταχείριση µε την Τουρκία.
Εγώ είµαι ειλικρινής, έντιµος, ευθυτενής και το κυριότερο από
όλα εδώ µέσα θα λέµε ό,τι πραγµατικά συµβαίνει και όχι ό,τι φαν-
τάζεται ο καθένας.

Γερµανία: εµπορικό ισοζύγιο χωρών Τουρκίας, Γερµανίας
36,4% δισεκατοµµύρια δολάρια. Τεράστιο ποσό, 36,4 δισεκατοµ-
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µύρια είναι το εµπορικό της ισοζύγιο. Επενδύσεις Γερµανίας
στην Τουρκία: 9,1 δισεκατοµµύρια δολάρια σε τρία χρόνια. Τώρα
δεν βάζω και τη «VOLKSWAGEN», έχετε καινούργια επένδυση.
Ογδόντα χιλιάδες τουρκογερµανικές εταιρείες στη Γερµανία. Πε-
ρισσότεροι από τριάµισι εκατοµµύρια Γερµανοί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Πάµε και σε άλλες χώρες. Η φίλη µας η Γερµανία ακυρώνει το
πλεονέκτηµα που έχει η χώρα µας µε τα υποβρύχια «Παπανικο-
λής», που έκανε αγώνα και η Νέα Δηµοκρατία για να τα παραλά-
βουµε κατά το παρελθόν -για να µην αδικώ το κόµµα σας- και της
δίνει τη δυνατότητα το πλεονέκτηµα που έχει η Ελλάδα στο Αι-
γαίο να πάρει έξι υποβρύχια η Τουρκία. Οι φίλοι µας οι Γερµανοί!
Θυµάστε τον «γερο-Λαδά», στην ταινία; Είναι φίλοι µας οι Γερ-
µανοί, για το καλό µας ήρθαν εδώ. Δεν έρχεται κανένας για το
καλό κανενός εδώ. Οι φίλοι µας οι Γερµανοί, λοιπόν, δίνουν έξι
υποβρύχια και αποτελµατώνουν το δικό µας πλεονέκτηµα. Οι
φίλοι µας, όχι οι φίλοι µας, οι φίλοι σας, γιατί δικοί µου φίλοι δεν
είναι έτσι και αλλιώς.

Η Ιταλία, η συµµαχική χώρα: εµπορικό ισοζύγιο χωρών 20 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Ποιοι φίλοι µας, ρε παιδιά; Ποιοι φίλοι µας; 

Πάµε σε άλλες χώρες. Σας λέω αυτά είναι τα στοιχεία που
έβγαλα από το Εµπορικό Επιµελητήριο της Τουρκίας, δεν είναι
δικά µου. Ορίστε, τα καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής. Είναι
όλες οι ευρωπαϊκές χώρες.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Ακούστε εδώ. Άλλη χώρα, η Αγγλία. Μιας και µιλάµε για την
Αγγλία εδώ, 17 δισεκατοµµύρια δολάρια εµπορικές συναλλαγές
Τουρκίας - Αγγλίας. Ποιον κοροϊδεύετε εδώ µέσα; Τι σύµµαχοι
µου λέτε; 

Πάµε σε άλλη χώρα. Γαλλία: εµπορικό ισοζύγιο 15 δισεκατοµ-
µύρια. Οι φίλοι µας επενδύουν στη συγκεκριµένη χώρα, την
Τουρκία.

Πάµε σε άλλη χώρα. Ισπανία: 12,5 δισεκατοµµύρια ευρώ εµ-
πορικό ισοζύγιο Τουρκίας - Ισπανίας. Υπάρχουν και άλλες χώρες
που έχω εδώ µπροστά. Αν πιστεύετε ακόµη και τώρα ότι αυτές
οι χώρες µε τα δισεκατοµµύρια που επενδύουν εκεί θα βοηθή-
σουν την πατρίδα µου στο Βερολίνο ή στη Νυρεµβέργη ή στο
Παρίσι ή στο Λονδίνο, κάνετε λάθος. Ζείτε σε άλλον κόσµο! Όλα
είναι βάσει συµφέροντος. Τα δίδασκε ο Θουκυδίδης πριν δυόµισι
χιλιάδες χρόνια. Όλα είναι θέµα συµφερόντων. Δεν υπάρχουν φι-
λίες µεταξύ των κρατών. Ακόµη και στις διαπροσωπικές µας σχέ-
σεις όταν ο φίλος µας δεν µας φέρετε καλά, του γυρίζουµε την
πλάτη. Δεν γίνεται, δεν το καταλαβαίνουµε;

Και υπάρχει η Ελλάς, φίλες και φίλοι, η πτωχή πλην τίµια
Ελλάς, κύριε Υπουργέ, η οποία όσον αφορά στην εχθρική χώρα
Τουρκία, στο µετρό της Αθήνας χρησιµοποιεί συσκευές από την
τουρκική εταιρεία «ASIS CT». 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, ο κ. Καραµανλής κατέβασε την
αφίσα που έκανε ενηµέρωση για τις αµβλώσεις -άλλη βλακώδης
επιλογή το να ενηµερώνω κάποιον ότι είναι κακή η άµβλωση,
πρέπει να κατέβει, είναι το realpolitik, η ορθολογιστική τακτική-
αλλά υπάρχουν τουρκικά µηχανήµατα στο µετρό της Αθήνας. Το
ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Σας λέω και το όνοµα της εταιρείας
«ASIS CT». 

Αυτό, λοιπόν, τι λέει; Λέει ότι εµείς, τα κορόιδα, δίνουµε λεφτά
στους Τούρκους, πέρα από το συνάλλαγµα που τους δίνουµε,
για να αγοράζουν όπλα. Η εταιρεία αυτή, κύριε Υπουργέ, ξέρεις
τι κατασκευάζει; Σηµειώστε το, κύριε Υπουργέ, «ASIS CT». Αυτή
η εταιρεία κατασκευάζει όπλα στην Τουρκία και η Ελλάς στο
µετρό της Αθήνας έχει βάλει και δικά της µηχανήµατα. Αυτή είναι
η Ελλάδα!

Και για να κλείσω τη σηµερινή οµιλία, γιατί πολλοί είπαν διά-
φορα, θα τους πω κάτι πολύ απλό, έναν από τους λόγους για τον
οποίο διαφωνήσαµε µε την κ. Σακελλαροπούλου. 

Κύριε Υπουργέ, το βλέπετε αυτό εδώ; Δείτε το, κύριοι συνά-
δελφοι. Σαχάρα! Ξέρετε τι είναι αυτό; Οι Σκουριές! Θέλετε φω-

τογραφίες; Θα τις καταθέσω για τα Πρακτικά όλες. Δείτε εδώ!
Αυτή η κυρία ενέκρινε την περιβαλλοντική µελέτη. Κατά τα άλλα,
είναι φίλη µε το περιβάλλον. 

Πηγαίνετε στις Σκουριές να δείτε ότι οι άνθρωποι έχουν τα µε-
γαλύτερα ποσοστά νεφροπαθειών! Και την κάνατε Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας! Αξιοσέβαστη κατά τα άλλα! Έντιµη κατά τα άλλα!
Έκανε ένα οικτρό λάθος για µία ολόκληρη περιοχή. Και δεν θα
πω και τα υπόλοιπα. Τα υπόλοιπα τα είπα στους δηµοσιογρά-
φους.

Κλείνω, λοιπόν, µε το πολύ απλό. Το πρόβληµα της ελληνικής
εξωτερικής πολιτικής είναι ότι είστε φοβικοί. Είστε φοβικοί. Δεν
θα πω αριστεροφοβικοί, το είπα χθες. Είστε φοβικοί, κύριε
Υπουργέ. Εάν καλούσατε τον Χαφτάρ τον Σεπτέµβριο, θα είχατε
προκαταβάλει όλες τις εξελίξεις. Εάν κάνατε ΑΟΖ από τον Σε-
πτέµβριο και λίγο πριν, θα µας καλούσαν υποχρεωτικά οι Γερµα-
νοί στο Βερολίνο. Δεν θα µπορούσαν να κάνουν διαφορετικά,
γιατί η Ελλάς συνορεύει µε τη Λιβύη. 

Κάνετε µικρά λάθη, δεν ξέρω αν είναι ακούσια ή εκούσια, αλλά
τα δικά σας λάθη τα παίρνει η επόµενη γενιά, τα νέα παιδιά που
είναι εκεί πάνω. Τους βλέπετε; Αυτοί θα παραλάβουν τα λάθη τα
δικά σας ή τα δικά µας, αν κάποια στιγµή κυβερνήσει η Ελληνική
Λύση. Αν ο Έλληνας αποκτήσει λογική, θα καταλάβει ότι επειδή
έχουµε και πρόγραµµα, έχουµε και σχέδιο, έχουµε και άποψη και
όσα λέµε βγαίνουν µετά από µερικούς µήνες ή χρόνια, είµαι βέ-
βαιος ότι θα είµαστε η επόµενη κυβέρνηση ή θα µας ανεβάσουν
τροµακτικά τα ποσοστά, ώστε να µπορείτε να µας ακούτε καλύ-
τερα. Γιατί όσο δεν µας ακούτε και κάνετε τους κωφάλαλους -
εντός εισαγωγικών, για να µην παρεξηγηθούν κάποιοι- όσο
κάνετε και παριστάνετε τους κωφούς, θα έχουµε ένα πρόβληµα
στη χώρα µας. Θα έρχεται ο Χαφτάρ σήµερα και µεθαύριο στο
Βερολίνο θα απουσιάζει η Ελλάδα. Θα πηγαίνουµε στις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες και θα λέµε ότι είµαστε δεδοµένοι στους Αµερικα-
νούς. 

Όχι, η Ελλάς δεν είναι δεδοµένη για κανέναν! Η Ελλάς είναι
δεδοµένη για την Ελλάδα, είναι φίλη µε όλες τις χώρες, όταν το
εθνικό της συµφέρον εξυπηρετείται και όταν υπηρετούµε όλοι
µαζί το εθνικό συµφέρον των παιδιών µας που έρχονται από
πάνω! Να είστε καλά!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Ο
Ρήγας και η Επανάσταση» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής,
είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνο-
δοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Γλυκών Νερών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ. Μιλ-
τιάδης Βαρβιτσιώτης και θα ακολουθήσει η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξενογιαννακοπούλου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί ιδιαίτερη χαρά
ότι η φετινή χρονιά κοινοβουλευτικά σε επίπεδο νοµοθετικού
έργου ξεκινάει µε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο ρυθµίζει τα θέ-
µατα της αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η απόφαση δεν είναι µία απόφαση
που µας χαροποιεί, δεν είναι µία απόφαση που ενισχύει την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, δεν είναι µία απόφαση η οποία δίνει στην Ευ-
ρώπη φτερά για να πετάξει. Το αντίθετο θα έλεγα. Δείχνει
ακριβώς ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπόρεσε να αντιµετωπίσει
την πρόκληση να ενσωµατώσει τις παρατηρήσεις, τις ανησυχίες
των πολιτών του Ηνωµένου Βασιλείου και σήµερα η Ευρώπη γί-
νεται φτωχότερη, γιατί αποχωρεί το 13% του πληθυσµού της, το
16% του ΑΕΠ της, η παλαιότερη κοινοβουλευτική δηµοκρατία,
µια αυτοκρατορική δύναµη µε παρουσία και γνώση όλων των πε-
ριοχών του πλανήτη, µία πυρηνική δύναµη, ένα µόνιµο µέλος του
Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
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Γι’ αυτούς τους λόγους θεωρούµε ότι η Ευρώπη γίνεται φτω-
χότερη και οφείλει κάποια στιγµή να συζητήσει και να συζητή-
σουµε µεταξύ µας πώς δηµιουργήθηκε αυτή η ψευδαίσθηση,
δηλαδή η ψευδαίσθηση ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν καθιστούσε
τη Βρετανία ισχυρότερη, αλλά αντίθετα έβαζε βαρίδια στα πόδια
της, µε αποτέλεσµα οι πολίτες της να αποφασίσουν να αποχω-
ρήσουν.

Τα επιχειρήµατα µε τα οποία υπερψηφίστηκε το Brexit δεν απέ-
χουν πολύ από τα επιχειρήµατα που ακούµε σε άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες, αυτές που λέµε «καθαρούς συνεισφορείς» στον
κοινοτικό προϋπολογισµό. Παρ’ ότι αποδεικνύεται συστηµατικά
ότι η συµµετοχή τους στις διαδικασίες της κοινής αγοράς προ-
σθέτουν πάρα πολύ και η ενίσχυση του ευρωπαϊκού προϋπολο-
γισµού δίνει ουσιαστικά σε αυτές τις χώρες πολύ περισσότερα
οικονοµικά εφόδια, την ίδια στιγµή σε αυτές τις χώρες λένε ότι
«πληρώνουµε πολλά για την Ευρώπη, ενώ θα µπορούσαµε αυτά
τα χρήµατα να τα αξιοποιήσουµε στα σχολεία, τα πανεπιστήµιά
µας, τις κοινωνικές µας δοµές». 

Ο διάλογος, λοιπόν, που γίνεται σ’ αυτές της χώρες ουσια-
στικά παραβλέπει ένα πράγµα, ότι οι χώρες που είναι καθαροί
συνεισφορείς στον κοινοτικό προϋπολογισµό είναι αυτές που
ωφελούνται πολύ περισσότερο από τα ευρωπαϊκά κονδύλια,
παρά αυτές που αποδέχονται και τελικά γίνονται δεκτές των κοι-
νοτικών κονδυλίων. Η Κοµισιόν υπολόγισε ότι για κάθε ευρώ που
κάθε χώρα καθαρός συνεισφορέας συµβάλλει στις πολιτικές συ-
νοχής, ουσιαστικά εισπράττει άλλα 5 ευρώ σε εµπορικές συναλ-
λαγές. 

Σήµερα, συζητώντας για το Ηνωµένο Βασίλειο, πρέπει να ξε-
καθαρίσουµε ποιο είναι το πλαίσιο των σχέσεων που θέλουµε να
έχουµε µε το Ηνωµένο Βασίλειο. Και για µας οι σχέσεις αυτές
µετά το Brexit πρέπει να είναι ισχυρότερες, πρέπει να είναι κα-
λύτερες. Γιατί είµαστε ένας σηµαντικός εµπορικός εταίρος. Για
εµάς το Ηνωµένο Βασίλειο είναι ένας βασικός εµπορικός εταί-
ρος. Εξάγουµε ένα σηµαντικό κοµµάτι των εξαγωγών µας. Είναι
ο πέµπτος σηµαντικότερος εµπορικός µας εταίρος. Έχουµε µία
τεράστια τουριστική ροή από το Ηνωµένο Βασίλειο. Επίσης, πε-
ρίπου εκατόν δεκαπέντε χιλιάδες Έλληνες µένουν σήµερα στη
Μεγάλη Βρετανία, ενώ περίπου πενήντα χιλιάδες Βρετανοί µέ-
νουν στην Ελλάδα. 

Ήδη από τους εκατόν δεκαπέντε χιλιάδες Έλληνες που µέ-
νουν στη Μεγάλη Βρετανία, οι εξήντα δύο µε εξήντα τρεις χιλιά-
δες µέχρι σήµερα έχουν υποβάλει αίτηση για να υπαχθούν σε
αυτό το καθεστώς, να διατηρήσουν δηλαδή το δικαίωµα της πα-
ραµονής τους και τα ασφαλιστικά τους συµφέροντα και τα ερ-
γασιακά τους δικαιώµατα, έτσι όπως τα έχει περιγράψει το
Ηνωµένο Βασίλειο. 

Βεβαίως η Μεγάλη Βρετανία ποτέ δεν υπήρξε µέλος της Οι-
κονοµικής και Νοµισµατικής Ένωσης, δεν µπήκε στον σκληρό
πυρήνα της Ευρώπης, δεν συµµετείχε στη διαδικασία της Σένγ-
κεν και άρα η οποιαδήποτε αποχώρηση δεν επηρεάζει αυτές τις
δύο πολιτικές, που είναι η πολιτική των κοινών συνόρων και η πο-
λιτική του κοινού νοµίσµατος. Όµως σίγουρα παραµένει ένα
ισχυρό χρηµατοπιστωτικό κέντρο, το οποίο µέσα από τις διακυ-
µάνσεις της τιµής της λίρας θα επηρεάσει σηµαντικά και τις ελ-
ληνικές εξαγωγές. 

Ο δικός µας στόχος, λοιπόν, είναι να µη χάσουµε και να κερ-
δίσουµε απ’ αυτή την αποχώρηση, παρ’ ότι έχει υπολογιστεί ότι
και µόνο η αποχώρηση θα κοστίσει περίπου 1% στο ευρωπαϊκό
ΑΕΠ. 

Εµείς δεν θέλουµε να συµµετέχουµε σε αυτή τη χασούρα. Το
αντίθετο, θέλουµε να βγούµε ωφεληµένοι. Και γι’ αυτό προχω-
ράµε σε αυτές τις ρυθµίσεις, ουσιαστικά ικανοποιώντας όλες τις
ανησυχίες των Βρετανών πολιτών που µένουν στην Ελλάδα, αλλά
και όλων των επιχειρήσεων οι οποίες συναλλάσσονται µε τη Με-
γάλη Βρετανία. 

Γι’ αυτό και έχουµε ξεκινήσει ήδη από τον Σεπτέµβριο µία εκ-
στρατεία ενηµέρωσης. Έχουµε κάνει ήδη ενηµερωτικές ηµερί-
δες και στη Θεσσαλονίκη και στην Αθήνα µε συµµετοχή
εκατοντάδων επιχειρήσεων οι οποίες συναλλάσσονται τακτικά
µε τη Μεγάλη Βρετανία. 

Έχουµε προχωρήσει στην κατάρτιση ενός εθνικού επιχειρη-

σιακού σχεδίου εκατόν είκοσι οκτώ δράσεων, που είναι οδικός
χάρτης σε περίπτωση άτακτου Brexit για τη ρύθµιση όλων των
επιµέρους θεµάτων, ώστε να µην υπάρχει κανένα κενό. 

Έχουµε διαµορφώσει µία ιστοσελίδα στο Υπουργείο Εξωτερι-
κών, το brexit.gov.gr, µέσα από το οποίο δίνουµε απαντήσεις και
σε πολίτες και σε συναλλασσόµενους και σε επιχειρήσεις για το
ποιες ρυθµίσεις θα υπάρχουν την επόµενη µέρα της εξόδου της
Μεγάλης Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση και, βεβαίως, σε
περίπτωση µη συµφωνίας πώς θα προχωρήσουµε να δώσουµε
απαντήσεις σε πρακτικά προβλήµατα τα οποία µας θέτουν οι πο-
λίτες και οι συναλλασσόµενοι. 

Θέλω, πραγµατικά, να ευχαριστήσω όλα τα στελέχη της δη-
µόσιας διοίκησης που συµµετείχαν στην προετοιµασία αυτών
των δράσεων, γιατί όλο αυτό το διάστηµα επέδειξαν εξαιρετικά
µεγάλη ετοιµότητα και συνέβαλαν µε τεχνογνωσία στη νοµοθε-
τική, διοικητική και οργανωτική θωράκιση του ελληνικού κρατι-
κού µηχανισµού. 

Πιστεύω ότι το Ηνωµένο Βασίλειο τελικά δεν θα αποχωρήσει
χωρίς συµφωνία. Θα ξεκινήσουµε αυτές τις διαπραγµατεύσεις,
οι οποίες ευελπιστούµε να καταλήξουν. 

Δεν είµαι βέβαιος ότι η απόλυτα δεσµευτική προθεσµία που
ετέθη για 31-12-2020 θα είναι µία προθεσµία η οποία τελικά θα
ικανοποιηθεί. Τουλάχιστον, οι εκτιµήσεις της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής και του Ευρωπαίου διαπραγµατευτή Μισέλ Μπαρνιέ είναι
ότι θα χρειαστεί πολύ περισσότερος χρόνος και πολύ περισσό-
τερες δυνάµεις για να αντιµετωπίσουµε αυτές τις προκλήσεις. 

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα καλύπτει ένα ευρύ
φάσµα δικαιωµάτων που χρειάζεται να ρυθµιστούν, µεταξύ των
οποίων τα θέµατα της διαµονής των Βρετανών πολιτών, της κοι-
νωνικής ασφάλισης, της υγειονοµικής περίθαλψης, ενώ περιέχει
και διευθετήσεις σε θέµατα, όπως ο χρηµατοπιστωτικός, ο µετα-
φορικός, ο ασφαλιστικός και ο τουριστικός τοµέας.

Νοµίζω ότι έχει γίνει ήδη πολύ µεγάλη συζήτηση και στην επι-
τροπή και στην πρώτη ανάγνωση και τη δεύτερη ανάγνωση. Ο
εισηγητής µας, νοµίζω, ότι παρουσίασε µε πληρότητα τις προ-
κλήσεις τις οποίες αντιµετωπίζει από το νοµοσχέδιο. 

Είµαι σίγουρος ότι και ο διάλογος ο οποίος αναπτύχθηκε µέσα
στην επιτροπή -και θέλω να ευχαριστήσω και τους εισηγητές των
υπόλοιπων κοµµάτων για τις καίριες παρατηρήσεις τους- οδή-
γησε στη διαµόρφωση µιας ευρύτατης πλειοψηφίας που στηρίζει
αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία.

Είναι γεγονός ότι ορισµένα θέµατα δεν αντιµετωπίζονται απ’
αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι πρώτα απ’ όλα θέµατα τα οποία δεν
είχε στόχο να καλύψει αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί εµπίπτουν στις
αρµοδιότητες άλλων Υπουργείων και θα αντιµετωπιστούν µέσα
στο πλαίσιο διµερών συµβάσεων, τις οποίες φιλοδοξούµε να κα-
ταρτίσουµε µε το Ηνωµένο Βασίλειο. Παραδείγµατος χάριν, η
µορφωτική συµφωνία την οποία πρέπει να καταρτήσει το Υπουρ-
γείο Παιδείας µε τις αντίστοιχες αρχές του Ηνωµένου Βασιλείου
για τα θέµατα των φοιτητών, των µεταπτυχιακών φοιτητών, των
διδασκόντων στα βρετανικά πανεπιστήµια, που είναι ένα σηµαν-
τικό κοµµάτι και του βρετανικού εκπαιδευτικού συστήµατος,
αλλά και ένα σηµαντικό κοµµάτι του επιστηµονικού δυναµικού
της χώρας µας.

Παράλληλα, όσον αφορά άλλα θέµατα, όπως αυτά που έθεσε
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για τα θέµατα των εργαζοµέ-
νων στον τοµέα της οικοδοµής -και µετά το σηµείωµα το οποίο
µου παρέδωσε- είµαστε διατεθειµένοι να τα βάλουµε στο δια-
πραγµατευτικό µας πακέτο και να συζητήσουµε µε τις αρµόδιες
υπηρεσίες της Μεγάλης Βρετανίας το πώς θα αντιµετωπιστούν
αυτά τα προβλήµατα.

Παράλληλα προχωράµε στην ενίσχυση των υπηρεσιών και ιδι-
αίτερα των τελωνειακών υπηρεσιών, µε έµψυχο δυναµικό, προ-
χωρώντας στην άµεση υλοποίηση προσλήψεων και µετατάξεων,
έτσι ώστε να είναι επαρκώς στελεχωµένες οι τελωνειακές µας
υπηρεσίες τη στιγµή που πρέπει για να αντιµετωπίσουν τον αυ-
ξηµένο όγκο των συναλλαγών, οι οποίες θα πρέπει να περνάνε
πλέον από το καθεστώς της τρίτης χώρας, διότι αυτό είναι τελικά
αυτό που αποφάσισαν οι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου. Απο-
φάσισαν να γίνουν πολίτες τρίτης χώρας σε σχέση µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση και όχι να µετέχουν σ’ αυτή, είτε µε το καθεστώς
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τής υπό ένταξη χώρας είτε µε το καθεστώς του κράτους-µέλους. 
Επειδή η Μεγάλη Βρετανία είναι ο έβδοµος κατά σειρά εµπο-

ρικός µας εταίρος σε επίπεδο εξαγωγών και ο ενδέκατος σε επί-
πεδο εισαγωγών, αποφασίσαµε να ενισχύσουµε τις τελωνειακές
υπηρεσίες κάνοντας κάτι το οποίο ούτως ή αλλιώς έχουν κάνει
κι άλλα κράτη-µέλη. Θα σας αναφέρω χαρακτηριστικά το παρά-
δειγµα της Γαλλίας, που ήδη έχει προχωρήσει στην πρόσληψη
περίπου επτακοσίων επιπλέον τελωνειακών, για να αντιµετωπίσει
τις ανάγκες οι οποίες θα δηµιουργηθούν µετά την αποχώρηση
του Ηνωµένου Βασιλείου. 

Όπως είχα την ευκαιρία να επισηµάνω και στην επιτροπή -και
χαίροµαι για τις παρατηρήσεις που έγιναν και από το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- δεν διαταράσσεται ο στρατηγικός
προγραµµατισµός των προσλήψεων στο δηµόσιο µέσα απ’ αυτές
τις προσλήψεις. Μάλλον το αντίθετο. Θα καλύψουν πάγιες ανάγ-
κες, οι οποίες θα πολλαπλασιαστούν, όπως είπα πριν.

Επίσης, προχωρούµε στην καινοτοµία της καθιέρωσης της επι-
χειρηµατικής βίζας, δηλαδή της δυνατότητας πρόσκλησης και
µε την έκδοση της βίζας µέσα σε ένα πολύ σύντοµο χρονικό διά-
στηµα πολιτών τρίτων χωρών από ελληνικές επιχειρήσεις, για εµ-
πορικές συναλλαγές, για συµµετοχή σε συνέδρια, σε σεµινάρια,
για συµµετοχή σε εµπορικές εκθέσεις είτε για απευθείας σε δια-
βουλεύσεις.

Με αυτόν τον τρόπο θα διευκολύνουµε την επιχειρηµατική κοι-
νότητα, η οποία πάρα πολλές φορές µάς µεταφέρει την αγωνία
της και την ανησυχία της για τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν
οι υπηρεσίες µας σε σχέση µε το επιχειρείν και ότι πολλές φορές
δεν αναγνωρίζεται η αναγκαιότητα για τη σύντοµη απόφαση χο-
ρήγησης βίζας και την ανάληψη της ευθύνης γι’ αυτόν που προ-
σκαλεί σε σχέση µε τον προσκαλούντα και τη συµπεριφορά του,
δηλαδή τη µη παραβίαση του καθεστώτος του φιλοξενούµενου
µέσα στο πλαίσιο της Συνθήκης Σένγκεν.

Θέλω να σας πω ότι εµείς θεωρούµε πως όλη αυτή η πρό-
κληση, η πρόκληση του Brexit, απαιτεί απ’ όλους µας να επιδεί-
ξουµε και επιµέλεια και ευελιξία και ετοιµότητα, γιατί πιστεύουµε
ότι οι διπλωµατικοί και εµπορικοί δεσµοί µε τη Μεγάλη Βρετανία
έχουν όχι µόνο µακρά ιστορία αλλά έχουν και βαρύνουσα σηµα-
σία. Γι’ αυτό θεωρούµε ότι βάσει αυτής της ιστορίας, και της οι-
κονοµικής και της πολιτικής, πρέπει να διευκολύνουµε έτι
περαιτέρω τη διεύρυνση αυτών των συναλλαγών, τηρώντας, βε-
βαίως, δύο βασικές αρχές. 

Η πρώτη αρχή είναι η αρχή της αµοιβαιότητας. Γι’ αυτό, στο
πλαίσιο των οποιονδήποτε διµερών συµφωνιών καταρτιστούν
στη συνέχεια, θα πρέπει να το έχουµε απολύτως το µυαλό µας.
Σήµερα στις ρυθµίσεις τις οποίες εισάγουµε, καλύπτεται πλήρως
η ανάγκη της αµοιβαιότητας, καθόσον το Ηνωµένο Βασίλειο απέ-
ναντι στους Έλληνες πολίτες που ζούνε σε αυτό, έχει προσφέρει
τη δυνατότητα της παραµονής τους, χωρίς άλλες διατυπώσεις,
παρά µόνο µε την εγγραφή τους σε αντίστοιχο πίνακα. Το ίδιο
προσφέρουµε κι εµείς προς τους Βρετανούς πολίτες που µένουν
στην Ελλάδα, οι οποίοι ζητούσαν, επιπλέον των όσων δικαιωµά-
των τους παρέχουµε, να έχουν και το δικαίωµα της ψήφου στις
δηµοτικές εκλογές. Υπάρχει, µάλιστα, και συγκεκριµένη κοινό-
τητα στην Κρήτη, στον Νοµό Χανίων, στην οποία σχεδόν η πλει-
οψηφία των όσων ψηφίζουν σε ένα κοινοτικό διαµέρισµα είναι
Βρετανοί πολίτες. Αυτό δεν µπορούσαµε να τους το δώσουµε,
βεβαίως, διότι δεν προβλέπεται από τη συνταγµατική µας τάξη,
εφόσον είναι πολίτες τρίτης χώρας και δεν είναι πολίτες κρά-
τους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Θα ήθελα να κάνω, όµως, και δύο σχόλια σε σχέση µε όσα ανέ-
φερε πριν από λίγο ο Πρόεδρος κ. Βελόπουλος. Είναι αλήθεια
ότι η ελληνική Κυβέρνηση αντιµετωπίζει µε τη δέουσα σοβαρό-
τητα αλλά και µε µία εξαιρετικά έντονη διπλωµατική κινητικότητα
τις προκλήσεις τις οποίες έχουµε στο πεδίο της Μεσογείου από
την προκλητική συµπεριφορά της Τουρκίας. 

Αυτή η προκλητική συµπεριφορά σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχει
ήδη καταδικαστεί µε πολλούς τρόπους. Έχει καταδικαστεί σε
σχέση µε την Κύπρο και µε καταδίκη από την πλευρά του Ευρω-
παϊκού Συµβουλίου αλλά και µε επιβολή κυρώσεων, οι οποίες
ήρθαν στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο του Οκτωβρίου και υιοθετήθη-
καν από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο. Στη συνέχεια το ίδιο το Ευ-

ρωπαϊκό Συµβούλιο καταδίκασε την υπογραφή των δύο µνηµο-
νίων µεταξύ Τουρκίας και Λιβύης και ξεκάθαρα πήρε θέση για
τον παράνοµο χαρακτήρα τους. Και, βέβαια, ξεκάθαρα πήρε
θέση για το γεγονός ότι δεν παράγουν αποτελέσµατα σε σχέση
µε τις τρίτες χώρες. Η δήλωση αυτή έγινε ξανά από τον Πρόεδρο
του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου πριν από µερικές µέρες στις Βρυ-
ξέλλες, όταν είχε την ευκαιρία να συναντήσει τη λιβυκή ηγεσία
και επαναλαµβάνεται σε κάθε ευκαιρία από όλα τα κράτη-µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης όταν αυτά ζητηθούν. 

Είναι γεγονός ότι τη στιγµή -σήµερα- που συζητάµε εδώ, στη
διπλανή αίθουσα ο Πρωθυπουργός συναντιέται µε τον Λίβυο
στρατηγό, µέσω του οποίου στέλνει ένα σαφές µήνυµα: η Ελ-
λάδα είναι παρούσα στις εξελίξεις στη Λιβύη. Έχει ζητήσει µε
την παρέµβασή του και προς τη Γερµανίδα Καγκελάριο τη συµ-
µετοχή της χώρας µας στη διαδικασία του Βερολίνου. Είναι µία
διαδικασία η οποία έχει ξεκινήσει αρκετά χρόνια πριν, από την
οποία η Ελλάδα ήταν διαρκώς αποκλεισµένη. Και για πρώτη
φορά σήµερα η Ελλάδα διεκδικεί τη συµµετοχή της µε όρους
διασφάλισης της ειρήνης στην περιοχή, µίας βιώσιµης λύσης στο
λιβυκό πρόβληµα και στην αποκατάσταση της διεθνούς τάξης
και νοµιµότητας. 

Εµείς πάντοτε υπερασπιζόµαστε τη διεθνή τάξη και νοµιµό-
τητα. Δεν το κάνουµε αλά καρτ. Ως χώρα πολιτευόµαστε στον
διεθνή περίγυρο δηµιουργώντας και καλλιεργώντας σχέσεις εµ-
πιστοσύνης και φιλίας µε όλα τα κράτη, αλλά πάντοτε υπηρετών-
τας τους κανόνες και τις αρχές του Διεθνούς Δικαίου. Σε κάθε
ευκαιρία ο Πρωθυπουργός αλλά και σύσσωµη η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Εξωτερικών εκφράζουµε ξεκάθαρα τις θέσεις
µας προς όλους τους συνοµιλητές, είτε πέρα από τον Ατλαντικό
ή στις κεντρικές πρωτεύουσες της Ευρώπης, είτε στους εταί-
ρους µας στην Ανατολή όπως είναι η Κίνα, εκφράζουµε τη διά-
θεσή µας για ειρηνική συµβίωση και ειρηνική επίλυση των
διαφορών, αλλά εκφράζουµε και την αποφασιστικότητά µας να
υπερασπίσουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα µε κάθε δυνατό
µέσο. 

Αυτή τη διάθεσή µας, παρακαλώ οποιονδήποτε πολιτικό Αρ-
χηγό, οποιονδήποτε πολιτικό αντίπαλο σε αυτή την Αίθουσα να
µην την υποβαθµίζει. Διότι είναι µία θέση που δεν την εκφράζει
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, που είναι σήµερα Πρωθυπουργός,
αλλά διαχρονικά η ελληνική πολιτεία, το ελληνικό κράτος. Οι πο-
λιτικές µας ηγεσίες πάντοτε είχαν έναν στόχο: την προάσπιση
των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων. Η φωνή που πρέπει να βγαί-
νει από το Κοινοβούλιο, πρέπει να είναι οµόθυµη και οµόφωνη
ότι σαν Έλληνες είµαστε αποφασισµένοι να υπερασπιστούµε µε
κάθε δυνατό τρόπο τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Πάντοτε θα
κοιτάζουµε τις διεθνείς µας σχέσεις µε σεβασµό στο Διεθνές Δί-
καιο και, βέβαια, µε σεβασµό στα δικαιώµατα και στα συµφέ-
ροντα της χώρας µας, τα οποία ουδόλως παραγνωρίζουµε,
αντιθέτως ενισχύουµε σε κάθε ευκαιρία.

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο. Το τελευταίο διάστηµα έχουµε
προσπαθήσει να διευρύνουµε αυτά τα συµφέροντα, καταρτίζον-
τας σηµαντικές ενεργειακές συµφωνίες, όπως ο EastMed, που
ακριβώς διευρύνουν το δίκτυο των συµµάχων µας, µέσα από
τους οποίους έχουµε κοινές διεκδικήσεις, αλλά καθιστούµε και
την κοινωνία συµφερόντων, που δηµιουργούµε, ως έναν βασικό
µοχλό για την άσκηση κοινών θέσεων στην κοινή εξωτερική πο-
λιτική.

Θέλω, λοιπόν, να ζητήσω από όλα τα κόµµατα να στηρίξουν
αυτή την εθνική προσπάθεια και, βεβαίως, να παρακολουθή-
σουµε µε τη µέγιστη δυνατή αυτοσυγκράτηση, σοβαρότητα,
υπευθυνότητα τις εξελίξεις, στις οποίες πάντοτε θα πρέπει να
βρισκόµαστε στην ίδια πλευρά του ποταµού. Εµείς υπερασπιζό-
µαστε τα εθνικά συµφέροντα και την εθνική κυριαρχία.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επιτρέψτε µου να
κάνω δύο ανακοινώσεις. 

Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων «Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης, Ειδικοί Λογα-
ριασµοί Κονδυλίων Έρευνας Ανώτατων Εκπαιδευτικών
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Ιδρυµάτων, Ερευνητικών και Τεχνολογικών Φορέων και άλλες
διατάξεις». 

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µα-
θητές και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό
Σχολείο Αγρινίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο ζήτησε ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Σκυλακάκης
για να τοποθετηθεί για µία τροπολογία που αφορά το Υπουργείο
Οικονοµικών.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο; Θέλω να κάνω µια ερώτηση στον κ. Βαρβιτσιώτη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θέλω τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εσείς ερώτηση
θέλετε να κάνετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ θέλω να απαντήσω, κύριε Πρό-
εδρε, σε κάτι που αναφέρθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να απαντήσετε σε
κάτι που είπε ο Υπουργός;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να βάλουµε, όµως,

µια σειρά.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Και εγώ έχω ζητήσει τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κυρία Ξενο-

γιαννακοπούλου, το ξέρω ότι έχετε ζητήσει τον λόγο. Δεν θα σας
τον στερήσουµε. 

Ο κ. Λοβέρδος θέλει να κάνει µια ερώτηση. Να δώσουµε τον
λόγο στον κ. Λοβέρδο και αµέσως µετά στον κ. Χήτα.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ από το Υπουρ-

γείο Εξωτερικών µία διευκρίνιση. Μόλις πριν από λίγο έκανε κά-
ποιες δηλώσεις ο κύριος Υπουργός των Εξωτερικών, µετά τη
συνάντησή του µε τον Στρατάρχη Χάφταρ και αυτή αποδόθηκε
ότι θα στείλουµε εµείς ως χώρα στρατεύµατα στην Λιβύη. 

Σας παρακαλώ πολύ, επειδή καταλαβαίνω από τα συµφραζό-
µενα και απ’ αυτά που διαβάζω από το Υπουργείο Εξωτερικών,
ότι δεν πρέπει να είναι έτσι η δήλωση, σας παρακαλώ να δώσετε
διευκρίνιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Δεν µπορεί να έχει πει
αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Λοβέρδο. 

Εσείς, κύριε Χήτα, τι ακριβώς θέλετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή αναφερθή-

κατε στην οµιλία του Προέδρου µας και σε όσα είπε, θέλω να πω
το εξής: Ζητάτε συνεχώς -και είναι καλό αυτό- συναίνεση απ’ όλα
τα κόµµατα, απ’ όλες τις παρατάξεις. Τη συναίνεση µε τον έναν
ή µε τον άλλο τρόπο, την έχετε. Όµως, πρέπει κάποια στιγµή και
εσείς να καταλάβετε ότι θα πρέπει να ακούτε και αυτούς από
τους οποίους ζητάτε συναίνεση. Σας έλεγε πριν από λίγο καιρό,
στις 23 Σεπτέµβρη -εδώ ήµασταν και φώναζε- για τον Χαφτάρ.
Δεν ακούτε. Πρέπει να ακούτε.

Θέλω να σας πω ότι η συµπεριφορά της Τουρκίας, κύριε
Υπουργέ, δεν είναι προκλητική. Και το λέµε τον τελευταίο καιρό,
συνεχώς, σε κάθε µας ευκαιρία. Δυστυχώς, η συµπεριφορά της
Τουρκίας είναι διεκδικητική, δεν είναι προκλητική. Έχει περάσει
σε επόµενο στάδιο. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ, αφού οι Ευρωπαίοι -όπως είπατε- µας
στηρίζουν και µας αγαπάνε και είναι και φίλοι µας, ρωτώ -το ρώ-
τησε και ο Πρόεδρός µας- γιατί τους δίνουν όπλα. 

Τρίτον, ούτε οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, κύριε
Υπουργέ, ούτε όµως και η Ευρωπαϊκή Ένωση -µπορεί να χαρα-
κτήρισαν µε οποιοδήποτε τρόπο τη συµπεριφορά της Τουρκίας
και τη συµφωνία- χαρακτήρισαν παράνοµη τη συµφωνία µε τη
Λιβύη. Και αυτό θα πρέπει να ληφθεί υπ’όψιν. 

Και τέταρτον -όπως σας είπα επίσης- είναι το σηµαντικό θέµα

µε τον Χαφτάρ. Είναι πολύ σηµαντική ενέργεια. Είναι εδώ δίπλα
µας αυτή τη στιγµή και έχει συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό της
χώρας. Τρέχουµε, δυστυχώς, πίσω από τις εξελίξεις. Δεν έχετε
µάθει να ακούτε.

Είµαστε εδώ ιδίως σε θέµατα σηµαντικά που αφορούν τα
εθνικά µας θέµατα, για να µας ακούτε κιόλας. Και βλέπετε ότι
καλώς ή κακώς δικαιωνόµαστε. Αυτό ήθελα να πω.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε τώρα ή µετά τον λόγο; Γιατί θα ακολουθήσουν και οι τοπο-
θετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέ-
πετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΙΣΩΤΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Σε
ό,τι αφορά την παρατήρηση του κ. Λοβέρδου, γίνεται αυτή τη
στιγµή η συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τον στρατηγό Χα-
φτάρ. Νοµίζω ότι θα ακολουθήσουν κάποιες δηλώσεις. Εγώ,
όπως ξέρετε, είµαι από το πρωί εδώ. Δεν έχω παρακολουθήσει
όλες τις δηλώσεις. Νοµίζω ότι θα γίνουν οι απαραίτητες διευκρι-
νήσεις.

Θέλω, όµως, να πω ένα πράγµα. Μην προτρέχουµε σε όλα τα
θέµατα. Χρειάζεται ψυχραιµία. Και η ψυχραιµία µας βοηθάει. Το
γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν αναγνωρίζει ότι τα µνηµό-
νια µεταξύ Τουρκίας και Λιβύης δεν παράγουν κανένα έννοµο
αποτέλεσµα προς τρίτες χώρες και αναγνωρίζουν το γεγονός ότι
είναι προσβλητικά για την εθνική κυριαρχία της Ελλάδος, ακρι-
βώς περιγράφει το πλαίσιο του παράνοµου χαρακτήρα τους.
Τώρα αν θέλουµε να το εκφράσουµε µε άλλα λόγια, ξέρετε ότι η
παγκόσµια γλώσσα της διπλωµατίας έχει χιλιάδες εκφράσεις. Το
αποτέλεσµα παραµένει το ίδιο. Κάτι το οποίο δεν παράγει έννοµα
αποτελέσµατα, είναι κάτι το οποίο δεν βασίζεται σε καµµία νο-
µική βάση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Να δώσουµε τον λόγο στον κ. Σκυλακάκη, τον Υφυπουργό Οι-

κονοµικών, για να τοποθετηθεί για την τροπολογία του Υπουρ-
γείου.

Έχετε τρία λεπτά, κύριε Υφυπουργέ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η τοποθέτηση είναι εκ µέρους

του Υπουργείου Οικονοµικών για την τροπολογία µε την οποία
επιχειρείται η αντιµετώπιση των προβληµάτων της αγοράς στα
ζητήµατα µεταβιβάσεων ακινήτων ιδίως λόγω των επαπειλούµε-
νων προστίµων σε συµβολαιογράφους για ζητήµατα χρήσης
ανακριβούς πιστοποιητικού ΕΝΦΙΑ.

Με την τροπολογία αυτή επιδιώκουµε τον εξορθολογισµό των
επιβαλλόµενων προστίµων µε την πρόβλεψη να µην επιβάλλεται
πρόστιµο στην περίπτωση που από τη χρήση του ανακριβούς πι-
στοποιητικού ΕΝΦΙΑ, δεν προκύπτει απώλεια φόρου για το δη-
µόσιο.

Επίσης, ορίζεται πλέον στον νόµο η έννοια του «ανακριβούς
πιστοποιητικού» και προβλέπεται ρητά ότι ανακριβές είναι το πι-
στοποιητικό εκείνο, στο οποίο δεν απεικονίζεται ορθά η φορολο-
γική ταυτότητα του ακινήτου ή του δικαιώµατος επί του ακινήτου. 

Παράλληλα, επαναπροσδιορίζεται η έννοια της φορολογικής
ταυτότητας του ακινήτου, η οποία ορίζεται πλέον ως το σύνολο
των πληροφοριών που περιλαµβάνονται στο Ε9 και επιδρούν
στον ορθό υπολογισµό του φόρου.

Τέλος, µε την προτεινόµενη τροπολογία αναστέλλεται µέχρι
30 Ιουνίου του 2020 η εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 47,
48 και 49 του ν.646/2019, δηλαδή, του νόµου µε τον οποίο ψηφί-
στηκε πρόσφατα µία δέσµη µέτρων για την ουσιαστική µεταρ-
ρύθµιση του φορολογικού συστήµατος, που αφορούν κυρίως τη
συµπλήρωση των δηλώσεων φόρου µεταβίβασης ακινήτων, κλη-
ρονοµιών, δωρεών, γονικών παροχών και στοιχείων ακινήτων από
τους συµβολαιογράφους.

Με τον τρόπο αυτό η έναρξη εφαρµογής των συγκεκριµένων
άρθρων συνδέεται πλέον µε την επερχόµενη αναδιαµόρφωση
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του πλαισίου προσδιορισµού των αντικειµενικών αξιών της ακί-
νητης περιουσίας.

Τέλος, παρέχεται ένα εύλογο χρονικό διάστηµα στην αγορά
και κυρίως στους επαγγελµατίες που ασχολούνται µε τις µετα-
βιβάσεις, όπως είναι οι συµβολαιογράφοι, προκειµένου να προ-
ετοιµαστούν και οι ίδιοι, αλλά και ο σχετικός κλάδος να µεταβεί
οµαλά στο νέο καθεστώς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.

Ξενογιαννακοπούλου. 
Ζήτησε τον λόγο για να µιλήσει αµέσως µετά και ο κ. Λοβέρ-

δος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΙΝΑΛ.
Αν δεν υπάρχει αντίρρηση, επειδή έχουν εγγραφεί τέσσερις

οµιλητές, να πάµε µε τη διαδικασία ένας κοινοβουλευτικός, ένας
οµιλητής, ούτως ώστε να συζητούν και οι οµιλητές ανάµεσα
στους κοινοβουλευτικούς.

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα της Ολοµέλειας ο
Λίβυος Στρατάρχης κ. Χαλίφα Χαφτάρ)

Ορίστε, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Απλώς θα ήθελα να περιµένουµε ένα λεπτό, γιατί πώς να µι-
λήσω αφού έχει σηκωθεί και ο Υπουργός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ξεκινήστε την οµι-
λία σας.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το πρώτο νοµοσχέδιο που συζητάµε στην Εθνική Αντι-
προσωπεία µε τη νέα χρονιά, το συζητάµε µέσα σε ένα ιδιαίτερα
δύσκολο και δυσµενές διεθνές γεωπολιτικό περιβάλλον τόσο συ-
νολικά όσο και ιδιαίτερα όσον αφορά τη χώρα µας.

Η αλήθεια είναι ότι έχουµε µία συνεχή κλιµάκωση της έντασης,
της επιθετικότητας και της προκλητικότητας της Τουρκίας. Ταυ-
τόχρονα, αυτή την βδοµάδα που πέρασε, επιβαρύνθηκε ακόµα
περισσότερο αυτό το περιβάλλον για τα εθνικά µας συµφέροντα
εξαιτίας του αποκλεισµού της χώρας µας από τη Διάσκεψη του
Βερολίνου, που πρόκειται να γίνει τις επόµενες µέρες.

Είναι αλήθεια ότι η Ελλάδα οφείλει και πρέπει -και είναι κάτι
που και εµείς, κύριε Υπουργέ, το είχαµε επισηµάνει- συνεχώς να
αναπτύσσει πρωτοβουλίες, να επιδιώκει διαύλους επικοινωνίας,
συµµαχιών, ενηµέρωσης και ανάδειξης όσον αφορά και τα εθνικά
µας θέµατα αλλά και τις συνολικές εξελίξεις στην περιοχή µας
που µας επηρεάζουν.

Υπό αυτή την έννοια, η επίσκεψη του Στρατηγού Χαφτάρ, ο
οποίος προηγουµένως ήταν και σ’ αυτή την Αίθουσα µε τον
Υπουργό Εξωτερικών, σίγουρα εντάσσεται σε µια διαδικασία που
θεωρούµε θετική, δηλαδή να γίνονται συζητήσεις, να υπάρχει
επαφή, η Ελλάδα να είναι παρούσα και µε ενεργητική διπλωµα-
τία. 

Όµως όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούν να είναι ούτε
αποσπασµατικές ενέργειες ούτε να είναι πράξεις, οι οποίες έρ-
χονται εκ των υστέρων να κυνηγήσουν δυσµενείς εξελίξεις, όπως
αυτή που είδαµε αυτή την εβδοµάδα µε τον αποκλεισµό της
χώρας µας και σίγουρα δεν µπορεί να είναι σπασµωδικές ενέρ-
γειες που δεν βρίσκονται και δεν εντάσσονται σε µια συνολική
εθνική στρατηγική, φυσικά λαµβάνοντας υπ’όψιν όλες αυτές τις
εξελίξεις.

Ακούσαµε προηγουµένως πώς κλείσατε την οµιλία σας και
είναι φανερό ότι µια στρατηγική εξωτερικής πολιτικής για να είναι
αποτελεσµατική, πρέπει να έχει δύο στοιχεία: Πρώτα απ’ όλα
πρέπει να επεξεργάζεται και να έχει συναίσθηση και αντίληψη
των συνολικών εξελίξεων, αλλά επίσης να βασίζεται στην αλήθεια
και στα πραγµατικά γεγονότα.

Να πιάσουµε, λοιπόν, τα πραγµατικά γεγονότα και πάνω εκεί
να δούµε πώς µπορούν να εξελιχθούν τα πράγµατα. Τα πραγµα-
τικά γεγονότα, κύριε Υπουργέ και κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνη-
σης είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αυτούς τους
επτά µήνες από τις εκλογές του Ιουλίου ολιγώρησε, αδράνησε,
υποτίµησε τα γεγονότα και τις εξελίξεις. Εµείς δεν κάνουµε δίκη

προθέσεων, επειδή το αναφέρατε, και φυσικά δεν έχουµε κανέ-
ναν λόγο να πούµε ότι µια ελληνική κυβέρνηση δεν έχει την πρό-
θεση να προασπιστεί τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. 

Εκεί που ασκούµε, όµως, κριτική και την ασκούµε µε υπεύθυνο
τρόπο, όχι µε κραυγές και κατηγορίες -όπως δυστυχώς εµείς,
όταν ήµασταν στην κυβέρνηση, το προηγούµενο διάστηµα, εί-
χαµε υποστεί από τη Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολίτευση- αλλά
µε αίσθηση πατριωτικού καθήκοντος, προκειµένου να συµβάλ-
λουµε στην αντιµετώπιση των προβληµάτων και σε µια αποτελε-
σµατική, σύγχρονη στρατηγική εξωτερικής πολιτικής.

Ποια είναι η πραγµατικότητα, λοιπόν, της ολιγωρίας και της
υποτίµησης των εξελίξεων, κύριε Υπουργέ; Να ξεκινήσουµε κατ’
αρχάς µε τις εξελίξεις στη Λιβύη. Χθες υπαινίχθηκε ο κ. Μητσο-
τάκης σε συνέντευξη που έδωσε, απαντώντας στον κ. Σρόιτερ,
λέγοντας «Τι να κάνουµε; Αυτό παραλάβαµε», κάτι που δεν είναι
η πραγµατικότητα. 

Η διαδικασία στην οποία εσείς αναφερθήκατε, όσον αφορά τη
Λιβύη που είχε ξεκινήσει από το Βερολίνο το 2015, ολοκληρώ-
θηκε τότε, µετά από µερικούς µήνες. Στη συνέχεια υπήρξε η
πρωτοβουλία που έγινε στο Παλέρµο, όπου µάλιστα συµµετείχε
η Ελλάδα στο ανώτατο επίπεδο, µε τον τότε Πρωθυπουργό, τον
κ. Τσίπρα. Και, βέβαια, η πρόσκληση τότε στην Ελλάδα, όπου
πήγε ο Πρωθυπουργός, δεν ήταν µια γενική πρόσκληση. Ήταν
γιατί η ελληνική διπλωµατία και η ελληνική κυβέρνηση τότε, του
ΣΥΡΙΖΑ, διεκδίκησε τη συµµετοχή της.

(Θόρυβος στα υπουργικά έδρανα)
Κύριε Υπουργέ, σε σας απαντάω, αν έχετε την καλοσύνη του-

λάχιστον να παρακολουθείτε την Αντιπολίτευση και µπορεί να
έχετε διαφορετική γνώµη. Θα σας ακούσουµε. 

Διεκδίκησε, λοιπόν, τη συµµετοχή της και απαντάω σε αυτό
που θέσατε, ότι, δηλαδή, δεν ήταν συνεχόµενη η διαδικασία από
το 2015. Στη συνέχεια, επειδή τον Απρίλιο του 2019 υπήρξε µια
κλιµάκωση της έντασης και των συρράξεων µέσα στη Λιβύη, ορί-
στηκε από τον ΟΗΕ ειδικός απεσταλµένος ο κ. Γκασάν Σαλαµέ,
ο οποίος ανέλαβε την πρωτοβουλία από την πλευρά των Ηνωµέ-
νων Εθνών για τη Λιβύη στις 29 Ιουλίου. Να υπενθυµίσω ότι εί-
χαµε εκλογές σε αυτή τη χώρα στις 7 Ιουλίου. Έκανε µία σειρά
επισκέψεων σε πρωτεύουσες τότε. Στις 4 Σεπτεµβρίου του 2019,
παρουσίασε το πόρισµά του στα Ηνωµένα Έθνη και µετά έγινε η
προπαρασκευαστική συνάντηση του Σεπτεµβρίου για τη διά-
σκεψη του Βερολίνου που έχουµε σε λίγες µέρες. 

Τότε, κύριε Υπουργέ, ως Αντιπολίτευση εµείς -και µπορείτε να
ανατρέξετε στα Πρακτικά- σε συνεδρίαση της Επιτροπής Εξω-
τερικών Υποθέσεων της Βουλής, στην οποία είχε έλθει ο κ. Δέν-
διας, είχαµε θέσει το θέµα και σας είχαµε προτρέψει -και τότε
ήταν πριν γίνει η συµφωνία του µνηµονίου της Τουρκίας µε τη
Λιβύη- η χώρα µας εγκαίρως, τότε που ήταν ανύποπτος ο χρόνος
ακόµα, να διεκδικήσει τη συµµετοχή του. Να βάζουµε τα πράγ-
µατα στη σωστή βάση, αν θέλουµε να έχουµε και µια αποτελε-
σµατική στρατηγική σε αυτή τη φάση. 

Δυστυχώς, αυτό δεν έγινε. Δυστυχώς υπήρχε ολιγωρία. Δυ-
στυχώς απόρροια των ανωτέρω είναι όλα αυτά τα αποτελέσµατα
που ζούµε σήµερα. Το αποτέλεσµα τώρα είναι να συµµετέχει για
πρώτη φορά η Τουρκία, να έχει διευρυνθεί αυτή η πρωτοβουλία
και µε άλλες χώρες που µπήκαν τελευταία στιγµή και η Ελλάδα
να είναι απούσα.

Άρα, έστω και τώρα και στο «και πέντε», καλώς αναλαµβάνετε
πρωτοβουλίες. Αυτές, όµως, οι πρωτοβουλίες δεν µπορεί να
είναι σπασµωδικές. Πρέπει επιτέλους να αναδείξετε µια συνολική
στρατηγική γύρω απ’ αυτά τα θέµατα.

Και επειδή ανέφερε ο κ Λοβέρδος προηγούµενα, θα θέλαµε κι
εµείς να έχουµε κάποιες διευκρινήσεις και να κατανοήσουµε
επακριβώς τι δήλωσε ο κ. Δένδιας. Κατανοούµε ότι ήταν σε εξέ-
λιξη µε τον Πρωθυπουργό µια συνάντηση, οπότε αναµένουµε και
τις ολοκληρωµένες δηλώσεις, προκειµένου να τοποθετηθούµε.
Θα θέλαµε να έχουµε και από εσάς µια ξεκάθαρη εικόνα γύρω
από αυτά τα ζητήµατα, γιατί τέθηκαν θέµατα σε αυτή τη δήλωση,
τα οποία έχουν πολλές ερµηνείες και δεν θέλαµε και εµείς να
σπεύσουµε και να κατηγορηθούµε ότι πάµε να κάνουµε µια δίκη
προθέσεων πριν να έχουµε µια πλήρη εικόνα.

Είπε, όµως, ο κ. Μητσοτάκης και κάτι άλλο χθες. Μίλησε για
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βέτο. Κύριε Υπουργέ, κι εδώ θα θέλαµε διευκρινίσεις. Το βέτο
που είπε ο κ. Μητσοτάκης, πού θα είναι ακριβώς; Είπατε προ-
ηγουµένως -και σωστά- ότι στα συµπεράσµατα του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου του Δεκεµβρίου υπάρχει αναφορά που δεν αναγνω-
ρίζει την υπόσταση αυτών των µνηµονίων µε την Τουρκία και τη
Λιβύη και τις επιδράσεις σε τρίτες χώρες.

Όµως, είπατε πάλι τη µισή αλήθεια. Η άλλη µισή αλήθεια ήταν
ότι εµείς επανειληµµένα και ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσί-
πρας, αλλά και συνολικά ο ΣΥΡΙΖΑ, είχε τότε προτρέψει την Κυ-
βέρνηση εγκαίρως να θέσει ζήτηµα κυρώσεων προληπτικά για
την Τουρκία, όταν είχαν αρχίσει πια και υπήρχε αυτή η κλιµά-
κωση και µετά από αυτά τα δύο ανυπόστατα µνηµόνια µε τη
Λιβύη. 

Τότε τι είχαµε ακούσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από
αυτό το Βήµα; Διότι εντάξει µιλάει ο κ. Μητσοτάκης για βέτο
τώρα. Σηµασία έχει τι έχει κάνει πριν η ελληνική διπλωµατία, για
να µη φτάνουµε στο σηµείο τώρα να έρχεται να λέει περί βέτο
και να ξεκαθαρίζει. Τι εννοεί ακριβώς µε το βέτο; Εννοεί ότι θα
ασκηθεί αν θα υπάρξει µια συµφωνία, η οποία θα κάνει αναφορά
ή θα αναγνωρίζει κάπως τα µνηµόνια της Τουρκίας µε τη Λιβύη;
Αναφέρεται σε αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνολικά
για την περιοχή; Θα θέλαµε µία διευκρίνιση. Σε κάθε περίπτωση
πάνω απ’ όλα θα θέλαµε να ξέρουµε, αν αλλάζει η στάση σας
στην πρόταση που σας είχαµε κάνει για τις κυρώσεις που ήταν
αναγκαίες.

Να θυµίσω, λοιπόν, ότι ο κ. Δένδιας απ’ αυτό το Βήµα ανέφερε,
πριν τα Χριστούγεννα, ότι ήταν επιλογή τους να µη θέσουν το ζή-
τηµα των προληπτικών κυρώσεων απέναντι στην Τουρκία, σε
σχέση µε τα µνηµόνια µε τη Λιβύη και ότι ήταν κάτι το οποίο θα
χειρίζονταν. Είδαµε τους χειρισµούς και πού έχουµε οδηγηθεί
αυτή τη στιγµή, η Τουρκία να είναι στο Βερολίνο και να µην είναι
η Ελλάδα. 

Και εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, πάλι από αυτό το Βήµα και
στην Επιτροπή Ευρωπαϊκών και Εξωτερικών Υποθέσεων είχατε
πει ότι είναι επιλογή σας να αναζητήσετε τέτοιου είδους κυρώ-
σεις, µόνο αν υπάρξει παραβίαση της ελληνικής ΑΟΖ.

Άρα, λοιπόν, εν κατακλείδι τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρά και
εµείς δεν κάνουµε εδώ άσκοπη αντιπολίτευση. Ανησυχούµε βα-
θύτατα, ανησυχούµε για τις εξελίξεις και ανησυχούµε όταν βλέ-
πουµε αποσπασµατικές ενέργειες να γίνονται κάτω από το
βάρος εξελίξεων που φαίνεται να ξεπερνούν την Κυβέρνηση,
όπως έγινε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, µέσα σε µια µέρα
µε το προσφυγικό, µε τον αποκλεισµό της Ελλάδας από το Βε-
ρολίνο, µε την επίσπευση της εκλογής όσον αφορά την υποψή-
φια Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.

Θα κλείσω αυτό το θέµα, λέγοντας ότι είναι η στιγµή τώρα,
έστω και εκεί που έχουν φτάσει τα πράγµατα, επιτέλους να
υπάρξει µια ολοκληρωµένη στρατηγική, να υπάρξει µια ολοκλη-
ρωµένη συζήτηση µε τα κόµµατα. Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ έχει
ζητήσει να υπάρξει Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών. 

Δεν µπορεί να γίνονται ούτε αποσπασµατικές ενέργειες ούτε

για τόσο σοβαρά θέµατα να ακούµε διάφορες δηλώσεις, οι
οποίες να µην είναι ορατό ακριβώς σε ποιο πλαίσιο εντάσσονται. 

Και θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, λέγοντας, όσον αφορά το νο-
µοσχέδιο που συζητάµε, ότι εµείς το υποστηρίζουµε. Θεωρούµε
ότι, δυστυχώς, όπως έχουν εξελιχθεί τα πράγµατα σε σχέση και
µε το Brexit, είναι η πλήρης διαπίστωση και επιβεβαίωση της αδυ-
ναµίας της θεσµικής, πολιτικής και οικονοµικής κρίσης της Ευ-
ρώπης. 

Και εδώ, παρ’ ότι θεωρούµε θετική τη νοµοθετική σας πρωτο-
βουλία, θα ήθελα να κλείσω επισηµαίνοντας αυτό που είπαµε και
στην επιτροπή, ότι και γι’ αυτό το θέµα επειδή έχει µια σειρά συ-
νεπειών τις οποίες ανέδειξε µε λεπτοµέρειες η εισηγήτριά µας
κι εσείς είχατε τοποθετηθεί σχετικά…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω, µισό λεπτό.
Θα περιµένουµε και από εσάς, ως το Υπουργείο που σωστά

έχετε αναλάβει τον συντονισµό γύρω από τα θέµατα του Brexit,
να φέρετε να συζητήσουµε στην Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέ-
σεων, όπως έχετε δεσµευτεί, µια ολοκληρωµένη στρατηγική ανά-
λυση για τις συνέπειες, αλλά και για τις διµερείς, καθώς και σε
ευρωπαϊκό πλαίσιο, πρωτοβουλίες που θα πάρει η Ελλάδα όσον
αφορά τους εργαζόµενους, τους φοιτητές και γενικά τα οικονο-
µικά συµφέροντα που έχει η χώρα µας στη Βρετανία, αλλά φυ-
σικά και συνολικά πώς θα κινηθούν από εδώ και πέρα οι διµερείς
µας σχέσεις µε τη Βρετανία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κυρία Ξενογιαννακοπούλου.

Κύριε Υπουργέ, ζητήσατε να παρέµβετε για κάποιες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που θέλετε να καταθέσετε;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να καταθέσω µια προσθήκη-ανα-
διατύπωση σε ό,τι αφορά την παράγραφο 8 του άρθρου 11. Η
αναδιατύπωση έχει ως εξής: «Η πρόσκληση αφορά πολίτες τρί-
των χωρών, οι οποίοι επιθυµούν να εισέλθουν στη χώρα, προκει-
µένου να συµµετάσχουν σε συναντήσεις, συνέδρια, σεµινάρια
εκπαίδευσης και κατάρτισης, εκθέσεις, διασκέψεις ή εκδηλώσεις
εµπορικού και βιοµηχανικού χαρακτήρα και υποβάλλεται στην
περίπτωση που οι πολίτες τρίτων χωρών, δεν µπορούν να πιστο-
ποιήσουν εξ’ ιδίων τις σχετικές προϋποθέσεις».

Και δεύτερον, θέλω να δηλώσω ότι στον τίτλο του νοµοσχε-
δίου: «Ρυθµίσεις για την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου
από την Ευρωπαϊκή Ένωση» προσθέτουµε το «και άλλες διατά-
ξεις», βεβαίως, µετά την αποδοχή της τροπολογίας που κατετέθη
από το Υπουργείο Οικονοµικών για τα θέµατα που αφορούν τους
συµβολαιογράφους.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.
Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό. 

Παρακαλώ να µοιραστούν οι αλλαγές που έγιναν. 
Να δούµε τώρα το υπόλοιπο της συνεδρίασης σε ό,τι αφορά

τους οµιλητές και τη σειρά. Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον
πρώτο οµιλητή από τον κατάλογο τον κ. Αναστασιάδη. Όπως
γνωρίζετε είναι τέσσερις οµιλητές. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αφού είχα ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,

όταν το έλεγα ζητούσα µια συνεννόηση µε το Σώµα, Υπήρχε µια
αναστάτωση εκείνη την ώρα. Και είπα, ζητώντάς το από το Σώµα,
µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να παρεµβάλλεται
και ένας εκ των οµιλητών. Τέσσερις οµιλητές Βουλευτές είναι. 

Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Αναστασιάδη. Μετά θα πάρετε
εσείς τον λόγο, κύριε Λοβέρδο. Μετά είναι η κ. Μακρή, ο κ. Γκιου-
λέκας και ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης. Μετά είναι ο κ.
Χήτας και τελευταίος ο κ. Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία. Μπήκε
µια σειρά, νοµίζω. 

Κύριε Αναστασιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,

κι ευχαριστούµε και για τη διευθέτηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την ηµέρα που οι πολίτες

του Ηνωµένου Βασιλείου αποφάσισαν και ψήφισαν, τον Ιούνιο
του 2016, την αποχώρησή τους από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
από την ηµέρα που ενεργοποιήθηκε, λίγους µήνες αργότερα, το
άρθρο 50 για την αποχώρηση, οι εξελίξεις ήταν νοµοτελειακά
δροµολογηµένες.

Πριν από λίγες µέρες η Βουλή των Αντιπροσώπων του Ηνωµέ-
νου Βασιλείου ψήφισε νόµο, που επιτρέπει την αποχώρηση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση µε συµφωνία. Η ψήφιση αυτή, βεβαίως,
έσβησε και απέτρεψε όλους τους φόβους και την αγωνία για άτα-
κτο Brexit, κάτι που θα είχε πολύ δύσκολα θέµατα και θα δηµι-
ουργούσε τεράστια προβλήµατα στις σχέσεις και συναλλαγές
των δύο χωρών. 

Ασφαλώς η αποχώρηση της Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή
Ένωση αποτελεί µία σαφή και µεγάλη αποτυχία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και αυτό πρέπει να µας προβληµατίσει. Πρέπει, όµως,
αυτό να αποτελέσει και µια πρόκληση για µελέτη και προγραµ-
µατισµό και τον τρόπο µε τον οποίον θα πρέπει η Ευρωπαϊκή
Ένωση να πορευτεί στο µέλλον. 

Κανείς από µας φυσικά, φαντάζοµαι µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα, δεν είναι ικανοποιηµένος ούτε επιχαίρει από την αποχώ-
ρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Είναι, όµως, απόφαση αυτή του βρετανικού λαού και, βεβαίως,
είναι απόλυτα σεβαστή από όλους µας. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και η χώρα µας θα πρέπει να συνεχίσουν
να διατηρούν καλές σχέσεις, αλλά και από κοινού να προετοιµα-
ζόµαστε για το πώς θα αντιµετωπίσουµε την επόµενη µέρα που
ήδη ήρθε. Να φροντίσουµε να έχουµε όσο το δυνατόν λιγότερα
προβλήµατα στις συναλλαγές µας και στη συνεργασία µας από
την αποχώρηση, η οποία θα φέρει πάρα πολλές αλλαγές στον
τουρισµό, στις εµπορικές συναλλαγές, στη µετακίνηση προσώ-
πων, στους φοιτητές, στους εργαζόµενους και σε πολλές άλλες
διαδικασίες που δεν µπορούµε ακόµη να προβλέψουµε.

Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, αναφέροµαι σε εσάς. Υπάρχουν
πάρα πολλές διαδικασίες που δεν µπορούµε να προβλέψουµε
σήµερα, έτσι ώστε να υπάρχει µια ολοκληρωµένη αντιµετώπιση
του θέµατος.

Και τα πράγµατα, βεβαίως, µετά από την αποχώρηση στις 31-
1-2020, αλλά και το ενδιάµεσο διάστηµα µέχρι τις 31-12-2020, θα
είναι πάρα πολύ πολύπλοκα ή πιο πολύπλοκα από ό,τι είναι σή-
µερα. 

Ακόµη και µε οποιοδήποτε προτιµησιακό τελωνειακό καθε-
στώς, οι επιπτώσεις για τη χώρα µας και την Ευρωπαϊκή Ένωση
θα είναι αναπόφευκτες και θα αφορούν όλους τους τοµείς της
οικονοµίας. Αυτό συµπεραίνεται και από τη δήλωση που έκανε ο
Βρετανός Πρωθυπουργός πριν από λίγες µέρες, πως η νέα
σχέση της Ευρώπης µε το Ηνωµένο Βασίλειο δεν θα πρέπει να
βασίζεται και δεν θα βασίζεται στη διατήρηση των ίδιων κανόνων. 

Η χώρα µας οφείλει να προετοιµάζεται κι αυτό γίνεται µε το

σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε. Απαιτείται πάρα πολύ καλή
ενηµέρωση της κοινωνίας αλλά και των οικονοµικών φορέων, για
να γνωρίζουν τι τους περιµένει την άλλη µέρα. Η προετοιµασία
των τουριστικών, επιχειρηµατικών, οικονοµικών φορέων, σε συ-
νεργασία και µε τη στήριξη των κρατικών αρχών, θεωρείται ανα-
γκαία, έτσι ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις
προκλήσεις που θα προκύψουν από τα νέα δεδοµένα. 

Αυτονόητο, βέβαια, είναι -και νοµίζω κανείς δεν διαφωνεί µέσα
σε αυτή την Αίθουσα- ότι το µεγαλύτερο βάρος από τα νέα δε-
δοµένα θα κληθεί να σηκώσει η τελωνειακή υπηρεσία. Γι’ αυτό
αποτελεί άµεση προτεραιότητα η ενίσχυση του προσωπικού µε
νέους υπαλλήλους, µε νέους συναδέλφους και αυτό γίνεται. Και
χαίροµαι που έγινε αποδεκτό και από όλες τις πλευρές και δεν
επιµέναµε στην αρχική θέση ο προγραµµατισµός των προσλή-
ψεων να ισχύσει µόνο εάν η αποχώρηση ήταν άτακτη, ήταν δη-
λαδή χωρίς συµφωνία. Με συµφωνία ή χωρίς συµφωνία οι
τελωνειακές διαδικασίες θα αυξηθούν και θα απαιτηθεί επιπρό-
σθετο προσωπικό για να αντιµετωπιστεί η κατάσταση. 

Η αποχώρηση θα λειτουργήσει επιβαρυντικά στην ήδη επιβα-
ρυµένη κατάσταση, ασφυκτική από απόψεως προσωπικού, της
τελωνειακής υπηρεσίας, καθώς οι τελωνειακές διαδικασίες που
απαιτούνται θα είναι πολλαπλάσιες και θα αφορούν το σύνολο
της διακίνησης και εµπορευµάτων και προσώπων. 

Η ενίσχυση του προσωπικού πρέπει, κύριε Υπουργέ, να γίνει
και να ξεκινήσει τάχιστα. Είπατε και εσείς στην οµιλία σας ότι
ήδη άλλες χώρες της Ευρώπης, η Γαλλία, όπως πολύ σωστά
αναφέρατε, που διαθέτει σήµερα δεκαεπτάµισι χιλιάδες τελωνει-
ακούς υπαλλήλους, ενίσχυσε το προσωπικό της µε επιπλέον
επτακόσιους. Το Βέλγιο που διαθέτει τρεισήµισι χιλιάδες τελω-
νειακούς υπαλλήλους, ενίσχυσε το προσωπικό του µε επιπλέον
τριακόσιους ογδόντα. Η Ολλανδία που διαθέτει τεσσερισήµισι
χιλιάδες τελωνειακούς υπαλλήλους, ενίσχυσε το προσωπικό της
-και ήδη έχουν γίνει αυτές οι προσλήψεις- µε επιπλέον επτακό-
σιους υπαλλήλους. Άρα και η χώρα µας που έχει εντελώς διαφο-
ρετική γεωγραφική µορφολογία από τις χώρες αυτές και
µεγαλύτερες ανάγκες, πρέπει να καλύψει αυτό το κενό.

Και πολύ σωστά δεχθήκατε και εσείς, κύριοι Υπουργοί, και δέ-
χτηκε και όλο το Σώµα να προχωρήσουν αυτές οι διαδικασίες.
Πολύ σωστά και µε γρήγορες διαδικασίες φέρατε το σηµερινό
νοµοσχέδιο, έτσι ώστε η αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου
να βρει τη χώρα µας και προετοιµασµένη και θωρακισµένη από
τις προκλήσεις που θα αντιµετωπίσει από τα νέα δεδοµένα που
θα φέρει η αποχώρηση, που θα αποτελεί πλέον τρίτη χώρα, και
θα αντιµετωπίζεται ως τρίτη χώρα όπως και οι πολίτες της, αλλά
και οι πολίτες µας αντίστοιχα ως πολίτες τρίτης χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Αναστασιάδη. 
Ο Βουλευτής κ. Αντώνης Σαµαράς µε επιστολή του ζητεί άδεια

ολιγοήµερης απουσίας από 20 έως 25 Ιανουαρίου 2020, προκει-
µένου να µεταβεί στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λοβέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του Κινήµατος Αλλαγής. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ξεκι-

νήσω δηλώνοντας και από το Βήµα της Βουλής, όπως το έχω
κάνει και στα µέσα ενηµέρωσης τις προηγούµενες µέρες, την
πολύ θετική µας στάση απέναντι στην υποψήφια Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, την κ. Αικατερίνη Σακελλαροπούλου, η οποία έχει
µία διαδροµή δεκαετιών στον χώρο της δικαιοσύνης µε αξιοπρέ-
πεια και εγκυρότητα και µια αξιοσηµείωτη παρουσία τη δεκαετία
της δοκιµασίας που πέρασε η Ελλάδα εξαιτίας της οικονοµικής
κρίσης ως µέλος της ηγεσίας του Συµβουλίου της Επικρατείας
–γιατί υπήρξε και Αντιπρόεδρος- αλλά και ως Πρόεδρος των δι-
καστών του Συµβουλίου της Επικρατείας. 

Η ευρύτατη πλειοψηφία που δηλώνεται από τα τρία µεγαλύ-
τερα κόµµατα της Βουλής, θα τη συνοδεύσει στην άσκηση των
προεδρικών της καθηκόντων. Είναι ένα όπλο, ένα όπλο που θα
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τη βοηθήσει να ασκήσει µε τρόπο αποτελεσµατικό και σοβαρό
τις ρυθµιστικές αρµοδιότητες που δίνει το Σύνταγµα της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας.

Την Τετάρτη θα έχουµε την εκλογή της εδώ. Όπως ξέρουν οι
συνάδελφοι, η εκλογή δεν είναι µε λόγια, είναι εκλογή χωρίς
λόγια, γιατί το Σύνταγµα επιβάλλει ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας
να µην αναµειγνύεται στην πολιτική ζωή του τόπου. Είναι πολιτι-
κώς ανεύθυνος, συνεπώς δεν θα είχε νόηµα ο πολιτικός λόγος
των υποψηφίων, διότι δεν µπορούν να αρθρώνουν τέτοιον και η
Βουλή ψηφίζει, διότι οι Βουλευτές εκφράζουν τη θετική ή την µη
θετική τους γνώµη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αξιοποιώ ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος την ευκαιρία που µου δίνει η Βουλή µε το σηµερινό
σχέδιο νόµου, να εκφράσω αυτά που θα έλεγα εάν η διαδικασία
της εκλογής Προέδρου της Δηµοκρατίας ήταν µια διαδικασία
που συνοδευόταν από λόγια.

Το δεύτερο που θέλω να υπογραµµίσω για σήµερα, είναι οι τε-
λευταίες εξελίξεις που σχετίζονται µε τα προβλήµατα που δηµι-
ούργησε η άκυρη, η ανυπόστατη και παράνοµη συµφωνία
ανάµεσα σε µια ανύπαρκτη κυβέρνηση της Λιβύης και στην
Τουρκία. 

Σήµερα φιλοξενούµε τον Στρατάρχη Χαφτάρ στην Αθήνα και
µε την ευκαιρία αυτή θέλω να πω δύο πράγµατα.

Πρώτα από όλα, κύριε Υπουργέ, το πολίτευµα της χώρας µας
είναι Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία. Δεν συγκυβερνούµε, δεν
συγκυβερνά η Κυβέρνηση µε την Αντιπολίτευση. Η Κυβέρνηση
κυβερνά και η Αντιπολίτευση αντιπολιτεύεται. Συνεπώς, δεν δη-
µιουργεί ρήγµατα στην εθνική ενότητα, το γεγονός της υπογράµ-
µισης εκ µέρους και του κόµµατός µας ότι η προσπάθειά σας να
συµµετάσχει η χώρα στη Διάσκεψη του Βερολίνου, επειδή δεν
στέφθηκε µε επιτυχία, δηµιουργεί την προϋπόθεση της αρνητι-
κής σε βάρος σας κριτικής. 

Εάν τα είχατε καταφέρει, θα σας λέγαµε µπράβο. Αφού δεν τα
καταφέρατε, ασκούµε κριτική και κριτική σοβαρή, όσο και αν
υπεύθυνος είναι και ο προηγούµενος Πρωθυπουργός, ο οποίος
το 2015 έκανε αυτά που λέτε.

Το αποτέλεσµα µετράει στην πολιτική. Είσαστε έξι µήνες στην
Κυβέρνηση. Ήµασταν ως πολιτικό σύστηµα προειδοποιηµένοι,
άλλο εάν η προηγούµενη κυβέρνηση υποτίµησε το θέµα. Ήµα-
σταν προειδοποιηµένοι ότι επίκειται η υπογραφή µιας τέτοιου εί-
δους συµφωνίας. Προσωπικά έχω θέσει το θέµα δύο φορές στο
Εθνικό Συµβούλιο Εξωτερικής Πολιτικής επί υπουργίας Κατρούγ-
καλου, όπως επίσης και ο δικός σας εκπρόσωπος, ο πρέσβης, ο
αφυπηρετήσας πρέσβης κ. Σαββαΐδης. Δεν ήταν κεραυνός εν αι-
θρία.

Άρα, από την πρώτη στιγµή που αναλάβατε, γνωρίζατε ότι κάτι
τέτοιο απειλεί τη χώρα, προφανέστατα -και αν δεν το γνωρίζατε,
η διπλωµατία θα σας είχε ενηµερώσει- ότι επίκειται αυτή η διά-
σκεψη και έπρεπε η χώρα µας να είναι εκεί. Ένας από τους λό-
γους που η χώρα µας δεν είναι εκεί -ο γερµανικός Τύπος σήµερα
τον αναφέρει- είναι η απαίτηση της Τουρκίας να µην είµαστε εκεί.
Αυτό καθιστά την αρνητική κριτική που σας ασκούµε ακόµη σο-
βαρότερη. 

Βέβαια, για να είµαστε δίκαιοι σε αυτή την Αίθουσα σωστοί και
να ξέρουµε για ποια κατάσταση µιλάµε, η παρέµβαση της Ρω-
σίας θα µπορούσε να είναι καταλυτική για τη συµµετοχή µας,
αλλά δεν ευθύνεστε εσείς, βέβαια. Ευθύνεται ο κ. Κοτζιάς µε όσα
µεσολάβησαν, µε τις απελάσεις Ρώσων από την Ελλάδα, αλλά
και µε µια ενέργεια που δεν αφορά την πολιτική αλλά την Εκκλη-
σία. Με την αναγνώριση της Εκκλησίας της Ουκρανίας η σχέση
µας µε τη Ρωσία έχει επιδεινωθεί. 

Ποτέ δεν κοροϊδεύαµε τους Ρώσους. Πάντα πρέπει ο συνοµι-
λητής σου να ξέρει πολύ καλά ποια είναι η θέση σου. Η θέση της
Ελλάδας είναι στην Ευρωζώνη, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο
ΝΑΤΟ και αυτό η Ρωσία το ξέρει καλά. Δεν επιτρέπεται, όµως,
να παίζεις παιχνίδια αλλήθωρου, να δίνεις την εντύπωση ότι είσαι
φίλος µε κάποιον, πέρα από τα ειωθότα και τα καθιερωµένα και
στην πράξη να αποδεικνύεται ότι δεν είσαι. 

Χάλασαν οι προηγούµενοι την ισορροπία των σχέσεών µας µε
τη Ρωσία και το πληρώνουµε τώρα κατά κάποιον τρόπο, διότι η
Ρωσία θα µπορούσε να είχε παίξει καταλυτικό ρόλο στη συµµε-

τοχή µας εκεί. Ευθύνονται οι προηγούµενοι γι’ αυτό και θέλω να
είµαι δίκαιος. Ωστόσο, τώρα είστε Κυβέρνηση εσείς έξι µήνες και
η κριτική της µη συµµετοχής απευθύνεται σε εσάς. 

Θεωρώ ορθή κίνηση την επίσκεψη του Στρατάρχη Χαλίφα Χα-
φτάρ στην Αθήνα σήµερα. Θετική κίνηση! Θεωρώ ότι πρέπει να
δώσετε µια διευκρίνιση, όχι γιατί υπάρχει πρόβληµα από τις δη-
λώσεις του Υπουργείου Εξωτερικών –όποιος µπει στο site του
Υπουργείου βλέπει τι ακριβώς έχει πει ο κ. Δένδιας- αλλά επειδή
υπήρχαν παρεξηγήσεις κατά την αναπαραγωγή, ότι η Ελλάδα
δεν δηλώνει ότι θα στείλει στρατεύµατα, όπως δηλώνουν οι
Τούρκοι στη Λιβύη, αλλά εάν υπάρξει απόφαση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης περί εκεχειρίας, τότε θα συµµετάσχουµε στις προσπά-
θειες ρύθµισης θεµάτων εκεχειρίας και µε τη συµµετοχή των
Ενόπλων µας Δυνάµεων.

Βέβαια, η δήλωση του Πρωθυπουργού ότι δεν θα επιτρέψει να
ισχύσουν οι σχετικές αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα
ασκήσει βέτο, δηµιουργεί έναν προβληµατισµό. Θα ασκήσει βέτο
και σε αυτή, εάν υπάρξει; Εδώ, υπάρχει αντίφαση στις δηλώσεις
και επειδή οι δηλώσεις καµµιά φορά γίνονται για να αποφευχθεί
η κριτική, εµείς υπογραµµίζουµε ότι µε δηλώσεις επικοινωνιακού
χαρακτήρα δεν συγκροτείται εξωτερική πολιτική. 

Επαναλαµβάνω το ερώτηµα, για να µε καταλάβει καθένας και
καθεµιά: Η δήλωσή του χθες -που ακούστηκε καλά- ότι αφού δεν
πάµε εκεί, ό,τι παράγωγο αυτής της Διάσκεψης του Βερολίνου
αφορά την Ένωση και αν η Ένωση κληθεί να αποφασίσει να το
εφαρµόσει, εµείς θα το µπλοκάρουµε. Θα µπλοκάρουµε και τη
συµµετοχή ειρηνευτικής δύναµης, µε τη δική µας συµµετοχή δη-
λαδή, στη Λιβύη; Αυτό είναι αντίφαση και οφείλω να το υπογραµ-
µίσω. 

Τώρα θέλω να κάνω µία ακόµη παρέµβαση, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, διότι από site ενηµερώνοµαι -site αµερικανικό- για
γραφή από πλευράς Συρίας ότι δύο επίσκοποι του Πατριαρχείου
της Αντιοχείας που αγνοείται η τύχη τους εδώ και πολλά χρόνια
-ο ένας εκ των δύο ήταν και προσωπικός µου φίλος, ένα δώρο
του το έχω στο γραφείο µου και το κοιτάω και συγκινούµαι,
επειδή τον θυµάµαι- όχι µόνο έχουν δολοφονηθεί, αλλά έχουν
βρει µαρτυρικό θάνατο και οι δύο. 

Εύχοµαι να µην είναι αλήθεια και ο αδερφός του…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗΣ: Από πού είναι αυτή η πληροφό-

ρηση;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Από γραφίδα συριακή στις Ηνωµένες

Πολιτείες. 
Ο αδερφός του, νυν Πατριάρχης Αντιοχείας, ζει µε την ελπίδα,

δεν θέλει να παραδεχτεί τον θάνατο αυτό. Όλοι µας είχαµε αυτήν
την ελπίδα. Όµως και µε αυτές τις πληροφορίες -και ειδικά περί
µαρτυρικού θανάτου- εξεγείροµαι και αυτή µου την αγανάκτηση
τη διατυπώνω και από το Βήµα της Βουλής.

Σε ό,τι αφορά το σχέδιο νόµου, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, θα περιοριστώ στην υπόµνηση ορισµένων σηµείων που
ο εισηγητής µας, ο Γιώργος Αρβανιτίδης, και στην επιτροπή και
εδώ έχει υπογραµµίσει.

Θα εξάρω την παρέµβασή σας για την επιχειρηµατική βίζα δε-
καπέντε ηµερών. Οι δεκαπέντε ηµέρες, όπως διαβάζω, δεν ξέρω
εάν θα µπορούσαν να γίνουν και λιγότερες. Αν κάτι χρειάζεται
να το κάνουµε και πιο γρήγορα, γιατί να µην µπορούµε; Πάντως,
όµως, η λύση αυτή είναι µία πάρα πολύ καλή λύση και θα βοη-
θήσει την οικονοµία. Πολλές φορές διαµαρτύρονταν άνθρωποι
από επιχειρηµατικούς κύκλους της αλλοδαπής ότι θέλουν να έρ-
θουν και η έκδοση της βίζας είναι µία διαδικασία γραφειοκρατικά
δύσκολη και έτσι δεν έρχονται. Συνεπώς η παρέµβαση αυτή είναι
καλή.

Την άλλη τροπολογία δεν µπορώ να την αξιολογήσω. Θα το-
ποθετηθεί ως προς αυτήν ο εισηγητής µας κ. Αρβανιτίδης. 

Σωστά λέει ο Γιώργος Αρβανιτίδης τα όσα λέει για το Ηνωµένο
Βασίλειο ως µία ιδιόρρυθµη, ως µία sui generis περίπτωση κοι-
νοπολιτείας, µία κοινοπολιτεία που και η δοµή της είναι ιδιό-
µορφη, αλλά και το ταπεραµέντο των πολιτών και των πολιτικών
της είναι ιδιαίτερο σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευρώπη. Τα ιδιαί-
τερα χαρακτηριστικά των πολιτών της, όπως και τα χαρακτηρι-
στικά της χώρας αυτής που τη συγκροτούν, πρέπει κανείς να τα
σέβεται για να µπορεί να καταλάβει ποιες ήταν οι επιλογές της
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µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και πώς διαµορφώθηκε η επιλογή
της να φύγει από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που ήταν επιλογή της
πλειοψηφίας των πολιτών της. Είτε χωρίς συµφωνία είτε µε συµ-
φωνία, η Ελλάδα πρέπει να προετοιµαστεί για θέµατα που, όπως
ωραία είπε ο Γιώργος Αρβανιτίδης, συγκροτούν την ελληνοβρε-
τανική καθηµερινότητα και πρέπει να τα δούµε έτσι όπως θα δια-
µορφωθούν στο επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Επίσης πολύ καλή είναι και η παρέµβασή του αναφορικά µε το
αν θα µπορούσαµε µε κίνητρα να προσελκύσουµε να εγκαταστα-
θούν στη χώρα µας εταιρείες που θέλουν να φύγουν από το City
και να είναι εδώ. Ειδικά στον Πειραιά νοµίζω ότι η δυνατότητα
είναι πολύ µεγάλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Αν, κύριε Πρόεδρε, έχω την ανοχή σας, µιας και δεν υπάρχει
ευρύς κατάλογος οµιλητών, θέλω να πω και δυο λόγια για το Βre-
xit αυτό καθαυτό.

Σεβαστή η απόφαση των πολιτών της χώρας αυτής, αν και από
πληροφορίες, από ντοκιµαντέρ, από ταινίες ακόµη που έχουµε
δει, η απόφαση αυτή και η πλειοψηφία αυτή κατά κάποιον τρόπο
έχει και υποκλαπεί µε επικοινωνιακές µεθοδεύσεις αριστοτεχνι-
κού χαρακτήρα, που ξέφυγαν από τις κλασικές µεθόδους της πο-
λιτικής επικοινωνίας. Σεβαστή, όµως, είναι η απόφασή τους.
Άλλωστε είχαν την ευκαιρία στις εκλογές να το αποτρέψουν αυτό
και όχι µόνο δεν το απέτρεψαν, αλλά ενίσχυσαν τον Μπόρις Τζόν-
σον, που ως δηµαγωγός, ως ένα από τα καινούργια αυτά κατα-
σκευάσµατα της πολιτικής της δεύτερης δεκαετίας του 21ου

αιώνα -στην Ευρώπη, έχουµε πολλά παραδείγµατα και στην Ελ-
λάδα κυβέρνησαν τον τόπο τέτοιες περιπτώσεις πριν από λίγους
µήνες- ενισχύθηκε.

Συνεπώς τι µπορεί κανείς να πει; Είναι η απόφασή τους. Σεβα-
στή, ωστόσο καθόλου δυσεξήγητη και εξαιτίας αυτής της ιδιαι-
τερότητας που οι πολίτες της χώρας και η χώρα αυτή έχει -και
µας είναι γνωστές- αλλά και γιατί το εγκληµατικό λάθος του Κά-
µερον δεν το διόρθωσε η αντιπολίτευση, διότι, παρ’ ότι υπήρχαν
δυνάµεις και στο Συντηρητικό Κόµµα αλλά και το Εργατικό
Κόµµα αυτό καθαυτό ήταν αντίθετο µε το Brexit, ο ηγέτης του
Εργατικού Κόµµατος έλεγε µισόλογα. Κανείς δεν είχε καταλάβει
τι λέει. Γι’ αυτό και συνετρίβη στις εκλογές. Κανένας δεν σήκωσε
το ανάστηµά του για να µείνει η χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Με µισόλογα και µε προτάσεις που µετά την κύρια πρόταση
έπονται σαράντα αναφορικές, προκοπή δεν γίνεται.

Έτσι λοιπόν µία χώρα - φορέας εξουσίας και ισχύος µιας παγ-
κόσµιας αυτοκρατορίας, η οποία προσγειώθηκε σε άλλα επίπεδα
µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και πάντα ήταν διστακτική στις
ευρωπαϊκές εξελίξεις -δεν υπήρξε άλλωστε ποτέ και κράτος -
µέλος της Ευρωζώνης- αποφάσισε να φύγει.

Κυρίες και κύριοι, από τα αίτια της στάσης των πολιτών, πέρα
από τη στάση των πολιτικών κοµµάτων, κανείς δεν µπορεί να
αφαιρέσει το ζήτηµα του φόβου απέναντι στο κορυφαίο θέµα της
Ευρώπης σήµερα, που είναι η µετανάστευση. Για να αντιµετωπί-
σουµε τη µετανάστευση σε συνθήκες ενότητας, όπως λένε και
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης που τους ακούω στα µέσα ενη-
µέρωσης, πρέπει να έχουµε συµφωνήσει ότι η µετανάστευση
είναι το κύριο πρόβληµα. Αν σε αυτό δεν συµφωνούµε, τότε τι
ενότητα θα έχουµε στην αντιµετώπισή της; Ζητάµε αλληλεγγύη
από τους άλλους και εµείς δεν έχουµε συµφωνήσει στο εσωτε-
ρικό µας για το αν είναι κορυφαίο το θέµα και ποια µέτρα είναι
αυτά µε τα οποία θα αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά. Οι Βρετα-
νοί δεν είχαν υποδεχθεί ούτε έναν µετανάστη από τις εξελίξεις
στη Συρία. Με τα προβλήµατα, όµως, που έχουν ήδη και στο
άκουσµα ενός ενδεχόµενου κινδύνου το 2016 καθόρισαν τη
στάση τους. 

Πρέπει να καταλάβουν όλα τα µέλη της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας ότι, όποιο κόµµα, όποια κυβέρνηση αποφασίζει να εγκατα-
λείψει τον λαό της, είναι απολύτως βέβαιο ότι και ο λαός θα
εγκαταλείψει την κυβέρνηση, θα εγκαταλείψει το κόµµα.

Δεν συµφωνώ καθόλου µε τη φράση κάποιων Ευρωπαίων που
απευθυνόµενοι στους Βρετανούς τούς λένε «στο καλό!». Όχι.
Αυτή η απόφαση δεν είναι καλή για την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά
πρέπει να αντιµετωπίσουµε τα πράγµατα µε ρεαλιστικό τρόπο -

είναι ένα γεγονός πια- και πρέπει να προετοιµαστούµε, όπως
προετοιµαζόµαστε -και γι’ αυτό και ψηφίζουµε το σχέδιο νόµου-
µε τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία.

Κυρίες και κύριοι, η Ελλάδα απέφυγε το να γίνει Βενεζουέλα,
γιατί, όπως µου αρέσει να λέω, την τελευταία, την ύστατη στιγµή,
υπήρξαν αποφάσεις σοβαρές τις οποίες και ως κόµµα ενισχύ-
σαµε, παρ’ ότι εκείνη την περίοδο ήµασταν το µικρότερο κόµµα
της Βουλής, ένα κόµµα που είχε συντριβεί, επειδή µόνο του στην
αρχή και µε άλλα κόµµατα στη συνέχεια, σήκωσε το βάρος της
κρίσης.

Οι δηµαγωγοί, οι ψεύτες, οι «αλά Μπόρις Τζόνσον» πολιτικοί,
που ευηµέρησαν στην Ελλάδα για κάποιους µήνες ή χρόνια, µε
πολύ µεγάλη άνεση την πήγαιναν στα βράχια. Η χώρα απέφυγε
αυτήν τη συµφορά και εµείς ως πολιτικός οργανισµός βάλαµε
και το καλοκαίρι του 2015 πλάτη, κινδυνεύοντας και να εξαφανι-
στούµε από το πολιτικό σκηνικό. Όχι µόνο δεν εξαφανιστήκαµε,
αλλά είµαστε το τρίτο κόµµα της ελληνικής Βουλής και πι-
στεύουµε ότι έχουµε προοπτική και θα παλέψουµε για την προ-
οπτική αυτή. Είµαστε εδώ, είµαστε παρόντες και παρούσες ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα να δεχόµαστε, πέραν της νοµοθετικής
αυτής πρωτοβουλίας, κύριε Υπουργέ, και την ενηµέρωσή σας για
την εφαρµογή. Άλλωστε, όπως και το ίδιο το σχέδιο νόµου πα-
ραδέχεται και εσείς και όλα τα κόµµατα, αυτό είναι ένα σχέδιο
νόµου για την περίπτωση κατά µείζονα λόγο που δεν υπάρξει
συµφωνία. Είτε υπάρξει -από ό,τι φαίνεται µπορεί και να υπάρ-
ξει- είτε δεν υπάρξει, η εφαρµογή αυτού του σχεδίου νόµου πρέ-
πει να υπόκειται σε διαρκή παρατήρηση και αποδοχή εκ µέρους
σας για διαρκή αναθεώρηση, διότι θα ζούµε τα γεγονότα, θα
ζούµε τον βίο των Ελλήνων και των Βρετανών που ζουν οι δικοί
µας εκεί, οι δικοί τους εδώ, θα ζούµε την καθηµερινότητά τους
στην επιχειρηµατική, στην κοινωνική και οικονοµική ζωή και πρέ-
πει να αντιµετωπίζουµε όσα προβλήµατα η ίδια η ζωή θα αναδει-
κνύει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Βαρου-
φάκης, τον οποίο καλούµε στο Βήµα. Θα ακολουθήσουν η κ.
Μακρή, ο κ. Γκιουλέκας και ο κ. Θεοχάρης.

Κύριε Βαρουφάκη, έχετε τον λόγο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια δύσκολη και θλιβερή

στιγµή για εµάς στο ΜέΡΑ25, όπως και για τους συντρόφους
µας, τους συνοδοιπόρους µας, τους φίλους µας, τους συνεργά-
τες µας, τα µέλη του DiEM25 πανευρωπαϊκά. Θέλω να σας πλη-
ροφορήσω -γιατί είµαι σίγουρος ότι δεν θα το ξέρετε- ότι το
κίνηµά µας έχει πάνω από δεκαπέντε χιλιάδες Βρετανούς ως
µέλη, ως πανευρωπαϊκό κίνηµα. 

Όλοι τους θλίβονται µε την αποχώρηση της Βρετανίας από την
Ευρωπαϊκή Ένωση όχι επειδή δεν γνωρίζουµε τα τρωτά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, όχι επειδή στεκόµαστε άκριτα απέναντί της,
αλλά επειδή θεωρούµε ότι η αποχώρηση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση µόνο τη µισαλλοδοξία, τον ρατσισµό και τις φυγόκεντρες
δυνάµεις, οι οποίες κάνουν κακό στους πολλούς, εξυπηρετεί.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, πριν αναφερθώ στο νοµοσχέ-
διο, να σταθώ λίγο στα αίτια και στη σηµασία του Brexit.

Το 1949 -σας πάω σε ένα πανεπιστήµιο της Ελβετίας- ο Ουίν-
στον Τσώρτσιλ είχε βγάλει έναν πολύ γνωστό λόγο ο οποίος δεν
αποδίδεται σωστά. Ένα κοµµάτι του αποδίδεται. Μίλησε υπέρ
των «Ηνωµένων Πολιτειών της Ευρώπης». Αυτό που αποκρύπτε-
ται συνήθως είναι η επόµενη φράση του, που ήταν: «Εφόσον βε-
βαίως η Βρετανία δεν είναι µέλος της». Και το σκεπτικό του, πολύ
σύντοµα, ήταν ότι η Βρετανία είναι µε την Ευρώπη, αλλά δεν είναι
της Ευρώπης.

Ο Ουίνστον Τσώρτσιλ σε εκείνη την οµιλία αυτό που αναδεί-
κνυε ήταν µία ουσιαστική αντίθεση µεταξύ του βρετανικού καπι-
ταλισµού και του ηπειρωτικού καπιταλισµού. Πολύ σύντοµα ο
βρετανικός καπιταλισµός αυθόρµητα αναδύθηκε µέσα από δια-
δικασίες που δεν ήταν πυραµιδικές, δεν ήταν από πάνω προς τα
κάτω. Αντίθετα, να σας θυµίσω, ο γερµανικός καπιταλισµός –της
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κυβέρνησης Μπίσµαρκ- ήταν σχεδιασµένος κάποια στιγµή στη
βάση των καρτέλ και όχι του ανταγωνισµού. Με άλλα λόγια, έχεις
έναν ανταγωνιστικό βρετανικό, αγγλοσαξονικό καπιταλισµό να
έρχεται σε σύγκρουση µε έναν καπιταλισµό τύπου Μπίσµαρκ ο
οποίος ξεκινάει µε την ιδέα του καρτέλ. Και µην ξεχνάµε ότι αυτή
η ιδέα µεταλαµπαδεύτηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Η πρώτη
µορφή της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν ένα καρτέλ άνθρακα και
χάλυβα.

Υπήρχε πάντα δηλαδή ένας ευρωσκεπτικισµός και µία τάση
της Βρετανίας να µην είναι κοµµάτι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αυτό ίσχυε από την αρχή, όµως η δική µας κρίση και η προσω-
πική µου κρίση είναι ότι η κρίση του ευρώ ήταν αυτή που
έσπρωξε τη Βρετανία εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και θα είµαι πολύ συγκεκριµένος: Πάρτε το θέµα της µετανά-
στευσης. Τρία εκατοµµύρια Ευρωπαίων πολιτών µετανάστευσαν
στη διάρκεια της κρίσης -και πολλά δικά µας παιδιά, όπως γνω-
ρίζουµε- από την ηπειρωτική Ευρώπη στη Βρετανία, σε µια πε-
ρίοδο που ναι µεν η Τράπεζα της Αγγλίας, µέσα από την
ποσοτική χαλάρωση, την πολύ δυνατή ποσοτική χαλάρωση, ου-
σιαστικά διέσωσε το City και τον τραπεζικό τοµέα και δηµιούρ-
γησε µια αίσθηση ανάκαµψης, αλλά από την άλλη µεριά η
λιτότητα της δηµοσιονοµικής πολιτικής της κυβέρνησης Κάµε-
ρον - Όσµπορν έστειλε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό της εργατικής
τάξης, ιδίως στον Βορρά, αλλά και όχι µόνο στον Βορρά, και στις
παραλιακές πόλεις, στα πρόθυρα της απελπισίας.

Αν συνδυάσουµε αυτές τις δύο κινήσεις, το ότι έχεις µία Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που από το 2008 µέχρι το 2015 ου-
σιαστικά µειώνει την ποσότητα χρήµατος εν µέσω της
χειρότερης κρίσης του καπιταλισµού της Ευρώπης, ενώ η Τρά-
πεζα της Αγγλίας µέσα από την ποσοτική χαλάρωση αυξάνει την
ποσότητα χρήµατος και έχεις αυτά τα µεταναστευτικά ρεύµατα,
σε συνδυασµό µε τη λιτότητα, αυτά δηµιούργησαν, σε ένα µε-
γάλο κοµµάτι της βρετανικής κοινωνίας, τις συνθήκες που γέν-
νησαν το Brexit.

Και εδώ αξίζει µία αναφορά, γιατί πολύ εύκολα γίνονται συγ-
κρίσεις µεταξύ της έννοιας του Brexit και της έννοιας του Grexit.
Θα σας θυµίσω ότι το Grexit δεν ήταν ένα ελληνικό κίνηµα, δεν
υπήρξε πραγµατικό κίνηµα στην Ελλάδα για Grexit. Το Grexit
ήταν µία απειλή που ήρθε σε εµάς από τις Βρυξέλλες, πρώτα
στην κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και κατόπιν σε όλες τις υπόλοιπες
κυβερνήσεις, ότι αν δεν πάρετε αυτά τα χρήµατα για να τα δώ-
σετε στις γαλλογερµανικές τράπεζες υπό όρους, που ουσιαστικά
ανακυκλώνουν τη χρεοκοπία των ελληνικών τραπεζών και του ελ-
ληνικού κράτους και βεβαίως του ελληνικού λαού, τότε θα σας
πετάξουµε έξω. Το Brexit ήταν κάτι το οποίο γεννήθηκε αυθόρ-
µητα µέσα από την κοινωνία της Βρετανίας και επικράτησε λόγω
της ανόητης διαχείρισης της κρίσης του ευρώ από τις αρχές της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Θέλω να µοιραστώ µαζί σας µια εµπειρία. Πριν από τον Ιούνιο
του 2016 που έγινε το δηµοψήφισµα για το Brexit περιόδευσα σε
Βρετανία, Αγγλία, Ιρλανδία, Ουαλία, Σκωτία. Έκανα πάνω από
δεκατρείς οµιλίες εναντίον του Brexit, γιατί παρά την κριτική
στάση απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το κίνηµά µας θεωρεί
ότι το Brexit είναι κακό για την πλειοψηφία των Βρετανών και
είναι κακό και για την πλειοψηφία των Ευρωπαίων.

Ξέρετε τι αντίδραση έβρισκα από ανθρώπους από το δικό µου
κοινό που έρχονταν να ακούσουν τις δικές µας οµιλίες; Σε συµ-
παθούµε, σε αγαπάµε, αλλά δεν θα κάνουµε αυτό που µας λες.
Διότι µετά τον τρόπο µε τον οποίο συµπεριφέρθηκε η τρόικα
στην Ελλάδα, µε τον τρόπο µε τον οποίο ποδοπατήθηκε το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, το ελληνικό δηµοψήφισµα, εµείς δεν θέ-
λουµε να είµαστε σε ένα τέτοιο κλαµπ.

Η στάση µας ως DiEM25, ως ΜέΡΑ25, από την επόµενη µέρα
του δηµοψηφίσµατος µετά την ήττα µας, γιατί θεωρήσαµε το δη-
µοψήφισµα που προέκρινε το Brexit και δική µας ήττα, η στάση
µας είναι τουλάχιστον να ελαχιστοποιήσουµε το κόστος του
Brexit, τόσο για τους Βρετανούς πολίτες όσο και για τους Ευρω-
παίους πολίτες, τους Έλληνες, τους Γερµανούς, τους Γάλλους,
τους Πορτογάλους.

Προσπαθήσαµε να προωθήσουµε τη θέση ότι, ναι, ως δηµο-
κράτες πρέπει να αποδεχτούµε την ήττα µας στο δηµοψήφισµα

και να σεβαστούµε την απόφαση του βρετανικού λαού για Brexit.
Όµως ήταν µία δυική απόφαση: ναι ή όχι στο Brexit. Ο βρετανι-
κός λαός δεν είχε αποφανθεί για το τι είδους Brexit ήθελε, γι’
αυτό δουλέψαµε πολύ συστηµατικά πολλοί από εµάς έτσι ώστε
να προωθήσουµε τη λύση της λεγόµενης «Νορβηγίας Συν», Nor-
way Plus. Με άλλα λόγια, να µείνει η Βρετανία µετά το Brexit
τόσο εντός του Customs Union, της Τελωνειακής Ένωσης, όσο
και της ενιαίας αγοράς, να φύγει τύποις, όπως δεν είναι η Νορ-
βηγία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά έτσι να ελαχιστοποιηθούν
οι κραδασµοί, τόσο οι οικονοµικοί όσο και οι κοινωνικοί.

Προς µεγάλη µας θλίψη, οι πιο συστηµικοί οπαδοί της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στη Βρετανία, αυτό που εµείς ονοµάζουµε «ευ-
ρωλάγνους», άνθρωποι που ήµασταν µαζί εναντίον του Brexit,
αλλά οι οποίοι δεν είχαν καµµία όρεξη να ασκήσουν κριτική στις
πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, επέλεξαν κάτι που οδήγησε
στο πιο εντυπωσιακό αυτογκόλ στην ιστορία της ευρωπαϊκής πο-
λιτικής. Επέλεξαν να αγνοήσουν το δηµοψήφισµα του Ιουνίου
του 2016 και από τότε µέχρι σήµερα να βάλουν όλα τους τα αυγά
στο καλάθι της ανατροπής του πρώτου δηµοψηφίσµατος µέσα
από ένα δεύτερο δηµοψήφισµα, µε κωλυσιεργία στο Κοινοβούλιο
της Βρετανίας.

Αυτό ήταν καταστροφικό για όλους εµάς που πασχίζαµε και
θα έπρεπε να πασχίζουµε και θα συνεχίσουµε να πασχίζουµε να
κρατήσουµε τη Βρετανία όσο πιο συνδεδεµένη γίνεται µε τους
θεσµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το καλό των λαών της Ευ-
ρώπης.

Ο βρετανικός λαός εν τέλει προτίµησε τον κίνδυνο ενός hard
Brexit, ενός άτακτου Brexit, από τη φοβικότητα και δεν ανέχτηκε
την ακύρωση της λαϊκής εντολής του δηµοψηφίσµατος. Αυτό ση-
µατοδοτεί η επιλογή του Μπόρις Τζόνσον από ανθρώπους που
δεν έχουν ψηφίσει ποτέ Συντηρητικό Κόµµα στα βόρεια µέρη της
Αγγλίας.

Στόχος µας, το δηλώνουµε αυτό ως ΜέΡΑ25, ως DiEM25, είναι
η επιστροφή της Βρετανίας σε µία εκδηµοκρατισµένη και ορθο-
λογική Ευρωπαϊκή Ένωση και θα δουλέψουµε πανευρωπαϊκά γι’
αυτό.

Ερχόµενος τώρα στο νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, θέλω
να πω πως παρατηρούµε πως πρόκειται για ένα τυποποιηµένο
νοµικό κείµενο που θυµίζει µετάφραση µε google translate, το
οποίο κλήθηκαν να επικυρώσουν και τα είκοσι επτά κοινοβούλια.
Διαπνέεται από τη σκληρή γραµµή των Βρυξελλών εναντίον της
απόφασης των Βρετανών για αποχώρηση και διέπεται από µία
αλαζονική στάση και γραµµή που -θα το πω άλλη µία φορά- τε-
λικά ενίσχυσε το Brexit, ενίσχυσε την τάση των Βρετανών να απο-
χωρήσουν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πιθανόν, µία τέτοια στάση που επιδεικνύουν αυτήν τη στιγµή
οι Βρυξέλλες και ο κ. Μισέλ Μπαρνιέ προσωπικά, να ενισχύσει
ακόµη περισσότερο τις πιθανότητες για ένα νέο «deal Brexit» στα
τέλη της χρονιάς.

Το ΜέΡΑ25 θα ψηφίσει «ναι» επί της αρχής του νοµοσχεδίου
σας και θα ψηφίσουµε «ναι» επί της αρχής, επειδή συµφωνούµε
και επαυξάνουµε στη διατήρηση της ελευθερίας διακίνησης των
Βρετανών πολιτών µετά το τέλος του µήνα, οπότε και αποχωρεί
ουσιαστικά το Ηνωµένο Βασίλειο επίσηµα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, καθώς και όλων των υπόλοιπων δικαιωµάτων που έχουν
ως τώρα ως πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή δικαιώ-
µατα στην εργασία, στην επιχειρηµατική δραστηριότητα, στα
ασφαλιστικά, στην κοινωνική ασφάλεια, στην υγειονοµική περί-
θαλψη, στις άδειες οδήγησης και όλα αυτά.

Όµως, κύριε Υπουργέ, θα σταθούµε αρνητικά στα άρθρα,
αλλά τονίζω τον λόγο για τη διαφωνία µας. Η διαφωνία µας µε
τα άρθρα σας έγκειται ουσιαστικά στο ότι αυτά επεκτείνουν τα
δικαιώµατα των Βρετανών πολιτών, αλλά µόνο έως το τέλος του
χρόνου. Ουσιαστικά προεξοφλείτε µία µη συµφωνία µεταξύ Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και Ηνωµένου Βασιλείου.

Εµείς προτείνουµε να µην υπάρξει ηµεροµηνία λήξης στην πα-
ράταση διατήρησης των δικαιωµάτων των Βρετανών πολιτών.
Πέραν της δικής µας προσέγγισης, ως ΜέΡΑ25 και ως το πανευ-
ρωπαϊκό DiEM25, στη διατήρηση της ελεύθερης διακίνησης και
πέραν της απέχθειάς µας για σύνορα και µάντρωµα ανθρώπων,
ιδίως εκείνων που σήµερα κινούνται ανάµεσά µας µε τα ίδια δι-
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καιώµατα και τις ίδιες υποχρεώσεις, δεν πρέπει να ξεχνάµε τους
εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες που ζουν στη Βρετανία. Μία κί-
νηση σαν αυτή, µε άλλα λόγια επέκτασης και διατήρησης των δι-
καιωµάτων των Βρετανών πολιτών στην Ελλάδα χωρίς χρονικό
όριο, θα ήταν εξαιρετική κίνηση καλής θέλησης απέναντι στο
Λονδίνο, σε περίπτωση που στο εγγύς ή στο απώτερο µέλλον
αναγκαστούµε να διαπραγµατευτούµε ειδικό καθεστώς για τους
Έλληνες που ζουν στο Ηνωµένο Βασίλειο.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε αυτό το ση-
µείο θα µου επιτρέψετε να στραφώ, παραµένοντας στις εξωτε-
ρικές σχέσεις της χώρας µας, στο µείζον θέµα της
επικαιρότητας, τις γεωπολιτικές εξελίξεις στην ευρύτερη πε-
ριοχή και συγκεκριµένα στη Λιβύη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές του µνηµονιακού τόξου -Νέα Δη-
µοκρατία, ΚΙΝΑΛ, ΣΥΡΙΖΑ- φοβάµαι ότι δεν συναισθάνεστε πως
η εµπλοκή σας µε τη Λιβύη εξελίσσεται στο µεγαλύτερο ίσως
φιάσκο των τελευταίων ετών, σε φιάσκο µεγαλύτερο ακόµα και
από εκείνο που έπληξε την αξιοπιστία της χώρας µας και τα συµ-
φέροντα του λαού µας, µε τη στάση Κυβέρνησης και Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης παλαιότερα κατά τον εµφύλιο πόλεµο της
Γιουγκοσλαβίας.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, σήµερα δεχτήκατε τον
στρατηγό Χαφτάρ εδώ στην Αθήνα. Πρόκειται για έναν σύγχρονο
Κάρατζιτς. Όπως στη δεκαετία του 1990 οι υπερπατριώτες αγ-
κάλιαζαν τον Κάρατζιτς, αποξενώνοντας τους προοδευτικούς ου-
µανιστές Ευρωπαίους, ουµανιστές του κόσµου, πλήττοντας τόσο
την εικόνα όσο και την επιρροή της Ελλάδας στη δεκαετία του
1990, έτσι και σήµερα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, χαριεντιζόµενοι µε τον Λίβυο πολέµαρχο, πλήττετε
και την εικόνα της χώρας και τη γεωστρατηγική µας θέση.

Πώς φτάσαµε εδώ; Εν αρχή ην η ανίερη συµµαχία Ελλάδας –
Ισραήλ – EXΧON - TOTAL της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Θυµάστε τότε
που από την πρώτη στιγµή ο κ. Τσίπρας µάς έλεγε ότι µέσα από
αυτή τη συµφωνία για αγωγούς, φυσικά αέρια, πετρέλαια, εξο-
ρύξεις, η Ελλάδα θα γίνει ενεργειακός κόµβος και θα αποκτή-
σουµε ερείσµατα µε τις µεγάλες δυνάµεις;

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, από την πρώτη στιγµή προειδοποιούσαµε
ότι ο ελληνικός λαός δεν έχει λαµβάνειν κανένα οικονοµικό όφε-
λος από αυτήν την ανίερη συµµαχία, µόνο ζηµίες, οικολογικές
και µη. Όχι µόνο δεν θα αποκτούσαµε ερείσµατα µε τις µεγάλες
δυνάµεις -προειδοποιούσαµε- αλλά θα κάναµε τεράστιο δώρο
στον Πρόεδρο Ερντογάν, καθώς µία τέτοια συµφωνία, µία τέτοια
λυκοφιλία, αν θέλετε, µε πολυεθνικές πετρελαϊκές επιχειρήσεις
και µε την κυβέρνηση του κ. Νετανιάχου είναι τεράστιο δώρο στα
χέρια του Ερντογάν, αφού του λύνει τα χέρια για να ενισχύσει
την εσωτερική του επικυριαρχία και παράλληλα να προβάλλει την
εξουσία του µε επιθετικές ηγεµονικές κινήσεις στην περιοχή.

Τρίτον, είχαµε προειδοποιήσει ότι έτσι εγκλωβίζεστε σε διαδι-
κασίες που δεν ελέγχετε. Έτσι απελευθερώνετε δυνάµεις που
δεν µπορείτε να χειραγωγήσετε. Και αν –ο µη γένοιτο- έρθει µία
σύρραξη στο Αιγαίο ή στο Λιβυκό, να είστε σίγουροι ότι οι µεγά-
λες δυνάµεις δεν θα κουνήσουν ούτε το µικρό τους δαχτυλάκι
υπέρ της χώρας µας, αλλά, αντίθετα, θα τα βρουν µε τον Ερντο-
γάν υποβαθµίζοντας τα ελληνικά συµφέροντα.

Πριν αλέκτωρ φωνήσαι τρις, δυστυχώς επιβεβαιωθήκαµε. Η
ανίερη συµµαχία Ελλάδας – Ισραήλ – EXXON - TOTAL ενίσχυσε
τον Ερντογάν, δίνοντάς του στο εσωτερικό της Τουρκίας και στη
Μέση Ανατολή το άλλοθι να επεκτείνει την επιρροή του στη
Λιβύη, ερχόµενος σε συµφωνία µε την αδύναµη ψευτο-κυβέρ-
νηση της Τρίπολης. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, εσείς κυρίες και κύριοι Υπουργοί,
πέσατε στην παγίδα, στοιχηµατίζοντας τα πάντα στη συµµαχία
µε τον πολέµαρχο Χαφτάρ. Στοιχηµατίζετε όταν ο Χαφτάρ θα
ανέτρεπε την κυβέρνηση της Τρίπολης. Δεν το σκεφτήκατε καλά,
όπως αποδείχθηκε. Δεν δείξατε ίχνος σωφροσύνης.

Ακόµα και η Τουρκία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που υπο-
στήριζε και υποστηρίζει την κυβέρνηση της Τρίπολης και στρα-
τιωτικά, είχε τη διορατικότητα να διατηρεί γέφυρες µε την άλλη
πλευρά. Σε συνέντευξη Τύπου στις 11 Ιανουαρίου ο Υπουργός
Εξωτερικών Τσαβούσογλου δήλωσε: «Δεν πρόκειται επ’ ουδενί
λόγο να αγνοήσουµε τον Χαφτάρ. Έχει, επίσης, ρόλο να παίξει

στη Λιβύη», είπε ο Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών. Με άλλα
λόγια, η Τουρκία την ώρα που ενίσχυε τον εχθρό της και στρα-
τιωτικά, αναγνώριζε την παρουσία του Χαφτάρ στη µελλοντική
Λιβύη.

Εσείς τι κάνατε; Στοιχηµατίσατε τα πάντα σε έναν πολέµαρχο,
στον Χαφτάρ και έτσι, λοιπόν, όταν την 8η Ιανουαρίου Πούτιν και
Ερντογάν προέβησαν σε από κοινού έκκληση ανακωχής και πρό-
ταση πολιτικής επίλυσης της κρίσης, την οποία αποδέχτηκαν και
οι δύο πλευρές, η Ελλάδα µπήκε µε προσωπική ευθύνη του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, του Έλληνα Πρωθυπουργού, στο περιθώριο
της ειρηνευτικής διαδικασίας και των εξελίξεων στην περιοχή,
µιας ειρηνευτικής διαδικασίας που ξεκίνησε στη Μόσχα και συ-
νεχίζεται στο Βερολίνο, από όπου προφανώς θα λείπει ο κ. Μη-
τσοτάκης επειδή αυτοεξαιρέθηκε µέσα από αυτή τη συµµαχία µε
τον κ. Χαφτάρ.

Ο µόνος τρόπος να εξυπηρετηθούν τα συµφέροντα της Ελλά-
δας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι η χώρα µας να απελευ-
θερωθεί από την ανίερη συµµαχία Ελλάδας – Ισραήλ – EXXON -
TOTAL. Να πάψετε να ονειρεύεστε µεγαλεία και πλούτη από
υδρογονάνθρακες αγκαλιά µε Νετανιάχου, Σίσι, Τραµπ και Χα-
φτάρ. Πρέπει να δηλώσουµε ότι ο βυθός της ανατολικής Μεσο-
γείου θα µείνει άθικτος από τρυπάνια, ότι µαζί µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση που κινείται ήδη στους ρυθµούς της Πράσινης Συµφω-
νίας θα καταστήσουµε την Ελλάδα κέντρο βάρους ενός διεθνούς
δικτύου ανανεώσιµης ενέργειας που θα αγκαλιάζει όλη τη Με-
σόγειο και θα µας δίνει πραγµατικές δυνατότητες να παίξουµε
ειρηνευτικό ρόλο και να περιθωριοποιήσουµε εµείς εκείνους που
επιβουλεύονται την ειρήνη και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω

τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Λο-

βέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ζητώ τον λόγο για κάτι που δεν είναι

προσωπικό ακριβώς –δεν θέλω να είµαι εκτός Κανονισµού- αλλά
είναι προσβλητικό για το κόµµα µου. Κάτι που είπε ο Αρχηγός
του ΜέΡΑ25 και σας ζητώ τον λόγο εάν δεν µου τον δώσετε, θα
ζητήσω τον λόγο επί του Κανονισµού και έχω µαζέψει δύο υπο-
γραφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, εντάξει,
κύριε Λοβέρδο. Ας µη φθάσουµε εκεί. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Νοµίζω ότι ο χρόνος
επαρκεί για να απαντήσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όταν Αρχηγός κόµµατος µιλά για φιά-
σκο τριών πολιτικών δυνάµεων, µεταξύ των οποίων ανέφερε και
το Κίνηµα Αλλαγής, σε ό,τι αφορά τις πολιτικές που έχουµε στη-
ρίξει για την αντιµετώπιση της κρίσης που προκύπτει από την
άκυρη, ανυπόστατη και παράνοµη συµφωνία Τουρκίας και Λι-
βύης, είναι όχι µόνο λανθασµένο, αλλά άκρως προσβλητικό. 

Αυτό που είπε είναι άκρως προσβλητικό. Ένα επιχείρηµα έχω,
δεν χρειάζοµαι περισσότερα. Ανεξαρτήτως τού τι θέση έχει κάθε
κόµµα -που δικαιούται να την έχει- για το αν πρέπει να κάνει
έρευνες για ορυκτό πλούτο, αν αφού εντοπίσει κοιτάσµατα τα
αξιοποιήσει ή όχι, σε συµφωνία ή µη µε εταιρείες άλλων χωρών,
ανεξάρτητα τι λες γι’ αυτό, αφού µπορεί να έχει κάθε κόµµα την
άποψή του –σεβαστή, την ακούµε και τη συζητάµε, εµείς υπο-
στηρίζουµε όµως ότι πρέπει να τα αξιοποιήσουµε αυτά και ως
κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ πήραµε τις σχετικές πρωτοβουλίες το 2011-
δεν µπορείς να λες ότι αρνείσαι τα κυριαρχικά σου δικαιώµατα,
που σου δίνουν δηλαδή τη δυνατότητα να κάνεις αυτές τις έρευ-
νες. Δεν µπορείς να τα αρνείσαι. Kι αν στα προσβάλλουν µε ανυ-
πόστατες συµφωνίες, εσύ δεν πρέπει να αµυνθείς;

Θεωρώ απολύτως προσβλητικό αυτό που είπε. Δεν ζητώ να το
ανακαλέσει, γιατί φαντάζοµαι ότι δεν θα το κάνει, αλλά στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, κύριε Πρόεδρε, όποιος από εδώ και πέρα
πάρει τον λόγο µε τέτοιο προσβλητικό τόνο, θα ενηµερώσω και
τον Πρόεδρο της Βουλής. Από τη δική µας την πλευρά τουλάχι-
στον προσβολές δεν θα δεχόµαστε. Θα ζητούµε τον λόγο, ακόµα
και αν είµαστε στα όρια του Κανονισµού.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Βαρουφάκη, µοιραία πρέπει να απαντήσετε.
Λοιπόν, παράκληση από το Προεδρείο για σύντοµη απάντηση.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Θα είµαι

πολύ σύντοµος.
Κύριε Λοβέρδο, πραγµατικά µε παρεξηγήσατε. Να σας δώσω

ένα παράδειγµα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, παρακαλώ.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Δεν

έχουµε καµµία αµφιβολία και καµµία αντίρρηση ότι πρέπει όχι
µόνο να εξασφαλίσουµε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, αλλά και
να τα απαιτήσουµε.

Εµείς, ως ΜέΡΑ25, για παράδειγµα, δεν διαφωνούµε ότι θα
πρέπει ίσως να κηρύξουµε ΑΟΖ νότια της Κρήτης, αλλά όχι για
να τρυπήσουµε σε αυτήν την ΑΟΖ µε την «EXXON», µε την
«TOTAL» σε συνεργασία µε το Ισραήλ.

Ποτέ δεν έκανα αυτό το ατόπηµα για το οποίο µε κατηγορή-
σατε. Μιλάµε για εξασφάλιση κυριαρχικών δικαιωµάτων, αλλά
όχι για να τρυπήσουµε, στο πλαίσιο ενός δικτύου πράσινης ενέρ-
γειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δόθηκαν οι εξηγή-
σεις, κύριε Λοβέρδο από τον κ. Βαρουφάκη. Νοµίζω ότι λήγει
εδώ το θέµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έληξε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Ζέττα Μακρή, έχει τον λόγο. Μετά θα
ακολουθήσει ο κ. Γκιουλέκας, όπως προείπαµε, θα ακολουθήσει
ο Υπουργός Τουρισµού κ. Θεοχάρης, µετά ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης και συνεχίζουµε.

Ορίστε, κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν προχωρήσω στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, θα ήθελα να

επαινέσω τον κ. Λοβέρδο για τα πολύ φιλόφρονα λόγια τα οποία
είπε για λόγους δικαιοσύνης για την επιλογή του Προέδρου µας
για την Προεδρία της Δηµοκρατίας, λόγια τα οποία βεβαίως απο-
κτούν ιδιαίτερη αξία από έναν έµπειρο πολιτικό και διακεκριµένο
νοµικό και να πω ότι εγώ, ως Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
χαίροµαι και καµαρώνω για αυτήν τη σωστή επιλογή του Προ-
έδρου µας.

Θα σας επαινέσω, όµως, κύριε Λοβέρδο και για έναν άλλο
λόγο: Για τη νηφαλιότητα και τη στιβαρότητα µε την οποία εκ-
φράσατε τις αντιρρήσεις που έχετε για την εξωτερική µας πολι-
τική. Δεν προσυπογράφω την ανησυχία σας για την επάρκεια της
διπλωµατίας ούτε την ένστασή σας για το αν είναι ξεκάθαρες οι
δηλώσεις του Πρωθυπουργού.

Η διπλωµατία είναι παρούσα, η ηγεσία του Υπουργείου Εξω-
τερικών είναι στιβαρή και ο Πρωθυπουργός ξεκάθαρος. Όµως
προσφέρετε στην ποιότητα του κοινοβουλευτικού διαλόγου µε
τον τρόπο που εκφέρετε τις αντιρρήσεις και λυπούµαι που θα
πω ότι ο έπαινος περιορίζεται µόνο σε σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καινούργια χρονιά ξεκινάει µε
την αναγκαιότητα νοµοθέτησης για τη θωράκιση της χώρας σε
περίπτωση άτακτης υποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το ανέφερε και ο αρµόδιος Υφυπουργός
στην τοποθέτησή του. Είναι το πρώτο νοµοσχέδιό µας.

Δυστυχώς, είναι το πρώτο κράτος - µέλος του οποίου επίκειται
η έξοδος από την Ευρώπη των είκοσι οκτώ και συνεπώς, µια τέ-
τοια εξέλιξη όχι µόνο έχει δηµιουργήσει µεγάλες αναταράξεις
στην ευρωπαϊκή πολιτική σκηνή, αλλά και έχει απορροφήσει ση-
µαντικό πολιτικό, διπλωµατικό και οικονοµικό κεφάλαιο σε όλα
τα κράτη - µέλη.

Παρακολουθούµε όλοι τα τελευταία τρία χρόνια τις συνεχείς
εξελίξεις, αλλά και τις πυρετώδεις και αγωνιώδεις διαπραγµα-
τεύσεις των κυβερνήσεων του Ηνωµένου Βασιλείου µε τις Βρυ-
ξέλλες, προκειµένου να εξασφαλιστεί η συµφωνία της
αποχώρησης. Ας µη γελιόµαστε. Τα βήµατα προς το Brexit είναι
βήµατα σε αχαρτογράφητα νερά και το Brexit θα έχει κόστος για
όλους µας, όσο καλά και αν είµαστε προετοιµασµένοι.

Σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να συγχαρούµε την πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Εξωτερικών, τον Υπουργό κ. Δένδια, τον αρ-
µόδιο Υφυπουργό κ. Βαρβιτσιώτη, οι οποίοι συντόνισαν και

εντατικοποίησαν την προετοιµασία της συγκεκριµένης νοµοθε-
τικής πρωτοβουλίας. Με την πρωτοβουλία αυτή ρυθµίζονται µια
σειρά πολλών και ποικίλων ζητηµάτων, αλλά και αίρονται αβεβαι-
ότητες για την αντιµετώπιση ενός άτακτου Brexit.

Όµως στοίχηµα σε αυτήν την προσπάθεια παραµένει όχι µόνο
η διαχείριση και διατήρηση των εξαιρετικών σχέσεων µεταξύ της
Ελλάδας και του Ηνωµένου Βασιλείου, αλλά και η ενίσχυση και
η καλυτέρευση αυτών ακόµη ή παρά το απευκταίο σενάριο της
µη επίτευξης συµφωνίας. Οι δύο χώρες συνδέονται εδώ και πάρα
πολλές δεκαετίες µε στενούς οικονοµικούς, εµπορικούς, αλλά
και ανθρώπινους δεσµούς και οι σχέσεις πλέον κινδυνεύουν να
δοκιµαστούν στο πλαίσιο της διαδικασίας.

Ποιες είναι, λοιπόν, οι επιπτώσεις µιας µη συµφωνίας για την
Ελλάδα; Προφανώς και θα δηµιουργήσει νέα δεδοµένα. Πολλές
σηµαντικές εταιρείες ελληνικών συµφερόντων επενδύουν και
δραστηριοποιούνται στο Ηνωµένο Βασίλειο, ενώ παράλληλα
ισχυροποιηµένος παρουσιάζεται και ο ελληνικός κλάδος της λια-
νικής, που συνδέεται και µε τον αυξηµένο αριθµό Ελλήνων που
διαβιούν εκεί.

Αντίστοιχα, ένας σηµαντικός αριθµός βρετανικών εταιρειών
στη χώρα µας έχουν επενδύσει σε τοµείς όπως των τηλεπικοι-
νωνιών, του λιανικού εµπορίου, της υγείας, του τουρισµού, των
χρηµατοοικονοµικών υπηρεσιών και της πρωτογενούς παραγω-
γής.

Ενδιαφέρον παρουσιάζει, επίσης, και ο τοµέας των επενδύσεων
των ιδιωτών στον κλάδο των ακινήτων και µάλιστα, της θερινής
κατοικίας. Το Λονδίνο αποτελεί, εξάλλου, βασική πηγή κεφαλαίων
για οµολογιακές εταιρικές εκδόσεις, αλλά και αναζητήσεις επεν-
δυτών, χρηµατοοικονοµικών ή µη, αφού ένα ποσοστό 44% περί-
που των ελληνικών οµολόγων διακινείται µέσω Λονδίνου.

Στον τοµέα του τουρισµού, η χώρα µας είναι από τους πιο δη-
µοφιλείς προορισµούς αναψυχής των Βρετανών, που είναι πα-
ραδοσιακά µεταξύ των τριών σηµαντικότερων πελατών για το
ελληνικό τουριστικό προϊόν. Περίπου το 10% των τουριστικών
αφίξεων προέρχεται από το Ηνωµένο Βασίλειο, ενώ το 2017 απε-
τέλεσε έτος - ορόσηµο, καθώς έσπασε το φράγµα των τριών εκα-
τοµµυρίων Βρετανών τουριστών.

Βέβαια, η κατάρρευση της «THOMAS COOK» πριν µερικούς
µήνες δίνει µια πρόγευση για το τι µπορεί να γίνει σε περίπτωση
ενός άτακτου Brexit.

Στον τοµέα της ναυτιλίας, περίπου εξήντα ελληνικές εταιρείες
διαθέτουν γραφεία αντιπροσώπευσης στο Λονδίνο, τα οποία
δραστηριοποιούνται και στη βρετανική και στη διεθνή αγορά. Τα
τελευταία χρόνια πετύχαµε ως χώρα µερικό επαναπατρισµό των
ναυτιλιακών εταιρειών µέσω κινήτρων, αλλά και λόγω των δυσµε-
νών αλλαγών στο βρετανικό φορολογικό καθεστώς.

Ο ναυτιλιακός τοµέας βρίσκεται στην κορυφή του βρετανικού
ενδιαφέροντος, καθώς το City προσφέρει ένα µεγάλο πλέγµα
χρηµατοδοτικών, ασφαλιστικών και νοµικών υπηρεσιών προς τη
ναυτιλία, τις οποίες και λογικά επιθυµεί να συνεχίσει να παράσχει
όσο το δυνατόν απρόσκοπτα.

Στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα, µολονότι υπάρχει περιορι-
σµένη άµεση έκθεση του ελληνικού χρηµατοπιστωτικού συστή-
µατος στο Ηνωµένο Βασίλειο, οι έµµεσες επιπτώσεις σκληρής
εξόδου από την Ευρωπαϊκή Ένωση µπορεί να οδηγήσουν σε επι-
δείνωση των συνθηκών χρηµατοδότησης των τραπεζών σε αυ-
στηρότερες οικονοµικές συνθήκες και σε αρνητικές προοπτικές
ανάπτυξης.

Ποιες, όµως, είναι οι προοπτικές περαιτέρω ανάπτυξης του δι-
µερούς εµπορίου αγαθών και υπηρεσιών µεταξύ Ελλάδος και
Ηνωµένου Βασιλείου µετά το Brexit; Είναι η στήριξη των παρα-
δοσιακών ελληνικών προϊόντων µας, που είναι πολύ σηµαντική.

Θα πρέπει, συνεπώς, να επιδιώξουµε τη διεύρυνση των προ-
ϊόντων, τη χρήση νέων πρωτοποριακών και καινοτόµων συσκευα-
σιών και την ποιοτική διαφοροποίησή τους. Ακόµη να
παρουσιάσουµε επενδυτικές ευκαιρίες και δυνατότητες για τη
χώρα µας τόσο στον δηµόσιο τοµέα όσο και στα ιδιωτικά επεν-
δυτικά σχέδια, γιατί αυτά είναι κοµβικής σηµασίας.

Ο κλάδος των χρηµατοοικονοµικών υπηρεσιών, ο ασφαλιστι-
κός κλάδος και ο κλάδος υποστηρικτικών υπηρεσιών προς τις
επιχειρήσεις προσφέρει, επίσης, πολλές ευκαιρίες για συνεργα-

8256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σίες και για αξιοποίηση των ξένων επενδύσεων.
Βεβαίως, η οποιαδήποτε συζήτηση για τη σχέση µας µε τη Με-

γάλη Βρετανία µετά την έξοδό της από την Ευρωπαϊκή Ένωση
δεν σταµατάει µε την ψήφιση της συγκεκριµένης πρωτοβουλίας.
Προφανώς και το Υπουργείο Εξωτερικών έχει µεριµνήσει για την
κατάρτιση ενός µεγάλου αριθµού διµερών συµφωνιών για την
αντιµετώπιση προβληµάτων ασφάλειας, υγειονοµικής κάλυψης,
αλλά και εκπαίδευσης. Ιδίως στο πλαίσιο της εκπαίδευσης θα τε-
θούν πολλά θέµατα αµοιβαιότητας, γιατί µας ενδιαφέρει να πα-
ραµείνουν ανεµπόδιστα οι Έλληνες στη Βρετανία, οι καθηγητές
που σπουδάζουν ή υπηρετούν στο βρετανικό εκπαιδευτικό σύ-
στηµα. Ήδη το Υπουργείο Παιδείας έχει προχωρήσει σε σχετικές
ρυθµίσεις σειράς θεµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την αποχώρηση µιας µεγά-
λης χώρας, όπως το Ηνωµένο Βασίλειο, η Ευρώπη, όπως την
οραµατίστηκαν οι µεγάλοι Ευρωπαίοι ηγέτες τη δεκαετία του
1960, όπως την έχουµε φτιάξει και έχουµε ζήσει εµείς οι Ευρω-
παίοι πολίτες της τελευταίας δεκαετίας, δεν θα υπάρχει πλέον.
Ας ευχηθούµε ότι τα υπόλοιπα κράτη - µέλη θα µεριµνήσουν και
θα ενεργήσουν δραστικά, µε σύνεση, ώστε η κίνηση του Brexit
να µην επηρεάσει ολιστικά και µακροπρόθεσµα το οικοδόµηµα
της ενωµένης Ευρώπης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγη ώρα πριν συναντήθηκε σε

αυτό το κτήριο ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης, µε τον ηγέτη του Εθνικού Λιβυκού Στρατού, τον Στρα-
τάρχη Χαφτάρ και πριν από λίγο υπήρξε µια άλλη συνάντηση µε
τον Υπουργό των Εξωτερικών, τον κ. Δένδια.

Περνούµε περίοδο ιδιαίτερης έντασης στη γειτονιά µας, στην
περιοχή µας, στην Ανατολική Μεσόγειο και βεβαίως, βλέπουµε
την προκλητικότητα την οποία αντιµετωπίζουµε από την πλευρά
της γείτονος, από την πλευρά της Τουρκίας.

Άρα, λοιπόν, επειδή αισθάνοµαι χρέος, έχοντας και την ευθύνη
της Προεδρίας στην Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών
Υποθέσεων της Βουλής, να απαντήσω σε όσα ακούστηκαν µε
πραγµατική αγωνία -και δεν αµφιβάλλω για τις ειλικρινείς προ-
θέσεις όλων των συναδέλφων- για τι γίνεται, τι κάνουµε, πού είναι
οι σύµµαχοί µας, σε σχέση και µε την επικείµενη συνάντηση στο
Βερολίνο, θέλω να πω τα εξής:

Κυρίες κύριοι συνάδελφοι, πεποίθησή µου είναι, µετά από όλα
αυτά τα χρόνια και στην πολιτική ζωή του τόπου, ως ένα στέλε-
χος σήµερα του κυβερνώντος κόµµατος, ότι το ζητούµενο είναι
τι κάνει η Ελλάδα και πώς µπορεί η Ελλάδα να είναι έτοιµη να αν-
τιµετωπίσει κάθε πρόκληση, κάθε κίνδυνο. Το λέω αυτό γιατί βε-
βαίως στηριζόµαστε στις συµµαχίες µας, βεβαίως τιµάµε τις
συµµαχίες µας, αλλά σε κάθε περίπτωση πρέπει εµείς να είµαστε
έτοιµοι. Και δουλεύουµε προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Η Ελλάδα, πράγµατι, διασφαλίζει την ειρήνη της προσπαθών-
τας να διατηρήσει πολύ υψηλό το αξιόµαχο των Ενόπλων Δυνά-
µεων της χώρας, που είναι ουσιαστικά και ο πιο σηµαντικός
αποτρεπτικός παράγοντας, για οποιονδήποτε θα ήθελε να επι-
βουλευθεί την εθνική µας κυριαρχία. Το λέω αυτό, γιατί ενώ εµείς
-και πολύ σωστά- επιµένουµε στην εφαρµογή του διεθνούς δι-
καίου, βλέπουµε ότι κάποιες άλλες χώρες, όπως και η εξ ανατο-
λών γείτων χώρα, υπολογίζει στην ισχύ. Άρα, λοιπόν, δεν αρκεί
µόνον να τηρείς απαρέγκλιτα τις αρχές του διεθνούς δικαίου,
της καλής γειτονίας, αλλά πρέπει να έχεις και την ισχύ. Αυτό κά-
νουµε και εµείς. Αυξάνουµε την ισχύ µας προκειµένου να γίνον-
ται σεβαστές οι δικές µας θέσεις σε ανθρώπους και σε κράτη, οι
οποίοι θέλουν να δηµιουργούν προβλήµατα στην περιοχή.

Τι κάνουµε, λοιπόν, εµείς, τι κάνουµε στην περιοχή µας, τι κά-
νουµε και στην Ευρωπαϊκή Ένωση τώρα που αυτή η απόφαση
του Ηνωµένου Βασιλείου δηµιουργεί πράγµατι ένα πολύ κακό
προηγούµενο στην ευρωπαϊκή οικογένεια, στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και βεβαίως µπορεί να έχει κάποιες συνέπειες, που ίσως
ακόµη να µην είµαστε σε θέση όλοι µας, όλοι οι Ευρωπαίοι πολί-
τες, να προβλέψουµε σε όλη τη διάστασή τους. Άρα, λοιπόν, το

ζητούµενο είναι τι κάνουµε, τι κάνουµε σήµερα που η Ευρώπη
πραγµατικά κλυδωνίζεται από την απόφαση του Ηνωµένου Βα-
σιλείου. 

Μην ξεχνάτε ότι αυτό δίνει τη δυνατότητα και σε ακραίους κύ-
κλους να δηµιουργούν µία αντιευρωπαϊκή συζήτηση προσπαθών-
τας να πείσουν ότι το ευρωπαϊκό οικοδόµηµα πέφτει. Εδώ πρέπει
εµείς, οι άνθρωποι που πιστεύουµε στην Ενωµένη Ευρώπη και
στην ανάγκη ύπαρξης ενωµένης Ευρώπης, πρώτα-πρώτα να ξα-
ναθυµηθούµε πώς ξεκίνησε αυτό το οικοδόµηµα από τους µεγά-
λους οραµατιστές οι οποίοι µετά το τέλος του Β’ Παγκοσµίου
Πολέµου αποφάσισαν µε πολιτικές λύσεις να προχωρήσουν σε
αυτό που κάποτε ήταν οι ευρωπαϊκές κοινότητες και σήµερα µε-
τεξελίχθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Χαιρόµαστε ειλικρινά -για
µας είναι τιµή και καµάρι- που ανήκουµε σε µία παράταξη, στην
παράταξη που ίδρυσε ο µεγάλος Μακεδόνας πολιτικός ο Κων-
σταντίνος Καραµανλής, που σε κόντρα όλων εκείνων που κάποτε
µας έλεγαν ότι δεν πρέπει να προχωρήσουµε στο ευρωπαϊκό οι-
κοδόµηµα, ο Καραµανλής επέµεινε, ενέταξε την Ελλάδα ως ένα
ισότιµο µέλος στην ευρωπαϊκή οικογένεια. Σκεφτείτε σήµερα πού
θα βρισκόµασταν εάν τρέχαµε να αναζητήσουµε µόνον διµερείς
συµµαχίες χωρίς να είµαστε µέλος ισότιµο και ένα από τα παλαι-
ότερα και στο σκληρό πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Άρα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, χρειάζεται απάντηση στο τι κά-
νουµε και στην περίπτωση του βρετανικού αυτού εγχειρήµατος
να βγει από την Ευρώπη, ενός εγχειρήµατος, που πρέπει να οµο-
λογήσουµε ότι µας ταλάνισε όλους, γιατί οι ίδιοι οι Βρετανοί έδει-
ξαν ότι δεν ήξεραν τι θέλουν. Kαι µέχρι σήµερα ακόµη, δεν
µπορεί να είναι κανείς απολύτως βέβαιος για το τι θα κάνει η Βρε-
τανία. Ελπίζουµε. Έχει ελαχιστοποιηθεί το σενάριο ενός άτακτου
Brexit, αλλά βεβαίως πρέπει να προλάβουµε τα πάντα.

Χαίροµαι ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, στο σηµείο αυτό θα ήθελα
πραγµατικά να συγχαρώ για την πρόνοιά σας, εσάς, την ηγεσία
του Υπουργείου των Εξωτερικών, γιατί η Κυβέρνηση που εµείς
στηρίζουµε και υποστηρίζουµε πραγµατικά φρόντισε από τις
πρώτες ηµέρες της ανάληψης των καθηκόντων της να προλάβει
όλα αυτά τα ενδεχόµενα. Και ήταν πάρα πολύ σηµαντικό ότι προ-
χωρήσατε στο να προβλέψετε καταστάσεις που θα ήταν απολύ-
τως δυσάρεστες, όχι µόνο για την εθνική µας οικονοµία, αλλά θα
ήταν απολύτως δυσάρεστες γενικότερα για την πορεία µας στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού ούτως ή άλλως το Ηνωµένο Βασίλειο
ήταν και παραµένει µία πολύ µεγάλη χώρα µε µία πολύ ισχυρή
οικονοµία, µία χώρα µε την οποία η Ελλάδα έχει ιδιαίτερα παρα-
δοσιακές φιλικές σχέσεις και αυτές θέλουµε να τις διατηρή-
σουµε και µε το νέο καθεστώς που επιλέγουν -και βεβαίως αυτό
είναι απολύτως σεβαστό από την πλευρά µας- οι Βρετανοί πολί-
τες. Είναι κάτι που αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµά τους.

Έτσι, λοιπόν, από την πρώτη στιγµή ήταν σηµαντικό το ότι ετέ-
θησαν οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες εµείς θα µπορέσουµε να
λειτουργήσουµε, είτε στην περίπτωση του άτακτου Brexit -που
επαναλαµβάνω πια φαίνεται ως ένα µακρινό σενάριο, αλλά δεν
µπορεί κανείς να το αποκλείσει- είτε στην περίπτωση µιας συµ-
φωνηµένης εξόδου της Βρετανίας. Βεβαίως, µετά τις τελευταίες
εκλογές και τον θρίαµβο που κατήγαγε ο Μπόρις Τζόνσον στην
Βρετανία, στο Ηνωµένο Βασίλειο, πράγµατι, φαίνεται ότι αυτό το
σενάριο αποµακρύνεται ολοένα και περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Εµείς, λοιπόν, από την πλευρά µας θωρακίζουµε τη χώρα µας
µε το παρόν νοµοσχέδιο. Δεν θα ήθελα να µιλήσω αναλυτικά για
τα άρθρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κάνανε οι εισηγητές.
Έχουν καλυφθεί επαρκέστατα όλα αυτά, οι πρόνοιες, οι προβλέ-
ψεις, αλλά σε κάθε περίπτωση είναι σηµαντικό να προχωρή-
σουµε συντεταγµένα, προβλέποντας ό,τι θα µπορούσε να φέρει
στην πατρίδα µας, αλλά και στη µεγάλη ευρωπαϊκή οικογένεια,
το ενδεχόµενο ενός Brexit υπό όποια µορφή συµφωνήσουν
πρώτα από όλα οι Βρετανοί. Εµείς είµαστε έτοιµοι να αντιµετω-
πίσουµε και το Brexit υπό ευνοϊκές, normal συνθήκες, δηλαδή µία
συµφωνηµένη έξοδο, αλλά και ένα άτακτο Brexit. 

Με αυτή την έννοια νοµίζω -και χαίροµαι- ότι ο πολιτικός κό-
σµος της χώρας, σχεδόν στο σύνολο του -πάντοτε θα υπάρχουν
διαφορές- βρήκε έναν κοινό τόπο συνεννόησης, για να αντιµε-
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τωπίσει αυτή την κατάσταση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Τουρισµού, ο κ. Θεοχάρης.

Πόσο χρόνο θέλετε, κύριε Υπουργέ;
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Λίγο χρόνο, δεν υπάρχει λόγος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον

λόγο, για επτά λεπτά.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Είναι αρκετός.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο στο

οποίο κανένας από εµάς, θέλω να πιστεύω, δεν είναι χαρούµε-
νος, που υπάρχει ανάγκη να το συζητήσουµε. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση, το ευρωπαϊκό µας σπίτι, δεν µπορεί να είναι χαρούµενο
όταν παρακολουθούµε µία διαδικασία, µετά το δηµοψήφισµα,
στο τέλος της οποίας το Ηνωµένο Βασίλειο, θα φύγει από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Όπως γνωρίζετε, η αποχώρηση του Ηνωµέ-
νου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το λεγόµενο Brexit
είναι το πιο σηµαντικό φυσικά ζήτηµα για την ενωµένη Ευρώπη,
όχι απαραίτητα βέβαια µε δεδοµένες τις γεωστρατηγικές εξελί-
ξεις στην περιοχή µας και το πιο σηµαντικό στην τρέχουσα επι-
καιρότητα. 

Ο Πρωθυπουργός είχε σήµερα τη συνάντηση µε τον Στρα-
τάρχη Χαφτάρ και βλέπουµε ότι παρά την κριτική η ελληνική δι-
πλωµατία της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι
συνεχώς ενεργή, συνεχώς κινείται, ώστε να φέρει το µέγιστο και
το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα για τη χώρα µας.

Για να ξαναγυρίσω στο θέµα µας του Ηνωµένου Βασιλείου,
λοιπόν, η έξοδος πλήττει την ενωµένη Ευρώπη ως πράξη, αλλά
και ως ιδέα. Το Ηνωµένο Βασίλειο θα πάψει να είναι µέλος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης τυπικά, τουλάχιστον, σε λίγες µέρες, την
31η Ιανουαρίου. Αυτή η ηµεροµηνία είναι όµως, µάλλον η αρχή
παρά το τέλος της διαδικασίας αποχώρησης, η οποία προβλέπε-
ται να ολοκληρωθεί το αργότερο ως τις 31 Δεκεµβρίου του 2020.
Οι απαιτούµενες διεργασίες είναι εξαιρετικά πολύπλοκες και
ευαίσθητες. Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ήδη έχει εκφράσει την
ανησυχία του για τα δικαιώµατα των πολιτών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, οι οποίοι είναι εγκατεστηµένοι στο Ηνωµένο Βασίλειο.
Παράλληλα, ανακύπτει πλήθος ζητηµάτων για τη µετακίνηση των
Βρετανών σε χώρες της Ενωµένης Ευρώπης. 

Σε ότι αφορά την ελληνική Κυβέρνηση και ειδικά το Υπουργείο
µας, το Υπουργείο Τουρισµού, θα πρέπει να τονιστεί ότι από την
πρώτη µέρα που αναλάβαµε καθήκοντα µελετούµε εντατικά και
επεξεργαζόµαστε τρόπους για την οµαλότερη δυνατή µετάβαση
στη νέα κατάσταση. 

Η αντιµετώπιση των πιθανών παρενεργειών του Brexit στον ελ-
ληνικό τουρισµό τέθηκε σε υψηλή προτεραιότητα αντίστοιχη µε
την προτεραιότητα της βρετανικής αγοράς.

Και, επειδή αναφερθήκαν και από τον συνάδελφο του ΚΙΝΑΛ
–δεν είναι εδώ- τα ζητήµατα της βρετανικής αγοράς, ας πω δυο
λόγια και γι’ αυτό.

Επιτρέψτε µου να υπενθυµίσω πως το ρεύµα των επισκεπτών
οι οποίοι προέρχονται από το Ηνωµένο Βασίλειο στη χώρα µας
µόνο το 2018 απέφερε έσοδα σχεδόν 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ
και λίγο περισσότερα φέτος. Το ποσοστό αυτό είναι µεγαλύτερο
του 1% του ΑΕΠ της χώρας µας. 

Συνεπώς, είναι απολύτως σαφές ότι η βρετανική αγορά είναι
από τους µεγαλύτερους τουριστικούς πόρους για τη χώρα µας.
Οι Βρετανοί κατά κανόνα βρίσκονται στις τρεις πρώτες θέσεις
µεταξύ των ξένων επισκεπτών που έρχονται στην Ελλάδα. Ακόµη
το Ηνωµένο Βασίλειο είναι η δεύτερη πιο προσοδοφόρα πηγή
τουριστικού εισοδήµατος για την Ελλάδα. Την τελευταία τριετία
οι Βρετανοί ενισχύουν την οικονοµία µας µε περίπου 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ κάθε χρόνο. Παράλληλα, η Βρετανία είναι µια
χώρα ιδιαιτέρως αναπτυγµένη στον κλάδο παροχής κάθε µορ-
φής αεροπορικών υπηρεσιών.

Με το νοµοσχέδιο που εισάγεται σήµερα στη Βουλή των Ελ-
λήνων προς ψήφιση οι κείµενοι νόµοι προσαρµόζονται στη νέα
κατάσταση για µετά τη Brexit εποχή. 

Συγκεκριµένα µε το άρθρο 6, το οποίο αφορά τις τουριστικές

επιχειρήσεις, ρυθµίζεται το καθεστώς άσκησης επιχειρηµατικής
τουριστικής δραστηριότητας Βρετανών πολιτών ή νοµικών προ-
σώπων µε έδρα τη Βρετανία. Στα άτοµα και τις επιχειρήσεις
αυτές παραχωρείται από τον νόµο το δικαίωµα για το χρονικό
διάστηµα µέχρι τις 31-12-2020 να ασκούν επιχειρηµατικές του-
ριστικές δραστηριότητες οι οποίες προβλέπονται ως περιπτώ-
σεις γ’, δ’ και ε’ στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 του
ν.4276/2014. Με απλά λόγια, στις βρετανικές επιχειρήσεις, του-
ριστικά γραφεία, γραφεία ενοικιάσεως αυτοκινήτων, επιχειρή-
σεις εκµίσθωσης µοτοσυκλετών, τρίτροχων και τετράτροχων
οχηµάτων στην Ελλάδα δίνεται ένα εύλογο χρονικό περιθώριο
προσαρµογής τους στο Brexit. Ωστόσο, ως την εκπνοή της προ-
θεσµίας αποχώρησης η Ευρωπαϊκή Ένωση ενδέχεται να έχει
βρει τρόπο να λύσει οριστικά το ζήτηµα των βρετανικών επιχει-
ρήσεων στην Ελλάδα και σε όλη την Ευρώπη.

Ως προς το άρθρο 5 του νοµοσχεδίου σχετικά µε την αναγνώ-
ριση και ανταλλαγή αδειών οδήγησης, προβλέπεται πως κάθε
Βρετανός θα µπορεί να συνεχίσει να οδηγεί στην Ελλάδα µε την
άδεια που είχε λάβει στην πατρίδα του. Το µέτρο αυτό κρίνεται
ως ιδιαιτέρως θετικό σε σχέση κυρίως µε τη µίσθωση οχηµάτων
στη χώρα µας από γραφεία ενοικιάσεως αυτοκινήτων, επιχειρή-
σεις εκµίσθωσης κ.λπ., από Βρετανούς τουρίστες.

Γενικότερα -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-, θα λέγαµε πως το
νοµοσχέδιο το οποίο εξετάζουµε σήµερα στη Βουλή είναι πολύ
θετικό, διότι παραχωρεί χρόνο ώστε και η Ευρωπαϊκή Ένωση
από την πλευρά της να προχωρήσει σε διµερές επίπεδο τις κα-
τάλληλες πρωτοβουλίες εξοµάλυνσης. Το νοµοσχέδιο δίνει επί-
σης χρόνο, για να σχεδιαστούν οι απαραίτητες δράσεις µε στόχο
τις µικρότερες δυνατές απώλειες και στον κλάδο των αεροπορι-
κών εταιρειών και στον τουριστικό κλάδο γενικότερα.

Τέλος, ασφαλώς είναι θετικές οι πληροφορίες που µιλούν για
αναθεώρηση του κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις
θεωρήσεις, το οποίο δίνει τη δυνατότητα στους Βρετανούς πο-
λίτες να επισκέπτονται για τουριστικούς σκοπούς τα κράτη-µέλη
για ενενήντα ηµέρες µέσα σε διάστηµα εκατόν ογδόντα ηµερών
απολύτως ελεύθερα, χωρίς θεώρηση, βίζα ή άλλες διατυπώσεις.
Αυτό για εµάς είναι κρίσιµο και πάρα πολύ σηµαντικό από το
2021 που αλλάζει και ο κανονισµός και χρειάζονται πολύ πιο χρο-
νοβόρες διαδικασίες για τις τρίτες χώρες και φυσικά έχουµε και
µια διαδικασία προσαρµογής που είναι σε πλήρη εξέλιξη.

Για όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ και εγώ
να υπερψηφίσετε αυτό το θετικό νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Να ξεκινήσω από την οµιλία Προέδρου Κοινοβουλευτικής

Οµάδας που τον ακούσαµε, κυρίες και κύριοι, να αποκαλεί Κά-
ρατζιτς τον στρατηγό Χαφτάρ, έκανε λόγο για ανίερες συµµα-
χίες, για οικολογική ζηµιά. 

Δεν ξέρω, αλλά εµένα µου ακούστηκε ο πιο φιλότουρκος Πρό-
εδρος κόµµατος του ελληνικού Κοινοβουλίου µε αυτά που είπε.
«Όχι στα πετρέλαια», «όχι στον ορυκτό πλούτο», κατηγορούσε
το Ισραήλ, «Κάρατζιτς ο Χαφτάρ». Προφανώς, ο συγκεκριµένος
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας νοµίζει ότι προεδρεύει
κόµµατος στην Ελβετία και όχι στην Ελλάδα. Μάλλον δεν ξέρει
πού ακριβώς βρίσκεται.

Να πω στον καλό συνάδελφο κ. Λοβέρδο, ο οποίος δεν είναι
εδώ, αλλά το ακούσαµε, ότι ξαφνικά θυµήθηκε το Κίνηµα Αλλα-
γής και ο Ανδρέας Λοβέρδος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
τη Ρωσία. Ακούσαµε, λοιπόν, να λέει ότι η Ρωσία θα µπορούσε
να παίξει έναν ρόλο υπέρ µας, είπε ο κ. Λοβέρδος. Ξεκίνησε,
όµως, την οµιλία του και είπε ότι έχουµε επιβάλει εµπάργκο κατά
της Ρωσίας. Αυτά τα δύο λίγο δεν µπορούν να συνδυαστούν.
Αποφασίστε. 

Και κάτι τρίτο που άκουσα -γιατί είµαι από το πρωί εδώ- και
αφορά στον κ. Βαρβιτσιώτη και στον διάλογο που είχαµε νωρί-
τερα. Δεν είναι εδώ ο Υπουργός, αλλά είµαι σίγουρος οι συνερ-
γάτες του θα του το µεταφέρουν. Απλά θέτω υπ’ όψιν των
συνεργατών σας και υπ’ όψιν του κ. Βαρβιτσιώτη ότι υπάρχει και
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µια δήλωση δικού σας Βουλευτή. Είναι ένα εξέχον στέλεχος της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, Βουλευτής και από τους
πλέον έγκριτους διεθνολόγους, ο κ. Άγγελος Συρίγος, και ελπίζω
σε αυτό να συµφωνείτε και εσείς. Στις 15 Γενάρη δήλωσή του ότι
δύσκολα θα απαλλαγούµε από τη συµφωνία Τουρκίας - Λιβύης.
Το είπε ο κ. Άγγελος Συρίγος. Ελπίζω να µην επαληθευτεί. 

Τα του Brexit τα ανέλυσε ο ειδικός αγορητής µας, ο κ. Βιλιάρ-
δος, και έκανε και µία αναφορά ο Πρόεδρός µας.

Θα πάω σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα στο οποίο αναφέρθηκε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής, το κο-
ρυφαίο θέµα της Ευρώπης που απασχολεί αυτήν τη στιγµή και
δεν είναι άλλο από την παράνοµη µετανάστευση που ζούµε τα
τελευταία χρόνια.

Και θέλω να πω στη Νέα Δηµοκρατία και στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας ότι όσα επικοινωνιακά τεχνάσµατα και αν
σκαρφιστείτε όσο και αν προσπαθήσετε να αλλάξετε την ατζέντα
όσο και να δίνετε τους ρυθµούς εσείς στα φίλα προσκείµενα σε
εσάς κανάλια και µέσα µαζικής ενηµέρωσης η πραγµατικότητα
δεν αλλάζει, το πρόβληµα παραµένει, είναι εκεί, είναι το ίδιο και
ακόµα µεγαλύτερο. 

Η πραγµατικότητα είναι, δυστυχώς για την πατρίδα µας, ότι
βρίσκεστε, κύριοι, σε πανικό. Είστε σε πανικό από την πρώτη
ηµέρα που αναλάβατε µέχρι και σήµερα. Και αν εσείς θέλετε να
κρύψετε την αλήθεια από τους Έλληνες, εµείς µε όση δύναµη
έχουν οι δέκα Βουλευτές που είµαστε εδώ µέσα θα το φωνά-
ζουµε για το πώς έχει η κατάσταση.

Δεν θα µπω στις λεπτοµέρειες για το τι συµβαίνει στα ελληνικά
νησιά, αλλά και στην ηπειρωτική χώρα. Τα έχουµε πει δεκάδες
φορές. Θα πω, όµως, ότι µέσα σε έξι µήνες καταφέρατε το ακα-
τόρθωτο. Καταφέρατε να τα πάτε χειρότερα στο πολύ σηµαντικό
αυτό ζήτηµα από ό,τι τα πήγε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό είναι παγκόσµιο
ρεκόρ. Ήρθατε µε βλέψεις ότι θα λύσετε το πρόβληµα και τα πή-
γατε χειρότερα. Αν υπήρχε, λοιπόν, Όσκαρ αποτυχίας θα σας το
είχαµε απονείµει σήµερα.

Ούτε απελάσεις κάνατε, ούτε σε κλείσιµο των ΜΚΟ προχωρή-
σατε, ούτε push back κάνατε, ούτε κλειστά σύνορα στον Έβρο,
τίποτα. Τα σύνορά µας είναι «ρεµπέτ ασκέρ». Δεν κάνατε τίποτα
απολύτως. 

Τούρκοι λιµενικοί παρενοχλούν και βγάζουν όπλα σε Έλληνες
ψαράδες και φυσικά την ίδια ώρα αυτοί οι οποίοι µπαίνουν πα-
ράνοµα στη χώρα µας τρώνε και πίνουν στην υγειά των κορόιδων
µε τζάµπα σπίτια και τζάµπα όλες τις ανέσεις.

Ήρθε το ΦΕΚ της κ. Δόµνας Μιχαηλίδου. Στις 31-12-2019 την
ώρα που άνοιγαν οι Έλληνες τις σαµπάνιες τους η κυρία περ-
νούσε ΦΕΚ για να περνάνε οι ανήλικοι κάτω των δεκαοκτώ, δε-
καέξι, δεκαεπτά χρόνων –µπορεί να είναι και είκοσι και είκοσι ένα
γιατί µπαίνουν χωρίς διαβατήρια µέσα αυτά τα παιδιά- να έχουν
όλα τα προνόµια, όπως ηλεκτρονικούς υπολογιστές, ψυχολογική
υποστήριξη, τοστιέρες, καφετιέρες κ.λπ. στην υγειά των κορόι-
δων.

Σας πήρε έξι µήνες για να καταλάβετε ποια είναι η πραγµατι-
κότητα έξω στην επικράτεια και πόσο δύσκολα περνάει η χώρα
µας. Το φωνάζαµε από την πρώτη ηµέρα εδώ.

Τι θα αλλάξει τώρα, λοιπόν, που συστήνετε και πάλι το Υπουρ-
γείο Μετανάστευσης; Τι θα αλλάξει; Θα σταµατήσουν οι ροές;
Θα σταµατήσουν ξαφνικά να µπαίνουν µέσα οι παράνοµοι µετα-
νάστες; Τι θα αλλάξει σε σχέση µε αυτό που κάνατε τόσο καιρό; 

Κάθε εβδοµάδα αλλάζατε σχέδιο. Ένα σχέδιο, δεύτερο σχέ-
διο, τρίτο σχέδιο, τέταρτο σχέδιο, αλλάζετε Υπουργούς, τους κά-
νετε Υφυπουργούς, παίρνατε τον στρατό, βάζατε άλλους, θα
παίρνατε σκάφη από τους φίλους σας εφοπλιστές, πιο εντατικές
περιπολίες και, και, και. Πήγε ο κ. Στεφανής, έβαλε κάτι συρµα-
τοπλέγµατα. 

Να σας πω εγώ λίγο και απαντάω και στον κ. Λιβανό, τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος δεν
είναι εδώ σήµερα, αλλά ήµασταν εχθές σε µία τηλεοπτική εκ-
ποµπή και µε προκάλεσε και µου λέει «κύριε Χήτα, θέλω αύριο
να µου φέρετε φωτογραφίες». 

Θέλω να τις καταθέσω στα Πρακτικά και να τις πάρει ο κ. Λι-
βανός. Εδώ είναι φωτογραφίες Εγνατία Οδός Θεσσαλονίκη -
Αλεξανδρούπολη οι επενδυτές τέσσερις-τέσσερις, πέντε-πέντε

περπατάνε. Και εδώ είναι σηµερινές φωτογραφίες, µακεδονικά
Τέµπη σήµερα. Είναι µπουλούκια ολόκληρα. Παρακαλώ να δο-
θούν στον κ. Λιβανό γιατί εγώ κρατάω τον λόγο µου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί δεν γίνονται ρεπορτάζ στα κανάλια για τις νέες ασθένειες
που νοµίζαµε ότι έχουν εξαφανιστεί, αλλά έχουν εµφανιστεί πάλι;
Κανείς δεν µιλάει.

Γιατί δεν λέτε στους Έλληνες ότι σε µια ακτίνα δέκα χιλιοµέ-
τρων γύρω από τη Μόρια λαθροµετανάστες έχουν ξηλώσει κάθε
τι που θυµίζει Ορθοδοξία; Έχουν ρηµάξει σταυρούς, έχουν κα-
ταστρέψει τάφους, έχουν βεβηλώσει εικόνες. Μέχρι και στην κο-
ρυφή του βουνού ανέβηκαν και ξήλωσαν τον σταυρό από το
εκκλησάκι του Προφήτη Ηλία. Γιατί δεν λέτε στους Έλληνες ότι
στη Σάµο κόβουν ολόκληρα δάση, ότι έχουν ρηµάξει τα δάση;
Ξέρετε ποιο είναι το λάθος; Νοµίζετε ότι επειδή έχετε την επιρ-
ροή σε κάποια µέσα ενηµέρωσης, µπορείτε να διαστρεβλώσετε
ή να κρύψετε την εικόνα που υπάρχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ την ανοχή σας για ένα-δύο λεπτά, κύριε Πρό-
εδρε. Ούτως ή άλλως είµαστε χαλαρά σήµερα. Πέντε νοµαταίοι
είµαστε εδώ µέσα.

Αν νοµίζετε ότι θα πείτε την αλήθεια για το ότι κλείνει η Μόρια,
να σας πω το εξής, ότι εκτός από αντιπρόσωπος των Ελλήνων
ως Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης, το επάγγελµά µου είναι δη-
µοσιογράφος, οπότε το δαιµόνιο αυτό δεν µπορώ να το σταµα-
τήσω. Ξέρετε κάτι; Το ψάχνω πολύ και έχω ανθρώπους µέσα στη
Μόρια, οι οποίοι ξέρετε τι µου έστειλαν; Μου έστειλαν τις φωτο-
γραφίες, τις οποίες θα καταθέσω -είναι και έγχρωµες, να τις
δείτε παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι- οι οποίες κάθε άλλο παρά
δηλώνουν ότι θα κλείσει η Μόρια. Χθεσινή ηµεροµηνία. Πέντε
τριαξονικά φορτηγά του Ελληνικού Στρατού –αν έχεις τον Θεό
σου!- µε πινακίδες «Ελληνικός Στρατός» ξεφόρτωσαν ολοκαί-
νουργιες σκηνές, ρούχα, κουβέρτες, διάφορα είδη, που µας οδη-
γούν στο συµπέρασµα ότι η Μόρια όχι µόνο δεν κλείνει, αλλά
ποιο είναι το χειρότερο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί
Έλληνες και Ελληνίδες; Τα φανταράκια µας, οι Ένοπλες Δυνά-
µεις µας έχουν γίνει «γκουβερνάντες» αυτών. Δείτε τις φωτογρα-
φίες. Είναι σοκαριστικές. 

Τις καταθέτω στα Πρακτικά. Είναι τραγικό πραγµατικά. Έγ-
χρωµες φωτογραφίες τραβηγµένες µέσα από τη Μόρια από άν-
θρωπο που εργάζεται εκεί. Το λέω κι αυτό από το Βήµα της
Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει και ένας κάδος απορριµµάτων -χθεσινή φωτογραφία-
ο οποίος είναι γεµάτος µε σφραγισµένες µερίδες φαγητού πε-
ταµένες -φυσικά όχι χοιρινό, φακές ήταν το χθεσινό µενού- µε
πεταµένα φαγητά, την ώρα που υπάρχουν άστεγοι Έλληνες που
λιµοκτονούν. 

Το καταθέτω για τον κ. Λιβανό και τους υπόλοιπους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας. Δυστυχώς, όλα αυτά είναι µέρος
της πραγµατικότητας και ξέρω ότι κανείς εδώ µέσα δεν διαφωνεί
µε τα αδιάσειστα αυτά στοιχεία που σας παρουσιάζω σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή την πραγµατικότητα, όµως, εµείς θα δώσουµε µάχη να
µην την αποκρύψουµε από τον ελληνικό λαό και σας προτείνουµε
και λύσεις, για να µπορέσουµε να αποτρέψουµε την καταστροφή
της Ελλάδας. 

Πετάξτε έξω τις ΜΚΟ. Τελειώστε. Θεσπίστε ισχυρά αντικίνη-
τρα. Δηµιουργήστε µη αρεστές συνθήκες στη χώρα µας για να
µην έρχονται, να µη βγάζουν τα τετρακόσια ευρώ από την τρά-
πεζα και να στέλνουν φωτογραφίες από τα ΑΤΜ στην Τουρκία
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απέναντι για να έλθουν και άλλοι στον παράδεισο γι’ αυτούς.
Στείλτε τους σε ακατοίκητα νησιά µε δοµές. Κάντε επιτέλους αυ-
στηρούς ελέγχους και απελάστε άµεσα τους παράνοµους, για
να τελειώνουµε, αλλιώς καταστραφήκαµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κ.
Μελάς από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Εξωτερικών αφορά την προετοιµασία
της χώρας µας για το Brexit, αναµφίβολα µια ιστορική στιγµή για
την ιστορία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ευρωπαϊκού οικοδο-
µήµατος, της κοινής µας οικογένειας. Με το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο λαµβάνονται όλα τα απαραίτητα µέτρα, ώστε να είµαστε
προετοιµασµένοι να αντιµετωπίσουµε τα νέα δεδοµένα που θα
δηµιουργηθούν µετά το Brexit, έχοντας υπολογίσει όλα τα ενδε-
χόµενα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Brexit, όπως είπα, είναι ιστο-
ρική στιγµή για την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά αποτελεί και µια
ιστορική ευκαιρία για την πατρίδα µας, µια ευκαιρία εξωστρέ-
φειας που πρέπει και µπορούµε να αξιοποιήσουµε, µια ευκαιρία
να χρησιµοποιήσουµε για εθνικό όφελος µια υπαρξιακή κρίση
της Ευρώπης, να εκµεταλλευτούµε το κενό που δηµιουργείται
και την αβεβαιότητα που επικρατεί µεταξύ των επιχειρήσεων και
των οικονοµικών παραγόντων στη Μεγάλη Βρετανία. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να χρησιµοποιήσουµε τα συγκριτικά πλε-
ονεκτήµατα της Ελλάδας, τα ασύγκριτα πλεονεκτήµατα του µε-
γαλύτερου λιµανιού της χώρας, του Πειραιά. Αυτήν τη στιγµή
ναυτιλιακές επιχειρήσεις από το City του Λονδίνου αναζητούν
έδρα σε άλλες χώρες. 

Ιδού, λοιπόν, πεδίον δόξης λαµπρόν, κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Αντί οι επιχειρήσεις αυτές ως εναλλακτική
λύση να έχουν την Κύπρο ή τη Μάλτα, πρέπει να φέρουµε τον
Πειραιά στην κορυφή των επιλογών τους, να µετατρέψουµε τον
Πειραιά από πρώτο λιµάνι της χώρας σ’ ένα κορυφαίο ναυτιλιακό
κέντρο της Μεσογείου, να δηµιουργήσουµε ένα διεθνές, διαρ-
κώς αναπτυσσόµενο και ανταγωνιστικό ναυτιλιακό κέντρο, να µε-
τατρέψουµε τον Πειραιά σ’ αυτό που είναι ιστορικά γραφτό να
γίνει, σ’ ένα ναυτιλιακό κέντρο διεθνών προδιαγραφών µε διεθνή
ακτινοβολία, σ’ ένα ναυτιλιακό και επιχειρηµατικό κέντρο το
οποίο βρίσκεται σε ιδανική γεωστρατηγική θέση, σε εµπορικό και
ενεργειακό κόµβο µεταξύ Ευρώπης, Ασίας και Αφρικής. 

Είµαστε η πύλη εισόδου για την Ευρώπη και ο συνδετικός κρί-
κος µεταξύ Ανατολής και Δύσης. Αυτό είναι το στρατηγικό µας
πλεονέκτηµα, το οποίο θα πρέπει να εκµεταλλευτούµε. Είναι, λοι-
πόν, µιας πρώτης τάξεως ευκαιρία να δηµιουργήσουµε ένα ναυ-
τιλιακό και επιχειρηµατικό κέντρο αντάξιο της ελληνικής
ναυτιλίας. 

Η ελληνική ναυτιλία κυριαρχεί σε παγκόσµιο επίπεδο και απο-
τελεί το µεγαλύτερο ανάχωµα στην επικράτηση της Κίνας. Αντι-
προσωπευτικά είναι τα στοιχεία της τελευταίας ετήσιας έκθεσης
της Ένωσης Ελλήνων Εφοπλιστών. Ο ελληνόκτητος στόλος αν-
τιπροσωπεύει το 53% του στόλου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
σχεδόν το 21% του παγκόσµιου στόλου. Επίσης, σύµφωνα µε την
έκθεση Review of Maritime Transport του 2019, της Διάσκεψης
των Ηνωµένων Εθνών, ο ελληνόκτητος στόλος έρχεται πρώτος
παγκοσµίως, αγγίζοντας σε αριθµό τα 4.536 πλοία. 

Η ελληνική ναυτιλία είναι εθνικό κεφάλαιο. Οι Έλληνες εφο-
πλιστές αποτελούν διαχρονικά ευεργέτες του ελληνικού έθνους.
Έχουν πολυδιάστατη και πολυσήµαντη προσφορά στο ελληνικό
κράτος και στην ελληνική κοινωνία. 

Είναι σηµαντικό, λοιπόν, να διαµορφώσουµε όλες τις απαραί-
τητες συνθήκες για να το πετύχουµε αυτό. Είναι κάτι το οποίο
έχουν εκφράσει τόσο ο Υπουργός Ναυτιλίας όσο και ο αρµόδιος
Υφυπουργός Εξωτερικών και είναι κάτι για το οποίο εργάζεται η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, εµείς όλοι. 

Αυτό µπορεί και πρέπει να υλοποιηθεί µε τη διαµόρφωση ενός
σταθερού φορολογικού, θεσµικού και νοµικού πλαισίου, το οποίο
θα παραµένει το ίδιο, ανεξάρτητα από τις αλλαγές των κυβερνή-

σεων, µε τη δηµιουργία ισχυρών ειδικών φορολογικών κινήτρων,
τα οποία θα είναι ανταγωνιστικά σε σχέση µε άλλων χωρών, µ’
ένα σταθερό και φιλικό νοµοθετικό πλαίσιο για την εγγραφή
πλοίων που εκτελούν θαλάσσιες µεταφορές στο ελληνικό νηο-
λόγιο –και κάτι πολύ σηµαντικό- µε τη δηµιουργία ειδικής οικο-
νοµικής ζώνης στον Πειραιά για επαγγέλµατα και εταιρείες που
συνδέονται µε τον χώρο της ναυτιλίας, µε την κατασκευή ενός
σύγχρονου δικαστικού µεγάρου στην πόλη µας, µε την περαι-
τέρω ανάπτυξη του Πειραιά ως κέντρου της ελληνικής ναυτιλίας,
µε την αποφασιστική ενίσχυση της ακαδηµαϊκής και επαγγελµα-
τικής ναυτικής εκπαίδευσης και µε την ουσιαστική και περαιτέρω
αναβάθµιση του Τµήµατος Ναυτιλιακών Σπουδών του Πανεπι-
στηµίου Πειραιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι η
ναυτιλία και ο Πειραιάς είναι άρρηκτα συνδεδεµένα. Δεν µπορεί
και δεν πρέπει το µεγαλύτερο λιµάνι της Ελλάδας και το µεγα-
λύτερο λιµάνι της ανατολικής Μεσογείου να είναι αποκλειστικό
προνόµιο µόνο µιας εταιρείας, µόνο µιας χώρας. Η επένδυση
που έχει κάνει η «COSCO» στο λιµάνι του Πειραιά είναι πάρα
πολύ σηµαντική, όµως στόχος µας δεν είναι να γίνει ο Πειραιάς
µια αποικία Κινέζων. Θέλουµε ο Πειραιάς να γίνει ένα οικοσύ-
στηµα µεγάλων επενδυτών απ’ όλον τον κόσµο που θα δηµιουρ-
γήσουν πολλές και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας. 

Ωστόσο, είναι αναγκαίο τα οφέλη της σηµαντικής αυτής επέν-
δυσης της «COSCO» να αρχίσουν να γίνονται πλέον αντιληπτά
στην καθηµερινότητα των πολιτών και η «COSCO» να στηρίξει
ουσιαστικά την τοπική κοινωνία. Η µετατροπή του Πειραιά σ’ ένα
διεθνές ναυτιλιακό κέντρο θα αναβαθµίσει διεθνώς την πόλη του
Πειραιά, αλλά και συνολικά τη χώρα µας. Παράλληλα, θα δηµι-
ουργηθούν πολλές θέσεις εργασίας.

Πρέπει, όµως, να επισηµανθεί ότι αυτό δεν θα λειτουργήσει
µόνο ως µοχλός ανάπτυξης. Θα λειτουργήσει και ως παράγον-
τας αναβάθµισης του γεωστρατηγικού ρόλου της πατρίδας µας
στην περιοχή της νοτιοανατολικής Ευρώπης και της Μεσογείου.
Θα ενισχύσει τον ρόλο µας και θα µετατρέψει την Ελλάδα σ’ έναν
ισχυρό παίκτη του διεθνούς συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πειραιάς και η ναυτιλία µπο-
ρούν και πρέπει να γίνουν «ατµοµηχανή» ανάπτυξης για όλη την
Ελλάδα. Για την Κυβέρνησή µας είναι βασική στρατηγική επιλογή
η ισχυρή ανάπτυξη και το έχουµε αποδείξει αυτό µε πράξεις και
όχι µε λόγια. Εξάλλου και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός χθες στον
Πειραιά έστειλε ένα µήνυµα αισιοδοξίας και ανάπτυξης, επιση-
µαίνοντας τη σηµασία και τον ρόλο του λιµανιού όχι µόνο για την
πρόοδο και την ανάπτυξη του Πειραιά, αλλά συνολικά για τη
χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορούµε να κάνουµε ένα άλµα
πιο γρήγορο από τη φθορά. Μπορούµε να µετατρέψουµε την
ιστορική, θεσµική αυτή αλλαγή στη λειτουργία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε ευκαιρία για την Ελλάδα. Να µετατρέψουµε τον Πει-
ραιά σ’ ένα διεθνές ναυτιλιακό κέντρο και να αλλάξουµε τον ρου
της οικονοµικής ιστορίας µε θετικό αποτύπωµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών, ο κ. Βεσυρόπουλος.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως όλοι γνωρίζετε, η από-
φαση της Μεγάλης Βρετανίας να αποχωρήσει από την Ευρω-
παϊκή Ένωση δηµιουργεί µια νέα πραγµατικότητα. Μια νέα
πραγµατικότητα, που αναµφίβολα θα έχει επιπτώσεις στο πεδίο
της οικονοµικής δραστηριότητας, του εµπορίου, της διακίνησης
προσώπων, αγαθών και υπηρεσιών. Επιπτώσεις, που µια υπεύ-
θυνη κυβέρνηση οφείλει να αντιµετωπίσει έγκαιρα. 

Το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα αποτελεί µια πρώτη θε-
σµική παρέµβαση προς αυτή την κατεύθυνση, µε γνώµονα τη νέα
πραγµατικότητα που έχει δηµιουργηθεί. Να υπενθυµίσω ότι ο
ν.4604/2019 ουσιαστικά κατέστη ανεπίκαιρος και ανεφάρµοστος,
από τη στιγµή που οι διαπραγµατεύσεις ανάµεσα στο Ηνωµένο
Βασίλειο και την Ευρωπαϊκή Ένωση οδήγησαν στην παράταση
της παραµονής του Ηνωµένου Βασιλείου στην Ευρωπαϊκή
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Ένωση και τη µετάθεση της ηµεροµηνίας αποχώρησής του, από
τις 31-3-2019, που ήταν η αρχική καταληκτική ηµεροµηνία, για
τις 31-10-2019 και στη συνέχεια, για τις 31-1-2020. 

Εξάλλου, στην παρούσα συγκυρία, ακόµη και λίγες εβδοµάδες
πριν την προβλεπόµενη ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της σχετικής
διαδικασίας, δηλαδή την 31η Ιανουαρίου 2020, εξακολουθεί να
υπάρχει αβεβαιότητα σχετικά µε τους όρους αποχώρησης του
Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το καλούµενο
Brexit. Η προετοιµασία της χώρας µας, προκειµένου να αντιµε-
τωπίσει τις συνέπειες του Brexit στην οικονοµία της, είναι µια συ-
ζήτηση, η οποία βεβαίως και θα πρέπει να γίνει. 

Σήµερα, όµως, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, το οποίο επιβάλλε-
ται να ψηφιστεί, αφού µε τον τρόπο αυτό θεσπίζεται ένα νέο κα-
νονιστικό πλαίσιο για τα δικαιώµατα των Βρετανών πολιτών στην
Ελλάδα µετά την καταληκτική ηµεροµηνία της 31ης Ιανουαρίου
2020 και εφόσον δεν επιτευχθεί τελικά συµφωνία αποχώρησης
του Ηνωµένου Βασιλείου µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πρέπει να είµαστε προετοιµασµένοι για όλα τα δεδοµένα, προ-
κειµένου να µην υπάρξουν αναταράξεις και να οδηγηθούµε σε
µια οµαλή µετάβαση στην επόµενη ηµέρα, ακόµα και στο ενδε-
χόµενο να µην υπάρξει τελικά συµφωνία. Και αυτό, γιατί στην Ελ-
λάδα υπάρχουν Βρετανοί πολίτες, αλλά και επιχειρήσεις
βρετανικών συµφερόντων, για τους οποίους τίθενται ζητήµατα
όπως: η αναγνώριση δικαιώµατος διαµονής, το ασφαλιστικό τους
καθεστώς, η παροχή νοσηλευτικής και ιατροφαρµακευτικής πε-
ρίθαλψης, η αναγνώριση των αδειών οδήγησης κατόχων που
έχουν τη συνήθη διαµονή τους στην Ελλάδα και οι οποίες έχουν
εκδοθεί ή θα εκδοθούν από το Ηνωµένο Βασίλειο και η επιχειρη-
µατική τουριστική δραστηριότητα στην Ελλάδα από φυσικά πρό-
σωπα που είναι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου ή νοµικά
πρόσωπα που έχουν την έδρα τους στο Ηνωµένο Βασίλειο.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχουν και δυο άρθρα που εµπί-
πτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµικών και στα
οποία θα ήθελα ιδίως να αναφερθώ. 

Πρόκειται για το άρθρο 7, που επικεντρώνεται στην ανάγκη
διατήρησης της σταθερότητας του χρηµατοπιστωτικού συστή-
µατος και της προστασίας των επενδυτών σε περίπτωση αποχώ-
ρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
χωρίς να επιτευχθεί συµφωνία αποχώρησης. 

Με το άρθρο αυτό δίνεται η δυνατότητα σε εταιρείες του χρη-
µατοπιστωτικού τοµέα µε έδρα το Ηνωµένο Βασίλειο, οι οποίες
παρέχουν ελεύθερα σχετικές υπηρεσίες ή ασκούν δραστηριότη-
τες στην Ελλάδα, µε εγκατάσταση ή διασυνοριακά να συνεχί-
σουν να παρέχουν υπηρεσίες και να ασκούν τη δραστηριότητά
τους έως τις 31-12-2020, σε περίπτωση που δεν επιτευχθεί συµ-
φωνία. Ένα διάστηµα που κρίνεται επαρκές, προκειµένου να
αποφευχθούν ανεπιθύµητες περιπλοκές.

Πέρα από τον χρηµατοπιστωτικό τοµέα, το πεδίο εφαρµογής
αυτής της ρύθµισης επεκτείνεται και σε επενδυτικές δραστηριό-
τητες και υπηρεσίες, καθώς και υπηρεσίες που σχετίζονται µε τη
διενέργεια, τον διακανονισµό και την εκκαθάριση συναλλαγών
βάσει συµβάσεων - πλαισίου ή και άλλων χρηµατοοικονοµικών
συµβάσεων, αλλά και άλλες κατηγορίες που ειδικότερα περιγρά-
φονται στην παράγραφο 2 του άρθρου 7 του νοµοσχεδίου.

Προβλέπεται, επίσης, η απαγόρευση παροχής από τις ανω-
τέρω επιχειρήσεις του χρηµατοπιστωτικού τοµέα, νέων υπηρε-
σιών ή άσκησης απ’ αυτές νέων δραστηριοτήτων, καθώς και η
συµµετοχή τους σε τόπους διαπραγµάτευσης και συστήµατα
διαφορετικά απ’ αυτά στα οποία συµµετείχαν πριν από την ηµε-
ροµηνία αποχώρησης. Σε αυτήν την απαγόρευση δεν περιλαµ-
βάνονται δραστηριότητες, όπως η µετακύληση, η ανανέωση και
η διαχείριση χρηµατοοικονοµικών θέσεων που έχουν λήξει και
κρίνεται απαραίτητη η ανανέωσή τους είτε µερικώς είτε ολικώς. 

Το άρθρο 8 του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτυπώνει τη βούληση της Κυβέρνησης να ενισχυθούν µε προ-
σωπικό οι τελωνειακές υπηρεσίες αλλά και συνολικά η Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων, λόγω της επικείµενης
αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Εισάγονται διατάξεις, µε τις οποίες επιτρέπεται η µετά-
ταξη προσωπικού σε αυτές τις υπηρεσίες, η πρόσληψη µόνιµου
προσωπικού µε προκήρυξη µε σειρά προτεραιότητας και η πρόσ-

ληψη µόνιµου προσωπικού από επιλαχόντες της προκήρυξης
1Γ/2017 του ΑΣΕΠ. 

Η ενίσχυση µε προσωπικό αυτών των υπηρεσιών είναι απαραί-
τητη, αφού θα µεγιστοποιηθεί ο όγκος των τελωνειακών ελέγχων
µετά το Brexit. Παράλληλα, η ενίσχυση µε προσωπικό συµβάλλει
στον εντοπισµό και στην πάταξη φαινοµένων λαθρεµπορίου και
στην είσπραξη Ειδικών Φόρων Κατανάλωσης στον τοµέα της αλ-
κοόλης, των καπνικών και των καυσίµων, αυξάνοντας τα δηµόσια
έσοδα και προστατεύοντας τη δηµόσια υγεία και το περιβάλλον.

Θα µου επιτρέψετε µια αναφορά στην τροπολογία που κατα-
τέθηκε από το Υπουργείο Οικονοµικών και στοχεύει στην επίλυση
του προβλήµατος που έχει δηµιουργηθεί µε τις µεταβιβάσεις ακι-
νήτων λόγω των επαπειλούµενων προστίµων προς τους συµβο-
λαιογράφους για ζητήµατα χρήσης ανακριβούς πιστοποιητικού
ΕΝΦΙΑ. 

Στόχος µας, µε αυτήν την τροπολογία, είναι να αντιµετωπί-
σουµε υπαρκτές στρεβλώσεις και να δηµιουργήσουµε ένα ορ-
θολογικό πλαίσιο. Αυτό το οποίο επιχειρούµε είναι ο
εξορθολογισµός των προστίµων, µε την πρόβλεψη να µην επι-
βάλλεται πρόστιµο στην περίπτωση που, από τη χρήση του ανα-
κριβούς πιστοποιητικού ΕΝΦΙΑ, δεν προκύπτει απώλεια φόρου
για το δηµόσιο. Ακόµα, ορίζεται πλέον ρητά ότι ανακριβές πιστο-
ποιητικό θα είναι αυτό, στο οποίο δεν απεικονίζεται ορθά η φο-
ρολογική ταυτότητα του ακινήτου ή του δικαιώµατος επί
ακινήτου.

Επαναπροσδιορίζεται, επίσης, η έννοια της φορολογικής ταυ-
τότητας του ακινήτου, που θα νοείται πλέον ως το σύνολο των
πληροφοριών που περιλαµβάνονται στη δήλωση στοιχείων ακι-
νήτων, (Ε9), που επιδρούν στον ορθό υπολογισµό του φόρου.

Ακόµα, αναστέλλεται µέχρι τις 30-6-2020 η εφαρµογή των δια-
τάξεων των άρθρων 47, 48 και 49 του ν.4646/2019, του φορολο-
γικού νοµοσχεδίου που ψηφίσαµε και τα οποία αφορούν κυρίως
τη συµπλήρωση των δηλώσεων φόρου µεταβίβασης ακινήτων,
κληρονοµιών, δωρεών, γονικών παροχών και στοιχείων ακινήτων
από τους συµβολαιογράφους. Αυτό γίνεται, προκειµένου η
έναρξη της εφαρµογής των συγκεκριµένων άρθρων να συνδεθεί
µε την επικείµενη αναδιαµόρφωση του πλαισίου προσδιορισµού
των αντικειµενικών αξιών της ακίνητης περιουσίας. Επιπλέον, µε
αυτόν τον τρόπο δίνεται ένα εύλογο διάστηµα στους επαγγελ-
µατίες που ασχολούνται µε τις µεταβιβάσεις, όπως οι συµβολαι-
ογράφοι, προκειµένου να εξοικειωθούν µε τις νέες συνθήκες και
συνολικά η αγορά να µεταβεί οµαλά στο νέο καθεστώς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι οι διατάξεις του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου µπορούν να συγκεντρώσουν ευρεία συ-
ναίνεση. Το ζήτηµα των επιπτώσεων του Brexit στη δική µας
εσωτερική αγορά επιβάλλεται να αντιµετωπιστεί προληπτικά,
από τη στιγµή µάλιστα που υπάρχει αβεβαιότητα σχετικά µε τη
συµφωνία αποχώρησης. Η Κυβέρνηση κινείται προς αυτή την κα-
τεύθυνση, µε στόχο τη µετάβαση στη µετά-Brexit εποχή, µε
τρόπο συντεταγµένο και οµαλό για την Ελλάδα και την οικονοµία
µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να προσθέσω µια φράση στο
ακροτελεύτιο άρθρο, το οποίο λέει ότι οι διατάξεις του παρόντος
νόµου ισχύουν από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυ-
βερνήσεως. Θα προστεθεί η φράση «εκτός εάν ορίζεται διαφο-
ρετικά σε επιµέρους διατάξεις του».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ.
Μπακαδήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ για να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο που εισάγει το
Υπουργείο Εξωτερικών αναφορικά µε την αποχώρηση του Ηνω-
µένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την πλειοψηφία
των άρθρων να αφορούν µια άτακτη αποχώρηση.
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Στο κείµενο που έχουµε στα χέρια µας, έχουµε την πλήρη αν-
τανάκλαση των πιο αδιάλλακτων θέσεων των σκληροπυρηνικών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που στοχεύουν στην εξυπηρέτηση
όλων των πολιτικών µε βραχυπρόθεσµα οφέλη για λίγους, για
την ευρωπαϊκή ολιγαρχία, που µακροπρόθεσµα θα λειτουργή-
σουν υπέρ της ενδυνάµωσης του αντιευρωπαϊκού λαϊκισµού και
των ακροδεξιών φωνών, εντός και εκτός του Ηνωµένου Βασι-
λείου, την ίδια στιγµή που τα ενδεχόµενα της µετά-Brexit εποχής
παραµένουν πολλά και ανοιχτά.

Το DiEM25, το πανευρωπαϊκό κίνηµα για τον εκδηµοκρατισµό
της Ευρώπης, κοµµάτι του οποίου είναι και το ΜέΡΑ25, από την
αρχή, από το 2016, ανέπτυξε, µετά από συζήτηση, µια ολοκλη-
ρωµένη θέση και στάση αναγνωρίζοντας την υψηλή σηµασία
µιας τέτοιας κίνησης και έχοντας ένα εξαιρετικά δυνατό τοπικό
κίνηµα, όπως ανέφερε και ο Γραµµατέας µας νωρίτερα. Αγωνί-
στηκε µε όλες του τις δυνάµεις για τη νίκη του Bremain στο δη-
µοψήφισµα του Ιουνίου του 2016. 

Πάγια στάση µας ήταν η αναγνώριση του ψευδεπίγραφου δι-
λήµµατος µεταξύ της αποχώρησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
που θα επέφερε την δηµοκρατική ανασυγκρότηση της χώρας ή
της παραµονής που θα την κρατούσε αιχµάλωτο µιας µη δηµο-
κρατικής Ένωσης, την ίδια στιγµή που ο Ντέιβιντ Κάµερον προ-
σπαθούσε να πείσει τους Βρετανούς πως θα µπορούσαν να
παραµείνουν ισχυροί παίκτες της ευρωπαϊκής αγοράς, έχοντας
επιστρέψει στο κουκούλι του έθνους-κράτους, υπόσχεση που κα-
νείς δεν γνωρίζει ακόµη αν θα υπάρξει η δυνατότητα να επιτευχ-
θεί.

Άποψή µας τότε, αλλά και τώρα, είναι πως η Βρετανία θα
έπρεπε και πρέπει να παραµείνει στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να
ενώσει τις προσπάθειές της µε άλλες δηµοκρατικές φωνές, ώστε
να πραγµατωθεί ο στόχος του εκδηµοκρατισµού των θεσµών,
των πρακτικών, του status quo της Ένωσης, ενώ µια αποχώρηση,
ειδικά άτακτη, θα επιτάχυνε την αποσύνθεση αυτής.

Η καµπάνια του DiEM25 κατάφερε να ενώσει ανθρώπους µε
διαφορετική ιδεολογική προέλευση, που ανήκαν σε διαφορετικά
πολιτικά κόµµατα, αλλά ανθρώπους που τους έφερε κοντά η ελ-
πίδα και η πίστη πως ενωµένοι µπορούµε να αλλάξουµε τα πράγ-
µατα και όχι ο φόβος και η µισαλλοδοξία. 

Όµως, οι Βρετανοί ψήφισαν υπέρ της αποχώρησης της χώρας
τους από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το DiEM25, ως βαθύτατα
δηµοκρατικό κίνηµα, άρχισε να συζητά το θέµα και πολλές ιδέες
κατατέθηκαν στο τραπέζι. Η τελική επιλογή που προέκυψε µέσα
από µια πανευρωπαϊκή εσωτερική ψηφοφορία ήταν πως θα πρέ-
πει να υπάρξει µια µεταβατική περίοδος, από πέντε έως επτά
χρόνια, µια περίοδος κατά την οποία τόσο το Ηνωµένο Βασίλειο
όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήταν δυνατόν να αλλάξουν σε
κάτι τελείως νέο και πιο προοδευτικό. 

Ως δηµοκράτες οφείλαµε να αποδεχτούµε εξαρχής το αποτέ-
λεσµα του δηµοψηφίσµατος. Το να προσπαθούσαµε να το ανα-
τρέψουµε µέσω µιας δεύτερης ψηφοφορίας, θα ήταν ισάξιο µε
αυτό που έκανε η Ευρωπαϊκή Ένωση στον ιρλανδικό λαό µε τη
συνθήκη της Λισαβόνας, δηλαδή να συνεχίσουµε να επαναλαµ-
βάνουµε το ερώτηµα µέχρι να δώσουν τη «σωστή απάντηση». 

Αφού οι πολίτες αποφάσισαν πως η χώρα τους θα πρέπει να
αποχωρήσει, αυτό θα ήταν απαραίτητο να γίνει µέσα από µια
συντεταγµένη διαδικασία για να διασφαλιστεί από τη µια πλευρά
η οικονοµική σταθερότητα και από την άλλη να προστατευθούν
οι χιλιάδες φοιτητές, εργαζόµενοι και πολλοί άλλοι που ζουν
στην Αγγλία, αλλά προέρχονται από άλλες χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, αλλά και οι Βρετανοί πολίτες που ζουν εκτός του
Ηνωµένου Βασιλείου.

Αναγνωρίζοντας όλες αυτές τις παραµέτρους ήµασταν από
την αρχή σαφείς. Θα πρέπει να γίνει σεβαστή, καθ’ ολοκληρία η
λαϊκή ετυµηγορία, χωρίς να δαιµονοποιούµε τους πολίτες για την
επιλογή τους, αλλά να διασφαλιστεί πως η αποχώρηση θα γίνει
οργανωµένα, ώστε να µειωθούν οι επιπτώσεις και οι παρενέρ-
γειες και πως οι Βρετανοί πολίτες θα έχουν τη µέγιστη δύναµη
επιλογής και καθορισµού των post Brexit σχέσεων της χώρας
τους µε την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στα χρόνια που ακολούθησαν την ενεργοποίηση του άρθρου
50 και το δηµοψήφισµα, δυστυχώς η πολιτική κατάσταση στο

Ηνωµένο Βασίλειο έγινε ολοένα και πιο τεταµένη. Οι φωνές των
συντρόφων µας του DiEM25 Ηνωµένου Βασιλείου είναι δυνατές
και λένε όλοι το ίδιο πράγµα, δηλαδή ότι µοναδικός στόχος του
Μπόρις Τζόνσον είναι να αποσταθεροποιήσει τη βρετανική οικο-
νοµία, να ιδιωτικοποιήσει τις δηµόσιες υπηρεσίες και να αποστε-
ρήσει όσα περισσότερα δικαιώµατα µπορεί και κρατικές
προστασίες από τους πολίτες, ώστε να γίνει το Ηνωµένο Βασί-
λειο ένας νεοφιλελεύθερος παράδεισος στις παρυφές της ΕΕ. 

Σε αντιδιαστολή µε αυτή τη λαίλαπα που επιχειρείται, θα πρέ-
πει να αναδειχθούν και να ενωθούν φωνές που θα επαναλαµβά-
νουν πως η µόνη βιώσιµη και λογική λύση είναι να δοθεί
περισσότερος χρόνος και να αναπτυχθεί µια δηµοκρατικότερη
διαδικασία που θα προστατεύσει το Ηνωµένο Βασίλειο, αλλά και
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Γιατί λοιπόν, ως ΜέΡΑ25 την ίδια στιγµή που λέµε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση καταρρέει, ήµασταν υπέρ της παραµονής της Βρε-
τανίας; Η απάντηση είναι πολύ απλή. Ναι, θεωρούµε ότι η
Ευρωπαϊκή Ένωση αποσυντίθεται, αλλά πιστεύουµε ακράδαντα
πως πρέπει να παραµείνουµε όλοι και να παλέψουµε, να αγωνι-
στούµε για να βελτιωθεί η κατάσταση. Απορρίπτουµε µετά βδε-
λυγµίας το ενδεχόµενο επιστροφής αιώνες πίσω, στα
κράτη-έθνη, µιας και µια τέτοια κίνηση θα είχε ανυπολόγιστα οι-
κονοµικά, πολιτικά και διπλωµατικά επακόλουθα. Γι’ αυτό και
στηρίξαµε τη βρετανική παραµονή. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναλογιζόµενοι πως τα ενδεχό-
µενα της µετά-Brexit εποχής είναι πολλά, αλλά και το γεγονός
πως η λαϊκή βούληση του βρετανικού λαού εκφράστηκε το 2016,
εµείς προτείναµε, όπως είπε και ο Γιάνης Βαρουφάκης πριν, την
υιοθέτηση µιας συµφωνίας παρόµοια µε αυτή της Νορβηγίας,
που θα διασφάλιζε ένα ήπιο και µη καταστροφικό Brexit µε ταυ-
τόχρονη διατήρηση της τελωνειακής ένωσης και συµµετοχή της
Βρετανίας στην ενιαία αγορά της Ένωσης. 

Ως ΜέΡΑ25 πιστεύουµε πως αυτή θα ήταν η ιδανική λύση,
ώστε να γίνει µια οµαλή αποχώρηση, σύµφωνα πάντα µε τις επι-
θυµίες των Βρετανών πολιτών, την ώρα που όταν πλέον θα έχει
ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία, θα µπορούσαν και οι Βρετανοί
να έχουν στο µυαλό τους και να ξέρουν ότι θα αποτελούν δια-
χρονικά και στο µέλλον σηµαντικούς συµµάχους και βοηθούς
στην περάτωση του στόχου µας, όπως αυτός περιγράφεται και
στο µανιφέστο του ΜέΡΑ25, για µία Ευρώπη δηµοκρατική, κοι-
νωνική, δυναµική, ανοικτή και διαχρονική, όπου η λήψη αποφά-
σεων θα είναι πλήρως και όχι κατ’ ευφηµισµό δηµοκρατική.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σταθώ σε κάτι που άκουσα πριν από
τον συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας, τον Βουλευτή της Α’ Πε-
ριφέρειας του Πειραιά, τον κ. Μελά. Είµαι κι εγώ Βουλευτής Β’
Πειραιώς του ΜέΡΑ25 και θα συµφωνήσω πως πρέπει το λιµάνι
του Πειραιά να καταστεί ένα δυνατό λιµάνι στη Μεσόγειο και όχι
µόνο. Θα συµφωνήσουµε και είµαστε υπέρ της ανάπτυξης, της
ανάπτυξης όµως και όχι του ξεπουλήµατος, γιατί είναι πάρα πολύ
ωραίο να λέµε πως θα µπορούσε µια ναυτιλιακή της Αγγλίας, του
City ή και περισσότερες να ανοίξουν γραφεία στην Ελλάδα. 

Όµως, ας σκεφτούµε σε τι Πειραιά θέλουµε να τους φέρουµε.
Να τους φέρουµε σε έναν Πειραιά χωρίς µεταφορές, όπου βα-
σικοί δήµοι της Β’ Πειραιώς έχουν µόνο έναν δρόµο, µια λεω-
φόρο, χωρίς µετρό, χωρίς τραµ, µε κυκλοφοριακό κοµφούζιο, µε
κτήρια ετοιµόρροπα, µε υψηλότατο ποσοστό ανεργίας, µε υψηλό
ποσοστό εναέριας µόλυνσης από τα καζάνια που είτε λειτουρ-
γούν είτε θα επαναλειτουργήσουν, µε νοσοκοµεία, όπως το Κρα-
τικό της Νίκαιας όπου οι ασθενείς βρίσκουν σκουλήκια στο
φαγητό τους, µε δήµους που δεν έχουν ούτε καν δοµές υγείας,
όπως το Πέραµα, το Κερατσίνι που τώρα χτίζεται το κέντρο
υγείας µετά τη φωτιά, όπου τα σκουπίδια είναι ένα πάγιο πρό-
βληµα, σε έναν Πειραιά µε ιδιαίτερα αυξηµένη εγκληµατικότητα,
όπου τα πιο πολλά κτήρια της αστυνοµίας είναι µε στατικά προ-
βλήµατα και υποστελεχωµένα;

Ας επικεντρωθούµε λοιπόν, στην αντιµετώπιση αυτών των προ-
βληµάτων πρώτα και µετά να στοχεύουµε στην προσέλκυση
επενδύσεων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
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λάδας κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε. 
Βρισκόµαστε σε µια περίοδο πραγµατικά µέσα στη δίνη σοβα-

ρών αλλά και ανησυχητικών εξελίξεων στην ευρύτερη περιοχή,
µια εποχή η οποία χαρακτηρίζεται από την ένταση των ανταγω-
νισµών, των αντιθέσεων, από την όξυνση των συγκρούσεων ανά-
µεσα στα διάφορα ισχυρά ιµπεριαλιστικά κέντρα στην ανατολική
Μεσόγειο -σύγκρουση η οποία σηµατοδοτείται από τον έλεγχο
των ενεργειακών πηγών, των ενεργειακών και εµπορικών δρό-
µων-, µια εποχή η οποία σηµαδεύεται και µάλιστα σηµαδεύεται
µε µελανά χρώµατα από τη νέα ελληνοαµερικανική συµφωνία για
την αµυντική συνεργασία, µια αµυντική συµφωνία βεβαίως που
την υπέγραψε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ τη δια-
πραγµατεύτηκε η προηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, και που όχι µόνο αναβαθµίζει τον ρόλο των υπαρχόντων
αµερικανικών βάσεων και ιδιαίτερα της Σούδας, αλλά δηµιουργεί
και νέες στρατιωτικές βάσεις, διευρύνοντας έτσι τις στρατιωτικές
διευκολύνσεις που παρέχει η χώρα µας στους Αµερικανούς και
στους νατοϊκούς ιµπεριαλιστές, µετατρέποντας την Ελλάδα σε
ένα ορµητήριο των αµερικανονατοϊκών ιµπεριαλιστικών σχεδια-
σµών και της επιθετικότητάς τους. Τη µετατρέπει, δηλαδή, σε
προκεχωρηµένο φυλάκιο στους νέους επικίνδυνους τυχοδιωκτι-
σµούς.

Οι εξελίξεις αυτές επιβεβαιώνουν πως οι διάφοροι ισχυρισµοί
που προβάλλονται από τα άλλα κόµµατα, Κυβέρνηση, Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, Κίνηµα Αλλαγής, ότι αναβαθµίζεται ο ρόλος
της Ελλάδας, ότι αποτελεί παράγοντα σταθερότητας, ότι έχουµε
πολύ ισχυρούς συµµάχους οι οποίοι θα στηρίξουν τα συµφέ-
ροντά µας, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, καταρρέουν ως χάρτινος πύργος και βρίσκονται πολύ
µακριά από την πραγµατικότητα την οποία βιώνουµε. 

Αυτό επιβεβαιώνεται και από τις εξελίξεις σε σχέση µε τη Διε-
θνή Διάσκεψη που θα γίνει στο Βερολίνο για το µέλλον της Λι-
βύης. Ποιοι τη διοργανώνουν αυτή τη Διεθνή Διάσκεψη; Οι ίδιες
ιµπεριαλιστικές δυνάµεις οι οποίες φρόντισαν να καταστρέψουν
και να διαµελίσουν τη Λιβύη και εφόσον την κατέστρεψαν και τη
διαµέλισαν, τώρα συζητούν για το µέλλον της Λιβύης. Τι υποκρι-
σία! Ενδιαφέρθηκαν σήµερα για το µέλλον της Λιβύης, αφού
πρώτα τη λεηλάτησαν. 

Αλλά για ποιον σκοπό διαπραγµατεύονται αυτές οι ιµπεριαλι-
στικές δυνάµεις στη Διεθνή Διάσκεψη; Διαπραγµατεύονται για
τον έλεγχο των πλούσιων ενεργειακών πηγών της Λιβύης και βε-
βαίως δεν τους αφορά ούτε η σταθερότητα στην περιοχή ούτε
πολύ περισσότερο το µέλλον του λαού της Λιβύης. Και οι όποιοι
συµβιβασµοί προκύψουν από αυτή τη διάσκεψη, αν προκύψουν
συµβιβασµοί, θα είναι βεβαίως εύθραυστοι συµβιβασµοί γιατί τα
συµφέροντα είναι πολύ µεγάλα και οι αντιθέσεις ακόµη µεγαλύ-
τερες. 

Αυτή ακριβώς η διοργάνωση της διάσκεψης αναδεικνύει ότι
όχι µόνο δεν υπάρχει διεθνής αποµόνωση της Τουρκίας, όπως
ισχυρίζονται τα άλλα πολιτικά κόµµατα, αλλά αντίθετα ότι η
Τουρκία διαδραµατίζει πολύ ουσιαστικό ρόλο στην ευρύτερη πε-
ριοχή, είναι πολύ µεγάλη δύναµη για να της επιτρέψουν οι Αµε-
ρικάνοι και το ΝΑΤΟ να φύγει από τη συµµαχική αγκαλιά και να
κατευθυνθεί όλο και περισσότερο προς τη Ρωσία. Και γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο και ανέχονται την επιθετικότητά της, κρατών-
τας ίσες αποστάσεις ανάµεσα στην Ελλάδα και στην Τουρκία.
Μάλιστα χθες φτάσανε στο σηµείο να µιλάνε για ελληνικές διεκ-
δικήσεις οι Αµερικανοί στις θαλάσσιες ζώνες.

Ταυτόχρονα, ανέχονται την υπογραφή απαράδεκτων συµφω-
νιών όπως αυτή η οποία έγινε ανάµεσα στην Τουρκία και στη
Λιβύη για τον καθορισµό των θαλάσσιων ζωνών που παραβιάζει
το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας. 

Κι εδώ εκφράστηκε σήµερα η αγωνία και της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής, αλλά και της Ελ-
ληνικής Λύσης του κ. Βελόπουλου, για την ανάγκη να συµµετέχει
η Ελλάδα στη Διεθνή Διάσκεψη. Αποτελεί κοινό τους τόπο. Αλλά
αν θα συµµετείχε η Ελλάδα στην κοινή αυτή διάσκεψη τι θα γι-
νότανε; Για ποιον σκοπό επιζητά η αστική τάξη της χώρας µας
τη συµµετοχή της; Γιατί ακριβώς µια τέτοια συµµετοχή υπηρετεί

τις επιδιώξεις για συµµετοχή των ελληνικών επιχειρήσεων στη
µοιρασιά της λείας, να πάρουν και αυτοί ένα κοµµάτι από τη λεία
και τη διαπραγµάτευση που θα γίνει σε σχέση µε τις ενεργειακές
πηγές της Λιβύης. 

Όµως τέτοιου είδους συζητήσεις, τέτοιου είδους διεθνείς δια-
σκέψεις βεβαίως δεν προσφέρουν κανένα όφελος για τη σταθε-
ρότητα και την ειρήνη στην περιοχή. Όχι µόνο δεν
υπερασπίζονται τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας µας, αλλά
αντίθετα αποτελούν και την θρυαλλίδα για να δηµιουργήσουν
σοβαρά προβλήµατα στα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Από αυτή την άποψη, αποτελεί ιδιαίτερα επικίνδυνη δήλωση η
σηµερινή δήλωση του Υπουργού Εξωτερικών που τόνισε την
πρόθεση της Κυβέρνησης να στείλει Ένοπλες Δυνάµεις στη
Λιβύη µε βάση τη συµφωνία η οποία θα γίνει. Έτσι αποδίδεται η
δήλωση του κ. Δένδια.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Στην οποία θα ασκήσει βέτο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τι σηµαίνει αυτό; Ότι

αυτό συνιστά κλιµάκωση, συνιστά βαθύτερη εµπλοκή της χώρας
µας στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς και βεβαίως κανένα
όφελος δεν πρόκειται να υπάρξει για τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της χώρας µας µια τέτοιου είδους συµµετοχή. Είναι δήλωση η
οποία έγινε ως απόρροια της επίσκεψης του Χαφτάρ στην Ελ-
λάδα, µια επίσκεψη η οποία χαιρετίστηκε από τα υπόλοιπα κόµ-
µατα, λες και ο στρατάρχης Χαφτάρ αποτελεί τον παράγοντα της
σταθερότητας στην περιοχή, λες και αυτός δεν διαπραγµατεύε-
ται µε τα διάφορα ιµπεριαλιστικά κέντρα για το πώς θα γίνει η
µοιρασιά της λείας.

Και από αυτή την άποψη, εµείς θεωρούµε ότι τόσο η στάση
της Κυβέρνησης όσο και η στάση του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων δυ-
νάµεων που χαρακτηρίζουν θετική την επίσκεψη του Χαφτάρ στη
χώρα µας επιβεβαιώνει για µια ακόµη φορά ότι όλες αυτές οι πο-
λιτικές δυνάµεις είναι βουτηγµένες µέχρι τον λαιµό στον βούρκο
των επικίνδυνων ιµπεριαλιστικών σχεδιασµών. 

Η µόνη διέξοδος για την υπεράσπιση των κυριαρχικών δικαιω-
µάτων της χώρας µας προς όφελος του λαού και των λαών της
ευρύτερης περιοχής είναι ακριβώς η αντίθεση στους επικίνδυ-
νους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, η αποδέσµευση της Ελλά-
δας από το ΝΑΤΟ και βεβαίως η µη επικύρωση της κατάπτυστης
και επικίνδυνης νέας ελληνοαµερικανικής στρατιωτικής συµφω-
νίας. 

Σε αυτό το πλαίσιο των συνολικότερων εξελίξεων πρέπει να
δούµε τις εξελίξεις που υπάρχουν και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης, όπως αυτές σηµατοδοτούνται µε το Brexit. Βεβαίως ως
ΚΚΕ δεν λέµε, όπως έκαναν τα άλλα κόµµατα, όλα τα άλλα κόµ-
µατα του ευρωµονόδροµου, για τη χαµένη τιµή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης λόγω του Brexit. Το Brexit δεν είναι τίποτε άλλο παρά η
έκφραση ακριβώς των οξύτατων αντιθέσεων στο εσωτερικό της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αντιθέσεις οι οποίες οξύνονται όλο και πε-
ρισσότερο λόγω ακριβώς της ανισοµετρίας που εκδηλώνεται
στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αυτή η ανισοµε-
τρία αποτελεί και την αιτία των φυγόκεντρων τάσεων στο εσω-
τερικό της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και από αυτή την άποψη αποτελεί όχι µόνο αποπροσανατολι-
σµό αλλά και εξωραϊσµό της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
του χαρακτήρα της ως λυκοσυµµαχίας σε βάρος των λαών της
Ευρώπης, αλλά και συνολικότερα των λαών της περιοχής, ότι
υπεύθυνες για όλες αυτές οι εξελίξεις είναι τάχα οι πολιτικές λι-
τότητας, που ακολουθήθηκαν για τη διαχείριση της κρίσης, όταν
αυτές οι πολιτικές ήταν οι αναγκαίες ακριβώς για να δώσουν διέ-
ξοδο σε συνθήκες καπιταλιστικής κρίσης και να ικανοποιήσουν
τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων, των πολυεθνικών, των
µονοπωλίων για ακόµη πιο φθηνή εργατική δύναµη. 

Γιατί έτσι, µέσα από αυτές τις πολιτικές, τσακίστηκαν µια σειρά
εργασιακά, ασφαλιστικά και συνδικαλιστικά δικαιώµατα στο σύ-
νολο των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο όνοµα της θωρά-
κισης της ανταγωνιστικότητας των καπιταλιστικών επιχειρήσεων,
στο όνοµα της ισχυροποίησης του καπιταλιστικού κέρδους. 

Επιβεβαιώνουν ουσιαστικά αυτές οι εξελίξεις ότι τόσο ο κο-
σµοπολιτισµός του κεφαλαίου που εκφράζεται µε το σύνθηµα:
«Μένουµε Ευρωπαϊκή Ένωση» όσο και ο εθνικισµός του κεφα-
λαίου που εκφράζεται µέσα από το ευρωσκεπτικιστικό ρεύµα
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στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι τίποτε άλλο παρά οι δύο όψεις
του ίδιου αντιδραστικού νοµίσµατος, που αποτελεί και το κέλυ-
φος ενός καπιταλιστικού συστήµατος, το οποίο, βέβαια, δηµι-
ουργεί όλο και περισσότερα προβλήµατα για τους λαούς.

Από αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά ότι µέσα από αυτή
τη διαδικασία ανατρέπονται µια σειρά ισχυρισµοί µε τους οποί-
ους βοµβαρδίστηκε και ο ελληνικός λαός, αλλά και οι λαοί της
Ευρώπης όλο το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση αποτελεί µονόδροµο για τους λαούς της Ευρώπης,
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι το κοινό σπίτι της Ευρώπης -το
κοινό µας σπίτι- ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ταυτίζεται µε την Ευ-
ρώπη. Αλήθεια, ποια Ευρώπη είναι αυτή, χωρίς τώρα τη Μεγάλη
Βρετανία, χωρίς τη Ρωσία, χωρίς µια σειρά άλλες χώρες της ευ-
ρωπαϊκής ηπείρου;

Καταρρίπτονται τα επιχειρήµατα ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση µπο-
ρεί να γίνει η Ευρώπη των λαών και µάλιστα, πολύ περισσότερο,
όχι µόνο δεν µπορεί να γίνει η Ευρώπη των λαών ή να υπάρχουν
προοδευτικές εξελίξεις στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αλλά αντίθετα, το Brexit αποτέλεσε και τη θρυαλλίδα για να επι-
ταχυνθεί η προώθηση µιας σειράς αντιδραστικών αλλαγών, οι
οποίες οδηγούν στην εµβάθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε
µία ακόµα πιο αντιδραστική κατεύθυνση, είτε αυτό µε τις φωνές
για κοινή δηµοσιονοµική πολιτική είτε µε την ανάγκη ενίσχυσης
ακόµη περισσότερο της κοινής πολιτικής άµυνας και ασφάλειας
και της δηµιουργίας ευρωστρατού.

Δεν είναι τυχαίο ότι στο προχθεσινό ψήφισµα του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου για την κοινή πολιτική άµυνας και ασφάλειας ένα
από τα ζητήµατα τα οποία αναδείχθηκαν για τον ρόλο που πρέπει
να έχει ο ευρωστρατός είναι ακριβώς για να αντιµετωπίσει τον
εσωτερικό εχθρό, τον εχθρό-λαό, δηλαδή τις αντιδράσεις, τις κι-
νητοποιήσεις του λαϊκού παράγοντα ως µοχλός καταστολής της
ριζοσπαστικοποίησης ευρύτερων λαϊκών στρωµάτων, µετατρέ-
ποντας την Ευρωπαϊκή Ένωση σε ένα όλο και µεγαλύτερο και
πιο ισχυρό φρούριο, µέσα στο οποίο προσπαθούν να φυλακίσουν
τους λαούς της Ευρώπης. 

Και από αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά ότι η διέξοδος
που βρίσκεται για τους λαούς της Ευρώπης είναι ακριβώς η πάλη
ενάντια στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την αποδέσµευση των
χωρών από την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να πάρουν οι λαοί τις
τύχες στα χέρια τους και να οικοδοµήσουν τη µοναδική διέξοδο
η οποία προβάλλει ρεαλιστικά για τους λαούς της Ευρώπης και
τον ελληνικό λαό, δηλαδή τον σοσιαλισµό. Διότι επί της ουσίας
µία πραγµατική ένωση σε επίπεδο ευρωπαϊκό θα υπάρχει µόνο
όταν αυτή η ένωση θα είναι σοσιαλιστική.

Αντιµετωπίζουµε, κύριε Πρόεδρε, εµείς το Brexit από τη σκο-
πιά της προάσπισης και της ελαχιστοποίησης των συνεπειών που
θα έχει αυτή για τους εργαζόµενους, τους Έλληνες εργαζόµε-
νους και φοιτητές στη Μεγάλη Βρετανία, ή τους Βρετανούς οι
οποίοι διαµένουν στη χώρα µας και όχι, βεβαίως, από τη σκοπιά
της ικανοποίησης των συµφερόντων και των αναγκών της αστι-
κής τάξης.

Για αυτόν ακριβώς το λόγο και στις προτάσεις τις οποίες κα-
ταθέσαµε έχει ακριβώς κυρίαρχη σηµασία, κυρίαρχο ρόλο η
ανάγκη προάσπισης των δικαιωµάτων στην εργασία και στη µόρ-
φωση των Ελλήνων οι οποίοι βρίσκονται στη Μεγάλη Βρετανία.

Και θα παρακολουθήσουµε, κύριε Υπουργέ, τη δέσµευση την
οποία κάνατε εδώ στην τοποθέτησή σας σε σχέση µε την ικανο-
ποίηση µιας σειράς αιτηµάτων, τα οποία έχουν οι Έλληνες που
εργάζονται σε οικοδοµικές επιχειρήσεις στη Μεγάλη Βρετανία,
όσον αφορά την πιστοποίηση της εργασίας τους.

Και βεβαίως, είµαστε απέναντι σε αυτές τις λογικές οι οποίες
εκφράστηκαν εδώ κατά κόρον και από την Κυβέρνηση και από
άλλες δυνάµεις -ιδιαίτερα του ΣΥΡΙΖΑ, του Κινήµατος Αλλαγής-
για την ανάγκη αξιοποίησης του Brexit στην κατεύθυνση να προ-
σελκυσθούν εδώ πέρα µεγάλα επενδυτικά σχέδια και συµφέ-
ροντα και ιδιαίτερα στην ανάγκη µετατροπής του λιµανιού του
Πειραιά στο νέο «City της Μεσογείου», δίνοντας και άλλα κίνητρα
για την προσέλκυση των εφοπλιστικών επιχειρήσεων στο λιµάνι
του Πειραιά. 

Μάλιστα, ένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, από τους
τελευταίους που µίλησαν, µίλησε για τους µεγάλους ευεργέτες,

τους εφοπλιστές. Πραγµατικά, εδώ πέρα σε λίγο θα τους στή-
σουµε και αγάλµατα, γιατί κατασκευάζουν τα πλοία τους στην
Ασία, γιατί έχουν πετάξει εκτός από τις συνθέσεις των καραβιών
τους Έλληνες ναυτεργάτες, για τη µεγάλη ανεργία που υπάρχει,
για την εντατικοποίηση, για τη «µαύρη» εργασία, για την αύξηση
των τιµολογίων των ακτοπλοϊκών, που καθιστούν πολύ δύσκολη
την επικοινωνία στα νησιά, για τη µείωση των δροµολογίων. 

Και µάλιστα, προσφέρουµε και νέα προνόµια. Πόσα ακόµα;
Εδώ υπάρχουν συνταγµατικά κατοχυρωµένες πενήντα έξι φορο-
λογικές απαλλαγές για τις εφοπλιστικές επιχειρήσεις. Εδώ η Νέα
Δηµοκρατία έφερε νέο νόµο στο φορολογικό σύστηµα που απαλ-
λάσσει από τη φορολογία τα ακίνητα, εφ’ όσον βρίσκονται σε off-
shore που έχουν εφοπλιστικές επιχειρήσεις. 

Πόσα άλλα κίνητρα και προνόµια πρέπει να δώσουµε στους
εφοπλιστές για να µπορέσουµε να τους προσελκύσουµε; 

Και αυτό αποτελεί πραγµατικά πρόκληση για τους άνεργους,
για τους συνταξιούχους, για τους εργαζόµενους και τους ελευ-
θεροεπαγγελµατίες που σηκώνουν τεράστια φορολογικά βάρη
στο όνοµα της προσέλκυσης νέων επενδύσεων, απλά και µόνο
για να ικανοποιηθούν τα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου.

Και επί της ουσίας, αν κάτι επιβεβαιώνει αυτή η ταύτιση των
αντιλήψεων ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία, στον ΣΥΡΙΖΑ, στο Κί-
νηµα Αλλαγής και σε άλλα κόµµατα είναι ακριβώς ότι συµφωνούν
στο σύνολο των σχεδιασµών και των συµφερόντων των αµερικα-
νονατοϊκών ιµπεριαλιστών στην περιοχή, συµφωνούν στο σύνολο
στους σχεδιασµούς της αστικής τάξης και των αναγκών του κε-
φαλαίου για το πώς θα ικανοποιηθούν. 

Είναι µία συµφωνία, η οποία, βεβαίως, αποτυπώνεται και στην
κοινή υποψηφιότητα την οποία έχουν για τον νέο Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 3ο Γυµνάσιο Σπάρτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Δίνω τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναντίρρητα η σηµερινή συζήτηση
δεν είναι µια ευχάριστη συζήτηση, εφ’ όσον το νοµοσχέδιο επι-
χειρεί να περιορίσει τις πιθανές επιπτώσεις στη χώρα µας, κυ-
ρίως στην περίπτωση του Brexit χωρίς συµφωνία, του «No deal
Brexit».

Και δεν είναι µια ευχάριστη συζήτηση, γιατί ενώ όλες τις τε-
λευταίες δεκαετίες η διεύρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
φαίνεται να κατόρθωσε την εµβάθυνση και την ευρωπαϊκή ολο-
κλήρωση που όλοι περιµέναµε και όλοι εξακολουθούµε να πι-
στεύουµε, παρά την πρόσθεση τόσων χωρών στην ευρωπαϊκή
οικογένεια, τώρα εκφράζονται φόβοι ότι µε την αποχώρηση του
Ηνωµένου Βασιλείου µπορεί να οδηγηθούµε σε ακρωτηριασµό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Και αυτό συµβαίνει γιατί δεν αποχωρεί µια τυχαία χώρα από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι αµετροέπεια για όποιον υποστηρί-
ζει ότι δεν συµβαίνει και τίποτα µε το Brexit.

Το Ηνωµένο Βασίλειο, ένα σπουδαίο έθνος, µια ισχυρή χώρα,
εγκαταλείπει µε τον έναν ή άλλον τρόπο την ευρωπαϊκή οικογέ-
νεια. Μιλάµε για µια χώρα σύγχρονη, ή –αν θέλετε- κοιτίδα του
σύγχρονου κοινοβουλευτισµού, µια χώρα ισχυρή οικονοµικά, µια
χώρα ισχυρή στρατιωτικά, µια χώρα στην οποία η Ελλάδα στους
δύο µεγάλους πολέµους του προηγούµενου αιώνα βρέθηκε σύµ-
µαχος. Και δικαιώθηκε πολιτικά και ιστορικά για αυτή την επιλογή
της η χώρα µας. Μια σπουδαία χώρα εγκαταλείπει την Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν παραµένουν πίσω και άλλες σπου-
δαίες χώρες, αλλά καλό είναι να προσεγγίσουµε αυτά τα ζητή-
µατα στην πραγµατική τους διάσταση. Και θα έλεγα, κύριε
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Υπουργέ, ότι µία περίπτωση «no deal Brexit» είναι οπωσδήποτε
µία περίπτωση που θα επιφέρει µεγάλες επιπτώσεις και αναµφί-
βολα οι επιπτώσεις θα είναι αναλογικές και για τη χώρα µας. Ελ-
πίζω να είναι µόνο αναλογικές και όχι περισσότερες και
µεγαλύτερες από ό,τι µας αναλογεί. 

Όµως υπάρχει και ένας άλλος κίνδυνος, που οφείλουµε να τον
έχουµε στις εκτιµήσεις που κάνουµε και στο τραπέζι των αποφά-
σεων που λαµβάνουµε: Ακόµα και µία συµφωνηµένη αποχώρηση,
από την ώρα που θα ικανοποιεί πλήρως τα αιτήµατα του Ηνωµέ-
νου Βασιλείου ενδέχεται µελλοντικά να προκαλέσει ζηµιά στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι θα ανοίγει για µία ακόµη φορά, αλλά
αυτή τη φορά µόνιµα, οριστικά, τον ασκό του Αιόλου. Η διαπραγ-
µάτευση είναι λεπτή. Ελπίζουµε να ευοδωθεί όπως πρέπει και να
υλοποιηθεί µε τους λιγότερους δυνατούς κραδασµούς για το ευ-
ρωπαϊκό οικοδόµηµα.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο
δεν έχει τη δυνατότητα να παρέµβει σε αυτές τις πραγµατικά ση-
µαντικές και ιστορικές εξελίξεις. Αυτό που επιχειρεί να κάνει είναι
να ελαχιστοποιήσει τις συνέπειες για τη χώρα µας, κυρίως, σε
περίπτωση άτακτης υποχώρησης, διότι, αν η αποχώρηση είναι
συντεταγµένη, πολλά πράγµατα θα αντιµετωπιστούν σε ευρω-
παϊκό επίπεδο και κυρίως στο πλαίσιο των εµπορικών και των γε-
νικότερων οικονοµικών µας σχέσεων µε το Ηνωµένο Βασίλειο.

Ως εκ τούτου, κύριε Υπουργέ, τα αντανακλαστικά της Κυβέρ-
νησης και του Υπουργείου σας λειτουργούν αυτή την ώρα στον
χρόνο που πρέπει, ώστε να είµαστε έτοιµοι. Όλοι απευχόµαστε
ένα άτακτο Brexit, αλλά δυστυχώς αυτή την ώρα δεν µπορούµε
να το αντιµετωπίσουµε.

Αναφερθήκατε αναλυτικά και εσείς και ο εισηγητής µας στα
άρθρα του νοµοσχεδίου και δεν προτίθεµαι να κουράσω περισ-
σότερο το Σώµα. Ωστόσο θέλω να αναφερθώ και στις δύο τρο-
πολογίες.

Η business visa, η οποία θεσµοθετείται ουσιαστικά στο πλαίσιο
αυτού του νοµοσχεδίου µε τροπολογία, έρχεται να αντιµετωπίσει
πολλά ζητήµατα πολιτών τρίτων χωρών µε τις οποίες έχουµε -
και οφείλουµε να έχουµε- οικονοµικές σχέσεις, για τη συµµετοχή
τους σε συνέδρια, σε σεµινάρια. Αποφεύγουµε αυτή τη χρονο-
βόρο διαδικασία και υπερπηδούµε τις αδυναµίες συµµετοχής εκ-
προσώπων τρίτων χωρών σε ένα εµπορικό γίγνεσθαι της χώρας
µας που είναι προς το συµφέρον του εµπορίου και της οικονο-
µίας.

Η τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµικών ελπίζω να ειρη-
νεύσει τον χώρο των συµβολαιογράφων, γιατί πράγµατι έρχεται
να εξορθολογίσει το πλαίσιο διοικητικών ευθυνών των συµβολαι-
ογράφων. Σε περίπτωση που δεν προκαλείται ζηµιά για το δηµό-
σιο, δεν χάνονται φόροι, δεν επιβάλλεται το πρόστιµο αυτό των
100 ευρώ. Άλλωστε αναµένουµε και τις νέες αντικειµενικές αξίες,
δίδονται οι ανάλογες παρατάσεις και νοµίζουµε ότι το σύστηµα
θα λειτουργήσει περισσότερο εύρυθµα. Ενισχύει, δηλαδή, για
ορισµένες κρίσιµες τάξεις στις µεταβιβάσεις, όπως είναι οι συµ-
βολαιογράφοι, τη λεγόµενη ασφάλεια δικαίου.

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, στο τέλος της τοποθέτη-
σής µου να αναφερθώ και σε δύο σηµαντικά γεγονότα που έχουν
να κάνουν µε τις διεθνείς εξελίξεις στην ευρύτερη περιοχή µας.
Τόσο η επίσκεψη του στρατηγού Χαφτάρ στην Αθήνα τον οποίο
υποδεχτήκαµε πριν λίγες ώρες και εδώ στην Εθνική µας Αντιπρο-
σωπεία, όπου συνοµίλησε µε τον Πρωθυπουργό µας, όσο και η
επικοινωνία του Πρωθυπουργού µας µε την καγκελάριο Μέρκελ
είναι δύο σηµαντικά γεγονότα που έρχονται να αποδείξουν ότι η
Ελλάδα δεν παραµένει απαθής και αµέτοχος παρατηρητής στις
διεθνείς εξελίξεις. 

Είναι δυσµενές οπωσδήποτε το περιβάλλον. Η ουσία όµως δεν
είναι αυτή. Η ουσία είναι ότι και τα σηµερινά γεγονότα αποτελούν
σταθµούς σε µία αλληλουχία γεγονότων που δηµιούργησε η Ελ-
ληνική Δηµοκρατία, η ελληνική κυβέρνηση, η Ελλάδα, µε την
υπογραφή για την κατασκευή του αγωγού East Med, µε τη διά-
σκεψη του Καΐρου, µε την επίσκεψη του Πρωθυπουργού στις
Ηνωµένες Πολιτείες, µε τον διπλωµατικό µαραθώνιο του Υπουρ-
γού Εξωτερικών Νικολάου Δένδια, αλλά και µε τη σηµερινή επί-
σκεψη του στρατηγού Χαφτάρ, που εµµέσως πλην σαφώς βάζει
-και ας µη θεωρηθεί υπερβολή αυτό- τη χώρα µας κατά έναν

τρόπο να συµµετέχει στη διάσκεψη του Βερολίνου, αλλά και η
τηλεφωνική επικοινωνία µε την καγκελάριο Μέρκελ, η οποία δή-
λωσε ξεκάθαρα ότι σέβεται απολύτως και τάσσεται υπέρ των
αποφάσεων του Συµβουλίου της Ευρώπης σχετικά µε το µνηµό-
νιο Τουρκίας – Λιβύης, νοµίζω ότι έρχονται να προσθέσουν αρ-
κετά πράγµατα στην προσπάθεια που κάνει η χώρα µας κυρίως
για ειρήνευση στη Μεσόγειο και πάνω απ’ όλα προστασίας των
εθνικών µας συµφερόντων. 

Είµαι βέβαιος ότι µε τη δουλειά που κάνει ο Πρωθυπουργός
και το Υπουργείο Εξωτερικών αυτή η προσπάθεια θα δικαιωθεί
στο τέλος και η χώρα µας θα ανακτήσει τον ρόλο τον οποίο είχε
χάσει τα τελευταία χρόνια, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να πω,
διότι η διάσκεψη του Βερολίνου δεν είναι ένα καινούργιο όργανο,
αριθµεί τώρα πέντε χρόνια ζωής και η χώρα µας δεν συµµετείχε
ή δεν προσπάθησε, δεν επιχείρησε να πάρει µέρος και να δια-
µορφώσει τις εξελίξεις. Σήµερα η χώρα είναι παρούσα, είναι
ενεργός, προστατεύει τα κυριαρχικά της δικαιώµατα µε κάθε
τρόπο, η Ελλάδα είναι µία ισχυρή χώρα και θα ισχυροποιηθεί
ακόµα περισσότερο και δεν είναι παρατηρητής των εξελίξεων,
όπως έδειξαν και τα δύο σηµερινά γεγονότα στα οποία προανα-
φέρθηκα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαπέντε µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Καστο-
ρείου Λακωνίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχει ζητηθεί ο λόγος για δευτερολογία από τρεις εκ των ειση-
γητών ή ειδικών αγορητών. Θα δώσω τρία λεπτά στον καθέναν.

Κύριε Δερµεντζόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, µέσα σε ένα ασταθές διεθνές και ευρωπαϊκό περιβάλλον η
Κυβέρνηση, όπως είπαµε, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θω-
ρακίζει τη χώρα µας από τις αρνητικές συνέπειες που µπορεί να
υπάρξουν σε µία πιθανή έξοδο του Ηνωµένου Βασιλείου από την
Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία αποχώρησης.

Οι ρυθµίσεις που εισηγείται το Υπουργείο Εξωτερικών καλύ-
πτουν ένα ιδιαίτερα ευρύ φάσµα δραστηριοτήτων, καθώς διευ-
κολύνουν την καθηµερινότητα πενήντα χιλιάδων Βρετανών
πολιτών που ζουν σήµερα στη χώρα µας και όσων την επισκε-
φθούν στο επόµενο διάστηµα. Παράλληλα, εγγυώνται αποτελε-
σµατικά τα ασφαλιστικά δικαιώµατα και την πρόσβαση των
ανθρώπων αυτών στις υπηρεσίες υγειονοµικής περίθαλψης της
χώρας µας. Ταυτόχρονα, η Κυβέρνησή µας δηµιουργεί ένα στα-
θερό περιβάλλον προστασίας για τις βρετανικές επενδύσεις και
επιχειρηµατικές δραστηριότητες σε µία σειρά από στρατηγικούς
τοµείς που αναλύσαµε, όπως ο τουρισµός και ο χρηµατοπιστω-
τικός τοµέας. Επικουρικά και για την περαιτέρω ενίσχυση της
εξωστρέφειας των ελληνικών επιχειρήσεων το σχέδιο νόµου ει-
σάγει την επιχειρηµατική πρόσκληση -business invitation-, µία
νέα πολιτική θεωρήσεων, η οποία διευκολύνει τη χορήγηση θε-
ώρησης Σένγκεν σε περιπτώσεις πρόσκλησης σε συνεδριάσεις,
διασκέψεις ή εκδηλώσεις εµπορικού και βιοµηχανικού χαρα-
κτήρα.

Ιδιαίτερα επωφελής για την ελληνική οικονοµία είναι η ρύθµιση
για την ενίσχυση µε επιπλέον προσωπικό των τελωνειακών
αρχών της χώρας. Η παρέµβαση αυτή θα βοηθήσει τόσο στον
περιορισµό του φαινοµένου του λαθρεµπορίου, που είναι υπεύ-
θυνο για την απώλεια τεράστιων εσόδων για το ελληνικό δηµό-
σιο, όσο και για την παροχή καλύτερων υπηρεσιών σε πολίτες
και επιχειρήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας, όπως κατα-
δεικνύει και η επικαιρότητα, δεν παρακολουθεί παθητικά τις εξε-
λίξεις. Αντιθέτως, µε µακροχρόνιο σχεδιασµό και σοβαρότητα,
χωρίς λαϊκισµούς και φωνασκίες, προστατεύει αποτελεσµατικά
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τα εθνικά µας συµφέροντα.
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, αποτελεί χαρακτηρι-

στικό παράδειγµα της παραπάνω πολιτικής. Με τον άρτιο συντο-
νισµό που παρείχε η ηγεσία του Υπουργείου Εξωτερικών η χώρα
µας είναι σε θέση να αντιµετωπίσει έγκαιρα και αποτελεσµατικά
τις όποιες παρενέργειες προκαλέσει η έξοδος του Ηνωµένου Βα-
σιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Είµαι πεπεισµένος πως µετά
την οριστικοποίηση της εξόδου της Βρετανίας από την Ευρω-
παϊκή Ένωση θα επιτύχουµε τη δηµιουργία µιας αµοιβαία επω-
φελούς στρατηγικής σχέσης µε το Ηνωµένο Βασίλειο αντάξιας
των ιστορικών δεσµών των δύο χωρών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ.
Η αιφνιδιαστική επίσκεψη του Στρατηγού Χαφτάρ σήµερα

στην Αθήνα λίγο πριν αναχωρήσει για τη διάσκεψη του Βερολί-
νου για τη Λιβύη, στην οποία είναι σοβαρό το ενδεχόµενο ο Ερν-
τογάν, προκειµένου να συµφωνήσει στην εκεχειρία, να θέσει ως
όρο τη νοµιµοποίηση του παράνοµου και προκλητικού τουρκο-
λιβυκού συµφώνου, αποτελεί την καθυστερηµένη και άκαιρη αν-
τεπίθεση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη στον αποκλεισµό του από
αυτή την κρίσιµη για τα εθνικά συµφέροντα διάσκεψη.

Όµως, αυτό ουδόλως αλλάζει το αποτέλεσµα, κύριε Υπουργέ,
διότι η χώρα µας εξακολουθεί να είναι αποκλεισµένη από την κρί-
σιµη αυτή διάσκεψη.

Προφανώς, αντιλαµβάνοµαι ότι η Κυβέρνηση προσβλέπει στο
πρόσωπο του Στρατηγού Χαφτάρ τον µοχλό πίεσης, ώστε στο
ενδεχόµενο της δηµιουργίας µιας κυβέρνησης εθνικής ενότητας
στην Τρίπολη θα µπορούσε να εγγυηθεί την ακύρωση του παρά-
νοµου αυτού τουρκολιβυκού συµφώνου.

Επιτρέψτε µου, όµως, κύριε Πρόεδρε, να παρατηρήσω πως το
γεγονός ότι η αντιπολίτευση του Χαφτάρ στη Λιβύη δεν δέχεται
τη συµφωνία, δεν σηµαίνει ότι δεν δεσµεύεται το κράτος Λιβύη.
Οι διεθνείς συµφωνίες δεσµεύουν τα κράτη, είτε αυτές ονοµά-
ζονται µνηµόνια, είτε ονοµάζονται συµφωνίες, είτε ονοµάζονται
συµβάσεις.

Σε περίπτωση που ο Χαφτάρ αποκτήσει τον έλεγχο της χώρας
του, για να ακυρωθεί το µνηµόνιο Τουρκίας - Λιβύης, χρειάζεται,
κύριε Υπουργέ, είτε σύµφωνη γνώµη της Τουρκίας, είτε προ-
σφυγή σε διεθνή δικαιοδοτικά όργανα.

Εν πάση περιπτώσει, εµείς είµαστε θετικοί σε οτιδήποτε µας
δίνει τη δυνατότητα να επισηµοποιούµε και να κοινοποιούµε τις
επίσηµες θέσεις της Ελλάδας, άρα και στην επίσκεψη αυτή, αλλά
σε καµµία των περιπτώσεων αυτή δεν υποκαθιστά την απουσία
–επιµένω- της ελληνικής Κυβέρνησης από την κρίσιµη διάσκεψη
του Βερολίνου.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα ήθελα να πω σχετικά µε την
business visa ότι έχουµε τοποθετηθεί ήδη. Ήρθαν έγκαιρα στην
επιτροπή και µιλήσαµε και στην επιτροπή και σήµερα. Είµαστε
θετικοί, κύριε Πρόεδρε.

Σε ό,τι αφορά τώρα την τροπολογία για τους συµβολαιογρά-
φους, ουσιαστικά το πρώτο της µέρος λέει ότι δεν θα πρέπει να
επιβάλλονται πρόστιµα στους συµβολαιογράφους, όταν υποβάλ-
λουν ανακριβή δικαιολογητικά ΕΝΦΙΑ, όταν αυτό δεν οδηγεί σε
απώλεια εσόδων για το δηµόσιο. Και η δεύτερη παράγραφος
αναστέλλει ουσιαστικά διατάξεις σύµφωνα µε τις οποίες οι µε-
ταβιβάσεις των ακινήτων πρέπει να γίνονται µέσω ηλεκτρονικής
πλατφόρµας.

Δεν έχουµε επί της ουσίας κάποια ένσταση. Αυτό που θα
ήθελα να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι πριν από ένα
µήνα πέρασε το φορολογικό νοµοσχέδιο όπου η πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Οικονοµικών γνώριζε ή θα όφειλε να γνωρίζει αν
θα µπορούσαν ή όχι να εφαρµοστούν αυτές οι διατάξεις. Το να
έρχεται ένα περίπου µήνα µετά σε αυτό το νοµοσχέδιο νοµίζω
ότι είναι εκ του περισσού. Σας είπα, όµως, ότι επί της ουσίας συµ-
φωνούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε πολύ.
Κλείνουµε τον κύκλο των εισηγητών και των ειδικών αγορητών

µε τον κ. Βιλιάρδο από την Ελληνική Λύση.
Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε Βιλιάρδο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να σηµειώσω στην αρχή ότι δίνουµε πολύ µικρή ση-

µασία, από ό,τι φάνηκε τουλάχιστον από τη συµµετοχή, στο θέµα
του Brexit, ενώ κατά τη δικιά µας άποψη θα είναι ένα από τα ση-
µαντικότερα γεγονότα της νέας δεκαετίας από το οποίο θα κρι-
θούν πάρα πολλά, τόσο σε Ευρωπαϊκό, όσο και σε παγκόσµιο
επίπεδο.

Πολλές χώρες της Ευρώπης, οι οποίες είναι εχθρικές πλέον
απέναντι στη γερµανική Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι µε το πόδι στην
πόρτα, όπως θα έλεγε κανείς. Περιµένουν, δηλαδή, να δουν τα
αποτελέσµατα και ανάλογα θα αποφασίσουν. Μερικές από αυτές
είναι η Ουγγαρία, η Πολωνία και πιθανότατα η Ιταλία η οποία
είναι και µέλος της Ευρωζώνης και θα κριθούν πάρα πολλά. Είναι
µία χώρα που έχει καταλάβει ότι δεν µπορεί να λύσει τα προβλή-
µατά της παραµένοντας στην ευρωζώνη µε τις συνθήκες, βέβαια,
που υπάρχουν.

Θέλω να υπενθυµίσω εδώ ότι µόνο η Βρετανία και η Δανία από
τις χώρες που δεν βρίσκονται στην Ευρωζώνη, αλλά βρίσκονται
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µόνο αυτές οι δύο χώρες δεν έχουν
υποχρέωση υιοθέτησης του ευρώ. Όλες οι άλλες το έχουν και
µε βάση αυτά που έχουν δει ότι έχουν συµβεί µέχρι σήµερα στην
Ελλάδα και αλλού πιθανότατα θα είναι αρνητικές.

Στο τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ, να υπενθυµίσω και να το-
νίσω ίσως το θέµα των αποζηµιώσεων από τη ζηµία που υπέστη
η Ελλάδα, οι ξενοδόχοι µας, από την «THOMAS COOK». Η Υπη-
ρεσία Πολιτικής Αεροπορίας -το έχω αναφέρει πολλές φορές
πριν- της Μεγάλης Βρετανίας είχε εκδώσει ένα πιστοποιητικό για
την «THOMAS COOK». -τον Απρίλιο, αν θυµάµαι καλά- και µε
βάση αυτό το πιστοποιητικό, οι ξενοδόχοι µας υπέγραψαν συµ-
βάσεις. Άραγε, µπορούµε να ζητήσουµε αποζηµιώσεις από την
Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας της Μεγάλης Βρετανίας. Νο-
µίζω ότι πρέπει κάποια στιγµή να µάθουµε να διεκδικούµε τα δι-
καιώµατά µας.

Επίσης, έχω αναφέρει στον Υπουργό Περιβάλλοντος ότι όσον
αφορά το θέµα του Dieselgate είχαµε πει ότι οι Ηνωµένες Πολι-
τείες κατάφεραν να πάρουν 25 δισεκατοµµύρια από το σκάνδαλο
ρύπων µόνο από τη «VOLKSWAGEN». Εποµένως, κι εµείς και σε
αυτό είµαστε η µοναδική χώρα που δεν έχει ζητήσει αποζηµιώ-
σεις, ενώ όλες οι άλλες, ακόµα και η ίδια η Γερµανία, έχουν
πάρει.

Το ίδιο συµβαίνει και µε τη διεκδίκηση των πολεµικών επανορ-
θώσεων από τη Γερµανία. Οι ίδιοι οι Γερµανοί, πολλοί Γερµανοί
οικονοµολόγοι τις έχουν τοποθετήσει περίπου στα 290 δισεκα-
τοµµύρια και είµαστε οι µοναδικοί που δεν τις διεκδικούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε.
Κλείνουµε τη σηµερινή συνεδρίαση µε τον Υπουργό κ. Μιλ-

τιάδη Βαρβιτσιώτη.
Να κάνω και µια υπόµνηση, κύριε Υπουργέ. Σας παρακολου-

θούν Λάκωνες µαθητές και να πω ότι είστε λακωνικής καταγω-
γής.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ευχαριστώ κύριε, Πρόεδρε.

Θέλω να ευχαριστήσω τους συναδέλφους που συµµετείχαν σε
αυτή τη διαδικασία. Θέλω να πω ότι είναι πολύ σηµαντικό το µή-
νυµα το οποίο εκπέµπεται από το ελληνικό Κοινοβούλιο στη σχε-
δόν οµόφωνη υποστήριξη των ρυθµίσεων, έτσι όπως
προαναγγέλθηκε από τα κόµµατα, που αφορούν την έξοδο της
Μεγάλης Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Δεν ξέρω τι ακριβώς έγινε στις υπόλοιπες χώρες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης όταν συζητήθηκαν τα αντίστοιχα νοµοσχέδια.
Όµως, θέλω να σηµειώσω κάτι το οποίο νοµίζω ότι πρέπει να κα-
ταγραφεί. Θέλω να σηµειώσω το γεγονός ότι όλα σχεδόν τα πο-
λιτικά κόµµατα αναφέρθηκαν στη διαδικασία αυτή ως µία
διαδικασία εξαιρετικά στενάχωρη και δυσάρεστη και για τη χώρα
µας και για την Ευρώπη.

Υπήρξε οµόθυµη η διάθεση να εµβαθυνθούν οι σχέσεις µας
µε τη Μεγάλη Βρετανία την επαύριο της εξόδου από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, να αποκαταστήσουν τον ιστορικό τους χαρακτήρα
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και βέβαια να είναι σχέσεις οι οποίες θα δείχνουν ότι η διάθεση
για το επίπεδο των διµερών µας σχέσεων είναι να έχουµε πάρα
πολύ υψηλού επιπέδου και πολύ στενές πολιτικές και οικονοµικές
σχέσεις µε τη Μεγάλη Βρετανία.

Με αυτές τις σκέψεις θέλω να ευχαριστήσω για άλλη µία φορά
τις υπηρεσίες και του Υπουργείου Εξωτερικών, αλλά και των υπο-
λοίπων Υπουργείων που συνέβαλαν στην κατάρτιση αυτού του
νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, και επί της τροπολογίας του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ρυθµίσεις για την
αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, δεκατρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς

ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα θα πρέπει να «κυλί-
σετε» την οθόνη αφής, scroll down. Στο πάνω δεξιά µέρος της
οθόνης εµφανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που απο-
µένουν για ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα,
την τροπολογία, το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο.

Αφού καταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να
την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφο-
φορίας. Για οποιαδήποτε απορία απευθυνθείτε στο Προεδρείο
προκειµένου να σας συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Ρυθµίσεις για την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες διατάξεις.

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 130/2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Ακροτελεύτιο άρθρο όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Ρυθµίσεις για την αποχώ-
ρηση του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις για την αποχώρηση του Ηνωµένου Βασιλείου
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΗΝ ΕΙΣΟΔΟ, ΕΞΟΔΟ ΚΑΙ ΔΙΑ-

ΜΟΝΗ ΤΩΝ ΠΟΛΙΤΩΝ ΤΟΥ ΗΝΩΜΕΝΟΥ 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΣΕ ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ ΤΟΥ 
ΗΝΩΜΕΝΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ 

ΕΝΩΣΗ ΧΩΡΙΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο 1
Είσοδος και έξοδος των πολιτών του Ηνωµένου 
Βασιλείου και των µελών των οικογενειών τους 

προς και από την Ελλάδα

1. Σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία αποχώρησης, οι πολίτες
του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οικογένειάς τους είτε
είναι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου είτε είναι πολίτες τρίτης
χώρας, οι οποίοι διαµένουν στην Ελλάδα σύµφωνα µε το άρθρο
2 του παρόντος, έχουν δικαίωµα να εισέρχονται και να εξέρχον-
ται από την Ελλάδα, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα άρθρα
4 και 5 του Κεφαλαίου II του π.δ. 106/2007, εφόσον κατέχουν
ισχύον διαβατήριο. 

2. Δεν απαιτείται θεώρηση εισόδου για κατόχους ισχύοντος
εγγράφου που έχει εκδοθεί σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις των
παραγράφων 1, 2 και 3 του άρθρου 2 του παρόντος νόµου. Για
τους πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οικογέ-
νειάς τους, που είναι είτε πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου είτε
πολίτες τρίτης χώρας και οι οποίοι εισέρχονται στη χώρα µετά
την 1.1.2021, εφαρµόζονται οι διατάξεις των άρθρων 4 και 5 του
ν. 4251/2014, µε την επιφύλαξη ευνοϊκότερων διµερών ρυθµί-
σεων.

Άρθρο 2
Καταγραφή και διαµονή των πολιτών του Ηνωµένου Βασι-

λείου και των µελών των οικογενειών τους 
στην Ελλάδα

Σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς συµφωνία αποχώρησης ισχύουν τα
εξής:

1. α) Βεβαίωση εγγραφής ή έγγραφο πιστοποίησης µόνιµης
διαµονής που έχει χορηγηθεί έως την ηµεροµηνία αποχώρησης
του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε πολίτες
του Ηνωµένου Βασιλείου και στα µέλη της οικογένειάς τους, που
είναι επίσης πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου, από τις αρµόδιες
αρχές του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, σύµφωνα µε τα
άρθρα 8 και 16, αντίστοιχα, του π.δ. 106/2007, λήγει στις
31.12.2020.

β) Δελτίο Διαµονής ή Δελτίο Μόνιµης Διαµονής που έχει χο-
ρηγηθεί έως την ηµεροµηνία αποχώρησης του Ηνωµένου Βασι-
λείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε µέλη της οικογένειας πολίτη
του Ηνωµένου Βασιλείου, τα οποία είναι πολίτες τρίτης χώρας,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 3 και τα άρθρα 9 και
17 του              π.δ. 106/2007, λήγει στις 31.12.2020.

2. α) Οι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οι-
κογένειάς τους, που είναι επίσης πολίτες του Ηνωµένου Βασι-
λείου και έχουν εισέλθει στην Ελλάδα έως την ηµεροµηνία
αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά δεν έχουν αιτηθεί τη χορήγηση βεβαίωσης εγγρα-
φής κατά το άρθρο 8 του π.δ. 106/2007, υποβάλλουν αίτηση στις
αστυνοµικές αρχές της χώρας  έως τις 31.12.2020. Η ισχύς της

βεβαίωσης εκτείνεται έως τις 31.12.2020.
β) Τα µέλη της οικογένειας πολίτη του Ηνωµένου Βασιλείου

που είναι πολίτες τρίτης χώρας και έχουν εισέλθει στην Ελλάδα
έως την ηµεροµηνία αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και δεν έχουν αιτηθεί τη χορήγηση Δελ-
τίου Διαµονής, κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 3 και το
άρθρο 9 του   π.δ. 106/2007, υποβάλλουν αίτηση στην Υπηρεσία
Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της αρµόδιας Αποκεντρωµένης
Διοίκησης  έως τις 31.12.2020. Η ισχύς του Δελτίου Διαµονής
εκτείνεται έως τις 31.12.2020.

3. α) Για τους πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη
της οικογένειάς τους, που είναι είτε πολίτες του Ηνωµένου Βα-
σιλείου είτε πολίτες τρίτης χώρας και εισέρχονται στην Ελλάδα
µετά την ηµεροµηνία αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και έως τις 31.12.2020, εφαρµόζονται οι
διατάξεις του π.δ. 106/2007 και της παραγράφου 2 του παρόντος
άρθρου.

β) Στις περιπτώσεις των παραγράφων 1 έως 3 του παρόντος
άρθρου εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι διατάξεις του π.δ.
106/2007.

4. α) Η περίοδος διαµονής των πολιτών του Ηνωµένου Βασι-
λείου που ρυθµίζεται από τις διατάξεις του   π.δ. 106/2007 και
του παρόντος άρθρου, λαµβάνεται υπόψη για τον υπολογισµό
της πενταετούς διαµονής για την υπαγωγή τους στο καθεστώς
του επί µακρόν διαµένοντος σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 89 του  ν. 4251/2014, χωρίς τη συνδροµή της προϋπόθεσης
της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 89 του παρα-
πάνω νόµου.

β) Ανεξαρτήτως ιθαγένειας, τα µέλη της οικογένειας πολίτη
του Ηνωµένου Βασιλείου, ο οποίος λαµβάνει άδεια διαµονής δυ-
νάµει των διατάξεων της περίπτωσης α’ της παρούσας παραγρά-
φου, µπορούν να υποβάλουν αίτηση για τη χορήγηση άδειας
διαµονής για οικογενειακή επανένωση  σύµφωνα µε τις διατάξεις
του   ν. 4251/2014.

γ) Κατά παρέκκλιση των διατάξεων της περίπτωσης λγ’ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 1 του ν. 4251/2014, για την εφαρµογή
της παρούσας παραγράφου ως µέλος της οικογένειας νοείται το
µέλος όπως ορίζεται στην παράγραφο 2 του άρθρου 2 του π.δ.
106/2007.

5. Οι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οικογέ-
νειάς τους, που έχουν διαµείνει νοµίµως στην Ελλάδα σύµφωνα
µε τις διατάξεις των παραγράφων 1, 2 και 3 του παρόντος άρ-
θρου για συνεχές χρονικό διάστηµα πέντε (5) ετών, έχουν δι-
καίωµα µόνιµης διαµονής στην Ελλάδα, στην περίπτωση κατά
την οποία είτε δεν δύνανται είτε δεν επιθυµούν να υπαχθούν στις
ρυθµίσεις της προηγούµενης παραγράφου. Οι αιτήσεις υποβάλ-
λονται στην Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης του τόπου διαµονής τους. Η άδεια
διαµονής έχει χρονική διάρκεια πέντε (5) ετών, παρέχει το σύ-
νολο των δικαιωµάτων που περιλαµβάνονται στο άρθρο 20 του
π.δ. 106/2007 και ανανεώνεται αυτοδίκαια για πέντε (5) έτη κάθε
φορά. Η χορήγηση της ανωτέρω άδειας διαµονής τελεί υπό την
επιφύλαξη της εξέτασης λόγων δηµόσιας τάξης και ασφάλειας,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην περίπτωση γ’ του άρθρου 6 του
ν. 4251/2014. Η αίτηση για τη χορήγηση της άδειας         διαµονής
της παρούσας παραγράφου υποβάλλεται εντός του χρονικού
διαστήµατος από 1.11.2020 έως 31.12.2020.

6. Οι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οικογέ-
νειάς τους, που έχουν διαµείνει νοµίµως στην Ελλάδα, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του π.δ. 106/2007 και τις διατάξεις των παρα-
γράφων 1, 2 και 3 του παρόντος άρθρου, για χρονικό διάστηµα
µικρότερο των πέντε (5) ετών, έχουν δικαίωµα υποβολής αίτησης
για τη χορήγηση τριετούς άδειας διαµονής κατά το χρονικό διά-
στηµα από 1.11.2020 έως 31.12.2020. Η άδεια διαµονής ανανε-
ώνεται για τρία (3) έτη κάθε φορά έως τη συµπλήρωση της
πενταετούς περιόδου διαµονής για την υπαγωγή στις ρυθµίσεις
των παραγράφων 4 ή 5 του παρόντος, υπό την επιφύλαξη της
εξέτασης λόγων δηµόσιας τάξης και ασφάλειας, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην περίπτωση γ’ του άρθρου 6 του ν. 4251/2014 και
επιτρέπει την πρόσβαση σε εξαρτηµένη εργασία, παροχή υπη-
ρεσιών ή έργο ή οποιασδήποτε άλλης µορφής ανεξάρτητη οικο-
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νοµική δραστηριότητα.
7. α) Το δικαίωµα µόνιµης διαµονής της παραγράφου 5 δεν θί-

γεται από απουσία που δεν υπερβαίνει συνολικά τα τρία (3) έτη.
Το δικαίωµα διαµονής της παραγράφου 6 δεν θίγεται από πε-
ρίοδο απουσίας, όπως αυτή ορίζεται στην παράγραφο 6 του άρ-
θρου 21 του ν. 4251/2014.

β) Κατά τα λοιπά, στις περιπτώσεις των παραγράφων 4, 5 και
6 του παρόντος εφαρµόζονται συµπληρωµατικά οι διατάξεις του
ν. 4251/2014. 

8. Για τους πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της
οικογένειάς τους, που είναι είτε πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου
είτε πολίτες τρίτης χώρας  και εισέρχονται στη χώρα µετά την
1.1.2021, εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 4251/2014, µε την επι-
φύλαξη ευνοϊκότερων διµερών ρυθµίσεων.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Προστα-
σίας του Πολίτη και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού,
ορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για τη χορήγηση των
εγγράφων του παρόντος άρθρου. Με όµοια απόφαση µπορεί να
τροποποιούνται οι προθεσµίες που τίθενται από τις διατάξεις του
παρόντος, καθώς και να ανακαθορίζονται οι όροι εφαρµογής
του, εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο, λαµβανοµένων υπόψη των
ρυθµίσεων που θα ισχύσουν για τους Έλληνες πολίτες στο Ηνω-
µένο Βασίλειο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΤΟΝ ΤΟΜΕΑ ΤΟΥ 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΥ ΤΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΥΓΕΙΟΝΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ ΣΕ 

ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ ΤΟΥ ΗΝΩΜΕΝΟΥ 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ ΧΩΡΙΣ ΣΥΜΦΩ-

ΝΙΑ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο 3
Ρυθµίσεις για την κοινωνική ασφάλιση

1. Στους πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οι-
κογένειάς τους, καθώς και στους επιζώντες αυτών, που διαµέ-
νουν νόµιµα στην Ελλάδα µετά την ηµεροµηνία αποχώρησης του
Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εξακολουθούν
να εφαρµόζονται οι διατάξεις των Κανονισµών (ΕΚ) 883/2004 και
987/2009 έως τις 31.12.2020. Ειδικότερα, εφαρµόζονται για
όλους τους κλάδους οι θεµελιώδεις αρχές της ίσης µεταχείρι-
σης, του συνυπολογισµού των περιόδων ασφάλισης µισθωτής ή
µη µισθωτής δραστηριότητας ή κατοικίας, από τις οποίες απορ-
ρέουν παροχές, της εξοµοίωσης παροχών, εισοδηµάτων γεγο-
νότων ή καταστάσεων, καθώς και της αρχής της εξαγωγής των
παροχών. Οι ορισµοί που προβλέπονται στο άρθρο 1 του Κανο-
νισµού 883/2004 και στο άρθρο 1 του Κανονισµού 987/2009 εξα-
κολουθούν να ισχύουν κατά τη διάρκεια της µεταβατικής
περιόδου που προβλέπεται παραπάνω.

2. Σε ό,τι αφορά στον προσδιορισµό της εφαρµοστέας νοµο-
θεσίας του Τίτλου II του Κανονισµού 883/2004, για την περίοδο
µετά την ηµεροµηνία αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία και έως τις 31.12.2020,
τα Ευρωπαϊκά έντυπα Α1 (βεβαίωση σχετικά µε τη νοµοθεσία
περί κοινωνικής ασφάλισης που εφαρµόζεται στον/στην κάτοχο)
που έχουν εκδοθεί πριν την ηµεροµηνία αποχώρησης, ισχύουν
έως τις 31.12.2020. Οµοίως, οι εξαιρέσεις που έχουν αναγνωρι-
σθεί δυνάµει του άρθρου 16 του Κανονισµού 883/2004 πριν την
ηµεροµηνία αποχώρησης εξακολουθούν να ισχύουν έως τις
31.12.2020.                                                                                                                                                                                                       

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων και Υγείας µπορούν να τροποποιούν-
ται οι προθεσµίες που τίθενται από τις διατάξεις του παρόντος
άρθρου, καθώς και να ανακαθορίζονται οι όροι εφαρµογής του,
εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο, λαµβανοµένων υπόψη των ρυθ-
µίσεων που θα ισχύσουν για τους Έλληνες πολίτες στο Ηνωµένο
Βασίλειο.

Άρθρο 4
Ρυθµίσεις θεµάτων υγειονοµικής περίθαλψης

1. Σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς συµφωνία αποχώρησης:

α) Στους πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου, τους ανιθαγενείς
και τους πρόσφυγες, τους πολίτες τρίτης χώρας που υπάγονται
ή είχαν υπαχθεί στη νοµοθεσία του Ηνωµένου Βασιλείου, όπως
επίσης στα µέλη της οικογένειάς τους, καθώς και στους επιζών-
τες αυτών, οι οποίοι κατά την ηµεροµηνία αποχώρησης του Ηνω-
µένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση υπάγονταν στο
πεδίο εφαρµογής των Κανονισµών (ΕΚ) 883/2004 και 987/2009
και είναι εγγεγραµµένοι ή πρόκειται να εγγραφούν στα µητρώα
του φορέα τόπου κατοικίας στην Ελλάδα, συνεπεία ευρωπαϊκών
εντύπων δικαιωµάτων που έχουν εκδοθεί πριν την ηµεροµηνία
αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, εξακολουθούν να εφαρµόζονται οι διατάξεις του Κανο-
νισµού 883/2004 και του Εφαρµοστικού Κανονισµού 987/2009
για την παροχή νοσηλευτικής και ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης έως τις 31.12.2020.

β) Οι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη της οικο-
γένειάς τους που υπάγονταν στο πεδίο εφαρµογής των Κανονι-
σµών 883/2004 και 987/2009 κατά την ηµεροµηνία αποχώρησης
του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση και µετακι-
νούνται προσωρινά και εισέρχονται νοµίµως στην Ελλάδα µετά
την ηµεροµηνία αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, έχουν πρόσβαση στις δηµόσιες δοµές
υγείας νοσηλευτικής και ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης µε
ιδία δαπάνη και κρατική τιµολόγηση έως τις 31.12.2020.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών, Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων και Υγείας, µπορούν να τροποποιούν-
ται οι προθεσµίες που τίθενται από τις διατάξεις του παρόντος
άρθρου, καθώς και να ανακαθορίζονται οι όροι εφαρµογής του,
εφόσον τούτο κριθεί αναγκαίο, λαµβανοµένων υπόψη των ρυθ-
µίσεων που θα ισχύσουν για τους Έλληνες πολίτες στο Ηνωµένο
Βασίλειο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗ ΒΡΕΤΑΝΙΚΩΝ ΑΔΕΙΩΝ ΟΔΗΓΗΣΗΣ ΣΤΗΝ

ΕΛΛΑΔΑ ΣΕ ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ ΤΟΥ 
ΗΝΩΜΕΝΟΥ ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ 

ΕΝΩΣΗ ΧΩΡΙΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο 5
Αναγνώριση και ανταλλαγή αδειών οδήγησης

1. Έλληνας πολίτης που διαβιεί µόνιµα στο Ηνωµένο Βασίλειο
και είναι κάτοχος βρετανικής άδειας οδήγησης, καθώς και Βρε-
τανός πολίτης που δεν έχει τη συνήθη διαµονή του στην Ελλάδα
και είναι κάτοχος βρετανικής άδειας οδήγησης, µπορούν να συ-
νεχίσουν να οδηγούν µε την άδεια αυτή στην Ελλάδα, σε περί-
πτωση κατά την οποία το Ηνωµένο Βασίλειο αποχωρήσει από την
Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία αποχώρησης, σύµφωνα µε
τη Σύµβαση της Βιέννης του 1968 για την Οδική Κυκλοφορία,
όπως κυρώθηκε µε τον ν. 1604/1986.

2. Βρετανική άδεια οδήγησης που εκδίδεται από το Ηνωµένο
Βασίλειο µέχρι τις 31.12.2020 και κατέχεται από πρόσωπο που
έχει τη συνήθη διαµονή του στην Ελλάδα, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις των άρθρων 1 και 2 του παρόντος, αναγνωρίζεται στην
Ελλάδα για µεταβατικό χρονικό διάστηµα από την ηµεροµηνία
αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή
Ένωση χωρίς συµφωνία και µέχρι τις 31.12.2020, σύµφωνα µε
το άρθρο 8 του π.δ. 51/2012.

3. Η δυνατότητα ανταλλαγής των ως άνω αδειών µε ελληνικές
άδειες οδήγησης, σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
που ορίζονται στο άρθρο 6 «Ανταλλαγή άδειας οδήγησης που
εκδόθηκε από κράτος - µέλος της Ε.Ε.» της Υ.Α.
50984/7947/2013 (Β’ 3056), διατηρείται για το χρονικό διάστηµα
που ορίζεται στην προηγούµενη παράγραφο.
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4. Το Πιστοποιητικό Επαγγελµατικής Ικανότητας (Π.Ε.Ι.) ή το
Δελτίο Επιµόρφωσης Οδηγού, που εκδίδονται µέχρι τις
31.12.2020 από το Ηνωµένο Βασίλειο, εξακολουθούν να αναγνω-
ρίζονται στην Ελλάδα κατά τη διάρκεια του παραπάνω χρονικού
διαστήµατος. Η δυνατότητα ενσωµάτωσης των παραπάνω εγ-
γράφων σε άδειες οδήγησης που εκδίδονται από τη χώρα µας,
σύµφωνα µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που ορίζονται
στο άρθρο 5A «Ενσωµάτωση Δελτίου Επιµόρφωσης          Οδη-
γού σε Ελληνική Άδεια Οδήγησης» της Υ.Α. 29898/3378/2016 (Β’
1318) και στο άρθρο 6 «Ανταλλαγή άδειας οδήγησης που εκδό-
θηκε από κράτος - µέλος της Ε.Ε.» της Υ.Α. 50984/7947/2013 (Β’
3056), διατηρείται µέχρι τις 31.12.2020.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών µπορούν να ρυθµίζονται ειδικότερα θέµατα
σχετικά µε την εφαρµογή του παρόντος άρθρου και να αναπρο-
σαρµόζονται οι προθεσµίες που τίθενται από τις διατάξεις του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΕΣ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ ΣΕ ΠΕΡΙ-

ΠΤΩΣΗ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ ΤΟΥ ΗΝΩΜΕΝΟΥ 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ ΧΩΡΙΣ ΣΥΜΦΩ-

ΝΙΑ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο 6
Ρυθµίσεις για τις τουριστικές επιχειρήσεις

1. Σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία αποχώρησης, φυσικό
πρόσωπο, πολίτης του Ηνωµένου Βασιλείου και νοµικό πρόσωπο
µε έδρα το Ηνωµένο Βασίλειο, µπορούν να ασκούν τις επιχειρη-
µατικές τουριστικές δραστηριότητες των περιπτώσεων γ’, δ’ και
ε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155),
στην Ελλάδα, µε τους όρους και τις προϋποθέσεις που προβλέ-
πονται για τα φυσικά και νοµικά πρόσωπα που καταλαµβάνονται
από το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το χρονικό διάστηµα
µέχρι τις 31.12.2020.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών και Τουρι-
σµού µπορούν να τροποποιούνται οι προθεσµίες και οι ειδικότε-
ρες προϋποθέσεις στις οποίες υπόκειται η συνέχιση άσκησης
των επιχειρηµατικών τουριστικών δραστηριοτήτων των φυσικών
και νοµικών προσώπων της προηγούµενης παραγράφου για το
χρονικό διάστηµα µέχρι τις 31.12.2020.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΕΥΘΕΤΗΣΗ ΧΡΗΜΑΤΟΠΙΣΤΩΤΙΚΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΣΕ ΠΕΡΙ-

ΠΤΩΣΗ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ ΤΟΥ ΗΝΩΜΕΝΟΥ 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΕΝΩΣΗ ΧΩΡΙΣ ΣΥΜΦΩ-

ΝΙΑ ΑΠΟΧΩΡΗΣΗΣ

Άρθρο 7
Ρυθµίσεις για τον χρηµατοπιστωτικό τοµέα

1. Σε περίπτωση αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, σύµφωνα µε το άρθρο 50 της Συνθήκης
για την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς να έχει επιτευχθεί συµφωνία,
τα ιδρύµατα και τα χρηµατοδοτικά ιδρύµατα των υποπεριπτώ-
σεων α’ και β’ του σηµ. 27 του άρθρου 4 του Κανονισµού
575/2013, καθώς και οι εταιρίες διαχείρισης της Οδηγίας
2009/65/EK και της Οδηγίας 2011/61/EE, µε έδρα στο Ηνωµένο
Βασίλειο, τα οποία παρέχουν ελεύθερα σχετικές υπηρεσίες ή
ασκούν δραστηριότητες στην Ελλάδα, σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία, µέσω εγκατάστασης ή διασυνοριακά, πριν
από την ηµεροµηνία αποχώρησης, δύναται να συνεχίσουν την
παροχή των υπηρεσιών και την άσκηση των δραστηριοτήτων
αυτών, έως τις 31.12.2020, προς υφιστάµενους πελάτες που
εδρεύουν ή φορολογούνται στην Ελλάδα.

2. Οι οντότητες που αναφέρονται στην προηγούµενη παρά-
γραφο µπορούν, ενδεικτικά: α) να ασκούν τις δραστηριότητες
του άρθρου 11 του  ν. 4261/2014 ή/και να παρέχουν επενδυτικές
υπηρεσίες και δραστηριότητες του Τµήµατος Α’ του Παραρτή-
µατος Ι του ν. 4514/2018 και παρεπόµενες υπηρεσίες του Τµή-

µατος Β’ του Παραρτήµατος Ι του ν. 4514/2018, β) να προβαί-
νουν στη διενέργεια, καθώς και στον διακανονισµό και εκκαθά-
ριση συναλλαγών βάσει συµβάσεων – πλαισίου ή και άλλων
χρηµατοοικονοµικών συµβάσεων που έχουν συναφθεί πριν από
την ηµεροµηνία αποχώρησης, γ) να συµµετέχουν σε Τόπους Δια-
πραγµάτευσης, κατά την έννοια του άρθρου 4 στοιχείο 24 του ν.
4514/2018 µε την ιδιότητα του Μέλους ή και του Βασικού Δια-
πραγµατευτή, δ) να συµµετέχουν στις κοινοπραξίες και δηµο-
πρασίες στην πρωτογενή αγορά, ε) να συµµετέχουν ως Μέλη,
άµεσα ή και έµµεσα, στα Συστήµατα του άρθρου 2 παράγραφος
1 του ν. 2789/2000, στ) να παρέχουν υπηρεσίες ή/και να ασκούν
δραστηριότητες διαχείρισης κατά τα οριζόµενα στις σχετικές
διατάξεις του ν. 4209/2013 και του   ν. 4099/2012. 

3. Στις οντότητες της παραγράφου 1 απαγορεύεται η παροχή
νέων υπηρεσιών ή η άσκηση νέων δραστηριοτήτων σε νέους ή
υφιστάµενους πελάτες, καθώς και η συµµετοχή τους σε Τόπους
Διαπραγµάτευσης και Συστήµατα άλλα από αυτά στα οποία συµ-
µετείχαν πριν από την ηµεροµηνία αποχώρησης. Δεν νοούνται
ως νέες υπηρεσίες ή νέες δραστηριότητες, η µετακύληση, ανα-
νέωση και διαχείριση χρηµατοοικονοµικών θέσεων που έχουν
λήξει και κρίνεται απαραίτητη η ανανέωσή τους, είτε µερικώς είτε
ολικώς µε τον ίδιο αντισυµβαλλόµενο. 

4. Οι διατάξεις του ν. 4261/2014, του ν. 4514/2018, του Κανο-
νισµού (ΕΕ) 600/2014, των κατ’ εξουσιοδότηση της Οδηγίας
2014/65/ΕΕ και του Κανονισµού (ΕΕ) 600/2014 Κανονισµών, του
ν. 4537/2018, του ν. 4021/2011, του  ν. 4370/2016, του ν.
2533/1997, καθώς και των κατ’ εξουσιοδότηση των προαναφερ-
θέντων νοµοθετηµάτων εκδοθεισών κανονιστικών αποφάσεων
της Τράπεζας της Ελλάδος και της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς
για οντότητες µε έδρα στα κράτη -  µέλη, εφαρµόζονται αναλό-
γως και στις οντότητες της παραγράφου 1.

5. Ασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα στο Ηνωµένο Βασίλειο
οι οποίες ασκούν δραστηριότητες πρωτασφάλισης στην Ελλάδα,
µε εγκατάσταση ή διασυνοριακά, πριν από την ηµεροµηνία απο-
χώρησης, δύνανται να συνεχίσουν την άσκηση αυτών έως τις
31.12.2020, κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις της Ενότητας 1
του Κεφαλαίου Θ’ (άρθρα 130-140) του  ν. 4364/2016, ως ισχύει,
προκειµένου και µόνο να διασφαλιστεί η συνέχεια των συµβά-
σεων που έχουν συναφθεί πριν από την ηµεροµηνία αποχώρη-
σης. Στην περίπτωση αυτή εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις
του ν. 4364/2016, καθώς και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκ-
δοθεισών κανονιστικών αποφάσεων της Τράπεζας της Ελλάδος,
για τις ασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα στα κράτη - µέλη. Οι
επιχειρήσεις του πρώτου εδαφίου δεν δύναται να προβούν στη
σύναψη νέων συµβάσεων παροχής ασφαλιστικών υπηρεσιών ή
στη δηµιουργία, ανανέωση, επέκταση ή επανάληψη ασφαλιστι-
κής κάλυψης που προβλέπεται σε συµβάσεις που έχουν συνα-
φθεί πριν από την ηµεροµηνία αποχώρησης. 

Αντασφαλιστικές επιχειρήσεις µε έδρα στο Ηνωµένο Βασίλειο,
οι οποίες ασκούν δραστηριότητες αντασφάλισης στην Ελλάδα
πριν από την ηµεροµηνία αποχώρησης, δύνανται να συνεχίσουν
την άσκηση αυτών των δραστηριοτήτων έως τις 31.12.2020, κατά
παρέκκλιση από τις διατάξεις της Ενότητας 2 του Κεφαλαίου Θ’
(άρθρα 141-143) του  ν. 4364/2016, ως ισχύει. Στην περίπτωση
αυτή εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις για τις αντασφαλιστι-
κές επιχειρήσεις µε έδρα στα κράτη - µέλη.

Ασφαλιστικοί διαµεσολαβητές µε έδρα στο Ηνωµένο Βασίλειο,
οι οποίοι δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα υπό καθεστώς ελεύ-
θερης εγκατάστασης ή ελεύθερης παροχής υπηρεσιών πριν από
την ηµεροµηνία αποχώρησης, µετά από την ηµεροµηνία αυτή
αποτελούν επιχειρήσεις µε έδρα σε τρίτη χώρα, εφαρµοζοµένων
σε αυτές των σχετικών διατάξεων του ν. 4583/2018.

6. Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται κα-
τόπιν κοινής εισήγησης της Τράπεζας της Ελλάδος και της Επι-
τροπής Κεφαλαιαγοράς, µπορεί να παραταθεί ή να συντµηθεί η
προθεσµία της παραγράφου 1, να διευρύνεται ή να περιορίζεται
το πεδίο εφαρµογής του παρόντος άρθρου και να καθορίζεται
κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του. 

7. Οι οντότητες της παραγράφου 1 και οι ασφαλιστικές επιχει-
ρήσεις της παραγράφου 5 υποχρεούνται να ενηµερώνουν µε
επαρκή τρόπο (µέσω ανακοινώσεων στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
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σης ή µέσω ηλεκτρονικής ή έντυπης προσωπικής αλληλογρα-
φίας ή µε άλλο πρόσφορο µέσο), την αρµόδια εποπτική αρχή,
τους πελάτες τους ή ασφαλισµένους τους, αντιστοίχως, ως προς
το καθεστώς που διαµορφώνεται για την παροχή υπηρεσιών και
για τις ασφαλιστικές συµβάσεις µετά από την ηµεροµηνία απο-
χώρησης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΕΛΕΧΩΣΗ ΤΗΣ Α.Α.Δ.Ε.

Άρθρο 8
Αντιµετώπιση των αναγκών στις Υπηρεσίες της 

Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.) 
λόγω της αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου 

από την Ευρωπαϊκή Ένωση

Για την αντιµετώπιση των αναγκών στις Υπηρεσίες της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), λόγω της επικεί-
µενης αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την
Ευρωπαϊκή Ένωση, ορίζονται τα ακόλουθα: 

1. Σχετικά µε µετατάξεις από άλλους φορείς:   
α. Επιτρέπεται, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης γενικής ή ει-

δικής διάταξης, η µετάταξη στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων
Εσόδων: πολιτικών διοικητικών υπαλλήλων, µόνιµων και µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, που υπηρετούν σε
υπηρεσίες, κεντρικές, ειδικές αποκεντρωµένες και περιφερει-
ακές, του Δηµοσίου, των Ανεξάρτητων Αρχών, των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού και των Νοµικών
Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), καθώς και των Νοµικών
Προσώπων Ιδιωτικού Δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.), εφόσον ανήκουν στη Γε-
νική Κυβέρνηση, όπως εκάστοτε οριοθετείται από την Ελληνική
Στατιστική Αρχή στο Μητρώο Φορέων Γενικής Κυβέρνησης,
όπως και αποφοίτων της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (ΕΣΔΔΑ), ανεξαρτήτως του φορέα στον οποίο
ανήκει η οργανική τους θέση.

β. Ο ανώτατος αριθµός των προς πλήρωση θέσεων ανέρχεται
σε: α) εκατόν πενήντα (150) υπαλλήλους κλάδου Τελωνειακών,
εκ των οποίων εβδοµήντα (70) υπάλληλοι κατηγορίας ΠΕ,
τριάντα (30) υπάλληλοι κατηγορίας ΤΕ και πενήντα (50) υπάλλη-
λοι κατηγορίας ΔΕ, β) τριάντα (30) υπαλλήλους κλάδου Πληρο-
φορικής, γ) πέντε (5) υπαλλήλους κλάδου Χηµικών και δ) πέντε
(5) υπαλλήλους κλάδου Δηµοσιονοµικών. 

γ. Η µετάταξη ενεργείται µετά από δηµόσια πρόσκληση που
απευθύνει ο Διοικητής της Α.Α.Δ.Ε. και στην οποία προσδιορί-
ζονται οι Υπηρεσίες, οι προς πλήρωση θέσεις ανά κατηγορία, τα
γενικά και ειδικά προσόντα και η διαδικασία επιλογής των µετα-
τασσοµένων. Σε περίπτωση µη πλήρωσης των θέσεων που προ-
κηρύσσονται, η πρόσκληση του προηγούµενου εδαφίου δύναται
να επαναληφθεί έως την πλήρωση του συνόλου των θέσεων της
περίπτωσης β’ της παρούσας παραγράφου. 

δ. Για τη διενέργεια µετάταξης το ποσοστό κάλυψης των θέ-
σεων στον φορέα προέλευσης του κλάδου στον οποίο ανήκει ο
υπάλληλος, κατά την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των αι-
τήσεων για τη διαδικασία επιλογής, πρέπει να ανέρχεται σε πο-
σοστό τουλάχιστον εξήντα πέντε τοις εκατό (65%) επί του
συνόλου των οργανικών θέσεων του εν λόγω κλάδου, στο οποίο
ποσοστό δεν συµπεριλαµβάνονται υπάλληλοι, οι οποίοι απουσιά-
ζουν µε µακροχρόνια άδεια, όπως ιδίως άνευ αποδοχών, υπηρε-
σιακής εκπαίδευσης ή είναι αποσπασµένοι σε άλλον φορέα.
Επιπλέον των οριζοµένων στο προηγούµενο εδάφιο πρέπει ο
αιτών υπάλληλος να µην είναι ο µοναδικός που υπηρετεί στον οι-
κείο κλάδο. 

ε. Η µετάταξη γίνεται µε απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε.,
µετά από γνώµη των οικείων Υπηρεσιακών Συµβουλίων της
Α.Α.Δ.Ε., χωρίς να απαιτείται απόφαση ή σύµφωνη γνώµη του
φορέα προέλευσης. Για τις µετατάξεις του προηγούµενου εδα-
φίου απαιτείται έγκριση της Τριµελούς Επιτροπής της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 2 της Πράξης Υπουργικού Συµβουλίου
33/2006 (Α’ 280).

στ. Η µετάταξη πραγµατοποιείται σε αντίστοιχη κενή οργανική

θέση µόνιµου υπαλλήλου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου. 

ζ. Ο µετατασσόµενος υπάλληλος οφείλει να αναλάβει υπηρε-
σία στη νέα του θέση το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από
την κοινοποίηση της απόφασης µετάταξης. 

η. Για όλους τους µεταταχθέντες υπαλλήλους, κατ’ εφαρµογή
του παρόντος, ορίζεται πενταετής υποχρέωση παραµονής στη
νέα τους θέση.

θ. Η µετάταξη πραγµατοποιείται διατηρουµένου του βαθµού,
µισθολογικού κλιµακίου, ασφαλιστικού και συνταξιοδοτικού κα-
θεστώτος του µεταταχθέντος και διατηρουµένης της τυχόν προ-
σωπικής διαφοράς. Μεταπτυχιακοί τίτλοι σπουδών λαµβάνονται
υπόψη για τη µισθολογική κατάταξη των υπαλλήλων µόνο εφό-
σον είναι συναφείς µε το αντικείµενο των θέσεων προς µετάταξη.

2. Σχετικά µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού µε προκήρυξη
µε σειρά προτεραιότητας: 

α. Προσλαµβάνονται µε σειρά προτεραιότητας σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 18 του ν. 2190/1994, όπως ισχύει, στον
κλάδο των Τελωνειακών εκατόν πενήντα (150) υπάλληλοι κατη-
γορίας ΠΕ, ογδόντα (80) υπάλληλοι κατηγορίας ΤΕ και σαράντα
(40) υπάλληλοι κατηγορίας ΔΕ. Η έκδοση της ως άνω προκήρυ-
ξης από το Α.Σ.Ε.Π. και η ανακοίνωση προσωρινών και οριστικών
αποτελεσµάτων γίνονται κατά απόλυτη προτεραιότητα.

β. Ο διορισµός πραγµατοποιείται σε κενή οργανική θέση µό-
νιµου υπαλλήλου.   

γ. Για την πλήρωση των θέσεων της περίπτωσης α’ της παρού-
σας παραγράφου προβλέπεται για τους µη µόνιµους κατοίκους
µοριοδότηση αντίστοιχη µε τους µόνιµους κατοίκους, υπό την
προϋπόθεση ότι θα υπηρετήσουν επί δέκα (10) έτη στις θέσεις
που προκηρύσσονται, κατ’ εξαίρεση κάθε γενικής ή ειδικής διά-
ταξης.

3. Σχετικά µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού από επιλαχόν-
τες της Προκήρυξης υπ’ αριθ. 1Γ/2017 του Α.Σ.Ε.Π.:

Προσλαµβάνονται κατόπιν έγκρισης της Επιτροπής της Πρά-
ξης Υπουργικού Συµβουλίου 33/2006, όπως ισχύει, από τους πί-
νακες επιλαχόντων της Προκήρυξης υπ’ αριθµ. 1Γ/2017 του
Α.Σ.Ε.Π. εκατόν πενήντα (150) υπάλληλοι κλάδου Τελωνειακών
κατηγορίας ΠΕ. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 9
Ρυθµίσεις ειδικότερων θεµάτων λόγω αποχώρησης 

του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση
χωρίς συµφωνία αποχώρησης

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργού καθορίζονται λεπτοµέρειες σχε-
τικές µε θέµατα πολιτών του Ηνωµένου Βασιλείου ή νοµικών
προσώπων µε έδρα στο Ηνωµένο Βασίλειο, τα οποία ενδέχεται
να προκύψουν λόγω της αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου
από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία και δεν ρυθµίζονται
από σχετικούς κανόνες του ενωσιακού δικαίου. 

2. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων ρυθµίζονται θέ-
µατα που ενδέχεται να προκύψουν λόγω της αποχώρησης του
Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφω-
νία και δεν ρυθµίζονται από σχετικούς κανόνες του ενωσιακού
δικαίου και που αφορούν την πρόσβαση στην εργασία.

3. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών και του
Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων ρυθµίζονται θέµατα που
ενδέχεται να προκύψουν λόγω της αποχώρησης του Ηνωµένου
Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς συµφωνία και δεν
ρυθµίζονται από σχετικούς κανόνες του ενωσιακού δικαίου και
που αφορούν την αναγνώριση τίτλων από οποιαδήποτε βαθµίδα
εκπαίδευσης, καθώς και ακαδηµαϊκών και επαγγελµατικών προ-
σόντων, παντός ενδιαφεροµένου και ανεξαρτήτως ιθαγένειας
αυτού.

8272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 10
Δικαιώµατα των πολιτών του Ηνωµένου Βασιλείου 
και των µελών των οικογενειών τους σε περίπτωση 

αποχώρησης του Ηνωµένου Βασιλείου από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση µε Συµφωνία Αποχώρησης 

1. α) Σε περίπτωση θέσης σε ισχύ της Συµφωνίας Αποχώρησης
του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εφαρµό-
ζονται οι ρυθµίσεις του Μέρους 2 (δικαιώµατα πολιτών) της Συµ-
φωνίας, ιδίως του άρθρου 18 αυτής αναφορικά µε τη διαµονή
των πολιτών του Ηνωµένου Βασιλείου και των µελών των οικο-
γενειών τους στην Ευρωπαϊκή Ένωση και για κάθε άλλο θέµα
σχετικό µε τα δικαιώµατά τους. 

β) Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, δύ-
νανται να ανακαθορίζονται οι αρµόδιες αρχές έκδοσης των εγ-
γράφων διαµονής των πολιτών του Ηνωµένου Βασιλείου και των
µελών των οικογενειών τους κατ’ εφαρµογή των ρυθµίσεων της
Συµφωνίας Αποχώρησης. Με την ίδια απόφαση µπορεί να καθο-
ρίζονται οι λεπτοµέρειες, ειδικότερα ζητήµατα για την εφαρµογή
της, καθώς και ζητήµατα που σχετίζονται µε την εξέταση των εκ-
κρεµών αιτηµάτων.

2. α) Σε περίπτωση θέσης σε ισχύ της Συµφωνίας Αποχώρησης
του Ηνωµένου Βασιλείου από την Ευρωπαϊκή Ένωση, εφαρµό-
ζονται οι ρυθµίσεις του Μέρους 2 (δικαιώµατα πολιτών) της Συµ-
φωνίας αναφορικά µε την πρόσβαση στην εργασία, την κοινωνική
ασφάλιση και την ιατροφαρµακευτική και νοσοκοµειακή κάλυψη,
την αναγνώριση επαγγελµατικών και ακαδηµαϊκών προσόντων
και τη χρήση αδειών οδήγησης που έχουν εκδοθεί από το Ηνω-
µένο Βασίλειο.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εξωτερικών, Προστασίας
του Πολίτη και Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, ρυθµίζονται
ειδικότερα οι κατηγορίες αδειών διαµονής τις οποίες λαµβάνουν
οι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου και τα µέλη των οικογενειών
τους, είτε αυτά είναι πολίτες του Ηνωµένου Βασιλείου είτε πολί-
τες τρίτης χώρας, από τις υπηρεσίες µίας στάσης των Αποκεν-
τρωµένων Διοικήσεων του τόπου διαµονής τους.

Άρθρο 11
Τροποποιήσεις του άρθρου 5 του ν. 4251/2014

Στο άρθρο 5 του ν. 4251/2014 επέρχονται οι ακόλουθες τρο-
ποποιήσεις:

1. Η παράγραφος 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«3. Η θεώρηση εισόδου εξετάζεται από την Προξενική Αρχή

εντός της δικαιοδοσίας της οποίας διαµένει νοµίµως ο πολίτης
τρίτης χώρας, η οποία αποφασίζει και για τη χορήγησή της,
αφού ληφθούν υπόψη λόγοι που αφορούν ιδίως στη δηµόσια
τάξη και ασφάλεια της χώρας και τη δηµόσια υγεία. Προξενική
Αρχή εξετάζει αίτηση που έχει υποβάλει νοµίµως παρών πολίτης
τρίτης χώρας, ο οποίος όµως δεν διαµένει εντός της δικαιοδο-
σίας της και λαµβάνει σχετική απόφαση, εφόσον ο αιτών έχει αι-
τιολογήσει επαρκώς την υποβολή της αίτησης στην εν λόγω
Προξενική Αρχή. Η θεώρηση εισόδου διακρίνεται σε οµοιόµορφη
θεώρηση (Visa C), σε θεώρηση Περιορισµένης Εδαφικής Ισχύος
(Visa VTL), σε θεώρηση Διέλευσης από Αερολιµένα (ATV) και σε
θεώρηση µακράς διάρκειας (εθνική θεώρηση - Visa D).»

2. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 4 διαγράφονται οι λέ-
ξεις «από την ηµεροµηνία της πρώτης εισόδου» και στο τελευ-
ταίο εδάφιο της ίδιας παραγράφου διαγράφονται οι λέξεις
«Δηµόσιας Τάξης και».

3. Στην παράγραφο 5 διαγράφονται οι λέξεις «Δηµόσιας Τάξης
και».

4. Μετά την παράγραφο 7 προστίθενται παράγραφοι 8, 9 και
10 ως εξής:

«8. Έλληνες πολίτες, πολίτες λοιπών χωρών ΕΕ/ΕΟΧ και πολί-
τες τρίτων χωρών που διαµένουν νόµιµα στην Ελληνική Επικρά-
τεια δύνανται να υποβάλουν στις ελληνικές Προξενικές Αρχές
«Έντυπο πρόσκλησης µε ανάληψη ευθύνης/φιλοξενίας για τους
σκοπούς χορήγησης   θεώρησης εισόδου Σένγκεν σε πολίτες τρί-
των χωρών για επιχειρηµατικό/επαγγελµατικό σκοπό (Business
Invitation)», σύµφωνα µε το άρθρο 14 του Κανονισµού 810/2009

του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Ιου-
λίου 2009 (L 243), µε τίτλο «Θέσπιση Κοινοτικού Κώδικα Θεωρή-
σεων», προκειµένου να συνεκτιµηθεί ως δικαιολογητικό έγγραφο
κατά τη διαδικασία χορήγησης θεώρησης Σένγκεν. Η πρόσκληση
αφορά πολίτες τρίτων χωρών οι οποίοι επιθυµούν να εισέλθουν
στη Χώρα, προκειµένου να συµµετάσχουν σε συναντήσεις, συ-
νέδρια, σεµινάρια εκπαίδευσης και κατάρτισης, εκθέσεις, δια-
σκέψεις ή εκδηλώσεις εµπορικού και βιοµηχανικού χαρακτήρα
και υποβάλλεται στην περίπτωση που οι πολίτες τρίτων χωρών
δεν µπορούν να πιστοποιήσουν εξ ιδίων τις σχετικές προϋποθέ-
σεις. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, καθορίζονται ο τύπος και το περιεχόµενο
του εντύπου πρόσκλησης, τα κριτήρια προσδιορισµού της αξιο-
πιστίας και της φερεγγυότητας του προσκαλούντος φυσικού ή
νοµικού προσώπου, το ύψος της χρηµατικής εγγύησης που απαι-
τείται, οι λεπτοµέρειες καταβολής και η διαδικασία σε περίπτωση
κατάπτωσής της, καθώς και κυρώσεις που αφορούν τον αποκλει-
σµό του αιτούντος ή του προσκαλούντος από τη διαδικασία χο-
ρήγησης προσκλήσεων.

9. Η ακρόαση που απαιτείται για την υποβολή της αίτησης για
τα πρόσωπα που αφορά η παρούσα ρύθµιση καθορίζεται κατά
προτεραιότητα, εντός δύο (2) εργάσιµων ηµερών, και εφόσον η
αίτηση είναι παραδεκτή, η σχετική απόφαση λαµβάνεται εντός
της προβλεπόµενης προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερολογιακών
ηµερών, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 23 του Κώδικα Θε-
ωρήσεων [Καν. (ΕΕ) 810/2009].

10. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις του
Κανονισµού 810/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 (L 243), µε τίτλο «Θέσπιση
Κοινοτικού Κώδικα Θεωρήσεων».».

Άρθρο 12
Τροποποίηση του άρθρου 29 του ν. 4251/2014

Στο τέλος της παραγράφου 6 του άρθρου 29 του    ν.
4251/2014 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Με τις ανωτέρω ποινές τιµωρείται και όποιος προσκαλεί πρό-
σωπα µε «Επιχειρηµατική Πρόσκληση» στην Ελληνική Επικρά-
τεια, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 5, µε σκοπό την
παραβίαση της µεταναστευτικής νοµοθεσίας και των κείµενων
ευρωπαϊκών διατάξεων του κεκτηµένου Σένγκεν που αφορούν
στην είσοδο και διαµονή πολιτών τρίτων χωρών.»

Άρθρο 13
Καταργούµενες διατάξεις

Οι διατάξεις των άρθρων 123, 124, 125, 126, 127 και 128 του
ν. 4604/2019 καταργούνται.  

Άρθρο 14
Ρύθµιση θεµάτων φορολογίας κεφαλαίου

1. Οι διατάξεις του δεύτερου και του τρίτου εδαφίου της πα-
ραγράφου 6 του άρθρου 54Α του ν. 4174/2013 (Α’170) αντικαθί-
στανται µε νέα εδάφια ως εξής:

«Σε περίπτωση που από τη χρήση ανακριβούς πιστοποιητικού
δεν προκύπτει απώλεια φόρου, δεν επιβάλλεται πρόστιµο. Ανα-
κριβές είναι το πιστοποιητικό, στο οποίο δεν απεικονίζεται ορθά
η φορολογική ταυτότητα του ακινήτου ή του δικαιώµατος επί ακι-
νήτου. Ως φορολογική ταυτότητα του ακινήτου νοείται το σύνολο
των πληροφοριών που περιλαµβάνονται στη δήλωση στοιχείων
ακινήτων (Ε9) και επιδρούν στον ορθό υπολογισµό του φόρου.
Με απόφαση του Διοικητή της Α.Α.Δ.Ε. καθορίζονται τα ειδικό-
τερα στοιχεία που συνιστούν τη φορολογική ταυτότητα των ακι-
νήτων.»

2. Αναστέλλεται µέχρι τις 30.6.2020 η εφαρµογή των διατά-
ξεων των άρθρων 47, 48 και 49 του ν. 4646/2019 (Α’201).

3. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 ισχύουν από την 1η Ιανουά-
ριου 2019 και της παραγράφου 2 από την 12η Δεκεµβρίου 2019.
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Άρθρο 15
Έναρξη ισχύος

Οι διατάξεις του παρόντος νόµου ισχύουν από τη δηµοσίευσή
του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν ορίζεται διαφο-
ρετικά σε επιµέρους διατάξεις του. 

Αθήνα,...............................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.56’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 20
Ιανουαρίου 2020 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ 
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

7. ΥΓΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

6. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 
ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ
ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

8. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

9. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 

11. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

10. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ   ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


